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رييس س��تاد مركزي مب��ارزه ب��ا قاچ��اق كالا و ارز 
اعلام كرد كه مقصر اصلي قاچ��اق دام، وزارت جهاد 
كش��اورزي اس��ت چرا كه اين وزارتخانه بي��ش از دو 
س��ال در تدوين مقررات جابه جايي دام در كشور كه 
مي توانست تا حد بس��ياري جلوي قاچاق اين كالاي 
اساس��ي را بگيرد، تعلل كرد بنابراين ش��خص وزير و 
معاونان اين وزارتخانه بايد پاسخگوي تاراج اين كالاي 
اساسي باشند. در ماه هاي گذشته و در پي افزايش نرخ 
ارز بسياري از محصولات غذايي و كشاورزي با افزايش 
قيمت مواجه ش��د به گونه اي كه هر كيلوگرم گوشت 
قرمز به بيش از كيلويي ۹۰ هزار تومان در بازار رسيده 
اس��ت. البته محمود حجتي وزير جهاد كش��اورزي 
پيش از اين درباره وضعيت بازار گوشت قرمز اينگونه 
توضيح داده بود كه از آنجا كه قاچ��اق دام با توجه به 
اينكه نرخ ارز كش��ورهاي ديگر بالا رفته، شدت پيدا 
كرده است، اين موضوع باعث شده كه قيمت گوشت 
تحت تاثير قرار بگيرد و برخلاف اينكه واردات گوشت 
گرم گوسفندي در دو ماه گذشته بيش از دو برابر سال 
پيش شده است اما به دليل وجود قاچاق، تقاضا بيشتر 
شده كه اميدواريم با كنترل قاچاق و افزايش واردات 
مشكل را بيش��تر كنيم. وي افزود: با واردات سعي در 
حل اين مساله داريم كه اين كار را شدت بخشيده ايم 
و اميدواريم بتوانيم بازار را بيش��تر تامين كنيم. اما از 
سوي ديگر مقرر شده مس��وولان وزارت كشور، ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز و ني��روي انتظامي موضوع 
قاچاق دام س��بك را به ويژه در مرزها با شدت دنبال 
كنند كه انش��الله قيمت ه��ا مقداري تثبيت ش��ود. 
اظهارات وزير در حالي صورت گرفته كه علي مويدي 
- رييس س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز - در اين باره 
به ايس��نا گفت: گرچه قاچاق دام در ماه هاي گذشته 
كاهش پيدا كرده و در حال كنترل ب��وده و از ابتداي 
امسال س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز با حساسيت 
لازم راهكارهاي موجود را ابلاغ كرده است اما يكي از 
عوامل اصلي قاچاق دام، بي انضباطي اداري در وزارت 
جهاد كشاورزي و تعلل اين وزارتخانه در زمينه تدوين 
قوانين و مقررات جابه جايي دام و جلوگيري از قاچاق 
دام است كه بيش از دو س��ال طول كشيد. وي افزود: 
اين قوانين و مقررات از دو س��ال گذش��ته قرار بود از 

سوي وزارت جهاد كشاورزي نوش��ته شود كه اگر به 
عنوان مثال دام زنده اي بخواهد از اس��تاني به استان 
ديگر منتقل و جابه جا ش��ود، بايد تاب��ع چه ضوابط و 
قوانيني باشد اما با وجود پيگيري ها و حساسيت هاي 
رييس جمهوري، معاون اول رييس جمهوري و رييس 
دفتر ايش��ان و همچني��ن دس��تورالعمل هاي صادر 
شده، وزارت جهاد كش��اورزي نسبت به پيگيري اين 
مساله و نوش��تن ضوابط و قوانين مربوطه تعلل كرد. 
مويدي ادام��ه داد: با توجه به اينكه بيش از دو س��ال 
است اين وزارتخانه و دستگاه هاي زيرمجموعه آن از 
جمله سازمان دامپزشكي به دليل اختلاف نظر بين 
مديران اي��ن وزارتخانه در نوش��تن ضوابط مورد نظر 
تعلل مي كنند، شخص وزير و معاونين اين وزارتخانه 
بايد پاس��خ دهند كه چ��را اين تعلل ص��ورت گرفته 
است. وي در پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه گفته 
مي ش��ود قاچاقچيان دام اف��راد و گروه هاي با نفوذي 
هس��تند و اجازه برخورد را به دستگاه هايي همچون 
س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز نمي دهند، گفت: 
قطعا همين گونه اس��ت و اين قاچاقچي��ان به دليل 
س��ود بالاي قاچاق دام افراد با نفوذي هستند يا آنكه 
از اين افراد اس��تفاده مي كنند اما اگر قوانين و ضوابط 
مربوطه ب��ه موقع نوش��ته و به مرحله اجرا گذاش��ته 
مي شد هيچ كس نمي توانست جلوي قانون را بگيرد 
و هم اكنون هم همين گونه اس��ت و با توجه به اينكه 
دو هفته گذشته وزارت جهاد كشاورزي پس از ماه ها 
و بلكه س��ال ها تعلل اين قوانين را نوشته است، آن را 
به رياست جمهوري ارس��ال كرده ايم. ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز هيچ تعارفي با هيچ كس و هيچ نهادي 
ندارد و به موقع با متخلفين برخورد خواهد كرد. وي 
گفت: با وج��ود اينكه وزارت جهاد كش��اورزي تعلل 
كرده است اما بايد گفت از ابتداي امسال شخص وزير 
كشور و استانداران همگي با هماهنگي صورت گرفته 
از سوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز بسيج شده اند 
و اگر زودتر اين قوانين و مقررات نوشته مي شد، قطعا 
نيروي انتظامي، تعزيرات حكومتي، وزارت اطلاعات 
و ديگر دس��تگاه هاي انتظام��ي و امنيتي پ��اي كار 
مي آمدند اما مقصر اصلي تعلل وزارت جهاد كشاورزي 

است كه بايد پاسخگو باشد.

رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز: 
وزارت كشاورزي در مبارزه با قاچاق دام تعلل مي كند مجید اعزازي|

دبیر گروه راه و شهرسازي|
1-دونال��د ترام��پ، رييس جمه��ور امريكا به واس��طه 
حاشيه سازي بي شمار داخلي و خارجي خود همچنان 
در صدر اخبار رس��انه هاي جهان ق��رار دارد و مخاطبان 
اخبارش نيز همچنان انگشت حيرت و شگفتي مي گزند. 
يكي از خرق عادت هاي ترامپ طي 1۰ ماهه گذش��ته، 
  خروج از توافقنامه چند جانبه هسته اي موسوم به برجام 
و در پي آن اعمال دوباره تحريم ها عليه ايران اس��ت كه 
با درخواست ها و پيشنهادهاي مكرر براي انجام مذاكره 
با مقام هاي اي��ران – آخرين مورد پيش��نهاد مذاكره به 
حدود يك ماه پيش بر مي گردد كه در جريان سفر هيات 
مقام هاي ارش��د ايران به افغانس��تان به علي شمخاني، 
دبير ش��وراي عالي امنيت ملي ارايه ش��د – همراه بوده 
است. اما در ش��رايطي كه دولت امريكا نسبت به عمده 
تعهدات بين المللي سلف خود با جهانيان و از جمله توافق 
هسته اي با ايران بدعهدي كرده است، طبيعي است كه 
مقام هاي تهران ورود به مذاكره جديد را نپذيرند و انجام 
هر گفت وگويي را منوط و مشروط به بازگشت امريكا به 
توافقنامه يادشده بكند. با اين حال، برخي از كارشناسان 
معتقدند كه مذاكره با دولت ترامپ انجام ش��دني است. 
دكتر عب��اس ملكي، عضو تي��م مذاكره كننده قطعنامه 
۵۹۸ از جمله كارشناساني اس��ت كه هفته گذشته در 
گفت وگو با يك روزنامه صبح در اين باره اظهارنظر كرده 
و گفته بود: به نظرم اگر نظام جمهوری اس��لامی مجوز 
مذاكره با آمري��كا را بدهد، يكی از مناس��ب ترين اوقات 
همين الان اس��ت. به دلايل منطقه ای و فشارهايی كه 
روی آمريكا هست و مس��ائلی كه درباره روسيه و به ويژه 
تركيه وجود دارد. موضوع تفاوت ديدگاه آمريكا و تركيه 
و تفاوت ديدگاه آمريكا با عربستان س��عودی در برخی 
مس��ائل، فرصت های خيلی جذابی برای ديگر بازيگران 
در اين منطقه است. قطر از اين فرصت استفاده می كند. 
خروج قطر از اوپك در راس��تای نزديك شدن بيشتر به 
آمريكا اس��ت و يك بازيگر بزرگ منطقه ای مثل ايران از 

اين فرصت بايد استفاده كند.
2-برخلاف وجود چنين نظراتي،  به نظر مي رسد، بهترين 
يا در واقع عقلاني تري��ن رويكرد در براب��ر دولت ترامپ، 
همين رويكرد كنوني دولتمردان ايران مبني بر پا فشاري 
بر حقوق به دست آمده از توافقنامه برجام است. اگر چه 
استدلال طرفداران مذاكره با دولت ترامپ منطقي به نظر 
مي رسد و دولت امريكا كه به مدت طولاني و بي سابقه اي 
تعطيل شده است، در ش��رايط مناسب داخلي و خارجي 
قرار ندارد و تضعيف ش��ده اس��ت، اما باي��د گفت، عامل 
ايجاد اين ش��رايط، رييس دولت كنوني اين كشور است 
و طبيعتا به اين فرد هيچگونه اعتمادي نمي توان داشت 
و حتي مي توان او را قوي س��ياه امريكا خواند و همچنان 
از او فاصله گرفت. اس��تعاره قوی سياه برای نخستين بار 
توسط نسيم طالب در كتاب قوی سياه برای پديده هايی 
با سه ويژگی استفاده شد: 1- پيشامدهايی به شدت نادر، 
غيرقابل پيش بينی و بسيار دورتر از ميانگين با احتمال 

 وقوعی بس��يار ناچيز ولی بس��يار جنجالی و تأثيرگذار. 
2- پيامدهای وقوع چنين پيش��امدهايی نادر و اثرگذار 
به كل غيرقابل پيش بينی اس��ت. بدين معنی كه حتی 
اگر بتوانيد احتمال وقوع چنين رخدادهايی را در مقادير 
بسيار ناچيز تخمين زد، هرگز نمي توان پيامدها و عواقب 
ناشی از وقوعِ آنها را در يك ساختار منظم علّت و معلولی 
پيش بينی كرد.3- احتمال وقوع پايين و عدم مش��اهده 
آنها در شرايط طبيعی باعث می شود كه عوام در مورد آنها 
دچار پيش داوری های خرافی، غيرمنصفانه و غيرمنطقی 
ش��وند. اين رده از پديده ه��ا در طول تاريخ تأثير بس��يار 
شگرفی بر جوامع بشری و نحوه زندگی آنها گذاشته است. 
3-بر اين اساس مي توان گفت، برآمدن ترامپ به عنوان 
رييس جمهور امريكا غير قابل پيش بيني بود به گونه اي 
كه حتي برخي روزنامه هاي داخلي و خارجي، در فرداي 
انتخابات امريكا و در حالي كه هنوز نتايج انتخابات قطعي 
نش��ده بود، عكس رقيب او را به عنوان برنده روي صفحه 
نخست خود منتشر كردند. ابعاد اين مساله البته همچنان 
بطور كامل آشكار نشده است،  اما روند تحقيقات نهادهاي 
ناظر امريكايي نش��ان دهنده مداخله و اثر گذاري دولت 
روسيه در فرآيند انتخابات رياست جمهوري امريكا بوده 
است . افزون بر اين، پيامدهاي روي كار آمدن ترامپ هم 
به شدت و وس��عتي كه همه مي دانيم از قبل نامشخص 
بود و هر روز هم نامش��خص تر مي ش��ود، به گونه اي كه 
او حتي اجازه س��فر خارجي مقام هاي كنگره با استفاده 
از هواپيماهاي دولت��ي را به بهانه تعطيل ب��ودن دولت 
نمي دهد و حتي مقاصد محرمانه آنه��ا را بطور محرمانه 
فاش مي كند. در اين شرايط، چطور مي توان به قوي سياه 

امريكايي اعتماد كرد؟ 
4- »عدو شود س��بب خير اگر خدا خواهد«. حركت ها و 
اقدام هاي ترامپ عليه برجام و ايران، اگر چه در كوتاه مدت 
آسيب هايي را بر پيكره اقتصاد ايران وارد كرده و مي كند، 
اما مزيت هاي حقوقي و سياسي متعددي نيز براي ايران 
به همراه داش��ته كه كمترين آن اثبات حقانيت رويكرد 
صلح طلبانه ايران در اس��تفاده از انرژي هسته اي و ناكام 
گذاشتن اين كشور در اجماع سازي و به راه انداختن جنگ 
عليه كشورمان بوده است. مس��اله اي كه هيچگاه به اين 
روشني براي جامعه بين الملل قابل تميز و تشخيص نبوده 
اس��ت. در همين حال،  بايد گفت كه نتايج پژوهش هاي 
اقتصاد متعدد داخلي طي س��ال هاي گذشته همواره بر 
اين مساله تاكيد داشته اند كه مشكلات اقتصاد ايران ناشي 
از سياست هاي غلط پولي و مالي و ساختارهاي معيوب 
اقتصاد بوده است و اثر تحريم ها نسبت به ميزان تخريب 
اين سياست ها در رده و رتبه بسيار كم اثرتري قرار دارند. 
از اين رو، با اطمينان مي توان گفت كه ايس��تادگي ايران 
در برابر دولت ترامپ و نپذيرفت��ن مذاكره با دولت او طي 
چند ماهه اخير، تصميم دقيق و درستي است و اگر رييس 
دولت ناقض برجام با اس��تيضاح و مسائل داخلي امريكا، 
كاخ س��فيد را ترك نكند و بركنار نش��ود، بطور قطع در 
سال هاي پس از 2۰2۰ در انجام امور داخلي و خارجي اين 

كشور جايگاهي نخواهد داشت.

قوي سياه امريكايي
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

قوي سياه امريكايي
ترام��پ،  دونال��د   -1
ر  يي�س جمه������و ر
واس��طه  ب��ه  امري��كا 
بي شمار  حاشيه سازي 
خارج��ي  و  داخل��ي 
در  همچن��ان  خ��ود 
صدر اخبار رس��انه هاي 
و  دارد  ق��رار  جه��ان 
مخاطبان اخبارش نيز همچنان انگشت حيرت 
و ش��گفتي مي گزند. يك��ي از خ��رق عادت هاي 
ترامپ طي 1۰ ماه  گذش��ته،   خروج از توافقنامه 
چند جانبه هسته اي موس��وم به برجام و در پي 
آن اعمال دوباره تحريم ها عليه ايران اس��ت كه با 
درخواست ها و پيش��نهادهاي مكرر براي انجام 
مذاكره با مقام هاي ايران - آخرين مورد پيشنهاد 
مذاكره ب��ه حدود يك ماه پيش ب��ر مي گردد كه 
در جريان س��فر هيات مقام هاي ارش��د ايران به 
افغانستان به علي ش��مخاني، دبير شوراي عالي 

امنيت ملي ارايه شد - همراه بوده است. 

مجید اعزازي

 صفحه  8 

يادداشت

 انتخابات اتاق
 گام بلند توسعه اي

نصرالله محمد حسین فلاح|
 يازدهم اسفند ماه 13۹7 نهمين دور انتخابات 
اتاق هاي بازرگاني، صنعت و معدن و كشاورزي 
در سراسر كشور برگزار مي شود. فرصتي دوباره 
پيش خواهد آمد تا گروهي ديگر از علاقه مندان 
به توسعه كشور آمادگي خود را براي مشاركت 
اعلام و برنامه ه��ا ي خود ب��راي ايجاد فضايي 
مناس��ب كس��ب و كار در مع��رض قض��اوت 

صاحبان صنعت و تجارت قرار دهند. 

انرژي

گذر قدرتمند نفت از 
ايستگاه 60  دلاري 

طلاي س��ياه پس از آنكه در اوايل س��ال جديد 
ميلادي، روندي نزولي به خود گرفته بود و حتي 
به كف قيمتي ۵۰ دلار در هر بشكه نزديك شد، 
در معاملات عصر جمعه سومين افزايش هفتگي 
متوالي خ��ود را رقم زد. به نظر مي رس��د روندي 
كه بهاي طلاي س��ياه اكنون از س��ر مي گذراند، 
احتمال تك��رار دوب��اره س��طوح ۵۰ دلار در هر 
بشكه اي را كاهش مي دهد.  مرتضي بهروزي فر 
كارشناس موسسه مطالعات بين المللي انرژي در 
خصوص اينكه روند صعودي بازار را بايد چگونه 
تحليل ك��رد و منتظ��ر چه س��طوحي از قيمت 
در آينده بود به »تعادل« مي گوي��د: »بازار نفت 
احساس كرده اس��ت كه عربستان به قيمت هاي 
بالات��ري احتي��اج دارد.« او در ادام��ه مي گويد: 
»انتظار اينكه قيمت ها مثلا تا سطح ۸۰ دلار در 
هر بشكه رشد كنند، منطقي نيست اما با توجه به 

روندي كه بازار از سر مي گذراند...
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نتايج پايش ملي كسب وكار با نظرسنجي از 3047 فعال اقتصادي از سوي اتاق ايران منتشر شد

 شكست برجام، امنيت اروپا را 
تحت الشعاع قرار مي دهد

افت شاخص كسب وكار

بينالملل

جيمز پي.مك گاورن رييس كميته  قوانين مجلس 
نمايندگان امريكا همراه با يك گ��روه 2۰ نفري از 
قانون گذاران هر دو حزب اين كشور لايحه جديدي 
را به منظور متوقف كردن هرگونه فروش تجهيزات 
و كمك هاي نظامي به دولت عربستان سعودي به 
كنگره امريكا ارايه كرده اند.  به گزارش ايسنا، اين در 
حالي است كه مك گاورن در اكتبر 2۰1۸ نيز بعد 
از مرگ جمال خاش��قجي، روزنامه نگار عربستاني 
الاصل روزنامه واشنگتن پست در شهر استانبول 
تركيه قانون مش��ابهي را در كنگ��ره امريكا عليه 
فروش سلاح به عربس��تان مطرح كرده بود .  مك 
گاورن به همين مناسبت گفت: جمال خاشقچي 
بي رحمانه توسط دولت عربستان كشته شد. اينكه 
در اين حادثه از يك مكان ديپلماتيك به عنوان اتاق 
شكنجه استفاده شده نه فقط توهيني به هنجارهاي 
بين المللي بلكه توهيني به منزلت اساسي انساني 
است.  وي خاطرنشان كرد:  متاسفانه دولت ترامپ 
از اتخاذ هر گونه اقدام واقعي در راستاي حمايت از 
ارزش هاي ما و پاس��خ گو دانستن دولت عربستان 
خودداري مي كند. زمان آن رسيده كه امريكا فروش 
هرگونه تس��ليحات و ارايه كمك ه��اي نظامي به 
دولت عربستان را متوقف كند. در اينجا ارزش هاي 
دموكراتيك ما در خطر هستند و ما بايد ايستاده و 
كار درس��ت را انجام دهيم.  اين نماينده امريكايي 
به منظور معرفي قانون جديد اظهار كرد: من امروز 
مفتخر به معرفي اين لايح��ه دو حزبي به منظور 
متقوف كردن فروش هرگونه سلاح و كمك نظامي 
به عربستان سعودي هستم. بالغ بر 1۰۰ روز از قتل 
بيرحمانه اين خبرنگار و شهروند امريكايي به دست 
عربستان س��عودي گذشته است، س��ناي امريكا 
متفق القول دولت عربستان را به خاطر اين جنايت 
شنيع محكوم كرد.  اما مجلس نمايندگان امريكا 
س��كوت اختيار كرد. اين مجلس بايد خيلي وقت  
پيش صراحتا و بدون ابهام اعلام مي كرد كه چنين 
وحشيگري بايد با پرداخت تاوان همراه شود پس 
من مي خواهم اين كارر ا با پاي��ان دادن به هرگونه 
فروش س��لاح هاي امريكايي و اراي��ه كمك هاي 
نظامي به دول��ت عربس��تان آغاز كن��م و از همه 

همكارانم  مي خواهم به من بپيوندند.

مجلس امريكا به دنبال پايان 
فروش سلاح به عربستان

خبر

دادستان تهران گفت: صرف ثبت شركت موجب 
پرداخت تسهيلات، وام و ارز نخواهد بود بنابراين 
دس��تگاه های دولتی برای پرداخت تسهيلات 
توانايی، اعتبارسنجی مالی و صلاحيت شركت 
را مورد بررس��ی قرار دهند. به گزارش ايس��نا، 
عباس جعفری دولت آب��ادی در ارتباط با ايجاد 
ش��ركت های صوری و تبعات آن  با بيان اينكه 
صرف ثب��ت ش��ركت رافع مس��ووليت س��اير 
دستگاه ها نيس��ت، گفت: اگر يك شركت ثبت 
ش��د اين به اين معنی نيس��ت كه دستگاه های 
ديگر وظيفه بررس��ی و اعتبارس��نجی ندارند. 
صرف ثبت ش��ركت موجب پرداخت تسهيلات 
وام و ارز نخواهد بود بنابراين دستگاه های دولتی 
به اين نكته توجه كنند كه اگر يك ش��ركتی در 
چارچوبی ثبت شده است بايد در پرداخت وام، 
ارز و تس��هيلات توانايی آن شركت و صلاحيت 
افراد و همچنين اعتبارس��نجی مالی بررس��ی 
ش��ود. وی افزود: بيان اين مطلب ك��ه به دليل 
ثبت شركت مكلف به دادن وام هستيم يك نوع 
مغالطه است ثبت شركت ها يك مساله است و 
دادن امكانات و تسهيلات مساله ديگری است؛ 
بنابراين هركس در حوزه خود مسووليت دارد. 
دادس��تان ته��ران در خصوص دس��تورالعمل 
مربوط ب��ه گرانی ها اظه��ار كرد: بع��د از اينكه 
رياس��ت قوه قضاييه در خصوص گرانفروش��ی 
برخی از كسبه و اصناف و تغيير مداوم قيمت ها 
اظهار نگران��ی كردند در قوه قضاييه جلس��اتی 
تشكيل و به دادستانی كل كشور ماموريت داده 
شد كه با همكاری دستگاه های دولتی در بحث 
گرانفروشی مبارزه شود. وی با بيان اينكه بحث 
گرانی با گرانفروش��ی دو مقوله جداگانه است، 
گفت: بحث گرانی بيشتر در حوزه بررسی دولت 
است، اما گرانفروشی آثاری اس��ت كه به مردم 
می رسد. به موجب بخشنامه ای كه به دادستانی 
تهران واصل شد، كميته ای به رياست دادستان 
و با حض��ور پليس، س��ازمان حماي��ت، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، اصناف، تعزيرات و ساير 
دس��تگاه های مرتبط با همكاری دستگاه های 
دولتی در تمام استان ها تشكيل می شود و در اين 
خصوص اين كميته در برخ��ی اقلام فوريت دار 
مثل گوش��ت، مرغ و لبنيات ورود خواهد كرد. 
جعفری دولت آبادی با بيان اينكه در س��ال ۹7 
ارز های زيادی پرداخت ش��ده است گفت: طبق 
گزارشی كه دستگاه های امنيتی به ما داده اند در 
سال های ۹4، ۹۵ و ۹۶ حداقل ده ميليارد دلار 
رفع تعهدات ارزی نش��ده است، اين سامانه بايد 
با اين هدف ش��كل بگيرد كه كسی جرات نكند 
ارز را بگيرد به فروش برساند و هيچ كالايی وارد 

نكند.

در 3 سال گذشته 10 ميليارد دلار 
رفع تعهد  ارزی نشده است

جهان

غيبت بزرگان در »داووس«
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 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر 
جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

شهادتحضرتفاطمه)س(راتسليتميگوييم



روي موج خبر

   رييس جمهور ۲ قانون مصوب مجلس را براي 
اجرا ابلاغ كرد؛پاد|

رييس جمهور، دو قانون مص��وب مجلس را براي 
اجرا به وزارتخانه دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح 
و بنياد ش��هيد و امور ايثارگران اب��اغ كرد.بر اين 
اساس، در اجراي اصل يكصد و بيست و سوم قانون 
اساس��ي، رييس جمهور »قانون ادغام شركت ها و 
تشكيل سازمان صنايع دريايي نيروهاي مسلح« 
را جهت اجرا به وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مس��لح و »قانون اصاح م��اده )۱۳( قانون جامع 
خدمات رساني به ايثارگران« را جهت اجرا به بنياد 

شهيد و امور ايثارگران اباغ كرد.

   نقش ايران در حل مشكلات منطقه از اهميت 
بالايي برخوردار است؛ايسنا|

دبيركل سازمان ملل از اهميت بالاي نقش ايران 
در حل مشكات منطقه اي سخن گفت.به گزارش 
سايت سازمان ملل ، آنتونيو گوترش در كنفرانسي 
مطبوعاتي در مقر اين سازمان در پاسخ به سوال 
خبرنگاري كه درباره فعاليت هاي ايران در منطقه 
س��وال مي كرد، گفت: چيزي كه درب��اره ايران 
مي توانم بگويم اين است كه ايران رويكرد سازنده 
و مثبتي در رابطه با دو مش��كلي كه بطور عمده 
گريبان گير منطقه شده – حال چه سوريه، چه 
يمن – داشته اس��ت.او افزود: من معتقدم نقش 
سازنده اي كه ايران در هر دوي اين مشكات ايفا 

مي كند، از اهميت بالايي برخوردار است.

   واكنش سخنگوي شوراي نگهبان به استاني 
شدن انتخابات مجلس؛تعادل|

عباسعلي كدخدايي سخنگوي شوراي نگهبان در 
صفحه ش��خصي خود در توئيتر نسبت به موضوع 

استاني شدن انتخابات مجلس واكنش نشان داد.
او نوشت: »نسبت به مصوبات مجلس، از جمله اصاح 
قانون انتخابات و اس��تاني شدن نمي توان قضاوت 
پيشيني داش��ت. با وصول مصوبه، شوراي نگهبان 
نظر خواهد داد. ليكن در خصوص كاهش مشاركت 
مردم و بروز مشكات امنيتي بايد دقت لازم انجام 
شود. شايسته گزيني، شفافيت و نظارت بر عملكرد 

نمايندگان به ارتقاي جايگاه مجلس مي انجامد.«

   دلار هنوز حباب قيمتي دارد؛مهر|
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: كسي 
نمي تواند پيش بيني دقيقي از آينده قيمت دلار 
داشته باشد زيرا هنوز هم حباب دارد.حميدرضا 
حاجي بابايي درب��اره آينده قيم��ت دلار، اظهار 
داشت: مولفه هاي متعددي چون تحريم، قيمت 
نفت، صادرات، واردات، قاچاق، توليدات داخلي، 
تصميمات سياسي داخلي و تصميمات منطقه اي 
و بين المللي بر قيم��ت ارز تأثير مي گذارند.عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به كاهش 
نرخ ارز طي ماه هاي اخير، گفت: اين كاهش قيمت 
در شرايطي صورت گرفت كه هيچ يك از مولفه هاي 
اساسي مذكور تغيير نكرد و اين مساله نشان دهنده 
آن است كه بخش اعظمي از نرخ ارز هم تحت تاثير 

حباب است.

   ۶۱۸ كيلوگ�رم هروئين پيش از ارس�ال به 
اروپا كشف و ضبط شد؛ پايگاه اطلاع رساني 

وزارت اطلاعات|
وزارت اطاع��ات اع��ام كرد كه س��ربازان گمنام 
امام زم��ان )عج( محموله مواد مخ��در حاوي ۶۱۸ 
كيلو گرم هروئين را در يكي از بنادر جنوبي كش��ور 
كش��ف و ضبط كردند.بر اساس بررسي هاي انجام 
شده اين محموله قرار بود به اروپا ارسال شود و به طرز 
ماهرانه اي در چهار كانتينر ۴۰ فوتي و در بسته بندي 

كالاي ترانزيتي جاسازي شده بود.

   نشس�ت ورش�و نزاع امريكا ب�ا اروپا براي 
تشكيل ائتلاف عليه ايران است؛تعادل|

مشاور رييس جمهوري معتقد است: نشست ورشو 
در واقع و در خفا، نزاع امريكا با اروپا براي تش��كيل 
ائتاف��ي دوباره عليه ايران، در پوش��ش چالش��ي 
مستقيم براي ايران اس��ت.»حميد ابوطالبي« در 
صفحه شخصي خود در توئيتر درباره سياست هاي 
امريكا و اجاس اخير ورش��و لهستان نوشت: »اين 
اجماع در امريكا در حال ش��كل گرفتن اس��ت كه 
سياست فشار حداكثري بر ايران از طريق بازگرداندن 
و گسترده سازي تحريم هاي يكجانبه شكست خورده 
و امريكا بايد از يكجانبه گرايي به سياست اوباما پيش 

از مذاكرات جدي ايران و ۱+5 روي آورد.«

   معارفه و اعطاي حكم معاون سياسي جديد 
وزارت كشور؛فارس|

 جمال عرف معاون سياسي جديد وزارت كشور 
در نشست شوراي معاونين ديروز اين وزارتخانه 
توسط عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور معرفي 
ش��د.در اين نشس��ت ضمن قدرداني از زحمات 
اسماعيل جبارزاده معاون سياسي پيشين وزارت 
كش��ور، جمال عرف، به عنوان معاون سياس��ي 
جديد اين وزارتخانه معرفي و حكم انتصاب وي از 

سوي وزير كشور اعطاء شد.

   امريكا بازداش�ت ب�دون اته�ام »مرضيه 
هاشمي« را تاييد كرد؛فارس|

دادگاهي در امريكا تاييد كرد كه خبرنگار شبكه 
»پرس ت��ي وي«، بدون اتهام و صرف��ا به عنوان 
يك »شاهد كليدي« در يك پرونده نامشخص 
بازداشت شده است.دادگاهي در امريكا روز جمعه 
تاييد كرد كه »مرضيه هاشمي« خبرنگار و مجري 
سياه پوست و مس��لمان شبكه پرس  تي وي، در 
واشنگتن در بازداش��ت به سر مي برد. او تاكنون 
دو بار براي اداي شهادت در يك دادگاه منطقه اي 
در برابر قاضي رسيدگي كننده به اين پرونده حاضر 
شده و به گفته مقام هاي امريكايي پس از تكميل 
شهادت، آزاد مي شود. با اين وجود هيچ زماني براي 

آزادي وي اعام نشده است.

ايران۲

هشدار خرازي به تاخير در راه اندازي كانال ويژه مالي

شكستبرجام،امنيتاروپاراتحتالشعاعقرارميدهد
گروه ايران|

 حدود ۸ ماه پيش كه دونالد ترامپ از برجام خارج 
شد،  اتحاديه اروپا بعد از دو ماه ساز و كار ويژه مالي 
معروف به اس پي وي را طراحي كرد كه كانال مالي 
ايران با يورو باز بماند . بنا بود كه اين كانال تا پايان 
سال ميادي گذشته باز شود اما نه تنها باز نشد بلكه 
از س��وي اروپايي ها مدام به تاخير مي افتد و همين 
امر س��بب ش��د تا برخي از مقامات ايران از جمله 
س��يد عباس عراقچي، معاون امور سياسي وزارت 
امور خارجه رس��ما اعام كند كه منتظر اروپايي ها 
نخواهيم ماند . اما عراقچي تنها فردي نيس��ت كه 
به اين تاخير معترض اس��ت،  ديروز كمال خرازي، 
وزير امور خارجه دولت اصاحات و رييس شوراي 
راهبردي روابط خارجي نيز به اين تاخير معترض 

شد و او هم به اتحاديه اروپا هشدار داد .
بنا برگزارش خبرگزاري ها، رييس شوراي راهبردي 
روابط خارجي كشورمان تاخيرهاي مكرر اتحاديه 
اروپا براي عملياتي كردن سازوكار مالي ويژه تعامل 
با ايران موس��وم ب��ه اس.پي.وي، به بهان��ه ناتواني 
از اعم��ال نفوذ بر ش��ركت هاي اروپايي را غيرقابل 
پذيرش دانس��ت و گفت: اگر دولت ه��اي اروپايي 
مي دانستند كه بر شركت هاي خود نفوذي ندارند، 

چرا با ايران وارد مذاكره شدند؟
 س��يد كمال خرازي در ديدار با هياتي از موسس��ه 
ايتاليايي امور بين المللي )IAI( با بيان اينكه هدف 
ترامپ، رييس جمهور امريكا فقط اعمال فش��ار بر 
ايران نيس��ت، بلكه تضعيف و تجزيه اروپا را دنبال 
مي كند، گفت: اقدام امريكا براي برگزاري اجاس 
ضدايراني در لهس��تان در راستاي تشديد اختاف 

ميان كشورهاي اروپايي هم هست.
وي با اشاره به اينكه ايران صداقت خود را در اجراي 
برجام نش��ان داده و ن��گاه افكار عموم��ي ايران به 

رويكرد اروپا در قبال برجام منفي تر ش��ده اس��ت، 
افزود: منافع اروپا ايجاب مي كند كه گام هاي عملي 
در قبال برجام بردارد.رييس شوراي راهبردي روابط 
خارجي كش��ورمان با بيان اينكه تن دادن اروپا به 
فش��ارهاي امريكا در اين مقطع موجب فشارهاي 
بيش��تر امريكا بر اروپا در آينده خواهد شد، هشدار 
داد: شكست برجام، امنيت اروپا را نيز تحت الشعاع 

قرار خواهد داد.
خرازي همچنين روابط ايران و اروپا را حائز اهميت 
خواند و ادامه داد: گفت وگو در زمينه هاي مختلف 

ميان طرفين مفيد خواهد بود.
وي در بخ��ش ديگ��ري از اين ماقات با اش��اره به 
عهدش��كني امريكا در قبال برج��ام گفت: امضاي 
دولت ها به معني تعهد بين المللي كشور متبوع شان 
است، لذا رويكرد ترامپ در قبال برجام كه سندي 
بين المللي است و به تاييد شوراي امنيت سازمان 
ملل هم رسيده، از نظر حقوق بين الملل محكوم و 

غيرقابل قبول است.
رييس ش��وراي راهبردي روابط خارجي با اش��اره 
به تاخيره��اي مكرر اتحاديه اروپ��ا براي عملياتي 
كردن سازوكار مالي ويژه تعامل با ايران موسوم به 
اس.پي.وي اظهار كرد: اينك��ه دولت هاي اروپايي 
توان حمايت و هدايت شركت هاي اروپايي را براي 
همكاري با ايران ندارند، قابل دفاع و پذيرش نيست.

خرازي تاكيد كرد: اين بدان معناست كه نمي توان 
به امضاي دولت ه��اي اروپايي اعتم��اد كرد و اين 
س��وال مطرح مي ش��ود كه اگر دولت هاي اروپايي 
مي دانستند كه بر شركت هاي خود نفوذي ندارند، 

چرا با ايران وارد مذاكره شدند؟
وي تصريح ك��رد: جمهوري اس��امي ايران براي 
حفظ اس��تقال خود هزينه س��نگيني پرداخته و 
ضمن اينكه تسليم فشارها نخواهد شد، تدابير لازم 

را براي تامين نيازهاي كش��ور اتخاذ كرده اس��ت. 
رييس شوراي راهبردي روابط خارجي كشورمان 
همچنين بيان كرد: امري��كا، اروپا را گروگان خود 
گرفته اس��ت و به همي��ن خاطر اروپ��ا در آينده با 
مشكات بيش��تري در قبال امريكا مواجه خواهد 

شد.
خرازي ادامه داد: امريكا به دنبال آن است كه خود 

را تنها قدرت بامنازع جهان نشان دهد و اروپا بايد 
چگونگي مقاومت در برابر امريكا را از نحوه واكنش 

چين و روسيه در قبال امريكا بياموزد.
همچنين، اعضاي هيات ايتاليايي در اين ماقات با 
تاكيد بر اينك��ه ظرفيت هاي همكاري ايران و اروپا 
بس��يار وسيع تر از موضوع هس��ته اي است، خروج 
امريكا از برجام را مورد اعتراض اروپا هم دانس��تند 

و تصري��ح كردند: انتظار ايران براي گام هاي عملي 
اروپا جهت بهره برداري از منافع اقتصادي ناشي از 

توافق هسته اي قابل درك است.
اعضاي هيات ايتاليايي همچنين بر اينكه امريكا با 
خروج از برجام حقوق بين الملل را نقض كرده است، 
تاكيد كردند و گفتند با اين حال در هم تنيدگي و 

وابستگي اروپا به امريكا شديد است.

بررسي کليات لايحه کنوانسيون پالرمو در مجمع

جزئیات لايحه به کمیسیون های تخصصی ارجاع شد
گروه ايران|

بعد از مش��خص شدن رئيس جديد مجمع تشخيص 
مصلحت نظام و آغاز دور تازه فعاليت هاي اين مجلس، 
بسياري از كارشناسان در انتظار واكنش اين مجمع به 
مهم ترين لوايح و دستور كارهايي بودند كه براي اعام 

راي نهايي راهي مجمع مي شود. 
لايح��ه پالرمو كه بعد از فراز و نش��يب ه��اي فراوان و 
ديدگاه هاي متفاوت و در برخي موارد متضادي كه در 
دولت و مجلس در خصوص آن ارائه شده بود؛ ديروز روي 
ميز اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام قرار گرفت 
تا اعضا در خصوص ابعاد و زواياي گوناگون آن بررسي و 
اعام نظر كنند.  جلسه ديروز  مجمع تشخيص مصلحت 
نظام  به رياست آيت الله آملی لاريجانی و با حضور علی 
لاريجانی رئي��س قوه مقننه، محمد جواد ظريف وزير 
خارجه ، لعيا جنيدی معاون حقوقی رئيس جمهور ، 
علی شمخانی دبير شورای عالی امنيت ملی با حضور 
اکثريت اعضای مجمع در شرايطي تشکيل شد كه در 
اين جلسه لايحه پالرمو برای بررسی بيشتر در اختيار 
کميسيون های سياس��ی - دفاعی و حقوقی- قضايی 

مجمع تشخيص مصلحت نظام قرار گرفت.
قبل از آغاز جلسه ديروز مجمع اما گفته می شد پالرمو 
يکی از موضوعاتی است که انتظار می رود تا در جلسه 
بررسی شود، اما روند بررسي هاي كارشناسي در مجمع 
تشخيص نشان داد كه اين لايحه همچنان براي تامين 

نظر اعضاي مجمع نيازمند چكش كاري بيشتر است.
پيش از اين نيز  لعيا جنيدی اعام کرده بود: »در رابطه 
با پالرمو تصور من اين اس��ت که ب��ه زودی در اولويت 
قرار می گيرد. در جلس��ه اخير مجمع از جانب دولت 

اين درخواس��ت مطرح ش��د که با توجه به اينکه الان 
پالرمو روی ميز مجمع است و خيلی وقت هم است که 
به مجمع ارسال شده در اولويت قرار بگيرد و رسيدگی 

شود که ان شاءالله اين گونه خواهد شد.«
در همين رابطه احمد توکلی با اش��اره به اينکه موضوع 
پالرمو در مجمع مطرح شد و از آنجايی که اعضا به نتيجه 
نرسيدند، قرار شد تا مجدد به اين موضوع رسيدگی شود، 
گفت:»قرار است تا شنبه آينده بررسی پالرمو در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام به اتمام برسد. وی ادامه داد: برای 
بررسی پالرمو جلس��ه فوق العاده ای در روز چهارشنبه 
تشکيل خواهد شد و قرار شده تا شنبه هفته آينده بررسی 
اين موضوع به اتمام برسد.«بعد از پايان مجمع اعضاي 

مجمع هر كدام تاش كردند تا روايت شفاف تري از آنچه 
در خصوص اين لايحه در جلسه مجمع رفته است؛ پيش 

روي چشم رسانه ها و افكار عمومي ارائه كنند.

   مجمع تشخیص 
کلیات لايحه کنوانسیون پالرمو را بررسی کرد

    يك عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام از بررسی 
کليات لايحه الح��اق ايران به کنوانس��يون مبارزه 
با جرائم س��ازمان  يافته فراملی )پالرمو( در جلس��ه 
ديروز مجمع خبر داد و گفت: در اين جلس��ه اعضا 

وارد جزئيات نشدند.
غامرضا مصباحی مقدم در گفت وگو با ايرنا، افزود: 

قرار شد کميسيون های قضايی و سياسی – امنيتی 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام بررس��ی بيشتری 
درمورد اين لايحه انجام دهند و نتيجه بررسی خود 

را در جلسه بعدی مجمع ارائه کنند.
او ب��ا تاکيد بر اي��ن که مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام درباره لايحه کنوانسيون پالرمو به جمع بندی 
نرسيد، يادآور ش��د: علی لاريجانی رييس مجلس 
و الهي��ار ملکش��اهی رييس کميس��يون قضايی به 
نمايندگ��ی از مجل��س و محمد ج��واد ظريف وزير 
امور خارجه و لعيا جنيدی مع��اون حقوقی رييس 
جمهوری به نمايندگی از دولت در اين جلسه حضور 

داشتند.
 پيش از اين لعي��ا جنيدی مع��اون حقوقی رييس 
جمهوری از درخواس��ت دولت ب��رای اولويت قرار 
گرفتن لايحه الحاق ايران به کنوانس��يون پالرمو در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام خبر داده بود و گفته 
بود: تصور من اين اس��ت که به زودی اين لايحه در 
اولويت قرار بگيرد. وی يادآور ش��د: از صحبت های 
رييس مجمع تش��خيص مصلحت نظام هم چنين 
برمی آمد ک��ه بخواهد به س��رعت به اي��ن موضوع 
رس��يدگی کند. امي��دوارم در عمل هم ب��ه نتيجه 

خوبی برسد.

   ارجاع پالرمو
 به کمیسیون های تخصصی مجمع

اما در ش��رايطي كه خبرن��گاران حاضر پش��ت در 
مجمع منتظر شنيدن اخبار دسته اول در خصوص 
تصوي��ب يا عدم تصويب لايح��ه پالرمو بودند؛ يكي 

ديگر از اعضاي  مجمع تش��خيص مصلحت نظام به 
خبرنگاران اعام كرد كه بررس��ي دقيق اين لايحه 
نيازمند بحث و موشكافي بيشتر و تخصصي تر است. 
آيت الله محس��ن مجتهد شبس��تری نيز در جريان 
گفت و گو با رسانه ها  از ارجاع بررسی الحاق ايران به 
کنوانسيون پالرمو به کميسيون های تخصصی اين 

مجمع خبر داد.
او در گفت وگ��و با باش��گاه خبرن��گاران ، پيرامون 
مصوبات جلس��ه ديروز مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام گفت: اين جلس��ه با حض��ور اکثريت اعضای 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام، مع��اون حقوقی 
رئيس جمهور، وزير ام��ور خارجه و رئيس مجلس و 
جمعی از مسئولان به رياست آيت الله آملی لاريجانی 

برگزار شد.
وی با بيان اينکه موضوع جلس��ه مجمع تش��خيص 
مصلحت نظ��ام ب��ه بررس��ی کنوانس��يون پالرمو 
اختصاص داش��ت، تصريح ک��رد: بحث های زيادی 
در اين جلس��ه صورت گرفت که موافقان، مخالفان 

نظرات خود را در اين جلسه بيان کردند.
آيت الله شبستری بررسی الحاق ايران به کنوانسيون 
پالرمو را بحث عميقی دانس��ت و خاطرنش��ان کرد: 
به دليل گس��تردگی دامن��ه اين موض��وع وقت به 
رای گيری کفاف نداد و مقرر شد تا در کميسيون های 
تخصصی اين موضوع بيش��تر حاجی شود چرا که 
اين مس��ئله به تازگ��ی در دس��تور کار مجمع قرار 
گرفته اس��ت و اميدوارم که ظرف هفته آينده پس 
از بررس��ی های بيشتر و رفع ابهامات به رای گيری و 

جمع بندی خواهد رسيد.

هيچ وجدان بيداري با »فرار 
مالياتي پزشكان«  موافق نيست
عض��و كميس��يون تلفيق 
بودجه مجلس دهم گفت: 
هيچ وجدان بيداري راضي 
نيست پزش��كان كه درآمد 
مناسبي هم دارند، ماليات 
ندهند و فرار مالياتي داشته 
باشند.يوس��فيان م��ا در 
گفت وگو با تس��نيم درباره پيش  بيني بندي در لايحه 
بودجه 9۸ مبني بر مكلف شدن پزشكان در استفاده از 
دستگاه هاي خودپرداز )پوز( به منظور جلوگيري از فرار 
مالياتي و وجود برخي فشارها براي حذف اين بند اظهار 
كرد: برخي همكاران مان در كميسيون بهداشت معتقدند 
نبايد فشار مضاعف به جامعه پزش��كان وارد كنيم زيرا 
موجب نارضايتي پزشكان شده و برخي مشكات را به بار 
مي آورد.نماينده مردم آمل در مجلس اضافه كرد: برخي 
معتقدند سياس��ت گذاري لازم در خصوص اين مساله 
بايد از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
انجام و يك راه حل بينابيني پيدا شود تا هم از فرار مالياتي 
جلوگيري كند و هم موجب فشار مضاعف و بي حساب و 
كتاب به پزشكان نشود.يوسفيان ما تأكيد كرد: البته اين 
بند هنوز قطعي نشده و بايد در صحن علني مجلس شوراي 
اسامي نيز بررسي ش��ود.اين عضو كميسيون تلفيق 
بودجه 9۸ افزود: ما موافق هر چيزي هستيم كه جلوي 
فرار مالياتي را بگيرد؛ فرقي هم نمي كند اين فرار مالياتي از 
سوي چه صنف، قشر يا افرادي باشد زيرا معتقديم ماليات، 

حقوق دولت و فراتر از آن، حقوق ملت است.

 اگر مذاكره نمي كرديم
با شرايط بدتري مواجه بوديم

عض��و جامع��ه روحاني��ت 
مبارز مي گوي��د: امروز دنيا 
صحبت هاي ما را پذيرفته 
و جز رژيم صهيونيس��تي و 
امريكا باقي كشورها حرف 
ما را قبول كرده اند؛ بنابراين 
سياست خارجي تا آنجا كه 
در شرايط خاص تصميم گيري كرده درست عمل كرده 
است و اگر طرف مقابل بد عمل كرده، مشكل آنها است.

سيد رضا اكرمي در گفت وگو با ايلنا، در واكنش به ادامه 
روند اتهام زني ها به دستگاه ديپلماسي كه گاهي شخص 
وزير امور خارجه را هدف مي گيرد، گفت: ديكته نانوشته 
غلط ندارد و س��خنراني انجام نشده بدون اشتباه است. 
در مذاكرات خارجي ما تنها يك طرف مذاكره هستيم، 
مي گوييم مي خواهيم با شما تعامل و داد و ستد داشته 
باشيم؛ در اين شرايط برخي به تعهدات خود عمل مي كنند 
و برخي مانند امريكاي جنايتكار در برخي موارد، در عمل 
صداقت خود را نشان نمي دهند و اين مشكل متوجه آنها 
است.او افزود: درست نيست ما كه بناي صداقت و تعامل 
گذاشتيم، زير سوال برويم كه چرا امريكا از برجام خارج 
شد... همين كشور در زمان اوباما تا پايان ايستاد و بالاخره 
همين ايستادگي هم به قطعنامه ۲۲۳۱ منتهي شد و 
پنج قطعنامه كه پيش تر عليه ما صادر شد بود از همين 
طريق ابطال شد. دولت ترامپ كه روي كار آمد گفت من 
اين توافق را قبول ندارم و بعد از مدتي هم از برجام خارج 

شد. اين اشكال مربوط به دستگاه ديپلماسي ما نيست.

 ايده پارلمان اصلاحات با دقت 
و جامع نگري بررسي شود

قائم مقام دبي��ركل حزب 
اعتمادملي معتقد است كه 
ايده پارلمان اصاحات بايد 
با دقت و جامع نگري بررسي 
شود.به گزارش برنا، »الياس 
حضرتي«، در جلسه شوراي 
مركزي ح��زب اعتمادملي 
گفت: در آستانه چهل سالگي انقاب هستيم و اميدوارم 
كه با حضور گروه ها و احزاب مختلف سياسي و در كنار هم 
بتوانيم شرايطي را فراهم كنيم تا اوضاع كشور بهتر شود 
و در نهايت مردم در آرامش و با اميد بيشتري در جامعه 
حاضر شوند.او در بخش ديگري از سخنان خود با ابراز 
اميدواري نسبت به حل مساله حصر تاكيد كرد كه رفع 
حصر همبستگي اجتماعي و سياسي در جامعه را افزايش 
داده و قطعا منشأ خير براي كشور خواهد بود.حضرتي 
از تغيير رياست شوراي هماهنگي احزاب اصاح طلب 
نيز خبر داد و گفت: رياس��ت اين شورا با پايان اين ماه از 
حزب اعتمادملي به مدت سه ماه به حزب ديگري واگذار 
خواهد شد.او به بررسي ايده پارلمان اصاحات نيز اشاره 
كرد و گفت: درحال حاضر شوراي عالي سياست گذاري 
اصاح طلبان فعال اس��ت و ايده پارلمان اصاحات نيز 
از س��وي نخبگان اصاح طلب در ش��وراي هماهنگي 
اصاح طلبان در حال بررسي اس��ت كه لازم است اين 
ايده با دقت و جامع نگري بررسي شود. حزب اعتمادملي 
نيز در مورد جزييات اين پيشنهاداتي دارد كه بخشي از 

آن مطرح شده و بخش هاي ديگر نيز ارايه خواهد شد.

تبعات منفي اجلاس لهستان
در روابط دوكشور 

س��فير ايران در لهس��تان، 
ت��اش واش��نگتن ب��راي 
برگزاري اجاسي ضدايراني 
در لهس��تان را اقدامي براي 
ايجاد تفرقه و شكاف ميان 
اعضاي اتحاديه اروپايي در 
قب��ال جمهوري اس��امي 
دانست و گفت كه اين اقدام مي تواند تبعات منفي در روابط 
دو كشور داشته باشد.»مسعود ادريسي كرمانشاهي« 
سفير ايران در لهستان روز شنبه در گفت وگو با ايرنا در 
تشريح اهداف امريكا از برگزاري اين نشست به ميزباني 
لهستان اظهار داشت: امريكا تاش مي كند از اين طريق 
و به اصطاح قرار دادن اروپاي جديد در برابر اروپاي قديم 
به روابط و تاش هايي كه اتحاديه اروپا براي حفظ روابط 
با ايران انجام مي دهد؛ آسيب برساند.وي با اشاره به خروج 
يكجانبه دولت ترامپ از برجام گفت: دولت ترامپ پس از 
خروج از برجام تاش كرده است تا ساير كشورهاي جهان 
به ويژه كشورهاي اروپايي را بااين تصميم همراه سازد ولي 
تاكنون موفق نبوده است لذا تاش براي برگزاري اجاس 
ورشو را مي توان اقدامي براي ايجاد شكاف بين اتحاديه 
اروپا در قبال ايران ارزيابي كرد.وي افزود: ازيك سو اروپاي 
س��نتي و در راس آنها آلمان، فرانسه و انگليس با خروج 
امريكا از برجام موافق نيستند و از توافق هسته اي باايران 
حمايت مي كنند و از سوي ديگر كشورهايي نظير لهستان 
كه به دنبال مطرح كردن نام خود هس��تند؛ با پيروي از 
سياست هاي امريكا به دنبال كسب جايگاه در اروپا هستند.

بايد همگان از دستگاه 
ديپلماسي حمايت كنيم

نايب ريي��س كميس��يون 
امني��ت ملي و سياس��ت 
خارجي مجلس ش��وراي 
اس��امي با تاكيد ب��ر لزوم 
همكاري ب��ا وزارت خارجه 
گفت: وزارت خارجه فعلي 
موفق ترين دوره خود را در 
طول ساليان گذشته طي كرده كه بايد در داخل كشور 
مورد حمايت قرار گيرد. كم��ال دهقاني در گفت وگو 
با ايس��نا اظهار كرد: در ش��رايطي كه امري��كا به دنبال 
فعاليت هاي گسترده در منطقه عليه ما است بايد ما هم 
ابتكارانه و فعالانه توام با خاقيت رفتار كنيم و روابط را 
براساس اصل احترام متقابل برنامه ريزي كنيم.وي افزود: 
بايد دستگاه هاي مختلف در راستاي افزايش تعامات و 
همكاري هاي منطقه اي و تنش زدايي و استفاده از ظرفيت 
و توان ديپلماسي حركت كنند كه در اين راستا بايد به 
وزارت خارجه كمك كرد. نايب رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسامي توضيح 
داد: بايد بودجه سالانه دستگاه ديپلماسي تقويت شود و 
مورد غفلت قرار نگيرد به خصوص در شرايط فعلي كه 
ساختار وزارت خارجه هم تغيير كرده است، لذا بايد به 
وزارت خارجه در راس��تاي اجرايي شدن اجراي قانون 
مقابله با اقدامات ماجراجويانه امريكا در منطقه كمك 
كرد تا دستگاه ديپلماسي بيشتر از گذشته تقويت شده 
و تعامات منطقه اي و ارتباطات دوجانبه با كشورهاي 

همسايه و ديگر كشورهاي بزرگ ارتقاء پيدا كند.
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اخبار كلان 3 كلان

در گزارش آسيب شناسي كميته اقتصاد مقاومتي مجلس مطرح شد

گزارش جديد مركز پژوهش هاي مجلس از لايحه پيشنهادي دولت

4 ديواري ضعيف ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي

11 بستر غير شفاف بودجه 98

گروه اقتصاد كلان|
مطاب��ق گزارش كميت��ه اقتص��اد مقاومتي مجلس، 
»تش��كيل دبيرخانه مش��ترك با ش��وراي اقتصاد«، 
»تصويب حجم ب��الاي فعاليت خارج از توان و ماهيت 
ستاد«، »تبديل اقدامات جاري و معمولي دستگاه ها 
به پروژه هاي اولويت دار« و خلأ سياست هاي تنبيهي، 
تشويقي و بودجه اي جهت پيشبرد پروژه هاي مصوب« 
4 آسيب اصلي و مانع عملكرد بهينه ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي بوده است. به گزارش »تعادل« كميته 
اقتصاد مقاومتي كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��امي پس از برگزاري چندين جلسه با مسوولان 
اقتص��اد مقاومت��ي در دس��تگاه هاي مختلف دولتي 
و آسيب شناس��ي عملكرد س��تاد فرماندهي اقتصاد 

مقاومتي، گزارش خود در اين زمينه را منتشر كرد.
اين گزارش تحت عنوان »آسيب شناسي عملكرد ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي به همراه پيش��نهادهاي 
اصاحي« منتش��ر ش��ده و حاوي بررس��ي اقدامات 
ستاد طي 3 سال گذشته، نظر دستگاه ها در خصوص 
عملكرد ستاد و ارايه 4 پيشنهاد به منظور اصاح اين 

نهاد كليدي است.

   مهم ترين ماموريت ستاد
بر اساس اين گزارش، ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
در س��ال 1394 با دس��تور رهبر انقاب تشكيل شد. 
مهم ترين ماموريتي كه از جانب ايش��ان براي س��تاد 
تعيين گرديد، »انجام فعاليت هاي جهشي و اولويت دار 
اقتصادي« به منظور تحقق اقتصاد مقاومتي بود. ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي طي 3 سال گذشته، اقدامات 
مختلف و متعددي را در دس��تور كار قرار داده است. از 
جمله اين اقدامات مي توان به تعريف حدود 500 پروژه و 
تكليف اولويت دار در كنار چندين مصوبه كان، بخشي و 
... اشاره كرد. با اين وجود، بررسي ها نشان مي دهد ستاد 
نتوانس��ته در اجراي ماموريت اصلي خود يعني انجام 
فعاليت ه��اي فوق العاده، جهش��ي و اولويت دار، موفق 
عمل كند و رفته رفته رو به نزول حركت كرده اس��ت. 
اين گزارش همچنين معتقد است كه در حال حاضر، هر 
چند جلسات صحن اصلي ستاد به صورت هفتگي يا دو 
هفته يك بار برگزار مي شود و دبيرخانه ستاد نيز كماكان 
پيگيري هاي خود از دستگاه ها را در دستور كار دارد، اما 
نمي توان پيگيري و به ثمر رساندن فعاليتي شاخص و 
اولويت دار در الگوي اقتص��اد مقاومتي فارغ از اقدامات 
جاري و معمولي دس��تگاه ها را به اين ستاد نسبت داد. 
مطابق با بررسي هاي كارشناس��ي و نظر دستگاه هاي 
دولتي فعال در ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي، تشكيل 
دبيرخانه مشترك با شوراي اقتصاد، تصويب حجم بالاي 
فعاليت خارج از توان و ماهيت س��تاد، تبديل اقدامات 
جاري و معمولي دستگاه ها به پروژه هاي اولويت دار و خلأ 
سياست هاي تنبيهي، تشويقي و بودجه اي جهت پيشبرد 
پروژه هاي مصوب، 4 آسيب اصلي و مانع عملكرد بهينه 

ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي بوده است.

   تشكيل دبيرخانه  مشترك 
اين گزارش مي نويس��د از همان ابتداي تشكيل ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي، دبيرخانه شوراي اقتصاد 
ماموريت انجام فعاليت هاي دبيرخانه اي س��تاد را نيز 
عهده دار ش��د؛ مس��اله اي كه اولين قدم نسنجيده در 
فرآيندهاي مديريتي ستاد بود. در واقع از آنجا كه اهداف 
اين دو نهاد با يكديگر كامال متفاوت است، انتخاب يك 
دبيرخانه براي پيگيري فعاليت ه��اي هر دو، موجب 
تغيير و به حاش��يه رفتن يكي از دو نهاد خواهد ش��د؛ 
كه در عمل، اين مس��اله براي ستاد فرماندهي حادث 
شد. ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي ماموريت انجام 
كارهاي فوق العاده و جهشي در اقتصاد به منظور تحقيق 
اقتصاد مقاومتي را بر عهده دارد؛ در حالي كه ش��وراي 
اقتصاد، مامور انجام فعاليت ها و برنامه ريزي هاي روزمره 
و تصميم گيري در خصوص امورات جاري اقتصاد كشور 
است. جمع بين فعاليت هاي روزمره و فوق العاده، در يك 
دبيرخانه عملي نيست؛ روند 3 سال گذشته نيز مويد اين 
مساله است و باعث شده فعاليت هاي جاري و معمولي 

در ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي غلبه پيدا كند.

   حجم  بالاي  فعاليت 
مطابق اين گزارش در طول 3 س��ال گذش��ته، ستاد 
فرمانده��ي اقتص��اد مقاومتي ح��دود 500 پروژه و 
تكليف اولويت دار براي دس��تگاه هاي اجرايي كشور 
تعريف كرده اس��ت؛ در حالي كه ستاد از تشكيات و 
س��ازوكار كافي براي پيگيري و نظارت بر اجراي اين 
برنامه ها و محتواي جزييات آن برخوردار نبوده و اين 
مساله موجب شده است بسياري از پروژه ها و اقدامات 
تعريف شده، بدون به ثمر رسيدن و انجام شدن حذف 
شوند يا به حاشيه بروند. براي مثال مي توان به پروژه 
يكسان سازي نرخ ارز به عنوان پروژه اولويت دار بانك 
مركزي، رونقِ بخش مسكن به عنوان پروژه اولويت دار 
وزارت راه و شهرسازي، اصاح نظام درآمد- هزينه و 
اصاح نظام اداري و استقرار دولت الكترونيك به عنوان 
پروژه اولويت دار سازمان برنامه و بودجه، پايدارسازي 
مناب��ع صندوق هاي بازنشس��تگي به عن��وان پروژه 
اولويت دار وزارت كار، احداث خط لوله و صادرات گاز 
به پاكستان به عنوان پروژه اولويت دار وزارت نفت و 30 
درصد افزايش ص��ادرات از طريق ترانزيت در مناطق 
آزاد ب��ه عنوان پ��روژه اولوي��ت دار وزارت اقتصاد، در 
قالب پروژه هايي كه تعريف شده اند، اما بدون اجرايي 
شدن و پيگيري مشخص از دستور كار خارج شده اند، 

اشاره كرد.

   تبدي�ل اقدام�ات ج�اري دس�تگاه ها ب�ه 
پروژه هاي اولويت دار

بررسي هاي كارشناسي نشان مي دهد تنها 18.3 درصد 
از پروژه هاي تعريف ش��ده در ستاد را مي توان با توجه 
به الگوي اقتصاد مقاومتي اولويت دار دانس��ت. طبق 
گفته دس��تگاه هاي اجرايي در جلسات و بررسي هاي 

ميداني انجام شده، حجم بالاي پروژه هاي تعريف شده 
موجب شده دستگاه ها تمايل داشته باشند فعاليت هاي 
جاري و معمولي خود را به عنوان پروژه هاي اولويت دار 
س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومت��ي تصويب كنند؛ از 
جمله اي��ن پروژه ها مي توان به موارد زير اش��اره كرد: 
مركز كنترل نظارت اعتباري )مكنا( - بانك مركزي، 
بيع متقابل گازرس��اني به 900 هزار مشترك جديد 
روستايي و ش��هرك هاي كوچك - وزارت نفت، اتمام 
عمليات برق رس��اني به كليه روس��تاهاي داراي ده تا 
بيس��ت خانوار - وزارت نيرو، تكميل و بهره برداري از 
1000 كيلومتر راه روستايي - وزارت راه و شهرسازي 
و تدوين اس��تانداردهاي اخاق حرف��ه اي و فرهنگ 

كار - وزارت كار.

  خلأ سياست هاي تنبيهي
 تشويقي و بودجه اي 

مطابق اين گزارش ستاد تنها به محلي جهت تصويب 
پروژه تبديل شده است؛ س��تاد در پروژه هاي مصوب 
خود، وظيفه تأمين بودجه و ديگر نيازهاي پروژه ها را 
بر عهده دستگاه ها گذاشته و هيچ سازو كار تنبيهي و 
تشويقي براي مجريان پروژه ها در نظر نگرفته است. اين 
امر موجب شده سازمان ها عاقه مند باشند فعاليت هاي 
جاري خود را ب��ه عنوان پروژه هاي اولويت دار س��تاد 
تصويب كنند تا مجبور نش��وند اقدام بيشتر يا هزينه 

بيشتري نسبت به قبل انجام دهند.

   4 اقدام كليدي براي اصلاح ستاد فرماندهي 
اين گزارش معتقد است كه در شرايط حال حاضر، نياز 
به اصاح ستاد از منظر نهادي و ماموريتي وجود دارد. 
طراحي ستاد و مشخصا دبيرخانه آن بايد به گونه اي 
باشد كه تحقق اقتصاد مقاومتي را نتيجه دهد، نقش 
آفريني مشخص در پيشبرد اقدامات اولويت دار داشته 
باشد و در راستاي تحقق ماموريت هاي محوّله حركت 
كند. اصاح س��اختار دبيرخانه ستاد، تصويب سالانه 
10 پروژه كان و اولويت دار در س��تاد، ارتقاء جايگاه 
مصوبات س��تاد و اعطاي اختيار تخصيص بودجه به 
ستاد، 4 پيشنهادي اس��ت كه اجراي آن مي تواند به 
تقويت ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي براي پرداختن 

اين نهاد كليدي به ماموريت اصلي اش، منجر شود.
1- اصاح س��اختار دبيرخانه س��تاد: دبيرخانه ستاد 
فرمانده��ي اقتص��اد مقاومتي بايد مس��تقل از ديگر 
دبيرخانه ها بوده و داراي يك ساختار چابك و پويا باشد 
و به صورت مستقيم، ذيل رييس ستاد فعاليت نمايد. 
اين دبيرخانه نيازمند توان كارشناس��ي ويژه نيست؛ 
بلكه ويژگي اصلي آن قدرت عمل در پيگيري و پيشبرد 
امور است و نياز به ساختار عريض و طويلي هم ندارد. 
بررسي نمونه هاي مشابه جهاني، نشانگر آن است كه 
چنين نهادهايي كه فعاليت هاي اولويت دار و كان را 
پيگيري مي كنند، بايد به صورت مستقيم در تعامل با 

رييس جمهور يا نخست وزير فعاليت كنند.
2- تصويب س��الانه 10 پ��روژه كان و اولويت دار در 

ستاد: س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي بايد سالانه 
تنها مس��وول 5 تا 10 پ��روژه كان، ملّي و اولويت دار 
اقتصاد مقاومتي شود؛ پروژه هايي كه نقش اثرگذاري 
در تحقق اقتصاد مقاومتي داشته و اجراي آن، از عهده 
يك دستگاه خارج باشد. اين پروژه ها بايد در فرآيندي 
ش��فّاف و كارشناسي ش��ده و بر اساس شاخص هاي 
مشخص، به تصويب برس��د. در اين قالب، شناسايي 
و رفع موانع، فراهم ك��ردن پيش نيازهاي اجرا، انجام 
هماهنگي هاي بين دستگاهي، اعطاي مجوزهاي لازم 
براي پروژه ها و تخصيص بودجه، وظيفه ستاد خواهد 
بود؛ دبيرخانه ستاد نيز در اين زمينه، به پيگيري امور 

مي پردازد. 
3- ارتقاي جايگاه مصوبات س��تاد: ستاد بايد قدرت 
اعطاي مجوز و اختيارات قانوني را براي پيشبرد اموري 
كه مطرح گرديد، داش��ته باش��د. بنابراين لازم است 
جايگاه مصوبات ستاد ارتقاء يافته و هم سطح با مصوبات 

هيات وزيران تلقي شود.
4- اعطاي اختيار تخصيص بودجه به ستاد: ستاد بايد 
بتواند حمايت هاي مادي و معنوي را در مسير اجراي 
پروژه ه��اي اولويت دار اعمال كن��د و با تعبيه نمودن 
سازوكارهاي تنبيهي، تشويقي و بودجه اي، مجريان 
پروژه ها را نسبت به اجراي پروژه هاي اولويت دار ترغيب 
كند. به اين منظور لازم است اختيار تخصيص بودجه 
با يك سقف مش��خص براي پروژه هاي اولويت دار، در 

اختيار رييس ستاد قرار گيرد.

گروه اقتصاد كلان|
آن طور كه از گزارش اخير مركز پژوهش هاي مجلس 
بر مي آيد، زمينه هاي متعدد عدم شفافيت در لايحه 
بودجه سال آينده وجود دارد. در بخش هايي چون 
ميزان كس��ري بودجه، درآمده��اي مالياتي، منابع 
نفت و گاز و هدفمندي يارانه ه��ا، بودجه عمراني و 
استاني اين مس��اله به روشني قابل مشاهده است و 
در بخش هاي ديگري از لايحه هم مي توان سرنخي 
از اين مس��اله را يافت. مجموع اينها به يازده بخش 
مي رس��د كه نش��ان مي دهد بودجه س��ال آينده با 
وجود اصاحاتي در برخي بخش ها همچنان در رفع 
ابهام��ات و تامين حداقل هاي م��ورد نياز براي يك 

بودجه شفاف، فاصله دارد.
به گ��زارش »تع��ادل«، بحث ش��فافيت اقتصادي، 
درقبال هر خبر فسادي كه منتشر مي شود به عنوان 
يك��ي از اصلي ترين راهكارها ب��راي مقابله با چنين 
عارضه هايي مطرح مي شود. با توجه به كاهش منابع 
در كش��ور و حركت به سمت رش��د منفي، احتمال 
افزايش فرصت ها براي منفعت جويان بيشتر است و 
به همين دليل در شرايط كنوني اهميت پرداختن به 
مسائلي چون شفافيت بيش از هر زمان ديگري است. 
در همين رابطه مركز پژوهش هاي مجلس در سلسله 
گزارش هايي كه در رابطه با بودجه سال 98 منتشر 
كرده، اين موضوع را دستمايه گزارش ديگري قرار 
داده است و به تحليل ابعاد مختلف عدم شفافيت در 

لايحه پيشنهادي دولت پرداخته است.
بررس��ي موضوع ش��فافيت در لايحه بودجه س��ال 
آينده حكايت از آن دارد كه با وجود برخي تاش ها 
براي ارتقاي ش��فافيت بودجه، از جمله ارايه جدول 
منابع و مصارف هدفمندي در تبصره 14، همچنان 
شاهد ابهام ها و مواردي از عدم شفافيت هستيم كه 
اص��اح آنها مي تواند به پاس��خگويي بهتر دولت در 
قبال نماين��دگان ملت و آحاد مردم كمك ش��ايان 

توجهي كند. 
در بح��ث مرتبط با مي��زان كس��ري بودجه چنين 
بيان مي شود كه لايحه بودجه 98 همچون سنوات 
گذشته بدون كسري بودجه بسته و تقديم مجلس 
شده و دولت نيز هر سال اعام مي كند كه در لايحه 
بودجه كسري وجود ندارد. اگر چه براساس ترازهاي 
سه گانه بودجه اين حرف صحيح به نظر مي رسد ولي 

واقعيت چيز ديگري است.
توضيح آنكه كسري بودجه اداره كشور در لابه لاي 
ترازهاي سه گانه گم مي شود و عما صحبتي از ميزان 

كسري بودجه اداره كشور كه لاجرم دولت را مجبور 
به فروش نفت يا انتش��ار اوراق تعهدزا براي پوشش 
كس��ري بودجه مي كند و راهكاره��اي كاهش اين 
كسري، به ميان نمي آيد. اضافه تر شدن تراز ديگري 
به بودجه هاي سنواتي با عنوان كسري بودجه جاري 
بدون نفت مي تواند به برطرف شدن اين نقيضه كمك 
كند. ميزان اين كسري در لايحه بودجه 98 حداقل 
193 هزار ميليارد تومان برآورد مي شود. عاوه بر اين 
با وجود تاش هاي انجام شده در راستاي شفافيت 
نسبي منابع و مصارف هدفمندي يارانه ها، همچنان 
روابط مال��ي در صنعت نفت مي��ان منابع عمومي، 
منابع هدفمندي يارانه ها و بودجه شركت هاي زير 
مجموعه، ش��فاف و آشكار نيس��ت و بعضا براساس 
توافق بين دس��تگاه ها، منابع موجود صرف مصارف 

مختلف مي شود. 
در بخش درآمده��اي مالياتي، برخي از مصاديق عدم 
ش��فافيت درآمدهاي مالياتي در لايحه بودجه مطرح 
شده اند، مثا عدم تعيين س��هم كوشش مالياتي در 
افزايش منابع مالياتي سال آتي نسبت به سال جاري، 
عدم شفافيت در درآمدهاي مالياتي برخي از رديف هاي 
لايحه بودجه كه به ترتيب به ماليات نهادها و بنيادهاي 
انقاب اسامي و ماليات شركت ها و موسسات وابسته 

به آستان قدس رضوي اختصاص دارند. 
توضيح آنكه با وجود تعيين تكليف حقوقي نسبت به 
رويه قانوني مواجهه هريك از اين نهادها و آس��تان با 
نظام مالياتي به گونه اي است كه به ابهام هايي در زمينه 

دامن مي زند. 

   بودجه شركت هاي دولتي كلي است
در بحث بودجه شركت هاي دولتي گرچه در پيوست 
سه لوايح بودجه سنواتي، بودجه شركت هاي دولتي به 
تفكيك هر شركت در 26 ستون ارايه مي شود كه دو 
ستون آن مربوط به درآمد و هزينه شركت است ولي 
به دليل كلي بودن دو رقم مذكور و عدم ارايه جزييات 
آن به خصوص در بخش هزينه ها حداقل به تفكيك 
هزينه هاي عملياتي و غيرعملياتي، اطاعات دقيقي 
در خصوص اقام مذكور وجود نداش��ته و براي مثال 
مشخص نيست چند درصد از هزينه هاي يك شركت 
صرف حقوق و دستمزد مي شود و سهم ساير هزينه از 
كل هزينه شركت چه ميزان است. به عاوه درخصوص 
شركت هايي كه سهام دولت در آنها كمتر از 50 درصد 
اس��ت هيچ اطاعاتي در بودجه ارايه نمي شود و تنها 
سود سهام اين شركت ها در لايحه گزارش مي شود. 
اطاعاتي چون نام اين شركت ها، ميزان سهام دولت 
در آنها، ساير سهامداران عمده در شركت هاي مذكور، 
ميزان س��ود س��هام دولت به تفكيك هر ش��ركت و 
گروه بندي شركت براساس گروه بندي فعاليت هاي 
اقتصادي در قانون اجراي سياست هاي كلي اصا 44 
قانون اساس��ي در اختيار نمايندگان مجلس و مردم 

قرار نمي گيرد.
عدم ش��فافيت اطاعات طرح ها و پروژه هاي استاني 
يكي از مواردي اس��ت كه بايد مورد توجه قرار گيرد. 
تنها اطاعاتي كه در خصوص طرح هاي اس��تاني در 
بودجه منعكس مي شود رقم سر جمع اعتبارات تملك 
دارايي هاي سرمايه استاني است و هيچ اطاعاتي از 

تعداد، عنوان و اعتبارات مورد نياز براي اتمام و ساير 
ويژگي هاي آنها در دسترس نيست. به عاوه افزايش 
اعتبارات در نظر گرفته شده براي طرح هاي عمراني 
در بودجه س��ال 98 نس��بت به قانون بودجه امسال 
يكسان نيست. اگرچه اين موضوع طبيعي و منطقي 
به نظر مي رسد ولي تبيين دقيق دلايل  اين افزايش ها 
و تفاوت ميزان افزاي��ش در ميان طرح ها مي تواند به 
ش��فافيت اجراي طرح هاي عمراني در كشور كمك 

كرده و ابهام هاي احتمالي را مرتفع كند. 

   بودجه استاني همچنان مبهم
يكي از موارد پرابهام بودجه سالانه نحوه تعيين سهم 
هر اس��تان از اعتبارات بودجه اس��تاني است. جدول 
10 بودجه كه اعتبارات بودجه اس��تاني را به صورت 
سرجمع و به تفكيك اس��تان مشخص مي كند راسا 
توس��ط سازمان برنامه تهيه مي ش��ود و شاخص ها و 
معيارهاي تعيين اعتبارات هزين��ه اي و عمراني هر 
استان مشخص نيس��ت. در جهت افزايش شفافيت 
بودج��ه، لازم اس��ت س��ازمان برنامه ش��اخص ها و 
معيارهايي ارايه كند كه براساس آن اين اعتبارات ميان 
اس��تان ها توزيع مي كند. همچنين در لايحه بودجه 
سال آينده در مقابل رديف »انتشار اوراق مالي براي 
بازپرداخت اصل و سود اوراق سررسيد شده در سال 
1398« در يكي از جداول عدد يك درج شده است. 
براين اساس ميزان انتشار اوراق اسامي كه دولت به 
اين منظور در سال 1398 منتشر خواهد كرد مشخص 
نيست. البته اين امر خود مي تواند نشأت گرفته از عدم 
برآورد دقيق دولت نس��بت به ميزان سررسيد اوراق 
در سال آينده باش��د. در حال حاضر ميزان بار اوراق 
سررسيد شده دولت مشخص نيست و لذا نمي توان 
رقم پيش بيني شده براي اين بازپرداخت را در لايحه 
بودجه بطور صحيح��ي ارزيابي كرد. نتيجه اين عدم 
ش��فافيت مي تواند به كمبود منابع پيش بيني شده 
براي بازپرداخت اصل و س��ود اوراق سررس��يد شده 
منجر ش��ود و درنتيجه دولت مجبور به برداش��ت از 

سرجمع بودجه شود. 

   مساله خزانه 
در ح��ال حاض��ر برخ��ي از دريافتي ها در حس��اب 
خزان��ه داري كل متمرك��ز نمي ش��وند. از جمل��ه 
عوارض دريايي كه توس��ط س��ازمان بنادر دريافت 
مي ش��ود. همچنين صادرات غير نفتي شركت هاي 
دولتي و درآم��د اختصاص برخي دس��تگاه ها نظير 

بيمارستان هاي دولتي در حس��اب خزانه داري كل 
متمركز نيس��ت كه اين سبب مي ش��ود مساله واريز 
منابع عمومي به خزانه دولت با عدم ش��فافيت هاي 
گسترده مواجه باشد. اين در حالي است كه براساس 
بند ب ماده 17 قانون برنامه ششم توسعه دستگاه ها 
مكلفند حساب هاي خود را نزد بانك مركزي افتتاح 
كنند. اجرا نكردن مفاد اين قانون باعث ش��ده درصد 
قابل توجه��ي از درآمده��اي دول��ت در هفته آخر 
اس��فندماه وصول ش��ود كه اين رخداد منجر به آن 
مي شود كه تمام دستگاه ها در تكاپوي حفظ بودجه 
خ��ود اقدام به اتمام قراردادها يا بس��تن قراردادهاي 
جديد كنند در حالي كه در ماه هاي ديگر به دليل عدم 
اطمينان از وصول بودجه تقريبا فعاليتي وجود نداشته 
اس��ت. به عبارت ديگر دولت در برخي ايام با كمبود 
بودجه و استقراض از سيستم بانكي و مشكات ناشي 
از آن مواجه است و در برخي مواقع با مازاد بودجه روبرو 
است اين در حالي است كه عملكرد مناسب دولت در 
گرو نوس��ان حداقلي و هموار بودن جريان وجوه نقد 
دولت است. به عاوه عدم عاقه برخي دستگاه ها به 
تمركز همه منابع در خزان��ه داري كل به بروز برخي 
آسيب ها منجر مي شود كه از آن جمله مي توان به عدم 
ش��فافيت درآمدها و هزينه ها و بي انضباطي در نظام 

اداري كشور اشاره كرد. 
در بخش اعتبارات دستگاه هاي اجرايي، در حال حاضر 
تمام اعتباراتي كه باب��ت جبران خدمت كاركنان در 
دستگاه هاي اجرايي هزينه مي شود لزوما ذيل همين 
عنوان درج نمي شود؛ به بيان ديگر اعتبارات ديگري 
هم براي جبران خدمات كاركنان هزينه مي شود كه 
در س��اير فصل هاي هزينه اي قرار مي گيرند از اين رو 
مشخص نيس��ت كه در حال حاضر در كشور چقدر 
بابت حقوق و دس��تمزد پرداخت مي شود. همچنين 
در حال حاضر آمار روشن و مشخصي از تعداد پرسنل 
اس��تخدامي دولت در دست نيس��ت. از سوي ديگر 
دليل وجود پيوس��ت چهار اين بوده اس��ت كه نشان 
دهد بودجه اختصاص يافته به دستگاه ها براي انجام 
چه امور و خدماتي به دس��تگاه ها اعطا مي شود. فارغ 
از مباحث فن��ي مرتبط با اين موضوع كه آيا اساس��ا 
چنين نگرشي به بودجه ريزي مبتني بر عملكرد براي 
تمام وظايف دستگاه هاي دولتي صحيح بوده يا خير، 
اين ابهام وجود دارد كه آيا اعتبارات دستگاه ها واقعا 
براساس ارقام مندرج در پيوست چهار به دست آمده يا 
برعكس يعني پيوست چهار از روي اعتبارات از پيش 

تعيين شده دستگاه ها ساخته شده است.
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توان تسهيلات دهي بانك هاي 
دولتي افزايش مي يابد

نايب رييس كميسيون تلفيق بودجه سال 98 گفت: 
بر اس��اس مصوبه اين كميس��يون، به منظور توان 
تسهيات دهي بانك هاي دولتي؛ مانده بدهي بانك ها 
به بانك مركزي در پايان س��ال 97 به حساب بدهي 
دولت به بانك مركزي منتقل مي ش��ود. علي اصغر 
يوسف نژاد  گفت: در نشست روز قبل بيشتر به پيشنهاد 
كميسيون ها و نمايندگان درباره تبصره هاي درآمدي 
لايحه بودجه رسيدگي شد و در نشست عصر نيز ادامه 
پيشنهادات نمايندگان بررسي شد. وي ادامه داد: با 
بررسي پيشنهادات باقي مانده، عما بخش درآمدي 
لايحه بودجه سال 98 به اتمام رسيده و كميسيون 
تلفيق بررس��ي بخش هزينه اي را آغاز كرده اس��ت. 
وي گفت: البته برخي از تبصره هاي درآمدي لايحه 
بودجه 98 مانند تبصره 14 اين لايحه در رابطه با قانون 
هدفمندي باقي مانده كه آنها نيز بايد تعيين تكليف 
شود، از اين رو براي تحقق اين مساله كميته اي تشكيل 
شد تا مساله هدفمندي در آن مورد بررسي و بحث قرار 
گيرد. يوسف نژاد گفت:  كميسيون تلفيق، مجلس 
دولت را مكلف كرد به منظور فرهنگ سازي و مديريت 
مصرف آب، تعرفه بهاي آب مصرفي كليه دستگاه هاي 
اجرايي مندرج در ماده يك قانون برنامه ششم توسعه 
را )به جز مواردي كه در قانون مس��تثني ش��ده اند( 
حداقل معادل قيمت تمام شده آب، دريافت كنند. 
وي گفت: بر اساس مصوبه ديگر كميسيون تلفيق، به 
منظور افزايش توان تسهيات دهي بانك هاي دولتي؛ 
مانده بدهي بانك ها به بانك مركزي در پايان س��ال 
97 به حس��اب بدهي دولت به بانك مركزي منتقل 
و مبلغ مذكور به عنوان س��رمايه دولت در بانك هاي 
دولتي منظور خواهد شد. محاسبه مبلغ بدهي قطعي 
دولت و تخصيص مبلغ بدهي دولت به بانك مركزي به 
عنوان سرمايه به هر يك از بانك هاي دولتي بر اساس 
دستورالعملي است كه به پيشنهاد وزير امور اقتصاد و 
دارايي به تصويب هيات وزيران مي رسد. نايب رييس 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال 98 از 
مصوبه اين كميس��يون در مورد تعيين آب بها براي 
دستگاه هاي اجرايي خبر داد. علي اصغر يوسف نژاد 
همچنين به ايس��نا درباره مصوبه ديگر روز گذشته 
كميسيون تلفيق گفت: كميسيون تلفيق در مصوبه اي 
دولت را مكلف كرده به منظور فرهنگ سازي و مديريت 
مصرف آب، تعرفه بهاي آب مصرفي كليه دستگاه هاي 
اجرايي مندرج در ماده يك قانون برنامه ششم توسعه را 
)به جز مواردي كه در قانون مستثني شده اند( حداقل 
معادل قيمت تمام شده آب، دريافت كند. به گفته وي، 
طبق مصوبه ديگر كميسيون تلفيق به منظور توان 
تسهيات دهي بانك هاي دولتي؛ مانده بدهي بانك ها 
به بانك مركزي در پايان س��ال 97 به حساب بدهي 
دولت به بانك مركزي منتقل و مبلغ مذكور به عنوان 
سرمايه دولت در بانك هاي دولتي منظور خواهد شد. 
محاسبه مبلغ بدهي قطعي دولت و تخصيص مبلغ 
بدهي دولت به بانك مركزي به عنوان سرمايه به هر 
يك از بانك هاي دولتي بر اساس دستورالعملي است 
كه به پيشنهاد وزير امور اقتصادي و دارايي به تصويب 

هيات وزيران مي رسد.

واريز ماهيانه ۷۵ درصد سود 
شركت هاي دولتي به   خزانه

بر اس��اس ماده چهار قانون محاسبات، شركت هاي 
دولتي واحد س��ازماني مشخصي هستند كه با اجازه 
قانون به صورت شركت ايجاد مي شوند و در راستاي 
تحقق اه��داف مترتب بر آنها، فعاليت هاي مختلف و 
متنوعي دارند. اين شركت ها داراي شخصيت حقوقي 
مستقل بوده و طبق اسناد بالادستي و در حيطه وظايف 
مصرح در اساسنامه، برنامه هاي سالانه خود را در قالب 
بودجه سنواتي تنظيم مي كنند. در اين راستا سازمان 
برنامه و بودجه اعام كرد، اين ش��ركت  ها با توجه به 
ماهيت حقوقي خ��ود و به منظور تداوم گس��ترش 
فعاليت هاي خ��ود براي حفظ موقعي��ت اقتصادي، 
تداوم اشتغال و تحقق رش��د اقتصادي كشور ناگزير 
از سرمايه گذاري هس��تند. يكي از منابع مهم تأمين 
سرمايه، اس��تفاده از منابع بانكي و وام خارجي است.  
جزييات مربوط به دريافت يا پرداخت تسهيات بانكي 
شركت هاي دولتي در گزارش هاي سالانه صورت مالي 
كه از سوي سازمان حسابرسي كشور بررسي و انتشار 
مي يابد، قابل مش��اهده و دسترسي است. همچنين 
با توجه به اينكه ش��ركت هاي دولتي  مكلف هستند 
25درصد ماليات و 50 درصد سود ويژه بودجه سال 
جاري را بطور علي الحس��اب ماهانه به حساب خزانه 
واريز كنند، در واقع 75 درصد از س��ود آنها به حساب 
سرمايه منتقل نمي شود. اگر بخش خصوصي 25درصد 
از سود خود را ماليات پرداخت مي كند، شركت دولتي 
بايد 75 درصد از س��ود خود را به عنوان ماليات و سود 
ويژه پرداخت نمايد و اين امر موجب خروج منابع مالي 
شركت از فرآيند س��رمايه گذاري است و الزاماً نياز به 
استفاده از تس��هيات بانكي دارند كه متناسب با آن 
بازپرداخت منابع دريافتي نيز در پيش بيني بودجه آن 
شركت در بخش مصارف سرمايه اي لحاظ مي شود. لذا 
اطاق عنوان كسري بودجه و استقراض براي اين شيوه 

تأمين مالي صحيح نيست.

وصول 89 هزار ميليارد تومان 
درآمد نفتي با رشد ۳9 درصدي

فارس|طبق آمار خزانه، در 9 ماه سال 97 بالغ بر 
89 هزار و 400 ميليارد تومان درآمد از منابع نفت 
و فرآورده هاي نفتي وصول شد كه نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 39 درصد رش��د دارد. همچنين 
منابع حاص��ل از ارزش نفت خ��ام 72 هزار و 304 
ميليارد توم��ان و منابع حاصل از صادرات ميعانات 
گازي 4 هزار و 770ميليارد تومان بوده اس��ت. كل 
رقم مصوب نفت و فرآورده هاي نفتي براي س��ال 
جاري 101 هزار ميليارد تومان است. در سال 96 در 
همين مدت )9ماهه( بالغ بر 64 هزار ميليارد تومان 
محقق ش��ده بود و در مجموع، در سال گذشته 92 

هزار ميليارد تومان از اين محل درآمد كسب شد.



بانك و بيمه4اخبار

از رقم تهاتر 110 هزار ميليارد توماني بدهي بانك ها 32.6 هزار ميليارد تومان نهايي شده است

هر گرم طلاي 18 عيار به 364 هزار تومان رسيد 

رشد نقدينگي در هر دولت ريشه در ساختار اقتصاد دارد نه عملكرد بانك ها

پيشنهادهاي اصلاحي براي تهاتر بدهي در سال 98

اونس جهاني 1282 دلار 

چالش هاي نظام بانكي؛ علت است يا معلول

گروه بانك و بيمه|محسن شمشيري|
مركز پژوهش هاي مجلس در بررس��ي لايحه بودجه 
س��ال 98 و بررسي تبصره 5 بند و بودجه كه به تهاتر 
زنجيره اي بدهي هاي دولت، بخش غيردولتي، بانك ها 
و بانك مركزي پرداخته، نكاتي را در مورد ارقام تهاتر 
بدهي بانك ها يادآور ش��ده و ارقام مرب��وط به تهاتر 
بدهي هاي دولت، بانك ها به بانك مركزي را مقايسه 
و با توجه به مش��كلات و موانعي كه در مس��ير تهاتر 
بدهي هاي بانك ها، دولت، مطالبات معوق و بدهكاران 
بانكي ايجاد ش��ده، پيش��نهادهاي اصلاحي در متن 
بودجه سال 98 را ارايه كرده تا به رفع مشكلات موجود 
در تهاتر بدهي زنجيره اي دولت، بانك هاو بدهكاران 

بانكي كمك كند. 
به گزارش »تعادل«، طبق بودجه سال 97 قرار بود كه 
رقم 110 هزار ميليارد تومان تهاتر بدهي هاي بانك ها 
به بانك مرك��زي با بدهي دول��ت و بدهكاران بانكي 
انجام شود كه از رقم بدهي بانك ها و مطالبات معوق 
آنها خواهد كاست. اما در نهايت ارقام مورد قبول بانك 
مرك��زي در اين زمينه 73 هزار و600 ميليارد تومان 
اعلام ش��د كه از اين رقم نيز با توجه به رقم 40966 
ميليارد توماني بانك مسكن كه مربوط به مسكن مهر 
است و از آنجايي كه خط اعتباري اختصاص داده شده 
به بانك مسكن بسيار ارزان قيمت و باهدف پرداخت 
تسهيلات ارزان قيمت در قالب طرح مسكن مهر بوده 
است بانك مسكن انگيزه اي براي مشاركت در تسويه 
زنجيره اي بدهي نخواهد داشت و لذا مشاركت فعالي از 
سوي بانك مسكن انجام نمي شود، ودر نهايت 32633 

ميليارد تومان تهاتر بدهي انجام خواهد شد. 
به عبارت ديگر تنها يك س��وم از رقم اعلام ش��ده در 
بودجه سال 97 بابت تهاتر بدهي بانك ها و دولت عملا 

محقق خواهد شد. 
جمع كل تهاتر معادل 73.600 ميليارد تومان است 
كه البت��ه معادل 40 ه��زار و 966 ميليارد تومان آن 
مربوط به بانك مسكن است و از آنجا كه بدهي بانك 
مسكن عمدتا مربوط به مسكن مهر است و لذا بانك 
مسكن در تهاتر اين بدهي و اقلام خرد آن مربوط به 
بدهي تسهيلات گيرندگان، مشاركت زيادي ندارد. 
لذا تهاتر عمدتا مربوط به رقم 32 هزار و 633 ميليارد 
تومان مربوط به 19 بانك ملي، س��په، كش��اورزي، 
صنعت و معدن، توس��عه تعاون، توس��عه صادرات، 
تجارت، رفاه كارگران، صادرات ايران، ملت، قوامين، 
دي، انصار، آينده، گردشگري، پارسيان، موسسه ملل، 

سرمايه، و پاسارگاد است. 
دولت از طريق اسناد تسويه خزانه، بدهي هاي قطعي 
خود به اشخاص حقيقي و حقوقي، تعاوني و خصوصي 
كه در چارچوب قوانين و مقررات مربوط تا پايان سال 
1397 ايجاد ش��ده، با مطالبات قطعي معوق دولت 
از اشخاص مزبور تا مبلغ بيس��ت هزار ميليارد ريال 
موضوع رديف درآمدي 310106 جدول ش��ماره 5 
و رديف 48-530000 جدول ش��ماره 9 به صورت 
جمعي- خرجي تسويه كند. مطالبات قطعي دولت از 
اشخاص فوق الذكر كه در اجراي بند پ ماده 2 قانون 

رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور 
به ش��ركت هاي دولتي منتقل شده با بدهي دولت به 
ش��ركت هاي مذكور و مطالبات اش��خاص حقيقي و 
حقوقي، تعاوني و خصوصي از دولت بابت طرح هاي 
تمل��ك دارايي هاي س��رمايه اي با بدهي اش��خاص 
يادش��ده به بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي از 
طريق تسويه بدهي هاي بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي به دولت به وس��يله اين اسناد قابل تسويه 
اس��ت. پس از ابلاغ قانون، نوبت بانك مركزي بود كه 

به موجب ذيل جزو 1 بند و، سقف مجاز تسويه بدهي 
هر بانك و موسسه اعتباري غيربانكي را تعيين نمايد. 
بان��ك مركزي در ابتدا با اس��تناد به مت��ن قانون كه 
تسويه بدهي هاي بانك ها به بانك مركزي را محدود 
ب��ه بدهي هايي ك��ه در چارچوب قواني��ن و مقررات 
مربوط ايجاد شده كرده بود، بدهي بانك ها بابت اضافه 
برداشت از بانك مركزي را خارج از قوانين و مقررات 
دانسته و مش��مول تس��ويه بدهي در چارچوب اين 
حكم ندانسته بودو صرفا بدهي هاي ناشي از خطوط 

اعتباري دريافتي را براي تس��ويه ابلاغ نموده بودكه 
سقف عملكرد اين حكم را به شدت محدود مي كرد. با 
تغيير رييس كل بانك مركزي و پيگيري كميسيون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، بانك مركزي در 
نامه ه��اي مورخ 8 مهر و 30 آب��ان 97 با تغيير رويه، 
بدهي هاي بانك ها بابت اضافه برداشت را نيزمشمول 
اين حكم نمود و مبالغ زيررا ب��راي اجرا ابلاغ نمود و 
بعد از گذشت حدود 8 ماه از آغاز سال، فرايند اجراي 

اين حكم آغاز شد.

براين اساس مركز پژوهش هاي مجلس، معتقد است 
كه اصلاحاتي كه بانك مركزي در متن بودجه س��ال 
1398 نسبت به متن قانون بودجه سال 1397 اعمال 
كرده ش��كلي بوده و مشكلات موجود را حل نخواهد 
كرد. ل��ذا براي تكميل و تقويت بن��د و تبصره 5 بايد 

پيشنهادهاي اصلاحي ارايه شود. 
دولت از طريق اسناد تسويه خزانه، بدهي هاي قطعي 
خود به اشخاص حقيقي و حقوقي، تعاوني و خصوصي 
كه در چارچوب قوانين و مقررات مربوط تا پايان سال 
1397 ايجاد شده، با مطالبات قطعي معوق دولت از 
اش��خاص مزبور تا مبلغ پنجاه ه��زار ميليارد ريال به 
صورت جمعي � خرجي تسويه كند. مطالبات قطعي 
دولت از اشخاص فوق الذكر در قانون رفع موانع توليد 
رقابت پذيرو ارتقاي نظام مالي كشور به شركت هاي 
دولتي منتقل ش��ده با بدهي دولت به ش��ركت هاي 
مذكور و مطالبات اشخاص حقيقي و حقوقي از دولت 
بابت طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي با بدهي 
اشخاص يادش��ده به بانك ها و موسس��ات اعتباري 
غيربانك��ي از طريق تس��ويه بدهي ه��اي بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي به دولت به وسيله اين 

اسناد قابل تسويه است. 
.به دولت اجازه داده مي ش��ود در صورت درخواست 
متقاضي��ان، مطالب��ات قطعي اش��خاص حقيقي و 
حقوقي نهادهاي عمومي غيردولتي، ش��ركت هاي 
دولتي، بانك ها، اتحاديه ها و استان هاي مقدسه بابت 
تكاليفي كه در چارچوب قوانين و مقررات مربوط تا 
پايان سال 1396 ايجاد شده است با بدهي اشخاص 
يادش��ده به بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي از 
طريق تسويه بدهي هاي بانك ها و موسسات اعتباري 
غيربانكي به بانك مركزي ك��ه در چارچوب قوانين 
و مقررات مربوط تا پايان س��ال 1396 ايجاد ش��ده، 
تا ميزان ظرفيت استفاده نش��ده قانون بودجه سال 
1397 كل كشور به صورت جمعي � خرجي از طريق 
انتشار اسناد تس��ويه خزانه، به شرح زير تسويه كند. 
مبل��غ مزبور به عنوان بدهي دول��ت به بانك مركزي 
ثبت مي شود و افزايش پايه پولي از اين محل ممنوع 
است. سقف مجاز تس��ويه بدهي هر بانك و موسسه 
اعتباري به بانك مركزي توسط اين بانك حداكثر تا 

پايان خردادماه تعيين مي شود
دولت مجاز است تا سقف بيست درصد مبلغ موضوع 
اين جزو را با اولويت به مطالبات حسابرس��ي شده و 
قطعي سازمان تأمين اجتماعي اختصاص دهد. بانك 
مركزي مجاز اس��ت به منظور اس��تفاده حداكثري 
بانك ها از فرايند تعريف شده در اين بند، امكان نقل 
وانتقال بدهي بانك ها به بانك مركزي، را در بازار بين 
بانكي فراهم كند. افزايش س��رمايه دولت در شركت 
ملي نفت ايران به ميزان تس��ويه مطالبات بانك ها از 
آن ش��ركت مجاز اس��ت .مطالبات اشخاص حقيقي 
و حقوقي خصوص��ي و تعاون��ي و نهادهاي عمومي 
غيردولتي از شركت هاي تابعه وزارتخانه هاي دولتي 
تا سقف مطالبات شركت هاي فوق الذكر از دولت، در 

اجراي اين بند در حكم مطالبات آنها از دولت است.

گروه بانك و بيمه |احسان شمشيري|
روز شنبه 29 دي 97، نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا 
به 11450 تومان و يورو به 13250 تومان رسيد. سامانه 
سنا همچنين ميانگين نرخ ارز براي روز پنج شنبه 28 
دي 97 را ب��راي دلار 11421، ي��ورو 13274، درهم 
3126، يوآن 1750، پوند 14851، و لير تركيه 2191 
تومان اعلام كرده اس��ت. در بازار آزاد نيز دلار 11560 
تومان و در بازار هرات 11400 تومان معامله شده است. 
اين آمارها نشان مي دهد كه نرخ ارز و به خصوص دلار در 
روز شنبه نسبت به روز پنج نشبه افزايش داشته است.  به 
گزارش »تعادل«، در بازار طلا نيز به دنبال اعلام نرخ هر 
اونس طلا به ميزان 1282 دلار و افزايش نرخ دلار نسبت 
به روز پنج شنبه، قيمت طلا و سكه نيز افزايش يافت و هر 
گرم طلاي 18 عيار به 364 هزار تومان و مظنه مثقال 17 

عيار به 1 ميليون و 578 هزار تومان رسيد. 
قيمت هر س��كه طرح جديد نيز بين 3 ميليون و 990 
هزار تومان تا 4 ميليون و 20 هزار تومان معامله شد. نيم 
سكه نيز بين 2 ميليون و 70 هزار تا 2 ميليون و 90 هزار 
تومان، ربع سكه بين 1 ميليون و 260 تا 1 ميليون و 280 
هزار تومان، سكه گرمي 675 هزار تومان، داد و ستد شد.  
همچنين بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز شنبه 29 
دي 97 اعلام كرد كه طي آن قيمت 19 ارز مانند پوند 
نسبت به روز پنجشنبه افزايش و قيمت 18 واحد پولي 
ديگر از جمله يورو كاهش يافت؛ نرخ 10 ارز ديگر مانند 
دلار نيز ثابت ماند.هر دلار امريكا بدون تغيير 42 هزار 
ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند انگليس با 18 ريال 
افزايش 54 هزار و 74 ريال و هر يورو نيز با 64 ريال افت 

47 هزار و 751 ريال ارزش گذاري شد.

  ميانگين نرخ يورو در نيما 
 به گزارش روابط عموم��ي بانك مركزي، ميانگين نرخ 
فروش حواله يورو در نيما طي هفته گذش��ته 10107 
توم��ان بود. مجموع ف��روش ارز حاصل از ص��ادرات در 
هفته اي كه گذشت حدود 365 ميليون يورو بود. مجموع 
تامين ارز براي واردات در هفته اي كه گذشت حدود 261 
ميليون يورو بود. ميانگين نرخ فروش حواله يورو نيز در 
هفته اي كه گذشت 10107 تومان بود و ميانگين نرخ 
خريد حواله يورو در هفته اي كه گذش��ت 9136 تومان 
بود.  از سوي ديگر، رييس كنفدراسيون صادرات با بيان 
اينكه بازار متشكل معاملات ارزي ابزاري كارآمدي است 
كه حجم تقاضا را مشخص مي كند، گفت: با راه اندازي اين 
بازار و به شرط عرضه ارز دست دلالان و سفته بازان كوتاه 
خواهد شد. محمد لاهوتي در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به 

برگزاري مجمع موسس شركت بازار متشكل معاملات 
ارزي، اظهار داشت: فاز اول اين بازار براي معاملات خُرد و 
درخواست هاي اسكناس ارز است و بانك مركزي مي تواند 
از اين ابزار هم براي ساماندهي بازار ارز و پاسخ به تقاضاي 
اسكناس استفاده كند. وي، بازار متشكل معاملات ارزي 
را اب��زاري كارآمد توصيف كرد كه در سايركش��ورها از 
آن استفاده مي ش��ود، افزود: ايجاد و راه اندازي اين بازار 
باعث مشخص شدن حجم تقاضا مي شود و شفافيت در 
معاملات را افزايش خواهد داد. عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگاني ادامه داد: از سوي ديگر راه اندازي اين بازار 
باعث خواهد شد تا مصرف كننده در نهايت براي خريد ارز 
بداند كه به كجا مراجعه كرده و از چه مكانيزمي استفاده 
كند. رييس كنفدراسيون صادرات، لازمه موفقيت بازار 
متشكل معاملات ارزي را به ويژه براي آنكه دست دلالان 

و س��فته بازان از بازار ارز كوتاه ش��ود را عرضه ارز در آن 
دانست. يادآور مي شود، جلسه مجمع موسس شركت 
بازار متشكل معاملات ارز روز 24 دي ماه به منظور بحث 
و بررس��ي راه كارهاي عملياتي كردن اين بازار در بانك 
مركزي برگزار شد. در اين جلسه كه با حضور رييس كانون 
بانك هاي خصوصي، نماينده شوراي هماهنگي بانك هاي 
دولتي، دبيركل كانون صرافان ايرانيان، نماينده شركت 
فرابورس و نماينده شركت ملي انفورماتيك و با حضور 
نمايندگان حوزه هاي ارزي، نظارت و حقوقي بانك مركزي 
برگزار شد، مجمع موس��س مواردي همچون تركيب 
سهام موسسين، سرمايه شركت، اساسنامه و فرايندها 
و مكانيزم هاي عملياتي كردن بازار متش��كل معاملات 
ارزي، از جمله مباحث فني و س��اختاري را مورد بحث و 

بررسي قرار دادند.

در يكي دوم��اه اخي��ر، رييس كل بان��ك مركزي و 
كارشناسان بانكي، بارها از اصلاح نظام بانكي سخن 
گفته اند، برخي مشكلات ريالي و بازار پول را مهم تر 
از بازار ارز ارزيابي كرده اند. اين نخستين بار نيست كه 
ضرورت و الزام اين اصلاح بزرگ ساختاري در اقتصاد 
ايران مطرح مي شود. اما پرسش اساسي اين است كه 
آيا نظام بانكي ريشه مشكلات اقتصادي كشور است 

يا نتيجه و معلول آن بوده است؟
ظاهر اخب��ار و گزارش ها نش��ان مي دهد كه بخش 
عمده اي از واحدهاي اقتص��ادي به دنبال نقدينگي 
و تس��هيلات بانكي هس��تند و عدم همراهي برخي 
بانك ها در تامين اعتبار را يكي از مشكلات مديريت 
اقتصاد ايران اعلام مي كنند. بدهي دولت به بانك ها، 
مطالبات معوق، بدهي بانك ها به بانك مركزي و انبوه 
مش��كلات خلق پول و نقدينگي مورد انتقاد است اما 
همه اين فش��ارها و اظهارنظرها نشان مي دهد كه به 
دليل پايين بودن بهره وري توليد، نبود كارايي، عدم 
اثرگذاري مطلوب سياست هاي اقتصادي، منفي شدن 
سرمايه گذاري، مشكلات فضاي كسب وكار در چند 
دهه اخير، مسائل مربوط به امنيت سرمايه گذاري و 
حقوق مالكيت و... باعث ش��ده كه مشكل به صورت 

كمبود پول و نقدينگي ظهور پيدا كند و براي پوشش 
دادن اين مشكلات اساسي و ساختاري چند دهه اخير، 
تلاش مي شود كه با تزريق پول و اعتبارات بانكي، اين 
مشكلات اساسي پوش��يده شود. در حالي كه راهكار 
اساسي بهبود بهره وري، سرمايه گذاري، رشد اقتصاد، 
اثرگذاري سياست ها، بهبود مديريت، و در يك كلام 

بهبود فضاي كسب وكار و سرمايه گذاري است. 
تقريبا در شروع به كار هر دولتي، در نقد دولت قبلي 
گفته مي ش��ود كه دولت قبلي چن��د برابر كل تاريخ 
ايران نقدينگي خلق ك��رده و در دو دهه اخير، از 70 
هزار ميليارد تومان در پايان دولت اصلاحات به 500 
هزار ميليارد تومان در پايان دولت احمدي نژاد رسيد 
و در اين 8 س��ال دولت هاي نهم و دهم معادل 430 
هزار ميليارد تومان بيشتر شد و 6 برابر شده است، اما 
در دولت روحاني و از س��ال 92 تا 97 نيز نقدينگي از 
500 به 1800 هزار ميليارد تومان در پايان سال 97 
رسيده و 1300 هزار ميليارد تومان بيشتر شده و در 
اين مدت 5 س��ال 3.5 برابر شده است و اين موضوع 
نشان مي دهد كه اساسا مشكل خلق نقدينگي نتيجه 
كار بانك ها و دقيق تر بگوييم نتيجه بهره وري پايين 
اقتصاد ايران است و سياست هاي دولت ها نيز قادر به 

رفع اين معضل نبوده اس��ت زيرا مشكل اصلي يعني 
بهبود فضاي كس��ب وكار و اصلاح س��اختار اقتصاد 
ايران ريش��ه در اقدامات و گام هاي اساسي تر دارد و 
به يك مجموعه از همراه��ي و همكاري تمام نهادها 
و مردم و تغيير مفاهيم براي اصلاح س��اختار اقتصاد 

ايران نياز دارد. 
مرتضي اكبري مدرس دانشگاه در اين زمينه معتقد 
اس��ت: اين روزها در خصوص اصلاح نظ��ام بانكي و 
اجراي دقي��ق قانون بانكداري ب��دون ربا، بحث هاي 
زيادي در سطوح مختلف مطرح است. مشهود است 
كه پيش��نهاددهندگان اينگونه اصلاحات، عمدتاً بر 
اس��اس برداش��تي كه از معضلات اقتصادي و بانكي 
دارند، نظرات اصلاحي خود را ارايه مي كنند. به عنوان 
مثال، در طول چهل سال گذشته، نمايندگان مجلس 
به تبع انتظار موكلان خود، در درجه اول به »اشتغال« 
و در اولويت دوم به »تورم« اهميت بيشتري مي دهند. 
بنابراين جهت رفع مشكل اش��تغال، دايماً قوانيني 
تصويب كرده اند كه بانك ه��ا را مكلف به اعطاي وام 
بيشتر و تزريق بيشتر نقدينگي به بخش هاي اقتصادي 

با تضامين سهل و آسان تر مي كند.
به عبارت ديگر، برآيند كلي قانون گذاري مجلس در 

حوزه اقتصاد، مساله اشتغال بوده و هست. در شرايط 
فعلي نيز ك��ه بطور جدي بحث اص��لاح نظام بانكي 
مطرح است، آنها نيز در ش��يپور ناكارآمدي بانك ها 
مي دمند و اصلاح آن را منوط به تزريق نقدينگي بيشتر 
توسط سيستم بانكي به بخش هاي مختلف اقتصادي 
براي توس��عه اش��تغال يا حفظ ميزان اشتغال فعلي 
مي دانند. اين نحوه تفكر درخصوص اصلاح نظام بانكي 
يعني اصلاح نحوه اداره بانك ها در چارچوب اعطاي 
تسهيلات بيش��تر با نرخ س��ود پايين تر يا استمهال 
بدهي تسهيلات گيرندگان. ناكارآمدي نظام بانكي كه 
نتيجه ناكارآمدي اقتصاد و قوانين خلق الساعه است، 

مساله اي در جريان و در عين حال نامشهود است.
اصلاح نظام بانكي در اقتصادي كه دايماً تحت تأثير 
ش��رايط سياس��ي و بحران هاي غيراقتصادي است، 
مفهومي ندارد و نمي تواند مشكلات ريشه اي اقتصاد 
را حل كند و تنها به معلول مي پ��ردازد. براي نمونه، 
در تمام برهه هاي زماني، دغدغه بيشتر دولت مردان 
و مجلسيان نرخ س��ود بانكي است، در حالي كه نرخ 
س��ود خود معلول معوقات و مطالبات بانكي است و 
از طرف��ي معوقات هم خود ريش��ه در خرابي اقتصاد 
دارد. زيرا گيرنده تس��هيلات يا بازده لازم را از چرخه 

توليدي خود دريافت نمي كند يا گاهي تسهيلات را در 
معاملات سفته بازي به  كار گرفته و سودهاي شيرين 
)!( اي��ن معاملات اجازه نمي دهد تس��هيلات بانكي 
را بازپرداخت كند. پس تا زماني كه مس��اله معوقات 
سيس��تم بانكي حل نش��ده و راهكاري براي وصول 
مطالبات بانكي ارايه نش��ود، اصلاح نرخ سود بانكي و 
به تبع آن، اصلاح بخش��ي از نظام بانكي كارايي لازم 

را نخواهد داشت.
از سوي ديگر، قانون بانكداري بدون ربا نيز كه بخشي 
از همين اصلاح نظام بانكي در نظر گرفته مي شود، به 
دلايل مختلف گاهي ريشه اي، اجرايي نيست. يكي از 
اين دلايل بنيادين به تعريف ربا برمي گردد كه به نظر 
مي رسد تعريف مشخصي در اين خصوص وجود ندارد. 
اين سوال مطرح است كه كاهش ارزش پول و جبران 
اين كاهش ارزش در معاملات پولي، حكم ربا دارد يا 
خير؟ همين موضوع اساس آنچه را بانكداري بدون ربا 
ناميد مي شود، در اقتصادي كه دايماً داراي نوسانات 

بالاي تورمي است زير سوال مي برد.
دليل مهم ديگر عدم اجراي قانون بانكداري بدون ربا، 
نحوه كاربرد عقود اس��لامي و نقش بانك ها به عنوان 

واسطه گر مالي است.
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سهمانی:  توسعه سازماني با روابط 
عمومي فعال ايجاد مي شود

مدير عامل بانک رفاه در جمع آموزشی- تخصصی 
روابط عمومی ها اظهار داش��ت: وجود يک روابط 
عموم��ی قدرتمند، فع��ال و همراه ب��ا ارتباطات 
گسترده درون و برون سازمانی زمينه ساز ايجاد 
توسعه س��ازمانی و مديريت افکار عمومی به نفع 
س��ازمان اس��ت.  به گزارش روابط عمومی بانک 
رفاه کارگران، دکتر س��همانی مدي��ر عامل اين 
بانک در جمع مديران و مسئولان روابط عمومی 
مديريت شعب استان ها با قدردانی از مسئولان و 
پيشکسوتان پيش��ين روابط عمومی و همچنين 
عملکرد و دس��تاوردهای اين حوزه اظهار داشت: 
ح��وزه روابط عمومی بايد ب��ا افزايش بهره وری و 
انجام اقدامات ارزش آفرين و همچنين بهره گيری 
از زير س��اخت ها و کانال های ارتباطی در اختيار 
خود بتواند در خدمت اهداف کلان سازمان باشد، 
البته تاکنون اقدامات ارزشمندی از سوی اين حوزه 
صورت گرفته است. مدير عامل بانک رفاه ادامه داد: 
روابط عمومی با بهره گيری از ابزارها، زير ساخت ها 
و تخصص خود می تواند زمينه ساز اعتماد عمومی 
باشد و روابط عمومی اين بانک الحمدالله با اقدامات 
اثربخش مسئولان و کارگزاران پيشين و همچنين 
تلاش و کوشش مطلوب مسئولان کنونی توانسته 
جايگاه شايس��ته ای در درون و بيرون س��ازمان 
کسب کند.  وی در ادامه به تشريح عملکرد کلان 
بانک در سطح جامعه پرداخت و گفت: خداوند را 
شاکريم که بانک رفاه به حدی از بلوغ رسيده است 
که در افکار عمومی حضور مستمر و گسترده دارد. 
به نمايش گذاشتن عملکرد بانک در رسانه های 
مختلف و حضور اثر بخش آن در عرصه اجتماعی 
نشان دهنده اين است که سازمان به بلوغ و تکامل 
رسيده و خود را در مقابل ذی نفعان پاسخگو می 
داند. دکتر س��همانی با اشاره به ايفای مسئوليت 
های اجتماعی بانک در س��طح جامعه و تشريح 
برخی از اقدامات صورت گرفته در اين زمينه خاطر 
نشان س��اخت: س��ازمان های بزرگ و تأثيرگذار 
همچون نظام بانکی بايد برای سعادت و سلامت 
جامعه پيرامون خود بخش��ی از س��ود خود را به 

تعهدات اجتماعی اختصاص دهند.

حمايت اينستاگرامی از توقف 
چاپ سررسيد نامه در بانک ملت

صدها دوستدار و فعال محيط زيست در اقدامی 
خودجوش با مراجعه به صفحه اينستاگرام بانک 
مل��ت، از تصميم اين بانک مبن��ی بر عدم چاپ 

سررسيد نامه حمايت کردند.
به گزارش روابط عمومی بانک ملت، در پی اعلام 
توقف چاپ سررس��يد نامه سال 1398 از سوی 
بانک ملت صدها کاربر حامی محيط زيست در 
پاس��خ به دعوت مجمع فعالان زيست محيطی 
جهان )EAFWorld( به صفحه اينس��تاگرام 
اين بانک مراجعه کردند و با کامنت، لايک و پيام 
مستقيم )دايرکت( تصميم بانک ملت را ستودند.

براساس اين گزارش صفحه اينستاگرام مجمع 
فعالان زيس��ت محيطی جهان که قريب به 51 
هزار دنبال کننده )فالوور( دارد با اعلام فراخوانی، 
از دوستداران محيط زيست خواست با گذاشتن 
کامن��ت قلب، از بانک مل��ت بخاطر توقف چاپ 

سررسيد و حفاظت از جنگل ها تشکر کنند.
صابريان مدي��ر کل روابط عموم��ی بانک ملت 
با اعلام اين مطلب، از هم��ه کاربرانی که با درج 
کامنت، لايک و پيام دايرکت از اين اقدام حمايت 
کردند قدردانی و اظهار اميدواری کرد اين تصميم 
بانک مل��ت در حفظ محيط زيس��ت، پرهيز از 
هزينه های غيرض��روری و کاهش مصرف کاغذ 

موثر واقع شود.
صفحه رسمی بانک ملت در اينس��تاگرام با نام 
کاربریbankmellat.officialنيز در واکنش 
به اين اقدام خودجوش و مردم��ی، از کاربران و 
دس��ت اندرکاران مجمع فعالان محيط زيست 

تشکر کرد.
مجمع فعالان زيست محيطی يکی از بزرگ ترين 
 )NGO( شبکه های زيست محيطی مردم نهاد
در ايران اس��ت که در تمام استان ها و شهرهای 

کشور اعضای داوطلب فعال دارد.

نكاتي پيرامون راننده محور 
شدن بيمه شخص ثالث 

راننده محور شدن بيمه شخص ثالث به مفهوم صدور 
بيمه نامه براي هر رانن��ده نبوده و كماكان اين بيمه 
براي وسيله نقليه صادر خواهد شد. به گزارش اداره 
كل روابط عمومي و ام��ور بين الملل بيمه مركزي، 
رييس كل بيمه مركزي با بيان اين نكته گفت: بر اين 
اساس بيمه نامه شخص ثالث صرفا براي خودرو صادر 
مي شود و به هيچ وجه چند بيمه نامه براي يك وسيله 
نقليه صادر نمي ش��ودكه دراين ط��رح ويژگي هاي 
راننده يا رانندگان وس��يله نقليه مانند مشخصات و 
سوابق شخصي و بيمه اي در تعيين حق بيمه و ارزيابي 
ريسك بيمه گذار دخيل خواهد بود. سليماني افزود: 
در حال حاضر س��وابق بيمه اي راننده در محاس��به 
حق بيمه اعمال مي گردد به نحوي كه طبق آيين نامه 
اجرايي ماده 18 قانون بيمه شخص ثالث، رانندگاني 
كه خس��ارتي دريافت نكرده باشد، سالانه مشمول 
تخفيف در حق بيمه مي ش��وند كه اين تخفيف در 
صورت عدم ايجاد خسارت در سال هاي آينده تا 70 
درصد افزايش مي ياب��د. وي تصريح كرد: با توجه به 
تكاليف قانوني مربوط مصرح در قانون بيمه اجباري 
شخص ثالث مصوب 1395 طي سال هاي اخير برخي 
از عوامل مربوط به ويژگي راننده را در ارزيابي ريسك 
و تعيين حق بيمه و تخفيف يا اضافه نرخ لحاظ كرده 
و مقررات مربوط را به ش��ركت هاي بيمه ابلاغ كرده 
است. به عنوان نمونه در حال حاضر   رانندگان كه در 
سوابق خود نمرات منفي يا تخلفات حادثه ساز داشته 
و در سامانه راهنمايي و رانندگي ثبت شده باشند، به 

تناسب حق بيمه آنها افزايش مي يابد.

جدول تسويه بدهي بانك ها و موسسات اعتباري به بانك مركزي بابت اجراي جزء 1 و تبصره 5  )ارقام به ميليارد تومان( 
مانده بدهي بانك ها به بانك مركزيبانك / موسسه اعتباري مانده بدهي بانك ها به بانك مركزي بانك / موسسه اعتباري

3.000ملت 1.775ملي ايران
641قوامين 500سپه

830دي664كشاورزي
277انصار40.966مسكن

4.768آينده600صنعت و معدن
899گردشگري100توسعه تعاون

1.000پارسيان100توسعه صادرات
258موسسه ملل4.000تجارت

2.668سرمايه1.837رفاه كارگران
131پاسارگاد8.581صادرات ايران 

جمع كل: 73.600 ميليارد تومان و جمع كل بدون احتساب بانك مسكن )خط اعتباري مسكن مهر(: 32.633 ميليارد تومان است.



آمار معاملات 5 بازار سرمايه

»تعادل«ازريسكهايسرمايهگذاريدربازارسرمايهگزارشميدهد

تلاطم 4 صنعت بورسي
گروه بورس| مسعود كريمي|

نگاهي به روند معاملات��ي بورس اوراق بهادار تهران طي 
چند وقت اخير به خوبي نشان مي دهد كه برخي از صنايع 
بزرگ از جمله پتروشيمي ، پالايشي ، بانكي و خودرويي 
در يك روز معاملاتي مثبت و با افزايش حجم خريد همراه 
مي ش��وند و در روز بعدي، همان صناي��ع در مدار منفي 
قيمتي قرار مي گيرند و صف هاي طولاني فروش را به خود 
اختصاص مي دهند. در همين حال، اغلب صاحب نظران 
بازار سرمايه ضعف تحليل در فضاي كلي تالار شيشه اي 
حافظ را در كنار نبود نقدينگي لازم براي خريد س��هام 
شركت ها، از دلايل اثر گذار در نوسان غيرمنطقي صنايع 
بورس محور مط��رح مي كنند و در نقط��ه مقابل ديگر 
صاحب نظران در خصوص چرايي عدم ماندگاري رونق 
در سهام ش��ركت ها نيز معتقدند، برخي از شركت ها كه 
اتفاقا گزارش هاي خوبي هم به بازار سهام ارايه مي كنند، 
فقط در حد يك يا 2 روز معاملاتي در مدار مثبت قيمتي 
قرار مي گيرند و پس از آن س��ريعا دچار نوسان مي شود. 
چرا كه همزمان با مثبت ش��دن س��هام شركتي ديگر، 
سرمايه گذاران اقدام به فروش سهام موجود در پرتفوي 
خود و خريد سهام شركت جديد مي كنند. بنابراين، بايد 
به اين نكته توجه كرد كه جايگزين كردن س��هام به اين 
شيوه در كنار منفي يا مثبت شدن گروه هاي مختلف در 
بورس دليل بر ارزندگي يا عدم ارزندگي نيست بلكه در 
اين مهم نبود نقدينگي، بيشتر ايفاي نقش كرده و فقط 
سهام را وارد فاز نوساني مي كند. به هر روي، بررسي آمار 
معاملات صنايع بورسي نشان از ضرورت  ها در حوزه اصلاح 
مقررات و افزايش شفافيت در فضاي كلي اقتصادي دارد 
چرا كه در كنار كم رنگ شدن ريسك هاي مختلف درون 
و برون گروهي صنايع بورسي، مي توان چشم انداز مثبتي 
را براي بازار سرمايه ترسيم كرد. از طرفي در صورتي كه 
پالس هاي ضعيف و مثبت بازار   هاي جهاني توام با تعيين 
و تكليف مسائل بين المللي باشد، مي توان سمت و سوي 

آينده معاملاتي را مثبت و سودآور ارزيابي كرد.

  ترديد سرمايه گذاران پتروپالايشي 
در همي��ن رابطه، كام��ل ابراهيميان مدي��ر معاملات 
كارگزاري بانك توسعه صادرات با تحليل صنايع بورسي 
در گفت وگو با »تع��ادل« عنوان كرد: بطور كلي مخابره 
برخي اخبار به بازار س��رمايه طي 2 هفته اخير در كنار 
قيمت ه��اي جهاني نفت و فلزات اساس��ي از مهم ترين 
پارامتر ه��اي اثر گذار در روند معاملاتي بازار محس��وب 
مي شوند. وي خاطرنش��ان كرد: قيمت جهاني نفت از 
ابتداي س��ال جديد ميلادي با ثبت بيش از 20 درصد 
رشد توانست روند مثبتي را تجربه كند و اين مهم باعث 
شده است كه مقداري اقبال به سمت صنايع پتروشيمي 
و پالايشگاهي نسبت به گذشته بيشتر شود. به گفته اين 
كارشناس بازار سرمايه كماكان ترس از وضعيت مبهم 
اقتصاد جهاني و جنگ تجاري بين امريكا و چين وجود 
دارد اما با اين حال، باز هم سرمايه گذاران مردد هستند 
كه آيا رش��د قيمت نفت تداوم پيدا خواهد كرد يا اينكه 
همچنان احتمال افت بيشتر وجود خواهد داشت. بر اين 
اساس، چنين عواملي باعث مي شوند كه شاهد نوسان 

مثبت و منفي در گروه پالايش و پتروشيمي باشيم.

    نبود شفافيت بانكي
مدير معاملات كارگزاري بانك توسعه صادرات با اشاره به 
گروه بانك و خودرو نيز تصريح كرد: در اين 2 گروه متاسفانه 
شاهد اخبار ضد و نقيض زيادي هستيم. بطوري كه در گروه 
بانكي ها موضوع تسعير نرخ ارز، با نرخ سامانه نيما يا با نرخ 
5700 توماني كه در بودجه سال 1398 مشخص شده، 
بطور كلي باعث شده است كه اين صنعت روند متلاطم و 
نوسان مثبت و منفي زيادي را تجربه كند. از سويي ديگر، 
برخي از بانك ها آماده انجام افزايش سرمايه از محل تجديد 
ارزيابي دارايي ها هستند اما به دليل اينكه به صورت شفاف 
هنوز اطلاعات و وضعيت افزايش س��رمايه اين دست از 
بانك ها روي سامانه كدال مشخص نيست، اخبار و شايعاتي 
كه درباره اين صنعت وجود دارد باعث شده است كه نوسان 

آنها نيز بسيار زياد صورت بگيرد.

  كش و قوس هاي خودرويي ها
كامل ابراهيميان در خصوص وضعيت صنعت خودرو نيز 
اذعان داشت: تصميم به افزايش چند باره قيمت خودرو و 
از طرف ديگر مخالفان و موافقاني كه وجود دارند در كنار 
تاييد و تكذيب افزايش نرخ ها كه پس از كش و قوس هاي 
چندين ماهه اخير، افزايش نرخ ها مصوب شد به نوعي باعث 
شده است كه نوسان در اين صنعت با افزايش همراه شود. 

  پيش بيني آتي
اين تحليلگر بازار سرمايه معتقد است طي يك الي 2ماه 
آينده اغلب س��هم ها در صنايع پتروشيمي، پالايشي، 
معدني و فلزي نس��بت به ساير صنايع مي توانند روند 
باثبات  و مثبت تري را تجربه كنند. وي با اشاره به روند 
كليت بازار سهام تا پايان سال نيز گفت: با توجه به روند 
مثبت قيمت جهاني نفت و فلزات اساس��ي و توافقات 
بين امريكا و چين كه در حوزه تجارت جهاني رخ داده 
است و از طرفي پيش بيني هايي كه در خصوص مجامع 
شركت ها در پايان سال وجود دارد، شركت هاي صادرات 
محور  كه عملكرد مناس��بي را داشتند مي توانند روند 

مثبتي را هر چند ملايم تجربه كنند.

  ضعف تحليل و نبود نقدينگي
از سويي ديگر، اكبر حامدي قائم مقام مديرعامل شركت 
كارگزاري ملل با تحليل فضاي كلي بازار سرمايه و چرايي 
نوس��ان صنايع ب��زرگ در گفت وگو با »تع��ادل« بيان 
كرد: نوسان اخير بيش��تر از نبود پول  هاي جديد نشات 
مي گيرد. وي خاطرنشان كرد: پس از رشد مقطعي بازار 
سهام افرادي كه نقدينگي خود را از ساير بازار ها به سمت 
خريد سهام حركت داده بودند با توجه به تغيير اين فضا، 
پول هاي تازه تغيير مسير پيدا كردند و حجم معاملات 
نيز با كاهش همراه شد. از سويي، صندوق ها نيز بيشتر 
در اوراقي همانند سخاب و اخزا اقدام به سرمايه گذاري 
كردند و در پي اين موضوع عملا پول از بازار خارج ش��د 
و بازار سهام رونق خود را تا حدودي از دست داد. اين در 
حالي اس��ت كه پس از چند وقت بازار همگام با انتش��ار 
گزارش هاي شركت ها در مدار رونق قرار گرفت. به گفته 
اين كارشناس بازار سرمايه، تغييرات در حجم معاملات 

فقط به دليل جابه جايي پول است. 

اكبر حامدي تاكيد كرد: متاسفانه نگاه بازار سهام بيشتر 
به س��مت صف هاي خريد و فروش اس��ت. اين در حالي 
است كه اگر شركتي اقدام به انتشار گزارش مطلوب كند 
به دليل وجود ضعف تحليل، گزارش ها مورد توجه كافي 
قرار نمي گيرند. وي معتقد است برخي از سرمايه گذاراني 
كه با توجه به صف هاي معاملاتي اقدام به خريد و فروش 
سهام مي كنند در صورتي كه نقدينگي لازم را براي خريد 
سهم جديد نداشته باشد با توجه به سود كسب حدود 3 يا 
5 درصدي سود در ساير شركت  ها سريعا اقدام به فروش 
آنها و خريد سهام جديد با نقدينگي حاصل از فروش سهام 
قبلي مي كنند. قائم مقام مديرعامل ش��ركت كارگزاري 
ملل با اش��اره به گزارش هاي اخير شركت ها نيز تصريح 
كرد: گزارش هاي 9 ماهه نشان مي دهد كه بازار پتانسيل 
كافي براي رشد را دارد. اين در حالي است كه اخبار خارج 
از بازار سهام در حوزه بين المللي نيز مثبت ارزيابي مي شود. 
بنابراين روند معاملات بورس تهران تا پايان سال 1397 

مثبت پيش بيني مي شود. 

  هزينه هاي زياد خودروسازان
اين كارشناس بازار س��رمايه در خصوص وضعيت گروه 
خودرو در بازار س��هام ابراز داش��ت: بازار از لحاظ ذهني 
در حوزه خودرو يك چس��بندگي به س��ال 1394 دارد 
و پيش بيني مي ش��ود ش��اهد تكرار بازه مذكور در روند 
معاملات باش��يم. بطور معمول اغلب سهام خودرويي ها 
بيشتر تحت تاثير پول هاي خارج از بازار با افزايش همراه 
ش��ده اند. اين در حالي اس��ت كه كمتر ديده مي ش��ود 
شركت هاي سرمايه گذاري، صندوق هاي سرمايه گذاري 
و س��بد گردان ها روي شركت هاي خودروسازي كه سود 

كمتري را مي سازند اقدام به سرمايه گذاري كنند. بنابراين 
با ديد نوسان گيري احتمال حضور اين شركت ها در حوزه 
خودرو وجود دارد اما با ديد سهامداري اينچنين نخواهد 
بود. وي افزود: افزايش نرخ خودرويي ها متاسفانه ترفندي 
براي نوسان گيري عده اي خاص از بازار شده است. چنين 
موضوعي قبل از نهايي شدن طي 3 الي 4 ماه گذشته به 
اندازه اي تكرار شد كه تصويب آن ديگر نتوانست اثر گذاري 
مثبت و چش��م گيري را داش��ته باش��د. اكبر حامدي بر 
اين باور اس��ت كه اگر ش��ركت هاي خودروساز بخواهند 
رش��د پيدا كنند به دليل اينك��ه هزينه هاي مالي زيادي 
دارند مي بايست س��ود بسازند تا سهامدار يا شركت هاي 
س��رمايه گذاري، صندوق ه��ا بتوانند ورود پي��دا كنند. 
بنابراين افزايش نرخ پيامدي جز نوس��ان براي اين گروه 

نخواهد داشت.

  راه نجات بانك ها
قائم مقام مديرعامل ش��ركت كارگزاري ملل با اشاره به 

صنعت بانك، اظهار داشت: بانك ها در انتظار گزارش هاي 
بحث تسعير ارز هستند كه تا حدودي در حال نهايي شدن 
است. وي تاكيد كرد: راه نجات بانك ها از شرايط موجود 
افزايش سرمايه است كه گويا موافقت اوليه بانك مركزي 
در اين خص��وص وجود دارد كه اين مهم در نهايت براي 

بازار سرمايه مثبت ارزيابي مي شود.

  مشكلات فروش پتروپالايشي ها
اين كارشناس بازار سرمايه با ارزيابي شرايط پتروپالايشي ها 
نيز تصريح كرد: اين صنايع همچنان با مشكل فروش مواجه  
هس��تند. اين در حالي اس��ت كه، در برخي از شركت ها 
نشانه هايي از اميدواري وجود دارد اما نه به اندازه شهريور 
و مهر ماه كه تحريم هاي جديد وجود نداشتند. بر همين 
اس��اس، اميدواريم كه قيمت هاي جهان��ي بتوانند اين 
صنايع را ب��ا افزايش همراه كنند. اكبر حامدي بيان كرد: 
شركت هاي پالايشي غالبا 50 درصد از سقف قيمتي خود 
را اصلاح كرده اند و در محدوده جذاب قيمتي قرار دارند. 

دبيركلكانوننهادهايسرمايهگذاري:

خصوصي سازي انتقال ثروت بين نهادهاي حاكميت بود
دبيركل كانون نهادهاي س��رمايه گذاري با اش��اره به 
اينكه دولت از زم��ان اجراي خصوصي س��ازي بطور 
كامل از كسب وكارها خارج نشد، گفت: بنابراين مساله 
انحصار دولت همچنان باقي مانده، در حالي كه رقابتي 
شدن و از بين رفتن انحصار يكي از اولويت هاي اصلي 

خصوصي سازي بود.
سعيد اسلامي بيدگلي در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به 
اينكه موج جديد خصوصي سازي به دولت نهم و ابلاغ 
سياست هاي كلي اصل 44 قانوني اساسي بازمي گردد، 
گفت: اگرچه در آن زمان در ظاهر امر، عزمي از س��وي 
حاكميت و دولت براي خصوصي سازي شكل گرفت، 
اما هيچ يك از اهداف تعيين شده در خصوصي سازي 

شركت هاي دولتي محقق نشد. 
دبي��ركل كانون نهاده��اي س��رمايه گذاري ايران در 
خصوص اهداف اصلي برنامه خصوصي س��ازي اظهار 
داش��ت: اولين هدف بر اين اس��اس بود كه بدنه دولت 
چابك شود تا بار سنگيني از دوش دولت برداشته شود 
تا دولت بتواند به وظايف اصلي خود در اقتصاد بپردازد.

وي همچنين دومين هدف را افزايش سطح بهره وري 
ش��ركت هاي دولتي عنوان ك��رد و گف��ت: در حالي 
ش��ركت ها در س��اختار دولت انگيزه اي براي رش��د 
بهره وري نداش��تند كه اگر از دولت جدا مي ش��دند با 
فراهم شدن بستر رقابتي اين انگيزه به وجود مي آمد. 
با اين حال همانطور كه در حال حاضر شاهديم نه تنها 
خصوصي سازي به تحقق اهداف پيش بيني شده منجر 
نشد، بلكه به چالش هاي بسياري در اقتصاد ايران دامن 
زده است. عضو شوراي عالي بورس در ادامه به بررسي 
عواملي كه باعث ب��روز انحراف در خصوصي س��ازي 
شركت هاي دولتي ش��ده پرداخت و گفت: مهم ترين 
دليل در عدم تحقق اهداف واقعي خصوصي س��ازي، 

ضعف در نظام حاكميتي بوده است.
وي افزود: در مجموع نظام حاكميتي كش��ورمان در 
اقتصاد دچار سه اشكال كليدي است. نخست ناكارآيي 
ساختار است؛ چون بخش دولتي به دنبال سودآوري 
نبوده به همين دليل انگي��زه اي هم وجود ندارد كه به 

دنبال اصلاح و رفع ناكارآيي برود.
وي در ادامه دومين مس��اله را كژكاركردي س��اختار 
كلان اقتصادي عنوان كرد و گفت: مساله كژ كاركردي 

نمونه هاي بس��ياري در اقتصادم��ان دارد. بطور مثال 
بسياري از نهادها و مراكز دولتي و حاكميتي در جهت 
كاركرد و اهدافي كه در قانون براي آنها تعريف ش��ده 
اس��ت فعاليت نمي كنند حتي خلاف آن اهداف عمل 
مي كنند. اسلامي بيدگلي مساله سوم را فساد و رانت 
عنوان و تصريح كرد: در كشور ما به دليل بزرگ بودن 
بخش اقتصاد دولتي و حاكميتي، بحث فس��اد و رانت 
بطور جدي وجود دارد. در حال حاضر ريشه بسياري 
از مشكلات به همين جا برمي گردد. طبيعي است در 
چنين بستري، خصوصي س��ازي به درستي صورت 
نگيرد و دچار انحراف شود. متاسفانه خصوصي سازي 
شركت ها در دوره گذشته با چالش هايي مواجه شده كه 
از همان ابتدا پيش بيني مي شد. دبيركل كانون نهادهاي 
س��رمايه گذاري ايران در ادامه به چالش هاي مربوطه 
اشاره كرد و گفت: از روز اول كه فرآيند خصوصي سازي 
بر اساس سياست هاي اصل 44 قانون اساسي شروع شد 
اين مساله را مطرح مي كردند كه خصوصي سازي نبايد 
تنها به تغيير سهامداري شركت ها منجر شود، بلكه بايد 

تركيب مديريتي شركت ها را تغيير دهد.
اين كارش��ناس اقتصادي افزود: متاس��فانه آنچه در 
واگذاري ه��ا ص��ورت گرفت، واگ��ذاري نصفه و نيمه 
بسياري از ش��ركت ها بوده و عملا بخش هاي دولتي، 
وزارتخانه ها و نهادها از كرسي هاي هيات مديره خود 
نگذشتند. اسلامي ادامه داد: از طرفي دولت با اجراي 
خصوصي سازي بطور كامل از كسب وكارها خارج نشد، 
بنابراين شما با پديده اي مواجهيد، مثلا شركتي نفتي 
خصوصي شده اما همزمان چند رقيب دولتي در همان 
زمينه فعاليت مي كنند. بنابراين مساله انحصار دولت 
همچنان باقي ماند در حالي كه رقابتي شدن و از بين 
رفتن انحصار يكي از اولويت هاي اصلي خصوصي سازي 
بود. وي ادامه داد: مساله ديگر اين بود كه دولت با اينكه 
شركت ها را واگذار كرد اما از دخالت در امور آنها دست 
برنداشت. نمونه آن تحميل بار اشتغال به شركت هاي 
خصوصي شده است. شركتي دولتي كه واگذار شده و 
با مديريت بخش خصوصي اداره مي ش��ود و به دنبال 

افزايش بهره وري و كارآيي است.
اس��لامي در ادامه تاكيد كرد: دولت باي��د بپذيرد راه  
اشتغال زايي اينگونه نيس��ت كه به شكل دستوري به 

شركت هاي واگذارشده، فشار بياورد. به همين دليل 
نتيجه دستوري برخورد كردن دولت و تحميل نيروهاي 
بالا به شركت هاي خصوصي سازي شده بحران كارگري 

را دامن زده است.
عضو ش��وراي عالي بورس در ادامه افزود: دولت هنوز 
براي اين ش��ركت ها كه واگذار شده اد، تعيين تكليف 
مي كند چه تعداد نيرو داش��ته باشند يا محصول خود 
را به چه قيمتي بفروش��ند. در نتيجه به تنها مساله اي 
كه در فعاليت آنها توجه نمي ش��ود افزايش بهره وري 
و كارآيي است. عضو ش��وراي عالي بورس با تاكيد بر 
اينكه در سال هاي اخير خصوصي سازي واقعي صورت 
نگرفته است گفت: تنها عنواني عوض شد و جنبه اقتصاد 
سياسي خصوصي سازي بيشتر مورد هدف بوده تا اينكه 
دولت و حاكميت قصد داشته باشند خصوصي سازي 
واقعي را انجام دهند. وي گفت: درس��ت اس��ت كه در 
راستاي اجراي خصوصي سازي شركت ها واگذار شدند، 
اما الزامات و پيش نيازهاي اجراي موفق خصوصي سازي 
در اقتصاد كشور فراهم نبود. مثلا خصوصي سازي به 
مبارزه جدي با فساد و كاهش بوروكراسي نياز دارد اما 
اين اتفاق رخ نداد يا خروج كامل نهادهاي حاكميتي از 
كسب وكارها صورت نگرفت و دولت و نهادهاي دولتي 

به هر شكلي انحصار خود را در بازار حفظ كردند.
اس��لامي در ادامه نبود شفاف س��ازي مناسب و عدم 
دسترسي همگاني به اطلاعات را از ديگر مسائل مهم 
تاثيرگذار بر تشكيل خصوصي سازي ناموفق دانست و 
گفت: وقتي سازوكارهاي نهادي براي خصوصي سازي 
به هيچ عنوان ش��كل نگرفته، چگونه انتظار داشتيم 
مسيري كه در پيش گرفته ايم به تحقق خصوصي سازي 

واقعي منجر شود.
وي در ادام��ه تاكيد كرد: به همي��ن جهت هم از قبل 
پيش بيني مي ش��د كه خصوصي س��ازي در آينده نه 
چندان دور خود به يكي از معضلات جدي اقتصاد ايران 
تبديل ش��ود. دبير كل كانون نهادهاي سرمايه گذاري 
ايران نبود قوانين و ضعف در اين خصوص را نيز از ديگر 
عوامل تاثيرگذار بر روند مزبور دانس��ت و گفت: آنچه 
به عنوان خصوصي س��ازي رخ داده جابه جايي ثروت 
از بخش��ي از نهادهاي حاكميتي به بخش ديگري از 

نهادهاي حاكميتي بوده است.
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رشد ممتد شاخص ها
گروه بورس| ش��اخص بورس در پايان معاملات 
روز قبل با 53۶ واحد رش��د مع��ادل 0.32 درصد 
 ب��ه 1۶۶ه��زار 131 واح��د، ش��اخص قيم��ت 
»وزني - ارزش��ي« ب��ا 155 واح��د افزايش معادل 
0.32 درصد به 48 هزار 1۶7 واحد، ش��اخص كل 
»هم وزن« با 159 واحد رش��د معادل 0.54 درصد 
به 29 هزار و 451 واحد رسيد.  در روز شنبه ۶ نماد 
»شبندر با 203 واحد، شپنا با 1۶2 واحد، پارس با 
109 واحد، فملي با 84واح��د، رمپنا با 7۶ واحد و 
شپنا با 75 واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر 
شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. به اين ترتيب، 
در پايان داد و س��تدهاي روز ابتدايي هفته بورس، 
در 1۶1 ه��زار و ۶31 نوبت معاملاتي، يك ميليارد 
و 923 ميلي��ون برگه اوراق بهادار به ارزش 5 هزار و 
300ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش بازار 

به ۶29 هزار و 47۶ميليارد تومان رسيد.

  فرابورس به 2003 رسيد
در نخس��تين روز از آخرين هفته معاملاتي دي ماه 
97 شاخص كل فرابورس در حالي رشد 19 واحدي 
را تجربه كرد و در پايان معاملات در س��طح 2003 
واحدي ايستاد كه نماد هاي پتروشيمي زاگرس و 
توليد نيروي برق دماوند به ترتيب با اهرم هاي حدود 
7 و 5 واحدي بيشترين تاثير مثبت را بر رشد بيش از 

يك درصدي آيفكس بر جاي گذاشتند.
داد و س��تد هاي روز شنبه 29 دي ماه 97 در تمامي 
بازار هاي فرابورس به رقم خوردن معاملات 3ميليارد 
ورق��ه اي انجاميد ك��ه اين رقم، بيش��ترين حجم 
معاملات در س��ال جاري در فرابورس به حس��اب 
مي آيد؛ ارزش اين حجم از معاملات كه در بيش از 
104 هزار نوب��ت معاملاتي صورت گرفت، بيش از 
7هزار و 447 ميليارد ريال بود.  همچنين معاملات 
س��هام در بازار اول در روز ش��نبه، با دست به دست 
شدن 94 ميليون سهم به ارزش 397 ميليارد ريال و 
جا به جايي 255 ميليون سهم به ارزش 988 ميليارد 
ريال در بازار دوم پيگيري شد كه در اين ميان نماد 
»بكهنوج« متعلق به توليد ب��رق ماهتاب كهنوج 
بيشترين ارزش معاملاتي و نماد »ذوب« متعلق به 
سهامي ذوب آهن اصفهان بيشترين حجم معاملاتي 
را در اختيار گرفتن��د. به علاوه، ب��ازار پايه ميزبان 
داد و ستد 2 هزار و ۶03 ميليون سهم به ارزش 4 هزار 
و ۶8 ميليارد ريال بود كه بيش��ترين حجم و ارزش 
اين بازار در سال 97 محسوب مي شود. از طرف ديگر 
حجم كل معاملات اوراق بدهي، اوراق تس��هيلات 
مسكن و صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 
)ETF( در ب��ازار ابزار هاي نوين مالي به 42ميليون 
ورقه به ارزش يك هزار و 990 ميليارد ريال رسيد 
كه نماد »اعتم��اد« با ارزش معام��لات نزديك به 
258ميليارد ريال بيشترين ارزش معاملاتي را در 

اين بازار به خود اختصاص داد.
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وزير صنعت دو توليد كننده بزرگ خودرو در كشور را فرا خواند

در دومين همايش ملي هم افزايي ظرفيت هاي علمي و مردمي پيشگيري و مبارزه با فساد مطرح شد

دبير انجمن قطعه سازان كشور مطرح كرد

درخواست از خودروسازان

براي شفافيت خط قرمز نگذاريم

»واردات بدون انتقال ارز« متناسب با نيازها انجام شود

تعادل|
تحويل خودروهاي پيش فروش شده به مشتريان، را مي توان 
چالش جدي خودروس��ازان در س��ال جاري عنوان كرد. 
اگرچه توليدكنندگان خودرو، سرانجام پس از ماه ها كش 
وقوس مجوز افزايش قيمت محصولاتش��ان را از نهادهاي 
رسمي دريافت كردند، اما ملزم به تكميل تعهداتشان در 
قبال خودروهاي پيش فروش ش��ده شدند. براين اساس، 
خودروس��ازان تعهد كردند، همزمان با افزايش قيمت ها، 
80 درصد از توليدات خود را براي تحويل محصولات پيش 
فروش شده و تنها 20 درصد از توليدات را به موارد فروش 
فوري تخصيص دهند. با اين حال، ظاهرا عدم دسترس��ي 
به قطعات مورد ني��از براي تكميل اين تعهدات، دس��ت 
خودروس��ازان را براي ايفاي تعهدات شان بسته است. در 
اين ميان، وزير صنعت، نيز دست كم دو نوع موضع گيري 
متفاوت در اين زمينه اتخاذ كرد. در نخس��تين مورد، رضا 
رحماني اعلام كرد كه قرار اس��ت خودروس��ازان در مورد 
خودروهايي كه به دليل تحريم با عدم ورود قطعات به كشور 
روبه رو هستند، »معادل سازي« كنند و »خودروهايي را كه 
امكان توليد دارند و مشخصات آنها نزديك به خودروي ثبت 
نامي است، تحويل بدهند.« او اما از ديگر سو، در جلسه اخير 
خود با حضور مديرعامل سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان و نيز مديران عامل دو خودروساز بزرگ 
كشور، به خودروسازان اولتيماتوم داد كه بايد به تعهدات 
خود در مورد خودروهاي پيش فروش ش��ده عمل كنند. 
اين در حالي اس��ت ك��ه رييس انجم��ن توليدكنندگان 
خودرو هم با اشاره به اينكه ديركرد در تحويل خودروهاي 
پيش فروش ش��ده غيرعمدي و به دليل تحريم ها بوده، از 
الزام خودروس��ازان به پرداخت سود ۳0درصدي تاخير به 

مشتريان خبر داد. 

      اتم�ام حجت وزي�ر در مورد خودروهاي 
پيش فروش شده

افزايش قيمت خودروهاي پرتيراژ داخلي با قيمت كمتر از 45 
ميليون تومان در هفته گذشته به شكل غيررسمي توسط 
خودروسازان بزرگ كشور كليد خورد و اين در حالي است 
كه قائم  مقام وزير صنعت، هفته گذشته از اعلام قيمت نهايي 
خودرو تا دو هفته آينده خبر داده بود. بر اساس گفته هاي 
سيدشريف حسيني، خودروسازان مجاز به اعلام قيمت هاي 
جديد بوده، اما افزايش قيمت خودرو هنوز به تصويب نرسيده 
و بايد ش��وراي سياس��ت گذاري و وزارت صنعت، معدن و 

تجارت در اين مورد تصميم گيري كنند.
اين اما در حالي است كه افزايش قيمت خودروهاي داخلي 
چندان بدون حاش��يه نبوده است. پيش از اين، اعلام شده 
بود كه قيم��ت خودروهاي داخلي بر اس��اس يك برنامه 
زمان بندي ش��ده به حدود 5 درصد كمت��ر از قيمت ها در 
حاشيه بازار خواهد رسيد و به اين ترتيب، آزادسازي قيمت ها 
در توليدات خودرويي با قيمت كمتر از 45 ميليون تومان، 
از ابتداي بهمن ماه سال جاري كليد خواهد خورد. افزايش 

قيمت خودروهاي داخلي در هفته هاي گذشته اما مشروط 
به يك شرط بسيار مهم شده بود: خودروسازان متعهد شده 
بودند 80 درص��د از توليدات خود را براي تكميل تعهدات 
پيش فروش خودرويي تخصيص دهند و تنها 20 درصد از 
توليدات خود را براي خودروهاي تحويل فوري كنار بگذارند. 
طرح هاي پيش فروش اما در هفته گذشته و بلافاصله بعد از 
افزايش قيمت خودروهاي ارزان تر از 45 ميليون تومان كليد 
خورد و اين در حالي بود كه هنوز بسياري از تعهدات پيشين 
خودروسازان بزرگ كشور، تحقق پيدا نكرده بود. از آن سو، 
در طول چند روز گذشته و به دنبال تجمع برخي خريداران 
خودرو در مقابل وزارت صنعت كه خودروهاي پيش خريد 
ش��ده خود را تحويل نگرفته بودند، وزير صنعت، معدن و 
تجارت، از عدم افزايش قيم��ت خودروهاي پيش فروش 
شده خبر داد. به گفته رضا رحماني، خودروهايي كه پيش 
از اين با قيمت قطعي پيش فروش شده اند، مشمول افزايش 
قيمت هاي جديد نمي شوند. با اين همه، به نظر مي رسد، عدم 
دسترسي به قطعات مورد نياز براي توليد برخي محصولات 
پيش فروش شده، عملًا خودروس��ازان را ناچار به تحويل 
محصولاتي به غير از محصولات پيش فروش شده خواهد 
كرد. وزير صنعت به اين موضوع هم اشاره كرده و چند روز 
پيش گفته بود: قرار بر اين اس��ت كه خودروسازان، درباره 
خودروهايي كه به دليل تحريم، قطعات آنها وارد نمي شود، 
معادل سازي انجام دهند و خودروهايي را كه امكان توليد 
دارند و مشخصات آنها نزديك به خودروي ثبت نامي است، 

تحويل بدهند.
وزير صنعت، معدن و تجارت اما روز شنبه هفته جاري در 
جلس��ه اي با مديران عامل دو خودروسازي بزرگ كشور، 
بار ديگر نسبت به عمل كردن آنها به تعهدات فروش خود 
اولتيماتوم داد. رحماني در جلسه اي كه با حضور مديران 
عامل سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان و 
نيز مديران عامل ايران خودرو و سايپا برگزار شد، بر ضرورت 
احقاق حقوق مردم در فروش خ��ودرو تاكيد كرد و افزود: 
سازمان حمايت و خودروسازان بر اساس مصوبات قانوني بايد 
به گونه اي عمل كنند كه رضايت مردم در قضيه پيش فروش 
خودروها جلب شود. او خطاب به خودروسازان تاكيد كرد كه 
هيچ گونه مماشاتي از جانب سازمان حمايت در برابر احقاق 
حقوق مردم مورد قبول نيست و اين سازمان بايد به صورت 

روزمره دستورات صادر شده را پيگيري كند.

      ديركرد، غيرعمدي بوده است
از آن سو اما دبير انجمن خودروس��ازان ايران، ضمن ارايه 
پيش��نهادي براي اعلام زمان تحوي��ل خودرو هاي پيش 
فروش معوق خودروسازان به مشتريان، از غيرعمدي بودن 
ديركردها در تحويل خودروهاي پيش فروش شده خبر داد. 
احمد نعمت بخ��ش در جمع خبرنگاران با تاكيد بر وجود 
برخي مشكلات در صنعت خودرو سازي گفت: از مديران 
شركت هاي خودروساز در خواست كرده ايم با توجه به روند 
بهبود شرايط، تلاش كنند تا به خريداراني كه تحويل خودرو 

آنها به تعويق افتاده، طي مكاتباتي تاريخ تحويل خودرو آنها 
را اعلام كنند و با اعلام زمان تحويل خودرو و روش��نگري، 
مشتريان را در گرفتن تصميم براي تحويل خودرو يا انصراف 
ياري كنند. اوبا اشاره بر غير عمدي بودن تاخير در تحويل 
خودرو هاي پيش فروش شده، افزود: بنده به عنوان مسوول 
انجمن خودروسازان ايران علاوه بر عذر خواهي از مردم تاكيد 
مي كنم اين تاخير ها كاملا ناخواسته اتفاق افتاده است. نعمت 
بخش با تاكيد براينكه خودروسازان هم با تاخير در تحويل 
خودرو ها متحمل ضرر و زيان هنگفت مي شوند گفت: اگر 
سود مشاركت در قرارداد ها 18 درصد باشد، در زمان تحويل 
نسبت به زمان تاخير بايد ۳0 درصد به مشتري پرداخت شود 
كه اين موضوع ضرر و زيان هنگفتي بر دوش خودروسازان 

خواهد گذاشت.
با اين همه، آنگونه كه دبير انجمن خودروسازان مي گويد: 
زمان بر ش��دن فرآيند افزايش قيمت خودرو دليلي براي 
كاهش عرضه از سوي خودروس��ازان نبوده است. نعمت 
بخش اما ادامه مي دهد: بايد اين موضوع را در نظر داشت كه 
فروش همراه با ضرر و زيان توان مالي خودروسازان را كاهش 
مي دهد كه به تبع آن قادر به پرداخت مطالبات قطعه ساز 
نخواهند بود و در اين شرايط قطعه سازان نيز قادر به تامين 
نياز خودروسازان نيستند. دبير انجمن خودروسازان ايران با 
اشاره به مشكلات صنعت قطعه سازي و كاهش توان مالي اين 
واحد هاي توليدي گفت: عدم اصلاح قيمت خودرو منجر به 

كاهش تيراژ خودروسازان از روزي 6 هزار دستگاه به 2400 
دستگاه شد كه البته بيشتر اين خودرو ها ناقص هستند، زيرا 
قطعه براي تكميل آنها در دس��ت خودروساز نيست. او در 
عين حال ابزار اميدواري كرد: با قول هاي مساعدي كه بابت 
پرداخت تسهيلات و افزايش قيمت به ما داده شده شرايط 
بهتري را تجربه كنيم، هرچند اين ميزان افزايش قيمت زيان 
خودروسازان را پوشش نمي دهد، اما از مردم مي خواهيم با 
همراهي و مدارا خودروسازان را در پيمودن اين مسير پر فراز 
و نشيب ياري دهند، اما در عين حال، خودروسازان موظف 
هس��تند جريمه تاخير را تا زمان تحويل در قيمت نهايي 

خودرو منظور كنند.
ا زاي��ن رو، بنابه گفته هاي نعمت بخ��ش، در حالي مجوز 
افزايش 12.5 درصدي قيمت طي سه سال به خودروسازان 
اعطا شد كه به يك باره با جهش قيمتي شديد مواداوليه روبه 
رو شدند؛ به عنوان مثال آلومينيوم از 6 هزار تومان به 26 هزار 

تومان در آبان ماه رسيد.
احمد نعمت بخش همچنين با اشاره برخي مشكلات پيش 
آم��ده درپي تحريم صنعت خودرو عنوان ك��رد كه با آغاز 
تحريم ها تلاش شد ارز مورد نياز براي واردات قطعاتي كه 
امكان ساخت داخل را ندارند از طريق بانك مركزي تامين 
كنيم، اما متاس��فانه به دليل عدم همكاري بانك مركزي 
اين موضوع مهم محقق نش��د. او افزود: ني��از ارزي فوري 
خودروس��ازان 1 ميليارد و 200 ميليون دلار بود كه بانك 

مركزي در زمان رياست آقاي ولي ا... سيف، با عدم همكاري 
لازم معاون ارزي او روبه رو شد، و تنها 700 ميليون دلار به 
خودروسازان تخصيص داده شد. حال به گفته او، افزايش ۳0 
درصدي جوابگوي خودروسازان نيست و قرار است افزايش 
قيمت كميته خودرو در ۳ مرحله صورت گيرد؛ اين در حالي 
است كه تعديل بالغ بر 100 هزار نفر از كارگران قطعه ساز 
نش��ات گرفته از كاهش توان مالي اين واحدهاي توليدي 
است؛ از اين رو، عدم اصلاح قيمت خودرو منجر به كاهش 

تيراژ خودروسازان شده است.
در حالي كه اگر نياز ارزي خودروس��ازان به درستي تامين 
مي ش��د در فاصله 5 ماهه اعلام تحريم تا زمان اجرا قادر به 
ساخت و ذخيره س��ازي قطعات مورد نياز صنعت خودرو 
مي شديم. دبير انجمن خودروسازان ايران با تاكيد بر اينكه 
برآورده نشدن نياز ارزي خودروسازان در آن برهه حساس 
زماني منجر به فراهم نشدن قطعات مورد نياز خودروسازان از 
جمله قطعات بالغ بر ۳5 هزار دستگاه از خودرو هاي رنو مانند 
ساندرو و ال 90 ش��ده، ادامه داد: با وجود تمام تلاش هايي 
كه خودروسازان كشور داشتند، اما به دليل فناوري بالاي 
قطعات وارداتي، قطعه سازان نتوانستند همه آنها را توليد 
و به دست خودروساز برس��انند، زيرا ساخت برخي از اين 
قطعات زمانبر اس��ت، لذا امكان س��اخت خودرو هايي كه 
درصد داخلي سازي آنها كم است قطعا در زمان طولاني تري 

فراهم خواهد شد.

گروهتشكلها|
تشكل هاي مردمي همگام با اتاق بازرگاني تهران، دومين 
همايش ملي دومين همايش سالانه خود براي هم افزايي 
ظرفيت هاي مردمي در مبارزه با فس��اد را برگزار كردند تا 
در تحقق آنچه نقش مردم در اين حركت خوانده مي شود، 
عينيت ببخشند. اين در حالي است كه اتاق بازرگاني تهران 
به نمايندگي از بخش خصوصي با برگزاري هر ساله همايش 
مبارزه با فس��اد، در روز جهاني مبارزه با فساد، و ارايه مدل 
»بنگاه سالم« در حال ايفاي نقش خود در اين حوزه است. 
در اين مراسم علاوه بر پاسداشت خدمات و بزرگداشت ياد 
اميركبير در اقدامات فسادستيزانه اش، تاكيد شد كه نهاد 
دولت نيز مي تواند با الگو قرار دادن اميركبير نقش و سهم 
مغفول مانده خود در مبارزه با فساد را عملي كند. تشكل هاي 
بخش خصوصي و مردمي با همراهي برخي از نمايندگان 
مجلس در پي اين هستند تا سالروز قتل اميركبير، به عنوان 

روز ملي مبارزه با فساد تصويب شود.

      گره هاي بزرگ به دست ملت باز مي شود
دبيركل اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران 
پشت تريبون قرار گرفت تا به نمايندگي از بخش خصوصي، 
در مورد شخصيت و جايگاه اميركبير در تاريخ مبارزه با فساد 
در كشور و تلاش هاي بخش خصوصي و اتاق بازرگاني تهران 
براي ايفاي نقش خو در اين مسير سخن بگويد. بهمن عشقي 
با نگاهي تاريخي به زندگي و فعاليت ميرزا محمدتقي خان 
فراهاني، از اقدامات مبتكرانه و منحصربفرد او گفت كه سال ها 
و دهه ها بعد در ساير نقاط جهان براي مبارزه با فساد به كار 
گرفته شد، مانند مصونيت افشاكننده فساد كه امروزه به 

قانون »سوت« معروف است و در اغلب كشورهاي جهان اجرا 
مي شود. او افزود: اميركبير به ما آموخت يگانه راه بازسازي 
ايران اعتماد به عموم ملت و يگانه راه مبارزه با فساد، جلب و 
جذب اعتماد متقابل ايشان است و آنگاه كه اعتماد متقابل 
حاكم و محكوم جلب شد، مبارزه با فساد جنبه عملي پيدا 

خواهد كرد. 
دبيركل اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران 
در ادامه سخنان خود بيان كرد: امروز الگويي حقيقي پيش 
روي ما اس��ت كه از قضا، آن چنان رفت��ار و عمل كرده كه 
مصداق خلقيات نيكو، ناشي از آموخته هاي ديني ماست. ما 
نمايندگان بخش خصوصي متعهديم تا تلاشمان را معطوف 
به آن كنيم كه محيط زندگي خود و فرزندان و آيندگان مان 

را آن چنان به بركت سلامت اجتماعي بيمه كنيم كه ايران 
آينده، سرزمين باور و مدل اميد و اعتماد و خواستگاهي براي 
جلب و جذب پاك انديشان باشد كه رفاه خود را در گرو رفاه 

ملت  مي دانند. 

      اقدامات دولت در مسير شفاف سازي 
در ادامه اين مراس��م، مع��اون حقوقي رييس جمهور طي 
س��خناني با ابراز خوش��حالي از اينكه بخش خصوصي و 
سازمان هاي مردم نهاد بطور خودجوش در مساله مبارزه با 
فساد، به فعاليت و ايفاي نقش مي پردازند، گفت: در تاريخ 
يكصد و پنجاه ساله اخير ايران، يكي از مواردي كه موجب 
تاخير در توسعه شده، فراهم نبودن بستر براي ورود و فعاليت 

مردم بوده و هرگاه اين بستر فراهم شده، توسعه شتاب گرفته 
است. لعيا جنيدي با بيان اينكه اميركبير يكي از بنيانگذاران 
ايران مدرن است، افزود: يكي از مهم ترين كارهاي اميركبير، 
سامان بخشي به خزانه و سازماندهي پرداخت ها بود. او تلاش 
كرد مجموع بدهي ها، هزينه ها و مصارف را كه با ورودي و 
عايدي دولت اصلا هم خواني نداشت، به سامان كند. او به 
عنوان يك تصميم عمومي حتي پرداختي به شاه را محدود 
كرد، چه برسد به ساير شاهزاده ها و درباريان و لشكريان و 
كاركنان. اين كار او دشمني هايي عليه ش برانگيخت اما مردم 

قدردانش بودند چون شفافيت را حاكم كرد.
 لعيا جنيدي در ادامه اين نشست به اقدامات دولت در مسير 
شفاف سازي و مبارزه با فساد اشاره كرد و از آخرين مراحل 
تدوين لايحه جامع شفافيت خبر داد. او گفت: اين لايحه كه 
ابتدا قرار بود لايحه شفافيت اقتصادي باشد، در دولت تبديل 
به لايحه جامع شفافيت شد و خارج از نوبت رسيدگي شد. 
در اين لايحه حاكميت از سه منظر تقنيني، اجرايي و قضايي 
مدنظر گرفته ش��ده تا شفافيت در هر سه وجه به حداكثر 
ممكن برسد. او ادامه داد: حتي در مواردي مانند داوري ها كه 
اصل بر محرمانگي است، اين لايحه تاكيد كرده است جايي 
كه مس��اله حقوق و اموال عمومي مطرح باشد، لازم است 

شفاف سازي صورت گيرد.
از آنس��و، ش��هردار تهران، در اين همايش با اشاره به آنچه 
به عنوان قانون »س��وت« اين روزها در كشورها و ممالك 
توسعه يافته اجرا مي ش��ود گفت: فردي كه افشاي فساد 
مي كند براساس اين قانون از ابتدا تا انتها از مصونيت قضايي 
برخوردار اس��ت و در نهايت نيز از آنچه كش��ف مي شود، 
درصدي به افشاكننده تعلق مي گيرد. اين قانوني است كه 

بازدهي خود را نشان داده است. پيروز حناچي گفت: فضاي 
مجازي ي��ا به عبارت بهتر در اين ح��وزه، فضاي حقيقي، 
توانسته جلوي برخي مفاسد مانند تخريب باغات را بگيرد 
و در مواردي به بركناري مديران متخلف منجر شده است. 

در ادامه، حسن عابدي جعفري، با اشاره به تلاش سمن ها 
براي شناخته شدن روز ش��هادت اميركبير به عنوان روز 
ملي فساد تاكيد كرد كه گره  مساله فساد با عزم همگاني و 
نقش آفريني همه بازيگران چون دولت، بخش خصوصي و 
تشكل هاي مردمي باز مي شود. او گفت: بخش خصوصي 
بطور خودجوش از چهارس��ال قبل وارد ميدان شده است 
و علاوه بر گراميداش��ت روز جهاني مبارزه با فساد، با ارايه 
مدل »بنگاه سالم« كه در تطابق با استانداردهاي جهاني 
و كنوانسيون هاي بين المللي و مولفه هاي بومي و ميهني 
است، بطور جدي به عرصه صيانت از سلامت و پاكدستي 
بنگاه ها و نهادهاي بخش خصوصي و اتاق هاي بازرگاني وارد 
شده است. اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران افزود: از 
آنجا كه در نظام جمهوري اسلامي ايران گره هاي بزرگ جز 
به سرانگشت پرقدرت ملت باز نمي شود، از سال گذشته، 10 
انجمن مردم نهاد هم پيمان شده اند تا فعل مبارزه با فساد با 
محوريت بخش مردمي را از نو صرف كنند و نور اميدي به 
محفل مبارزان به فساد بتابانند. محمود صادقي، نماينده 
مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي نيز به عنوان سخنران 
پاياني اين نشست، مهم ترين رسالت سازمان هاي مردم نهاد 
را ترويج آگاهي عمومي دانست و گفت: براي شفافيت هيچ 
خط قرمزي نبايد وجود داش��ته باشد. شفافيت به معناي 
افشاگري نيست و افشاگري امري فرعي است. اصل اين است 

كه در تمام اركان جامعه شفافيت حاكم باشد. 

دبير انجمن صنايع همگن نيرو محركه و قطعه سازان كشور از 
دولت خواست به جاي سقف گذاشتن بر واردات بدون انتقال 
ارز، آن را با نياز قطعه سازان و خودروسازان متناسب سازي 
كند. در ماه هاي گذشته بسياري از فعالان اقتصادي اعلام 
مي كردند اگر تسهيلات بانكي براي مراوده هاي پولي و مالي با 
خارج از كشور ارايه نشود، تامين مواد اوليه مورد نياز امكانپذير 
نيس��ت. در اين پيوند، دولت شيوه واردات بدون انتقال ارز 
را پيش��نهاد كرد تا در اين شرايط، ثبت سفارش ها ميسر 
شود. اين در حالي است كه دسته بندي كالاها به 2 بخش 
كالاهاي مشمول ارز مبادل هاي و ارز آزاد سبب شد برخي 
واردكنندگان، ارز مورد نياز خود براي خريد كالا را از بازار آزاد 
تهيه كنند كه به اين شيوه واردات بدون انتقال ارز مي گفتند. 

واردات بدون انتقال ارز ش��يوه اي بود كه س��ال ها فعالان 
اقتصادي از اين راه كالاهايي را وارد مي كردند كه دولت بابت 
آنها گشايش اعتبار اسنادي )ال.سي( انجام نمي داد و اين 
روش به ويژه در زمان تحريم ها كارساز بود كه نقل و انتقال 
مالي به سختي انجام مي شد. آن زمان به دليل محدوديت 
منابع ارزي و لزوم مديريت آن، دولت تصميم گرفت برخي 
كالاهاي اساسي و واسطه اي را مشمول ارز مبادله اي كند؛ 
ارز اين دسته از كالاها از سيستم بانكي تامين مي شد و در 
مقابل ساير كالاهايي كه در اين فهرست جايي نداشتند بايد 
ارز خود را از خارج سيستم بانكي تامين مي كردند. در همين 
رابطه، دبير انجمن صنايع همگن نيرو محركه و قطعه سازان 
كشور گفت: در نظر گرفتن ۳00 ميليون دلار براي مواد اوليه، 

قطعات يدكي، ملزومات و غيره در عمل عدد بسيار كوچكي 
است و شايد در حد تامين نياز يك ماه صنعت خودروسازي 
و قطعه سازي باشد. آرش محبي نژاد ادامه داد: اين در حالي 
است كه رقم ياد شده فقط بابت صنعت قطعه سازي در نظر 
گرفته نشده و هنوز مشخص نيست چه سهمي از اين رقم 
قرار است به قطعه سازان اختصاص يابد. او بيان كرد: درست 
است كه مصوبه ياد شده به تصويب رسيده اما هنوز در سامانه 
ثبت سفارش، گمركات كشور و بانك مركزي شكل عملياتي 
به خود نگرفته است.  به گفته اين مقام صنفي، زمانبر بودن 
عملياتي ش��دن اين مصوبه و نبودن هماهنگي و تناسب 
سرعت عمل تصميم گيران، مسوولان و سياست گذاران 
با سرعت تغييرات پيراموني، به فرصت سوزي منجر شده 

و مشكلات عديده اي براي صنعتگران ايجاد مي كند. اين 
مقام صنفي درباره اعلام افزايش قيمت خودروها در روزهاي 
گذشته نيز گفت: تحقق اين مهم گامي مثبت و رو به جلو بود 
اما افزايش ۳0 درصدي درنظر گرفته شده براي خودروهاي با 
قيمت كمتر از 45 ميليون تومان، پوشش دهنده هزينه هاي 
قطعه س��ازان و افزايش قيمت قطعات نيست.  محبي نژاد 
اظهار كرد: در ماه هاي گذش��ته و متاثر از رشد قيمت مواد 
اولي��ه و نهاده هاي توليد، ش��اهد افزايش متوس��ط 80 تا 
140 درصدي قيمت انواع قطع��ات خودرويي بوديم كه 
تاثير افزايش نرخ ها بر قيمت خودرو، بيش از ارقام ياد شده 
خواهد بود. او تاكيد كرد كه قطعه سازان و خودروسازان بايد 
قيمت هاي تمام شده خود را بر اساس اعداد و ارقام واقعي 

اصلاح كنند. او يادآور شد: عمده بدنه قطعه سازان خصوصي 
است، يعني وابس��ته به دولت يا خودروسازان نيستند كه 
بخواهند از سياست هاي دستوري حتي »غيرمنطقي« يا 
برخي اوقات »مصلحتي« سياست گذاران صنعت خودرو 
تبعيت كنن��د. او ادامه داد: بر اين اس��اس، اگر قيمت ها به 
درس��تي و برپايه واقعيت هاي موجود فضاي كسب و كار 
جامعه اصلاح نشود، بي شك صنعت قطعه سازي با توقف 
مواجه خواهد ش��د. محبي نژاد خاطرنشان كرد: البته در 
خودروهاي بالاي 45 ميليون تومان، اعداد و ارقام واقعي تر 
ديده ش��ده و به نظر مي رسد شانس بيش��تري براي كار و 
فعاليت در اين خودروها وجود داشته باشد، اما مشكل اصلي 

در اين خودروها عمق ساخت داخل پايين تر است. 
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 دورنمايي از تجارت
ايران و ايتاليا 

پايگاهخبرياتاقتهران|رييس اتاق مشترك 
ايران و ايتاليا معتقد است كه هرچند شركت »انِي« 
از شركت هايي بود كه پس از خروج امريكا از برجام 
ناگزير به ترك ايران شد، اما خوشبختانه ايتاليا جزو 
هشت كشوري است كه مي تواند تا شش ماه آينده از 
ايران نفت بخرد. به گفته احمد پور فلاح، اين مساله از 
اين نظر مهم است كه اكنون ايتاليا تنها كشور اروپايي 
است كه مجوز خريد نفت از ايران را دارد و هم چنان 
اين خريد را انجام مي دهد. او با مقايسه رابطه تجاري 
ايران و ايتاليا نسبت به تجارت با ديگر كشورها، گفت: 
حتي در همين شرايط س��خت هم تجارت ما روند 
رش��د را طي كرده است و به تدريج به ركورد تجارت 
7 ميليارد يورويي كه ده سال پيش آن را ثبت كرديم 
نزديك مي شويم. رابطه بازرگاني ايران و ايتاليا قطع 
نشده و اميدواريم با اجراي تمهيداتي اين رابطه پس 
از مهلت شش ماه اين كشور براي خريد نفت از ايران 
هم چنان ادامه پيدا كند. رييس اتاق مشترك ايران و 
ايتاليا در ادامه ابراز كرد: ما در اين سوي جهان به فروش 
نفتمان نياز داريم اما براي ايتاليا هم راحت نيست كه 
تنظيمات پتروشيمي ها و پالايشگاه هايش را تغيير 
دهد و به جاي ايران از كش��ور ديگري نفت بخرد. به 
گفته او، پالايشگاه هاي اين كشور با فرمولاسيون نفت 
ايران سازگار است و براي ايتاليا تغيير اين تنظيمات و 
خريد نفت از ديگر توليدكنندگان هزينه بر است و نياز 
به سرمايه گذاري سنگيني دارد. او افزود: بنابراين به 
نظر نمي رسد ايتاليا اكنون تمايلي به تحمل آن داشته 
باش��د. باتوجه به اين مساله خريد نفت از ايران براي 
ايتاليايي ها به صرفه تر است. رييس اتاق مشترك ايران 
و ايتاليا اظهار كرد: بطور كلي نسبت به روابط تجاري 
ايران و ايتاليا خوش بين هستم؛ چراكه هم ايران و هم 
ايتاليا مصمم به ادامه همكاري هاي تجاري اند. هرچند 
در مورد كانال ارزي ايران و اتحاديه اروپا، اين كشور 
نسبت به فرانسه و آلمان كه از كشورهاي پيشرو در 
طرح اين مساله اند، كمتر اثرگذار است اما در ارتباط 
مالي با بانك هاي درجه 2 و ۳ ك��ه در حوزه دلار كار 

نمي كنند، ايتاليا پيشگام است. 

 برنامه اصناف براي كنترل
بازار آخر سال 

پايگاهخبرياتاقاصنافاي�ران|رييس اتاق 
اصناف ايران گفت: براي استقبال مردم از بازار پايان 
س��ال و در نظر گرفتن توان خريد مصرف كنندگان 
فروش هاي فوق العاده و تخفيفات مناسب را خواهيم 
داشت. س��عيد ممبيني افزود: از واحدهاي صنفي 
كشور خواستيم با برگزاري فروش هاي فوق العاده و 
تخفيف هاي ويژه، زمينه سهولت خريد مردم در بازار 
شب عيد را فراهم كنند. او تصريح كرد: با نزديك شدن 
به ماه هاي پاياني سال همواره دغدغه تامين كالاي 
اساسي و مايحتاج ضروري مردم و تنظيم بازار مطرح 
است؛ يكي از نكات مورد تاكيد به اصناف سراسر كشور 
براي شب عيد آن است كه كمبود كالا همچون آجيل 
و خشكبار، ميوه و اقلام تره باري مشاهده نشود زيرا 
سبب افزايش قيمت ها مي شود. ممبيني افزود: رصد 
بازار و مشاركت جدي در تنظيم بازار دو خواسته مهم 
از اصناف است و همچنين الزامات قانوني همچون 
برچس��ب قيمت و نرخ نامه باي��د در محل نصب و 
اطلاع رساني هاي لازم انجام شود. رييس اتاق اصناف 
ايران اظهار كرد: دولت با تخصيص ارز 4200 توماني، 
كالاهاي اساسي مورد نياز مردم را تامين مي كند اما 
بحثي كه وجود دارد مربوط به توزيع اين كالاهاست 
كه در قالب مشخص انجام نمي شود و همچنين توزيع 
اين كالاها از طريق تعاوني ها و فروشگاه هاي زنجيره اي 
مورد انتقاد است و كنترلي بر شيوه توزيع آنها نيست. 
او گفت: شبكه توزيع اصناف آماده همكاري در توزيع 
اين اقلام اساس��ي بوده و پيشنهاد ما اين است كه به 
واحدهاي صنفي نيز سهميه اي براي توزيع اختصاص 
يابد اما دولت و با اس��تقرار سامانه هاي نرم افزاري در 
محل، بر شيوه توزيع كنترل كند. رييس اتاق اصناف 
كشور گفت: البته اين پيشنهاد به وزير صنعت، معدن 
و تجارت نيز ارايه شد كه مورد استقبال قرار گرفت تا 
از اين طريق كالاها در اختيار مصرف كنندگان اصلي 

قرار گيرد.

 صادرات پرتقال بايد
متوقف شود

ايسنا|نايب رييس اتحاديه ميوه و تره بار اصفهان 
با تاكي��د بر ضرورت ممنوعيت ص��ادرات پرتقال با 
نزديك ش��دن به اي��ام نوروز، گفت: ص��ادرات مانع 
ترغيب كشاورزان براي فروش محصولات كشاورزي 
در ميادين ميوه و تره بار مي ش��ود. علي مهركش در 
خص��وص دلايل افزايش نرخ ميوه و مي��وه و تره بار، 
اظهار كرد: صادرات محصولات كشاورزي و شرايط 
جوي در گراني س��بزي و صيفي جات دخيل است، 
همچنين صادرات گوجه فرنگي از هفته گذش��ته 
شروع شد و تا پايان دي ماه ادامه دارد. او با بيان اينكه 
صادرات تاثير مثبتي در اقتصاد كشور دارد، افزود: در 
واقع تفاوت قيمت ريالي با كشور همجوار زياد است، در 
نتيجه كشاورز نرخ خريد محصول را دريافت مي كند، 
همچنين افزايش تقاض��ا و عرضه ثابت محصولات 
كش��اورزي، قيمت ها را دچار نوس��ان كرده است. 
نايب رييس اتحاديه ميوه و تره بار اصفهان با اش��اره 
به اينكه ميوه، سبزي و صيفي جات نسبت به ساير 
اقلام خوراكي ارزان تر است، ادامه داد: صادرات برخي 
محصولات ممنوع است، اما بعضا در جابه جايي ديگر 
محصولات كشاورزي در زير بارها، محصول را چيده 
و اقدام به صادر مي كنند.  او با اشاره به صادرات پرتقال 
تامسون شمال و كيوي، تأكيد كرد: در حال حاضر بايد 
ممنوعيت صادرات پرتقال براي مصرف شب عيد در 
نظر گرفته شود، چراكه صادرات اين محصول، موجب 
2 برابر شدن قيمت آن بعد از عيد خواهد شد. در واقع 
استان اصفهان در زمستان، محصولي توليد نمي كند 
و سيب سميرم موجود در سردخانه ها نيز به عراق و 

افغانستان صادر مي شود. 



كوتاه ازدنياي انرژي 7 انرژي

آيا احتمال اينكه سطح قيمتي 50  دلاري  براي طلاي سياه در 2019 ديده شود از بين رفته است؟

گذر قدرتمند نفت از ايستگاه 60 دلاري 
گروه انرژي| 

طلاي سياه پس از آنكه در اوايل سال جديد ميلادي، 
روندي نزولي به خود گرفته بود و حتي به كف قيمتي 
50 دلار در هر بش��كه نزديك شد، در معاملات عصر 
جمعه سومين افزايش هفتگي متوالي خود را رقم زد. 
به نظر مي رسد روندي كه بهاي طلاي سياه اكنون از 
سر مي گذراند، احتمال تكرار دوباره سطوح 50 دلار 

در هر بشكه اي را كاهش مي دهد. 
مرتضي بهروزي فر كارش��ناس موسس��ه مطالعات 
بين المللي انرژي در خص��وص اينكه روند صعودي 
بازار را بايد چگونه تحليل كرد و منتظر چه سطوحي 
از قيمت در آينده بود ب��ه »تعادل« مي گويد: »بازار 
نفت احساس كرده است كه عربستان به قيمت هاي 

بالاتري احتياج دارد.«
او در ادام��ه مي گويد: »انتظار اينك��ه قيمت ها مثلا 
تا س��طح 80 دلار در هر بش��كه رشد كنند، منطقي 
نيست اما با توجه به روندي كه بازار از سر مي گذراند 
احتمالا قيمت ها در باند 60 تا 70 دلار در هر بش��كه 

پيشروي مي كنند.«
بهروزي فر در پاسخ به اين پرسش كه آيا مي توان با 
اطمينان بيشتري نس��بت به اينكه قيمت نفت خام 
برنت به كف 50 دلار در هر بش��كه نزديك نمي شود 
صحبت كرد مي گويد: »ماجرا از اين قرار اس��ت كه 
عربستان و روسيه نمي توانند قيمت 50 دلار در هر 
بشكه را تحمل كنند و دست به افزايش آن مي زنند، 
در نتيجه بعيد به نظر مي رسد كه حتي اگر قيمت در 
روندي به 50 دلار در هر بش��كه نزديك شود، مدت 

قابل توجهي در آن سطح بماند« 
رويترز ش��امگاه جمعه نوشت كه قيمت نفت پس از 
اينك��ه اوپك جزييات كاهش توليد خود را منتش��ر 
كرد و همچنين با انتش��ار سيگنال هايي از پيشرفت 
مذاكرات تجاري امريكا و چين، صعود كرد و سومين 

افزايش هفتگي متوالي خود را رقم زد.
بهاي معاملات آتي شاخص جهاني نفت برنت با يك 
دلار و 52 سنت، معادل 2.48 درصد افزايش به 62 
دلار و 70 سنت رس��يد و براي كل هفته ۳.7 درصد 
افزاي��ش ثبت كرد. قيمت نفت خام امريكا نيز با يك 
دلار و 7۳ سنت، معادل ۳.۳2 درصد افزايش به 5۳ 
دلار و 80 سنت رس��يد. شاخص قيمت نفت امريكا 

براي كل هفته 4.۳ درصد افزايش نشان داد.
س��ازمان كش��ورهاي صادر كننده نفت )اوپك( روز 
جمعه فهرس��تي از كاه��ش توليد اعض��اي خود و 
متحدانش براي 6 ماهه نخست سال 2019 را منتشر 
كرد تا از اين طريق اعتماد بازار به توافق كاهش توليد 

را جلب نمايد.
فيليپ فلين، تحليلگر موسسه پرايس فيوچرز در اين 

باره گفت: »اوپك با اقدام مذكور اين س��يگنال را به 
بازار مخابره كرد كه در اقدام براي كاهش توليد جدي 
است و احتمالا پايبندي بالاتر از ميزان تعيين شده 
به خصوص از سوي عربستان سعودي به اين پيمان 

وجود خواهد داشت.«
اوپ��ك و متحدانش در ماه دس��امبر توافق كردند به 
منظور تقويت قيمت نفت و مهار مازاد عرضه فزاينده 
كه بخشي از آن ناشي از رشد توليد نفت شيل امريكا 
است، توليدش��ان را جمعا 1.2 ميليون بشكه در روز 

كاهش دهند.
گزارش ماهانه اوپك كه روز پنج ش��نبه منتشر شد، 
نش��ان داد كه اين گروه پيش از آغ��از اجراي توافق 
كاه��ش توليد ش��روع قوي در دس��امبر داش��ته و 
بزرگ ترين كاهش ماهانه خود در دو س��ال گذشته 

را رقم زده است.
بازارها همچنين از س��يگنال هايي مبني بر احتمال 
حل ش��دن اختلافات تجاري امريكا و پكن در آينده 
نزديك اميدوار شدند. طبق گزارشي كه روز جمعه در 
بلومبرگ منتشر شد، چين پيشنهاد خريد كالاهاي 
امريكاي��ي را مط��رح كرده ك��ه اين اقدام از س��وي 

سرمايه گذاران به عنوان تلاشي براي نزديك شدن 
به توافق تجاري با واشنگتن تفسير شد.

با اين حال برخي از نشانه هاي ضعيف شدن تقاضا و 
افزايش توليد امريكا ممكن است رشد قيمت نفت را 
محدود نگه دارد. آژانس بين المللي انرژي روز جمعه 
اعلام كرد: رش��د توليد نفت امريكا و كندي اقتصاد 
جهاني قيمت نفت را تحت فش��ار منفي قرار خواهد 
داد. در اين گزارش آمده است كه تا اواسط سال توليد 
نفت  امريكا احتمالا بس��يار بيشتر از توليد عربستان 
س��عودي يا روس��يه خواهد بود و آژانس بين المللي 
انرژي برآورد خود از رش��د تقاضا براي نفت را بدون 
تغيير و نزديك به سطح 1.4 ميليون بشكه در روز در 

سال 2018 حفظ كرد.
از سوي ديگر آمار شركت خدمات انرژي بيكرهيوز 
نش��ان داد ش��ركت هاي حفاري نفت امريكا شمار 
دكل هاي حفاري نف��ت را در هفت��ه منتهي به 18 
ژانويه، 21 حلقه كاهش داده و به 852 حلقه رساندند 
كه بزرگ ترين كاهش از فوريه سال 2018 بود و شمار 
دكل هاي حفاري را به پايين ترين رقم از ماه مه سال 
2018 رس��اند. با اين همه ش��مار دكل هاي حفاري 

امريكا كه معياري براي س��نجش توليد آينده است، 
همچنان بسيار بالاتر از 747 حلقه در سال گذشته 
است. توليد نفت امريكا هفته گذشته به ركورد 11.9 
ميليون بشكه در روز افزايش يافت و طبق اعلام اداره 
اطلاعات انرژي امريكا امس��ال به ركورد بيش از 12 
ميليون بش��كه در روز و در سال 2020 به حدود 1۳ 

ميليون بشكه در روز خواهد رسيد.
از سوي ديگر يكي از عواملي كه جو موجود بر بازار را 
مثبت كرد اين بود كه با وجود ترديدهايي كه پيرامون 
چشم انداز رشد اقتصادي وجود دارد، اوپك و آژانس 
بين المللي انرژي در گزارش هاي ماهانه خود، برآورد 
از رش��د تقاضا را تغيي��ر ندادند. اين نش��انه اي مهم 
مبني بر اين محسوب مي ش��ود كه از ديدگاه اين 2 
نهاد كهنه كار، ترديدها پيرامون چشم انداز رشد، به 
قدري جدي نيست كه روي پيش بيني از تقاضا براي 

سوخت اثر بگذارد.  
همچنين روس��يه نيز كه كم بودن جديت و ش��دت 
عمل��ش در كاهش عرض��ه نفت خام ب��ه وضوح در 
گزارش IEA مورد اشاره قرار گرفته است، نشانه هايي 
مبني بر اينكه در روش خود تغيير ايجاد مي كند بروز 

داده است. الكس��اندر نواك، وزير انرژي روسيه، در 
بلگراد به خبرنگاران گفت: ما تلاش خواهيم كرد اين 
كاهش توليد را سريع تر كنيم. ما با محدوديت هاي 
فني روبرو هستيم، با اين حال قصد داريم به كاهش 
توليدي كه توافق كرده ايم برس��يم. اظهارات نواك 
چند روز پس از اين مطرح شد كه خالد الفالح، وزير 
انرژي عربستان س��عودي، اظهار كرد: كاهش توليد 
روسيه بسيار آهس��ته تر از آنچه وي مايل بوده، آغاز 

شده است.
سطح توليد اين كش��ور به همراه عربستان سعودي 
براي تضمي��ن موفقيت پيمان اوپ��ك و غيراوپك و 
حذف مازاد عرضه و تقويت قيمت هاي نفت با اهميت 
محسوب مي شود. روس��يه متعهد شده است توليد 
خود را به ميزان 228 هزار بشكه در روز در سه ماهه 
اول س��ال 2019 كاهش دهد و اين محدوديت را در 

سه ماهه دوم حفظ كند.
طبق محاس��باتي كه بر مبناي گزارش ماهانه اوپك 
انجام ش��ده، ميانگين توليد اين كشور در نيمه اول 
سال 2019 ممكن است حدود 1۳0 هزار بشكه در 
روز كمتر از سطح اكتبر سال 2018 باشد كه مبناي 

توافق كاهش توليد جديد اوپك و غيراوپك است.
روند آهسته كاهش توليد روس��يه به دليل سرماي 
ش��ديد در س��يبري بوده ك��ه بزرگ تري��ن منطقه 
توليدكننده نفت اين كش��ور اس��ت. ن��واك مجددا 
اظهارات قبلي خود را م��ورد تاكيد قرار داد و گفت: 
ما ش��رايط ويژه اي داريم و نمي توانيم كاهش فوري 

توليد را تضمين كنيم.
اوپك توليد نفت خود را در دسامبر بيش از 750 هزار 
بشكه در روز كاهش داده و پيش از اينكه توافق رسمي 
در ژانويه آغاز شود به استقبال اين پيمان رفته است. 
عربس��تان س��عودي در بيش از نيمي از اين كاهش 

سهيم بوده است.
رون��دي كه بهاي نفت خام در 2019 از س��ر خواهد 
گذراند به س��طح توليد نفت خام ايالات متحده نيز 
وابستگي زيادي دارد. IEA در گزارش روز جمعه خود 
توليد امريكا را يك »عامل اصلي« در رويكرد قيمت ها 
در س��ال 2019 عنوان كرد. از س��وي ديگر برخورد 
توليدكنن��دگان عمده نفت خام مانند عربس��تان و 

روسيه نيز در اين ماجرا اثرگذار است.
در نهايت اما اگ��ر بخواهيم منطقي ت��ر به وضعيت 
نگاه كنيم، همانطور كه آژانس بين المللي انرژي در 
گزارش ماه دسامبر خود عنوان كرده است، مسيري 
كه به تعادل بازار نفت خام منتهي مي شود مسيري 
طولاني است. پس شايد انتظار اينكه دوباره عدد 50 
دلار در هر بش��كه روي تابلو قيم��ت نفت خام برنت 
در 2019 ديده شود چندان نيز دور از ذهن نباشد. 

مديرعامل بورس انرژي:
هويت خريداران نفت در بورس همه جا محرمانه است 

ايلنا|
مديرعامل بورس انرژي با بيان اينكه اطلاعات خريدار 
در تمام بورس هاي دنيا محرمانه است، گفت: افزايش 
طول تسويه از 60 به 90 روز و امكان تسويه كامل ريالي 
يا ارزي از جمله تسهيلات ايجاد شده در سومين دوره 

عرضه نفت در بورس است.
سيد علي حسيني درباره آخرين وضعيت سومين عرضه 
نفت در بورس انرژي اظهار داش��ت: سقف عرضه يك 
ميليون بشكه و حداقل خريد براي هر مشتري ۳5 هزار 

بشكه تعيين شده است. خريداران شامل شخصيت هاي 
حقوقي ايراني و خارجي هس��تند و محدوديتي براي 

خريد وجود ندارد.
وي با اشاره به تس��هيلات و تفاوت هاي اين دوره با دو 
عرضه قبلي تصريح كرد: از جمله تسهيلاتي كه براي 
اين مرحله ايجاد شده اين است كه خريداران مي توانند 
صددرصد ارزش معامله را به صورت ريالي تسويه كنند. 
همچنين دوره تسويه از 60 روز به 90 روز افزايش پيدا 
 كرده اس��ت. پيش پرداخت نيز قبلا 10 درصد بود كه 

در اي��ن دوره ب��ه 6 درص��د كاهش پيدا كرده اس��ت. 
مديرعام��ل بورس انرژي درباره عرض��ه ريالي و ارزي 
نيز گفت: عرضه بر اساس دلار است. بنابراين خريدار 
مي تواند تمام وجه معامل��ه را به صورت دلاري يا يورو 
تسويه كند و براي كساني هم كه علاقه مند به تسويه 
ريالي بودند امكان پرداخت صددرصدي آن فراهم شده 
است. وي خاطرنش��ان كرد: در اين مرحله مجوز سه 
ميليون بش��كه عرضه از شوراي عالي اقتصادي كشور 
گرفته شده كه در صورت استقبال بطور منظم عرضه 

خواهد شد. حسيني تاكيد كرد: بر اساس بازخوردي 
كه از فعالان حوزه و خريداران احتمالي گرفتيم سعي 
شد مش��كلات دو دوره قبلي برطرف شود كه از جمله 
آنها افزايش طول تسويه از 60 به 90 روز و امكان تسويه 

كامل ريالي يا ارزي بوده است.
وي درباره محرمانه بودن اسامي خريداران بيان كرد: 
قانون بازار اوراق بهادار مي گويد اسامي خريداران نبايد 
اطلاع رساني ش��ود و اين مختص بورس ما نيست در 
بورس هاي تمام دنيا اطلاعات خريداران محرمانه است. 

ما اختيار نداريم كه بگوييم چه فردي خريد انجام داد.
مديرعامل بورس انرژي يادآور شد: اعلام نشدن اسامي 
خري��داران مختص ايران يا نفت نيس��ت طبق قانون 
اطلاعات خريدار براي همه كالاهايي كه عرضه مي شود 
محرمانه است و نبايد اطلاع رساني عمومي شود و اين 

جزو حقوق خريدار است.
 وي درباره ت��داوم عرضه گفت: فعلا س��قف عرضه ۳ 
ميليون بشكه است و پيش بيني اين است كه در صورت 

استقبال عرضه ها تداوم پيدا كند.

مديرعامل شركت بهينه سازي مطرح كرد

بخاري هاي سنتي قاتل گازهاي پارس جنوبي
 گروه انرژي| 

مديرعامل ش��ركت بهينه سازي مصرف س��وخت مي گويد كه هر 
بخاري س��نتي، ١١.٥ مترمكعب در روز انرژي مصرف مي كند و با 
توجه به وجود حدود ٢٠ ميليون بخاري در ايران، اگر اين عدد را در 
١١٠ روز زمستان ضرب كنيم، معادل سه فاز پارس جنوبي مي شود. 
مديرعامل ش��ركت بهينه سازي مصرف سوخت گفت: ايران با 80 
ميليون نفر جمعيت، سالانه 45 ميليارد دلار يارانه انرژي پرداخت 
مي كند در حالي كه چين با 1.5 ميليارد نفر جمعيت، ۳8 ميليارد 
يارانه انرژي دارد. »محسن دلاويز« ديروز در نشست خبري افزود: 
از نظر مصرف سوخت در وضعيت مطلوبي نيستيم و با ميانگين و 

استانداردهاي جهاني فاصله زيادي داريم.
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت با بيان اينكه مقابله 
با مصرف بي رويه انرژي در كشور نياز به عزم ملي دارد، اضافه كرد: 
بهينه سازي مصرف سوخت مربوط به يك سازمان يا نهادي خاص 

نيست و همه بخش ها بايد كمك كنند.
دلاويز يادآورشد: بودجه كش��ور توان پاسخگويي به اين ميزان از 
يارانه انرژي را ندارد. وي ادامه داد: 15 درصد يارانه انرژي كه در دنيا 
پرداخت مي شود مربوط به ايران است كه براي پرداخت آن سالانه 

10 درصد توليد ناخالص ملي كشور مصرف مي شود.
مديرعامل ش��ركت بهينه سازي مصرف س��وخت تصريح كرد كه 
پرداخت يارانه سنگين مانع توسعه است و بايد در آن تجديد نظر 
كرد.»پرداخت يارانه انرژي با هدف دستيابي به عدالت اجتماعي 
انجام مي شود اما بايد بررسي كرد كه اين موضوع تا چه حد توانسته 

به تحقق عدالت اجتماعي كمك كند.«
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت در ادامه با بيان اينكه 
دولت و مجلس برنامه اي براي افزايش قيمت سوخت در سال آتي 
ندارند، افزود: اكنون 50 درصد يارانه انرژي به سه دهك ثروتمند 
جامعه مي رسد كه بهاي سوخت آنها سه درصد از هزينه هايشان را 
تشكيل مي دهد. دلاويز به ابزارهاي مختلف براي مديريت مصرف 
سوخت اش��اره كرد و گفت: ابزار قيمتي از مهم ترين شيوه ها براي 
كنترل مصرف به ش��مار مي رود. وي با بيان اينكه بنزين در ايران 
ارزان اس��ت، افزود: البته بايد توجه داشت كه سرانه درآمد مردم 
ايران پايين بوده بايد در جاي خود به آن پرداخته شود. وي اضافه 

كرد: اخذ جريمه، ابزار ديگر مديريت مصرف سوخت است كه تجربه 
نشان داده كه كارساز نيست.

مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت، از فرهنگ سازي و 
آموزش به عنوان ابزار ديگر مديريت مصرف سوخت نام برد و گفت: 
بايد براي گروه هايي مانند دانش آموزان و بانوان فرهنگ سازي كرد.

دلاويز افزود: براساس ترازنامه س��ال 1۳95، انرژي كشور سالانه 
معادل ۳96 ميليون بشكه نفت خام انرژي در بخش خانگي مصرف 
مي ش��ود. وي افزود: ميزان مصرف انرژي در بخش صنعت معادل 
۳۳1 ميليون بش��كه و در بخش حمل و نقل معادل ۳19 ميليون 

بشكه نفت خام است.
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت با بيان اينكه بخش 
عمده اي از س��وخت در خودروهاي فاقد استاندارد و فرسوده هدر 
مي رود، گفت: مصرف بالاي س��وخت در كشور در حالي است كه 

سرانه مالكيت خودرو در ايران پايين است.
وي ادامه داد: در ايران براي به ازاي هر 100 كيلومتر بطور متوسط 
7.8 ليتر بنزين مصرف مي ش��ود در حالي كه ميانگين آن در اروپا 

5.5 ليتر است كه براي كاهش آن به 4 ليتر برنامه ريزي كردند.
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت با انتقاد از وضعيت 
مصرف سوخت در ايران، گفت: هر بخاري سنتي، ١١.٥ مترمكعب 
در روز انرژي مصرف مي كند و با توجه به وجود حدود ٢٠ ميليون 
بخاري در ايران، اگر اين عدد را در ١١٠ روز زمستان ضرب كنيم، 

معادل سه فاز پارس جنوبي مي شود.
دلاويز گفت: س��الانه معادل 445 ميليون بشكه نفت خام تلفات 
انرژي در كش��ور داريم كه بايد فكري به حال آن كرد. مديرعامل 
شركت بهينه سازي مصرف سوخت گفت: قرار است جشنواره بزرگ 
دانش آموزي با نام »بهس��و« براي دانش آموزان مقطع متوسطه با 

هدف فرهنگ سازي برگزار شود.
وي افزود: ح��دود 6 ميليون دانش آموز در اي��ن مقطع تحصيلي 
مشغولند كه با احتساب خانواده هاي آنها حدود 15 ميليون نفر را 

درگير خواهد كرد.
دلاوي��ز اضافه كرد: اين جش��نواره از اول بهمن م��اه تا 22 بهمن 
ماه برگزار مي ش��ود كه در مراس��م اختتاميه از نفرات برتر تقدير 

خواهد شد.

اوپك در گزارش تحليلي خود اعلام كرد

رد پاي سياست هاي پولي در بازار نفت 
 گروه انرژي| فرداد احمدي |

سازمان كشورهاي صادركننده نفت خام در مطلبي تحليلي كه در 
تازه ترين گزارش ماهانه خود منتشر كرده است به تاثير سياست هاي 
پول��ي جهان بر بازار نف��ت پرداخت. در اين مطلب آمده اس��ت كه 
تصميمات سياس��ت پولی اکثر بانک های مرکزی دنيا در ماه های 
اخير با تمرکز بر تحليل های اقتصادی ادامه پيدا کرد. به خصوص، 
بانک مرکزی ايالات متحده امريکا در سال 2018 نرخ هدف گذاری 
خود را به ميزان bps 100  )واحد اندازه گيري نرخ بهره( افزايش داد 
که از انتظارات پيش��ين سال bps 25 ،2018 بيشتر بود. اين اقدام 
عمدتأ در نتيجه نوسانات فزاينده در فعاليت های اقتصادی بود که با 

انگيزه های مالی دولت ارائه شده اند. 
با اين حال، نگرانی هايی به وجود آمده است که پيمودن تنگناهای 
پولی ممکن است در سال 2019 به رکود در اقتصاد امريکا سريع تر 
از پيش بينی ه��ا بينجامد. در واقع، ميزان ب��ازده بين صندوق های 
کوتاه مدت )2 س��اله( و بلندمدت )10 ساله( به ميزان قابل توجهی 
کاهش يافته که نشان دهنده کاهش کمابيش سرعت رشد اقتصادی 

در آينده پيش رو است.
به ع��لاوه، ب��ا وجود پيش��رفت های م��داوم و ق��وی ب��ازار کار در 
س��ال های اخير، هيچ ش��تاب عمده ای در نرخ ت��ورم امريکا قابل 
مش��اهده نيس��ت. ن��رخ تورم اي��الات متحده ب��ا در نظ��ر گرفتن 
احتمالاتی ک��ه در ماه های آينده قابل کنت��رل باقی خواهند ماند، 
در حدود هدف گذاری 2 درصدی بانک مرکزی اين کش��ور متوقف 
می ش��ود. سياس��ت گذاران بانک مرک��زی ايالات متح��ده امريکا 
 که برای چش��م انداز اقتصادی خطر برآورده نش��دن پيش بينی ها

)downsid risk( را تش��خيص دادند، در آخرين جلس��ه ای که 
داشتند، انتظارات متوسط خود از افزايش نرخ بهره در سال 2019 

را از تخمين قبلی که bps 75 بود، به bps 50 کاهش دادند.
بانک های مرکزی اکثر اقتصادهای توسعه يافته ديگر در سال گذشته 
شروع به اعمال سياست هاي انقباضي كردند، هرچند مسير پيش رو 
نامشخص اس��ت. در منطقه اروپا، بانک مرکزی اتحاديه اروپا خريد 
دارايی در ماه دس��امبر را متوقف کرد، اما با قرائت تورمی همچنان 
ضعيف و بروز نشانه هايی از کاهش سرعت اقتصادی در هسته منطقه 
يورو در شش ماهه دوم سال 2018، ذی نفعان بازار درباره پتانسيل 

افزايش نرخ ها در سال 2019 دچار ترديد شده اند. سردرگمی ها در 
باره برگزي��ت و اختلاف نظر ها درباره بودجه نيز احتمالا به احتياط 

اضافی بانک مرکزی اتحاديه اروپا منجر خواهد شد.
بانک مرکزی انگلستان نرخ های بهره را در سال گذشته به ميزان 25 
bps افزايش داد و سياست انقباضی بيشتر، به نتايج برگزيت بستگی 
دارد. با توجه به عملکرد بانک مرکزی ژاپن در طول س��ال 2018، 
انتظار می رود که اين کشور برنامه های محرک پولی خود را به همان 
صورت پيشين نگه دارد، با نرخ تورم بسيار پايين تر از هدف گذاری ها 

و چشم انداز اقتصادی پيشرفت با سرعت کمتر.
در سال 2018، سياس��ت های پولی به طور فزاينده انبساطی بانک 
مرکزی ايالات متحده منجر به تقويت نرخ دلار امريکا ، به خصوص 
در برابر اقتصادهای نوظهوری که با کسری بزرگ حساب جاری روبرو 
بودند شد. اين مساله، بانک مرکزی برخی از اين کشورها را مجبور 
کرد که سياست پولی انقباضی را در دستور سرمايه خروجی خود قرار 
دهند. به عنوان مثال، آرژانتين و ترکيه مجبور شدند نرخ بهره را به 
شدت افزايش دهند و حتی آرژانتين به دنبال جلب حمايت صندوق 
بين المللی پول باشد. با اين حال، فشار ارزی در سه ماهه چهارم سال 
2018 در حالی تعديل شد که فضای بيشتری را در اقتصادهای در 
جست وجوی فرصت قرار داد تا در وضعيت مطلوبی باقی بمانند. در 
م��ورد چين، بانک خلق چين به منظور حماي��ت از اقتصاد، ضريب 

تقاضای ذخيره پولی را سه مرتبه در سال 2018 کاهش داد.
در اوايل ماه ژانويه س��ال 2019، بانک خلق چين اعلام کرد که يک 
تخفيف اضافی را برای مش��تريان در نظر گرفته اس��ت و به علاوه، 
احتمالا تخفيف بيشتری نيز به متقاضيان ذخاير پولی بانک در طول 
امسال و برای وام گيرندگان خوش حس��اب بانک در نظر می گيرد.  
درحالی که ريس��ک اقتصادی همچنان در حالت نزولی باقی مانده 
است، احتمال يک انقباض پولی متعادل روند تضعيف رشد اقتصادي 

2019 را آهسته مي كند. 
اگر روند معتدل پيش بيني ش��ده براي سياست هاي پولي با تحقق 
بهبود در بازارهاي مالي همراه شود، خواهد توانست به ايجاد تقاضا 
براي عرضه رو به فزوني توليد نفت خ��ام غير اوپكي ها كمك كند. 
بنابراين همچنان همكاري اوپك و غير اوپك براي اعتدال بخشي به 

بازار نفت خام فاكتوري حياتي به نظر مي رسد.
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 واهمه پالايشگاه هاي امريكا 
از تحريم ونزوئلا 

ايس�نا|  با آماده ش��دن دولت دونالد ترامپ براي 
وضع تحريم هاي بيشتر عليه ونزوئلا، پالايشگاه هاي 
امريكايي از ترس كمبود، به ذخيره سازي نفت سنگين 
روي آورده اند كه به افزايش قيمت ها منجر شده است.

مقامات دولت دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا با 
مديران صنعت نفت در خصوص گزينه هاي مطرح 
براي اقدامات تنبيهي علي��ه دولت ونزوئلا از جمله 
توقف صادرات فرآورده هاي نفتي به ونزوئلا يا واردات 
نفت ونزوئلا به امريكا گفت وگو كرده اند. پالايشگاه هاي 
منطقه گلف كاست گزينه محدودي براي خريد نفت 
سنگين دارند. علاوه بر گريدهاي داخلي مانند مارس، 
آنها نفت سنگين مورد نياز براي توليد محصولاتي 
بي��ش از بنزي��ن را از كانادا، ونزوئ��لا و مكزيك وارد 
مي كنند. كمبود مناب��ع جايگزين احتمالا تاكنون 
ترامپ را از اينكه واردات نفت ونزوئلا را ممنوع كند، 
بازداشته است با اين حال گزينه ممنوعيت واردات 
نفت ونزوئلا تاكنون چندين ب��ار روي ميز وي قرار 
گرفته است. اما اوضاع ممكن است اين بار فرق كند. 
ترامپ پس از اينكه نيكولاس مادورو، رييس جمهور 
ونزوئلا براي دور دوم رياس��ت جمهوري سوگند ادا 
كرد، هفته گذش��ته اعلام كرد خوان گوايدو، رهبر 
مجلس ملي ونزوئلا و سياستمدار مخالف مادورو را به 
عنوان رييس جمهوري قانوني اين كشور به رسميت 
مي شناسد. صنعت نفت به دلايل روشني به شدت 
مخالف چنين اقدامات راديكالي است. هر بشكه نفت 
مارس اكنون به قيمت بالاتر از شاخص قيمت وست 
تگزاس اينترمديت معامله مي شود و هفته گذشته 
اختلاف قيمت آن در عرض دو روز به 2.۳0 دلار رسيد. 
به علاوه در بحبوجه كاه��ش توليد نفت كانادا براي 
تقويت قيمت ها و ادامه كاهش توليد نفت مكزيك، 
پالايشگاه هاي امريكايي به حدود نيم ميليون بشكه 
در روز نفتي كه سال گذشته از ونزوئلا دريافت كردند، 
نياز دارند. بر اساس گزارش اويل پرايس، همچنين 
اي��ن نگراني ميان مش��اوران ام��ور امريكاي لاتين 
رييس جمهور امريكا وجود دارد كه تحريم هاي نفتي 
ممكن است با نشان دادن دخالت مستقيم امريكا در 
امور سياسي داخلي ونزوئلا، تاثير منفي بر مخالفان 

دولت مادورو داشته باشد.

تحول جهاني در بازيافت 
پايين دستي پتروشيمي

نيپن�ا| انتظار م��ي رود نرخ بازيافت پلاس��تيك 
تا س��ال 20۳0 ميلادي س��ه برابر بالاتر از س��طوح 
فعلي باش��د. ب��ه گ��زارش پلاتس، گانتر اس��تفن، 
 ريي��س ش��اخه راهكاره��اي اقتص��اد گردش��ي

)Circular Economy Solutions( در شركت 
پتروشيمي بورياليس اتريش )Borealis( با اشاره 
به پيش بيني ۳ برابر شدن نرخ بازيافت پلاستيك تا 
سال 20۳0 گفت: در حال حاضر مي بينيم كه 10 تا 
12 درصد از توليدات پلاستيكي موجود در چرخه 
مصرف بازيافت مي شود. اين رقم مطمئنا پايين تر 
از ميزاني اس��ت كه بايد باشد. استفن رييس شاخه 
راهكارهاي اقتصاد گردش��ي بوريالي��س ادامه داد: 
شركت بورياليس به دنبال كسب مالكيت بيشتر در 
حوزه بازيافت پلي الفين است تا بتواند هدف گذاري 
خود مبني بر توليد مواد بازيافتي تا چهار برابر بيشتر 
از مقدار فعلي را تا سال 2025 ميلادي محقق كند. 
وي يادآور شد: افزايش نرخ بازيافت وابسته به بهبود 
سيستم جمع آوري و طبقه بندي موجود است. اگر چه 
اين هدف به دليل تنوع سيستم هاي موجود در سراسر 
اروپا، با پيچيدگي هايي همراه است. استفن همچنين 
اظهار داش��ت: ما مواد مورد نظر خود براي بازيابي را 
از سراس��ر اروپا، در مناطقي كه امكان دسترسي به 
ورودي با كيفيت مطلوب فراهم است؛ تهيه مي كنيم. 
صرف نظر از هزينه، مسائل زيست محيطي از اهميت 
بالايي برخوردار هستند. كسب مالكيت هاي جديد 
در مناط��ق مختلف در راس��تاي همين ه��دف و با 
كاهش هزينه هاي حمل و نقل در س��طح قاره سبز 
صورت مي گيرد. براي نمون��ه مي توان به خريداري 
ش��ركت بازيافت اكوپلاست   اتريش توسط شركت 
بورياليس در تابستان س��ال گذشته ميلادي اشاره 
كرد. كسب مالكيت يادشده به دنبال خريداري شركت 
 آلماني بازيافت كننده پلاستيك ام تي ام پلاستيكز

  در سال 2016 ميلادي، انجام شد.

بنزين يورو 4 در 412 جايگاه 
ايران 

شانا|مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي 
نفتي به مناس��بت 29 دي ماه، روز هواي پاك از 
توزيع نف��ت گاز يورو 4 در بي��ش از 412 جايگاه 
كلان شهر و شهر كش��ور خبر داد. وي با اشاره به 
اينكه توليد بنزين و گازوئيل يورو 4 و 5 در بسياري 
از پالايش��گاه هاي كش��ور در حال انجام است و 
اميدواريم در آينده اي نزديك شاهد توزيع بنزين 
و گازوئيل با كيفيت در همه كلان شهرها و بسياري 
از شهرهاي كشور باشيم، افزود: تلاش مي كنيم 
تا بنزي��ن و گازوئيل يورو 4 در همه ۳ هزار و 600 
جايگاه عرضه بنزين و 2 هزار و 400 جايگاه عرضه 
نفت گاز توزيع شود. موسوي خواه با اشاره به اينكه 
هم اكنون در همه جايگاه هاي عرضه سوخت سطح 
كلان شهرها و شهرهاي استان  تهران، مركزي و 
البرز بنزين و نفت گاز يورو 4 توزيع مي شود، گفت: 
در شهر مشهد و استان خراسان رضوي به بيش 
از 90 درصد مصرف در نفت گاز يورو رس��يده ايم 
و در شهرهايي نظير تربت حيدريه و مسيرهاي 
مواصلاتي آن بطور كامل عرض��ه نفت گاز يورو 
انجام مي شود. وي همچنين از توزيع بنزين يورو 
4 توليدي در پالايشگاه س��تاره خليج فارس در 
اس��تان هاي بندرعباس، سيستان و بلوچستان، 
بوشهر، كرمان، يزد، اصفهان، تهران و قم خبر داد. 
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
ايران همچنين از توزيع گازوئيل يورو 4 در مصارف 

عمده صنعتي خبر داد. 



دريچه8اخبار كشاورزي

نهمين دور انتخابات اتاق هاي سراسر كشور اسفند ماه برگزار مي شود

انتخاباتاتاق،گامبلندتوسعهاي

سفر ظريف به كردستان عراق گامي مهم در توسعه روابط

نصرالله محمد حسين فلاح|
عضو هيات مديره انجمن مديران و كنفدراسيون 

صنعت |
 يازدهم اس��فند ماه 1397 نهمي��ن دور انتخابات 
اتاق ه��اي بازرگاني، صنعت و معدن و كش��اورزي 
در سراسر كش��ور برگزار مي ش��ود. فرصتي دوباره 
پيش خواه��د آمد تا گروهي ديگر از علاقه مندان به 
توسعه كش��ور آمادگي خود را براي مشاركت اعلام 
و برنامه ها ي خود براي ايجاد فضايي مناسب كسب 
و كار در معرض قض��اوت صاحبان صنعت و تجارت 
قرار دهند. پس از پايان گرفتن انتخابات در اتاق هاي 
سراسر كشور، اتاق ايران در يك انتخاب داخلي، در 
بهار سال آتي هيات رييسه خود را خواهد شناخت.

كساني كه دهه نخست پس از انقلاب تجربه حضور 
در اتاق هاي بازرگاني را دارند به ياد مي آورند كه در 
برابر جريان قوي ملي كردن صنايع بخش خصوصي 
كشور و علاقه بسيار نيروهاي سياسي پر شور وقت 
به مسلط كردن دولت بر بخش خصوصي، تنها چند 
نهاد انگش��ت شمار از خود مقاومت نشان مي دادند. 
با پيروزي انقلاب تش��كل هاي صنفي و سراس��ري 
متعددي اعضاي توانمند پيش��ين خود را از دست 
داده و از مشاركت موثر و كمك هاي مديران منتخب 
دول��ت انقلابي نيز محروم بودن��د. مديران منتخب 
براي اداره صنايع ملي يا مصادره ش��ده، فشارهاي 
ك��م و بيش فزاينده به صناي��ع تحت مديريت خود 
را از طريق روابط درون س��ازماني با س��اختارهاي 
دولتي ح��ل و فصل مي كردند و تنه��ا تعداد اندكي 
از ايش��ان نياز به فعاليت تش��كلي همگام با مديران 
بخش خصوصي، براي حل مش��كلات پيش روي را 

باور داشتند.
در آن برش زماني، س��خن گفت��ن از حقوق مالكانه 
و ش��كل دادن مقاومت در براب��ر زياده خواهي هاي 
روز افزون مديران انقلابي كاري بس��يار سخت بود. 
انجمن تازه تاسيس مديران صنايع يك نهاد اصيل 
خصوصي ولي لرزان و تحت فشار بود كه با تلاش تني 
چند از مديران صنعتي و با پيشتازي آقاي مهندس 
محسن خليلي به تازگي پا گرفته و اعضاي آن حتي 
براي برگزاري نشس��ت و تبادل انديشه با يكديگر و 

گره گشايي مشكلات، دچار تنگنا و نگراني بودند.
در پ��ي پيروزي انق��لاب و با بهره گي��ري از پاره اي 
پيوندهاي ش��خصي، تني چن��د از چهره هاي مورد 
قبول نظام انقلابي چون حاج علي طرخاني، به همت 
شهيد بزرگوار س��يد محمد حسيني بهشتي مامور 
اداره اتاق بازرگاني و صنايع و معادن ايران ش��دند. 
احكام انتصاب هف��ت تن از اين مديران خوش��نام 
بخ��ش خصوصي، مركب از بازاري��ان و صنعتگران، 
توسط شادروان بهشتي نوشته و به امضاي رهبري 
انقلاب رسيد. به اين ترتيب از سال 1357 آقايان علي 
حاج طرخاني، علينقي س��يد خاموشي، علاءالدين 
مير محمد صادقي، اس��دالله عس��گراولادي، سيد 
محمود ميرفندرسكي، محمد علي نويد، ابوالفضل 

كرداحمدي عهده دار امور اتاق ايران شدند.
در فضاي آشفته سياس��ي فرداي انقلاب گروه هاي 
ماركسيست به ارعاب صاحبان كسب و كار و محدود 
كردن مدي��ران فعال پرداختند. برخ��ي از مديران 
مسلمان نيز به نوعي رقابت پنهان با آنان برآمده و با 
طرح شعارهاي گزنده و گرفتن تصميمات تندروانه 
ناامني گس��ترده اي را بر اقتصاد تولي��د و بازرگاني 
مي گس��تردند. در اين ميان چش��م اميد تلاشگران 
تج��ارت و صنعت در كش��ور ب��ه ات��اق بازرگاني و 
صنايع ايران دوخته ش��ده بود. مس��وولان سياسي 
نيز ب��ا كوبيدن بر طبل فق��ر و غنا، بخش خصوصي 
قدرتمند را بر نمي تابيدن��د. ردپاي اين تندروي ها 
را بطور خلاصه در مقدمه  قانون حفاظت و توس��عه 
صنايع ايران  مص��وب 1358/04/10 مي تواند ديد. 
در اين مقدم��ه مي خوانيم: » نظام گذش��ته ضمن 
حمايت ظاهري از صنايع كشور كه به بهاي نابودي 
كش��اورزي به عمل مي آورد آنها را بصورت وسائلي 
براي چپاول س��رمايه هاي ملي به دست عمال خود 
و وابس��تگي اقتصاد ايران به سرمايه داري خارجي و 
مصرفي ساختن كشور درآورده بود.« ترويج اين باور 
كه صاحبان صنايع كشور عامل حكومت سابق بوده 
و تسري بخش��يدن اين نگاه به تمامي آنان به هيچ 
روي منصفانه نبود. ناديده انگاشتن تلاش دلسوزانه 
هزاران مدير بخ��ش خصوصي كه صنايع گوناگوني 

را پايه گذاري ك��رده بودند و صدها ه��زار كارگر را 
به كار گماشته و در امر صادرات موفقيت هاي بسيار 
داش��تند آثار ناخجس��ته اي را در پي داشت و امواج 
سهمگيني را بر عليه آناني كه ايستاده بودند تا صنايع 
خود را اداره كنند، ايجاد كرد. مقاومت در برابر اين 
امواج بسيار سخت و گاه كش��نده بود. خوشبختانه 
ويژگي اس��لامي بودن انقلاب 57 و وجود ده ها آيه 
محكم در قرآن مجيد و صد ها گفته معتبر از بزرگان 
ش��يعه مبني بر احترام به مالكيت فردي و تاكيد بر 
مسووليت حكام بر حراست از آن، ابزاري براي تعديل 
رفتار گروه هاي تندرو به دست مديران منصوب در 

اتاق ايران داده بود.
درهم تنيدگي پيوندهاي شخصي مديران منصوب 
در اتاق ايران با مديران سياسي كشور، موجب شد تا 
اتاق به پناهگاهي براي صاحبان صنايع تبديل شود. 
در ح��دي كه مي توان گفت اگر اي��ن چتر حمايتي 
وجود نداشت آسيب هاي بسيار بيشتري به صنايع 
خصوصي و مالكان آن وارد مي آمد. برخي از مديران 
اجرايي و صاحبان امر قضا با تفسيرهاي گسترده از 
قوانيني چون  قانون حفاظت و توسعه صنايع ايران 
سعي در مصادره حداكثري اموال مردمي داشتند. 
محدود ساختن ش��مول اين قوانين، حاصل تلاش 
انجمن مديران صنايع و حمايت هاي اتاق بازرگاني 
و مع��ادن ايران ب��ود. انتقادهاي بس��يار به عملكرد 
مديران منصوب ات��اق بازرگاني ايران، مبني بر غير 
شفاف و بسته بودن ش��يوه مديريت و ناكافي بودن 
تلاش هايشان براي حفاظت از منافع بخش خصوصي 
مطرح ش��د اما كس��ي نقش مبارك آنان در كاهش 

فشار به فعالان خصوصي را انكار نمي كنند.

   اولين انتخاب اتاق 
اولين انتخاب��ات اتاق ها در س��ال 1362 رخ داد اما 
تاثيري جدي بر تغيير ساختار محافظه كارانه و بسته 
مديريت اتاق نداشت. با ورود تشكل هاي هماهنگ 
به ات��اق ايران و نقش آنها در تعيين هيات رييس��ه، 
همراه با حسن اعتمادي كه در آن سال ها به مديريت 
اين نهاد وجود داش��ت، مديريت ات��اق ايران براي 
مدتي طولاني پايدار ماند. نفوذ دولت در تش��خيص 
صلاحيت نامزدها و آراي آنان با توجه به نسبت آراء 
در اختيار مديران دولتي نس��بت به كل آراء عاملي 

ديگر در اين پايداري بود.
در دوران دف��اع مل��ي در براب��ر هج��وم بيگانگان، 
فعاليت هاي صنعتي به سختي انجام مي شد. از سوي 
ديگر همراه با كوچك شدن حجم اقتصاد، ماموريت 
جلوگيري از فش��ار بر جامعه و الزام دولت به كنترل 
قيمتها و تامين نيازها از طري��ق واردات، به تدريج 
س��هم صنعت در توليد ناخالص داخلي را كاست و 
به برهم زدن تعادل بخش صنعت و به س��ود بخش 
خدم��ات انجاميد. بخش خدم��ات، به خصوص در 
حوزه واردات و توزيع، تسلط رشد يابنده اي نسبت 
به بخ��ش صنعت پيدا كرد. اين تنها سياس��ت هاي 
دولت نبود ك��ه اين رابطه را تغيير م��ي داد بلكه در 
اتاق ه��اي بازرگاني و صنايع ه��م در فرداي انقلاب 
توجه بيش��تري به بخش بازرگاني وجود داشت. در 
مجموع بايد گفت كه بخ��ش خصوصي صنعت گرا 
در نهاد اتاق هاي بازرگاني از قدرت بالايي برخوردار 
نبود و صنعتگران از اقدامات مديران وقت اتاق براي 

حمايت از صنايع كشور رضايت نداشتند. 

   مديريت متفاوت اتاق در سال 86
با پايان جنگ هشت ساله و ورود به دوره سازندگي 
مديريت اتاق ايران به تناسب و به اقتضاي تحولات 
روز تغيي��ر نك��رد. نمي توان پس از پاي��ان جنگ از 
گام هاي ات��اق بازرگاني چون تاثير گذاري بر قوانين 
بودجه، برنامه هاي 5 س��اله و تغيي��ر قوانيني چون 
ماليات بر درآمد يا تجميع عوارض ياد نكرد اما تلاش 
مديران محافظه كار ب��ر ادامه مديريت و بي اعتنايي 
به نظرات مخالف موجب ش��د تا انرژي هاي سازنده 
اعض��اء به تقابل هاي دروني س��وق داده ش��ود. كم 
نيستند دوستاني كه هيجان راي گيري براي برهم 
زدن تركيب مديريت��ي و ايجاد تحول در اتاق ايران 
در 1386 ب��راي روي كار آوردن آقاي دكتر محمد 

نهاونديان را فراموش كرده باشند.
همزمان با تغيير اساس��ي در تركيب هيات رييسه 
اتاق كه دير هنگام صورت گرفت، كش��ور مديريتي 

سياس��ي را تجربه مي كرد كه ش��عار بازگش��ت به 
ارزش هاي س��ه دهه قبل را مي داد. بازگشتي كه به 
صراحت با اعتبار بخشي به حقوق مالكانه، خصوصي 
كردن صناي��ع در اختيار دولت، ايج��اد آرامش در 
فضاي اقتصادي و تعامل با ديگر كش��ورها سر ستيز 
داش��ت. رش��د اقتصادي و صنعتي خوب كشور به 
خصوص در س��ال هاي پاياني عمر دولت هشتم در 
آن حد به مجموعه نظام اقتصادي كش��ور شجاعت 
بخش��يد كه به طرح برنامه هاي بلن��د پروازانه براي 
توس��عه و طراحي چش��م اندازي نويد بخش دست 
زد. هر چند در فضاي غوغاس��الارانه و پوپوليس��تي 
دولت نهم يك باره، اهداف برنامه هاي توس��عه اي از 
جمله رشد سالانه 8 درصدي توليد ناخالص داخلي 
فراموش شد و اين فراموشكاري تاريخي حساسيت و 
اعتراض هيچ نهادي را برنيانگيخت. در سال 1389، 
سهم ارزش افزوده زير گروه صنعت از توليد ناخالص 
داخلي كه بيس��ت سال قبل رقم 20 درصد را لمس 
كرده بود ب��ه 12.4 درصد كاهش يافت. تخريب در 
اقتصاد ملي و فروپاشي نهادهاي كنترل كننده، سوء 
برداشت از منابع ملي، استفاده اشخاص و نهادهاي 
نقاب��دار خصوصي و عموم��ي از درآمدها و امكانات 
ملي تا حدي پيش رفت كه عوارض فسادآميز آن هنوز 
هم براي كشور قابل توجيه نيست. سستي برخورد با 
 اين امواج فساد و بلكه گس��ترش آن به دليل تخريب

زير ساخت هاي اخلاقي يكي از ايرادات جدي وارد به 
دولت هاي بعدي است.

با تغيير مديريت اتاق در 1386، شاهد تحرك بيشتر و 
حضور اين نهاد در نهادهاي قانوني و افزايش پاسخگويي 
و ش��فافيت در عملكرد آن بوديم. مديران كسب و كار 
كشور بيش از گذشته خود را در تصميم سازي ها داراي 
حق ورود دانس��تند. اين تحرك و مش��اركت پذيري 
با استقبال خوب تش��كل ها نيز همراه بود. همچنين 
در پي اي��ن تغيير ش��اهد ش��كل گيري نهادهايي با 
جهت گيري هاي متفاوت براي حض��ور در انتخابات 
بعدي اتاق بوديم كه خود گامي بلند براي توسعه اتاق و 
پذيرش سلايق و آراء مختلف شد. سطح مشاركت افراد 

در كميسيون ها و تنوع آراء صاحبان انديشه فزوني يافت. 
هر چند نمي توان فض��اي مطلوب فعالان اقتصادي را 
چندان به دور از هم تصور كرد يا انتظار شنيدن سخناني 

كاملا متضاد از ايشان را داشت.

   اتاق در سال هاي 92-94 
تغيير دولت در 1392 با انتصاب رياست وقت اتاق ايران، 
آقاي دكتر محمد نهاونديان به يك س��مت سياسي 
همراه ش��د كه در آن زمان به نوعي رشد نفوذ اتاق در 
نظام اقتصادي و تصميم گيري ها تعبير شد. هر چند 
در واقع اين امر واقعيت بيروني نيافت و هماهنگي بين 
تصميمات دولتمردان و خواسته هاي اقتصادي فعالان 
بخش خصوصي آنگونه كه انتظار ميرفت يا قانون بهبود 
مستمر كسب و كار تجويز مي كرد رخ نداد. اما اين تغيير 
و همراهي آن با تغيير در نگاه سياسي دولت به تسهيل 
رابطه اتاق ها و مديران سياس��ي كمك كرد. تصويب 
پيش��ين قوانيني چون بهبود فضاي كس��ب و كار كه 
اجراي آن در دولت دهم معلق ماند يا قانون رقابت پذيري 
توليد كه بعدا تصويب شد، را بايد بيشتر ناشي از تغيير 
نگاه مجلس به اقتصاد دانس��ت. وج��ود اين قوانين به 
روند تسهيل بيشتر روابط و حضور فزاينده مسوولان 

اقتصادي در نشست هاي اتاق افزود. 
تغيير مزبور بار ديگر با يك جابه جايي در مديريت اتاق 
ايران در آذرماه 1392 همراه ش��د ك��ه طي آن آقاي 
غلامحسين شافعي نايب رييس اول دوره هفتم اتاق، 
كه داراي روحيه اي مثبت و انديشه اي تحليلگر است، 
به رياس��ت اتاق ايران رس��يد و اين رياس��ت تا خرداد 
1394 ادامه يافت. پس از برگزاري دور هشتم انتخابات 
اتاق هاي كشور، و طي مراحل بررسي صحت انتخابات 
آن دوره آقاي محسن جلال پور، بازرگان خوشنامي از 
كرمان جانشين او شد. رياست اين چهره پركار كه سخن 
از مديريت شيشه اي، در اتاق مطرح مي كرد، به دليل 
بروز بيماري چندان طولاني نشد و مجددا از شهريور 
1395 با انتخاب هيات نمايندگان آقاي غلامحسين 
شافعي به اين سمت برگزيده شد. اين مديريت تاكنون 
ادامه دارد. انتخابات دور هشتم اتاق هاي بازرگاني كشور 
در اسفند 1393 با پديده اي قابل تامل در تهران روبرو 
شد كه آثار خير آن كم و بيش به اتاق ايران منتقل شد. 
در آن دور از انتخاب��ات، جمعي پرتلاش و نتيجه گرا از 
صنعتگران و بازرگانان و مديران بنگاه هاي مالي كشور 
با درك خواست اكثريت فعالان اقتصادي موفق شدند 
تا با اكثريتي قاطع، 35 كرس��ي از 40 كرسي، هيات 
نمايندگان اتاق تهران را نصيب خود كنند. اين تعداد 
با جابه جايي هاي بعدي ايجاد شده به 37 نفر افزايش 
يافت. اين پيروزي با توجه به تركيب سني اعضاي اين 
گروه كه جوانان بس��يار فعالي را در بر داشتند به يك 
دگرگوني فاحش در شيوه مديريت اتاق تهران انجاميد. 
فعاليت هاي سيس��تمي و سامانه هاي نوين مديريتي 
به كار گرفته شده در اتاق تهران با جهش كيفي روبرو 
ش��د. نفوذ طبيعي اين اتاق در سرنوشت اتاق ايران به 

بهبود كيفيت اداره اتاق ايران نيز ياري رسانيد. هر چند 
كه ساختار پر ش��اخ و برگ اتاق ايران و قواعد كاري و 
كارشناسي كم تحرك و هزينه هاي جاري اتاق ايران 

تحول سريع آن را اجازه نمي دهد.

   تغييرات گسترده در اتاق 
فعالاني كه بيش از 30 سال با فعاليت هاي اتاق ايران آشنا 
هستند تغييرات وسيع در عملكرد اين اتاق را به خوبي 
لمس مي كنند. دريافت انتش��ارات، صورتجلسه هاي 
هيات رييسه، گزارش هاي تحليلي و عملكردي گوناگون، 
ش��ركت و اظهارنظر در كميس��يون ها و نشست هاي 
تخصصي، حضور پرتعداد كارگزاران و وزرا در جلسه هاي 
نمايندگان، رواني اظهارنظر هاي كارشناسانه و حتي گاه 
پرخاشگرانه برخي از اعضاء، تعدد سفرهاي استاني براي 
ايجاد مراودات دوستانه بين فعالان اقتصادي، همراهي 
با هيات هاي اقتصادي در سفرهاي دولتي، حضور ارباب 
رسانه در جلسه هاي هيات نمايندگان و كميسيون ها و 
ده ها مورد ديگر همه نشانه هايي جدي از تغيير سبك 
مديريت اتاق ايران است. در سه دهه قبل پاره اي از اين 
رويدادها بسيار نادر و حتي غير ممكن بود. اين تلاش ها 

را مي توان به گام هاي توسعه اي تعبير كرد. 

   حال اما انتخابي ديگر در راه است
اينك ك��ه دوره اي ديگر از انتخابات اتاق ها در سراس��ر 
كشور پيش رو است كه ضرورت دارد فعالان اقتصادي 
در همه زير بخش ها، انتخابات اتاق را وس��يله اي براي 
تعميق دس��تاوردهاي فعالان پيش��ين دانسته و براي 
عملياتي كردن اصلاحات مورد نظر خود بطور موثر در 
اين فرآيند دموكراتيك شركت كنند. فعالان اقتصادي 
باور دارند، مسوولان قواي كشور از ظرفيت هاي اين اتاق 
حتي براي براي تصميم سازي هم به خوبي بهره گيري 
نمي گيرند. تاكيد بر احترام به بخش خصوصي به يك 
عمل عادي تبديل شده، اما عدم حضور نمايندگان بخش 
خصوصي در فرآيندهايي، چ��ون تصميم گيري براي 
واگذاري بنگاه هاي دولتي نشان مي دهد، هنوز تا مرحله 
احترام واقعي به بخش خصوصي فاصله بسيار است. اتاق 
مي توانست و مي بايست در جلوگيري از تخريب عملي 
ايده خصوصي سازي با طرح هايي چون سهام عدالت، در 
مقابله با تمناي فساد برانگيز صدور مجوزهاي رنگارنگ، 
در تقابل با گسترش تصدي گري هاي دولتي، در پخش 
منابع كمياب نقدينگي ب��راي پرداخت يارانه به برخي 
اقشار توانمند و بالاخره در بستن راه هاي فساد انگيز چون 
رفتار پلكاني در تعيين نرخ ارز، كارهاي بسياري را انجام 
دهد. انجام اين موارد و بسياري كارهاي ديگر با پشتكار 
و برنامه ريزي منتخبين آتي اتاق ها بايد پي گرفته شود 
تا به آن جا كه بتوان ادعا كرد سخن فعالان اقتصادي در 
تصميمات ملي و حتي حضور موثر آنها ساختار سياسي 
كشور شنيده و لمس مي شود. براي دستيابي به اين فراز 
راهي طولاني در پيش است. البته روشن است كه اين 
راه قهرا از مسير مشاركت در انتخابات اتاق ها مي گذرد.

در پي س��فر وزير ام��ور خارجه كش��ورمان به اقليم 
كردستان عراق مقامات كرد عراقي اين سفر را گامي 
مهم براي توسعه روابط اقتصادي و سياسي بين ايران و 

اقليم ارزيابي مي كنند.
نوري محمد علي عضو كميته رهبري حزب دموكرات 
كردستان عراق در خصوص نتايج اين سفر به خبرنگار 
ايرنا در اربيل گفت: اقليم كردستان عراق همواره روابط 
مس��تحكمي با ايران داشته و ما يك تاريخ طولاني در 

همكاري مشترك با همديگر در همه زمينه ها داريم.
وي افزود: جمهوري اسلامي ايران در گذشته كمك هاي 
زيادي به اقليم و مردم كردستان عراق كرده است، به 
خصوص در دهه هشتاد قرن گذشته ميلادي و به دنبال 
آن در سال هايي كه ما آواره شديم، ايران مرزهاي خود 
را ب��ه روي ميليون ها كرد عراقي كه از ترس رژيم بعث 

كردستان عراق را ترك كردند گشود.
عضو كميته رهبري حزب دموكرات س��فر وزير امور 
خارجه كشورمان به اقليم را دستاوردي مهم دانسته 
و اظهار داشت: ما مي خواهيم با كشورهاي مختلف به 
خصوص با جمهوري اسلامي ايران روابط مستحكمي 

داشته باش��يم چراكه ما با ايران هزاران كيلومتر مرز 
مش��ترك و روابط چش��مگير سياس��ي و اقتصادي 

مشترك داريم.
اين مقام كرد عراقي ازايران به عنوان يكي از كشورهاي 
بزرگ و تصميم گيرنده در منطقه ياد كرد و گفت: روابط 
و همكاري ما با ايران در مس��ائل مختلف باعث ثبات و 

استقرار بيشتر در منطقه خواهد شد.
نوري محمد علي درباره اهميت همايش اقتصادي ايران 
و اقليم كه هفته پيش با حضور وزير امور خارجه ايران 
و نخست وزير اقليم كردستان عراق برگزار شد، اعلام 
كرد: روابط اقتصادي و تجاري ايران در س��طح بالايي 
اس��ت و بدون ش��ك با برگزاري چنين همايش هايي 

افزايش مي يابد.
وي با تاكيد بر اهميت حضور شركت ها و سرمايه گذاران 
ايراني در اقليم كردس��تان عراق ابراز امي��دواري كرد: 
شركت هاي ايراني حضور پررنگ تري در اقليم داشته 
و در بخش ه��ا و پروژه هاي مختلف م��ورد نياز اقليم 

سرمايه گذاري كنند.
مقام ك��رد عراقي تاكيد ك��رد: ما تس��هيلات لازم را 

براي حضور ش��ركت ها و سرمايه گذاران ايراني فراهم 
مي كنيم و از انها مي خواهيم حضور فعال تري در اقليم 

داشته باشند.
رييس اتاق هاي بازرگاني اقليم كردستان عراق نيز گفت: 
با انجام اين س��فر فرصتي گرانبها براي توسعه روابط 

اقتصادي با ايران به بالاترين سطح فراهم شده است.
دارا جليل خياط با اعلام اي��ن مطلب گفت: ما ضمن 
اس��تقبال گرم از حض��ور وزير امور خارج��ه ايران در 
اتاق هاي بازرگاني اقليم اعلام مي كنيم به غير از روابط 
اقتصادي روابط مستحكم ديني. انساني و همسايه بودن 

ما را به هم گره زده است.
وي افزود: اكنون نيز فرصت طلايي براي توسعه روابط 
اقتصادي فراهم شده كه مي توانيم با بهره گيري از آن 
بيشتر از گذشته به همديگر نزديك شده و از اين نزديكي 

براي رفاه همديگر بهره بگيريم.
دارا جليل خياط تاكيد كرد كه اقليم كردستان عراق 
به عنوان بخشي از عراق ضمن تبعيت از دولت مركزي 
خواهان توسعه روابط اقتصادي مشترك با ايران است.

اين مقام كرد عراقي در ادامه اظهار داش��ت: مجموعه 

ش��رايط و روابط اقتصاد ي قوي با ايران ما را تش��ويق 
مي كند كه عامل ثبات در منطقه باش��يم و اين امر با 

مشاركت همه امكان پذير خواهد بود.
وزير دارايي اقليم كردستان عراق نيز پيشتر و در حاشيه 
همايش اقتصادي مش��ترك ايران و اقليم كردستان 
عراق بر توس��عه همه جانبه روابط اقتصادي دو طرف 

تاكيد كرده بود. 
ريباز حملان در گفت وگو با خبرنگار ايرنا اظهار داشت: 
در حال حاضر اقليم كردستان عراق با ايران هفت دروازه 
مرزي دارد كه سه تاي آن بين المللي بوده و دو دروازه 

ديگر نيز به زودي گشوده مي شود.
وي درخصوص حجم فعلي مبادلات تجاري فيمابين 
تصريح ك��رد: در حال حاضر به طور متوس��ط روزانه 
5000كاميون از ايران وارد اقليم شده و حجم مبادلات 

تجاري ساليانه بالغ بر 6 ميليارد دلار است..
وزير دارايي اقليم كردس��تان عراق اف��زود: حجم اين 
مبادلات در سال 2018 بالغ بر 70 درصد افزايش داشته 
است. وزير دارايي اقليم كردستان عراق اظهار اميدواري 
كرد كه در سايه تدابير جديد اقتصادي بين ايران و اقليم 

و گشايش شهركهاي صنعتي موانع موجود بر سر راه 
توليدات مشترك برداشته ش��ده و حجم مبادلات به 

ميزان واقعي خود برسد.
محمدجواد ظري��ف وزيرامورخارجه كش��ورمان در 
جريان س��فر پنج روزه به عراق، روز سه شنبه گذشته 
به اربيل و سليمانيه سفر كرد و ضمن ديدار با مقامات 
عالي اقليم در دو همايش اقتصادي با حضور فعالان دو 
كشور مشاركت و سخنراني كرد و از نزديك با مسائل و 

مشكلات آنان آشنا شد. 
وي در اين سفر همچنين ضمن ديدار با مقامات عالي 
عراقي در بغداد، در اين شهر و همچنين شهرهاي كربلا 
و نجف نيز در سه همايش اقتصادي مشترك شركت 

و سخنراني كرد. 
ظريف در اين همايش ها بر آمادگي جمهوري اسلامي 
ايران براي توسعه همكاري ها بشكل نامحدود تاكيد 
كرد و از جمله پيشنهاد لغو متقابل رواديد و حذف كامل 
تعرفه هاي گمركي، ايجاد پنج شهرك صنعتي مشترك 
در گذرگاه هاي مرزي ميان دو كشور و افزايش صادرات 

گاز و برق به عراق را مطرح كرد. 

   خود بطور موثر در اين فرآيند دموكراتيك 
شركت كنند. فعالان اقتصادي باور دارند، 
مسوولان قواي كش�ور از ظرفيت هاي اين 
ات�اق حتي ب�راي براي تصميم س�ازي هم 
به خوبي بهره گي�ري نمي گيرند. تاكيد بر 
احترام به بخش خصوصي به يك عمل عادي 
تبديل ش�ده، اما عدم حض�ور نمايندگان 
بخش خصوص�ي در فرآيندهاي�ي، چون 
تصميم گيري ب�راي واگ�ذاري بنگاه هاي 
دولتي نشان مي دهد، هنوز تا مرحله احترام 
واقعي به بخش خصوصي فاصله بسيار است.
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خشكسالي عامل مهم مهاجرت
مدي��ركل فائو با بي��ان اينكه س��رمايه گذاري در 
روستاها مانعي براي مهاجرت به شهرها مي شود، 
گفت: كش��اورزي را در روستاها بايد مدرن و براي 
جوانان جذاب تر كنيم تا آنها در آنجا بمانند و با فقر 
و گرسنگي جهاني مبارزه كنند. به گزارش فارس، 
فائو اعلام كرد كه سرمايه گذاري در بهبود و توسعه 
روس��تايي در كشورهاي آفريقايي به عنوان راهي 

براي مقابله با مهاجرت آنها پيگيري مي شود. 
گرازيانوداس��يلوا، مديركل فائو اعلام كرد: توسعه 
مناطق روستايي و كشاورزي به عنوان يك راهكار 
حياتي در آفريقا دنبال مي شود كه تضميني است 
براي جلوگيري از مهاجرت جواناني كه مهاجرت 

را به عنوان مسير موفقيت خود دنبال مي كنند.
وي همچني��ن گف��ت: »در آفريق��ا م��ا نيازمند 
س��رمايه گذاري در توس��عه روس��تايي هستيم 
تا اينك��ه فرصت هاي ش��غلي ب��راي جوانان اين 
منطقه ايجاد كنيم تا آنها همچنان در روس��تاها 
به كشاورزي مشغول شوند ما نياز داريم تا جوانان 
كش��اورزي مدرن انجام دهن��د«. وي همچنين 
درباره كنفرانس كشاورزي فائو، بهداشت جهاني و 
اتحاديه آفريقا اعلام كرد كه اين بخشي از نشست 
جهاني كش��اورزي و غذا است كه در برلين برگزار 
مي شود. مديركل فائو همچنين خاطرنشان كرد: 
نيمي از جمعيت آفريقا به ش��دت فقير و با ناامني 
غذايي مواجه هس��تند و اين بسيار مهم است كه 
س��رمايه گذاري هاي بخ��ش خصوصي به بخش  
كشاورزي س��وق داده شود.  به اعتقاد داسيلوا اين 
نوع مداخلات به ويژه در ديگر مناطق آفريقا نظير 
ساحل عاج بسيار بااهميت است كه مي تواند تأثير 
ش��گرفي در مقابله با چالش ه��اي تغييرات آب و 
هوايي نيز داش��ته باشد. داسيلوا همچنين تأكيد 
كرد كه ايجاد ش��غل در مناطق روستايي نه تنها 
در بخش كش��اورزي بلكه در هر بخشي كه بتوان 
باعث شود جمعيت روستايي در آن منطقه ماندگار 
شود بسيار بااهميت است. اكثر مهاجران جوان از 
روستاها هستند در حالي كه اين جوانان براي ايجاد 
يك كشاورزي مدرن در منطقه آفريقا وجودشان 
بس��يار ضروري است و بسيار حياتي است كه آنها 

بمانند و با گرسنگي مبارزه كنند.
بنابراين در ش��رايطي كه تأثيرات تغييرات آب و 
هوايي هم به عنوان مانع بزرگ در بخش توليدات 
كشاورزي شده اس��ت قفل بيكاري را بايد با كليد 
كش��اورزي باز كرد. به نحوي كه بايد كشاورزي را 
براي جوانان جذاب تر كنيم. بر اساس گزارش فائو، 
تعداد مهاجران بين المللي از سال 1990 تاكنون 
از 153 ميليون به 250 ميليون نفر رسيده كه در 
اين ميان مهاجران مناطق روستايي 50 درصد اين 
ميزان را شامل مي ش��ود. اين مهاجران به ويژه در 
مناطقي كه شهرسازي شده اند بيشتر شده است. 
اين رقم در مناطق صحراي بزرگ آفريقا تا 75درصد 

هم مي رسد.

نوسازي 5‚1 ميليون هكتار 
اراضي كشاورزي 

مديركل دفتر امور خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي 
گفت: يك ميليون و 500 هزار هكتار از اراضي مدرن 

كشاورزي تاكنون تجهيز و نوسازي شده است.
به گزارش وزارت جهاد كش��اورزي، رضا سرافرازي 
با اش��اره به اينكه يك ميليون و 500 هزار هكتار از 
اراضي مدرن كش��اورزي تاكنون تجهيز و نوسازي 
شده است. ادامه داد: در صورت تامين اعتبار تا همين 
ميزان سطح نيز مي توان به تجهيز و نوسازي اراضي 
مدرن اضافه كرد. اين مقام مس��وول با بيان اينكه 
تجهيز و نوسازي اراضي با هدف بهينه سازي آب و در 
شرايطي كه امكان اجراي سيستم آبياري تحت فشار 
فراهم نيست، انجام مي گيرد، اظهار داشت: تجهيز 
و نوسازي در س��ه بخش اراضي سنتي با اعتبارات 
استاني و اراضي شاليزاري و مدرن با اعتبارات ملي 
بطور گسترده در حال اجرا است. وي افزود: از ابتدا 
تاكنون 30 درصد اراضي شاليزاري تجهيز و نوسازي 
شده اند و برنامه ما اين است كه نزديك به 150 هزار 
هكتار ديگر به سطوح تجهيز و نوسازي اين اراضي 
اضافه كنيم. سرافرازي گفت: برنامه ما اين است كه 
250 هزار هكتار اراضي شاليزاري تجهيز و نوسازي 
شود. به محض تامين اعتبار، جهش مثبتي در حوزه 

تجهيز و نوسازي اراضي خواهيم داشت.
مديركل دفتر امور خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي 
درباره مرمت و بازسازي قنوات در كشور نيز گفت: 
در حال حاضر حدود 40 هزار رشته قنات در كشور 
فعال است و امسال 389 كيلومتر رشته قنات از محل 

اعتبارات ملي بازسازي شده است.
وي با اذعان به اينكه در سال هاي گذشته اعتبارات 
مناس��بي براي مرمت و بازسازي قنوات اختصاص 
نيافته اس��ت، تصريح كرد: در لايح��ه بودجه 98 
اعتب��ارات مربوط به قن��وات دو برابر افزايش يافته 
بطوري ك��ه 140 ميليارد تومان اعتبار ملي و 140 

ميليارد تومان ديگر نيز اعتبار استاني داريم.
وي افزود: از ابتدا تاكنون 30 درصد اراضي شاليزاري 
تجهيز و نوسازي ش��ده اند و برنامه ما اين است كه 
نزديك به 150 هزار هكتار ديگر به سطوح تجهيز 
و نوسازي اين اراضي اضافه كنيم. سرافرازي گفت: 
برنامه ما اين اس��ت ك��ه 250 هزار هكت��ار اراضي 
شاليزاري تجهيز و نوسازي شود. به محض تامين 
اعتبار، جهش مثبتي در حوزه تجهيز و نوس��ازي 
اراضي خواهيم داشت. مديركل دفتر امور خاك و 
آب وزارت جهاد كشاورزي درباره مرمت و بازسازي 
قنوات در كشور نيز گفت: در حال حاضر حدود 40 
هزار رشته قنات در كشور فعال است و امسال 389 
كيلومتر رشته قنات از محل اعتبارات ملي بازسازي 
شده است. وي با اذعان به اينكه در سال هاي گذشته 
اعتبارات مناس��بي براي مرمت و بازسازي قنوات 
اختصاص نيافته است، تصريح كرد: در لايحه بودجه 
98 اعتبارات مربوط به قنوات دو برابر افزايش يافته 
بطوري ك��ه 140 ميليارد تومان اعتبار ملي و 140 

ميليارد تومان ديگر نيز اعتبار استاني داريم.



يادداشت 9 بانك و بيمه

حق بيمه ها بايد هدفمند شود

از انحراف 20 درصدي خسارت ها تا انحراف از اهداف عوارض شخص ثالث

قانون بيمه شخص ثالث، خودرو محور يا راننده محور 

گروه بانك وبيمه | احسان شمشيري|
قانون بيمه ش��خص ثالث اگرچه اجباري اس��ت و در 
شرايطي كه حدود 20 ميليون خودرو و موتور سيكلت 
در جاده ها و شهرهاي كشور در حال حركت است يك 
ضرورت اس��ت تا از جان و مال مردم و فوت ش��دگان و 
حادثه دي��دگان دفاع كند اما ب��ا مزيت ها و چالش ها و 
گرفتاري هاي متعددي مواجه است و با عدم تعادل هزينه 
درآمد، انحراف از اهداف اعلام شده، انحراف از پرداخت 

خسارت و به كارگيري عوارض همراه است. 
به گزارش »تعادل«، از يك سو، اين بيمه گسترده كه با 
حدود 20 ميليون خانوار ايراني ارتباط برقرار كرده، به 
منبع درآمدي براي بيمه ها، نيروي انتظامي، بهداشت 
و درمان و ساير نهادها و سازمان ها تبديل شده و وقتي 
راننده ها به شركت هاي بيمه مراجعه مي كنند، با ساير 
رش��ته هاي بيمه اي نيز آشنا مي شوند و اين موضوع به 

فرهنگ سازي و كسب درآمد بيشتر كمك مي كند. 
اما در عين حال، چالش هاي بيمه شخص ثالث، همان طور 
كه رييس كل بيمه مركزي و مركز پژوهش هاي مجلس 
اخيرا اعلام كرده اند، از انحراف 20 درصدي در خسارت ها 
و سند س��ازي با تقلب براي دريافت خسارت گرفته تا 
انحراف در عوارض بيمه شخص ثالث را شامل مي شود 
كه عملا باعث ايجاد منبع درآمدي شده و سازمان هاي 
دريافت كننده عوارض، عملا براي كاهش خسارت، نقاط 
كور حادثه خيز، رفع مشكلات جاده ها، كمك به آسيب 
ديدگان و... تمام اين عوارض را به صورت هدفمند خرج 
نمي كنند و بخش��ي از آن عملا درآمدي براي سازمان 
دريافت كننده بوده و به بيمه شده ها و راننده ها و مسافران 

به صورت هدفمند كمكي نكرده است. 
رييس كل بيمه مركزي درباره ميزان درآمدهاي متقلبانه 
در بيمه شخص ثالث گفت: بر اساس بررسي ها، سالانه 
۱2 هزار ميليارد تومان رقم خس��ارت پرداختي بيمه 
شخص ثالث اس��ت كه براي حدود 20 درصد و دو هزار 
ميليارد تومان آن يا مدارك كافي ندارد يا غيرواقعي است. 
نهاد ناظر با همكاري نيروي انتظامي در حال برنامه ريزي 
براي اس��تفاده از فناوري هاي نوين جهت جلوگيري از 
تخلفات و پرداخت خسارت هاي غيرواقعي است. هر ساله 
وظيفه داريم نرخ بيمه شخص ثالث را براساس مصوبه 
شوراي عالي بيمه تعيين كنيم. هر زمان اين شورا رقم را 
براي سال آينده تعيين كرد، آن را ابلاغ مي كنيم.از سوي 
ديگر، بر اساس تازه ترين آمارها طي سال هاي اخير شاهد 
افزايش حوادث و تلفات رانندگي بوده ايم و اين موضوع 
باعث افزايش زيان شخص ثالث و هدر رفت منابع ملي 
كش��ور مي شود بطوريكه تعداد فوت ش��دگان ناشي از 
تصادفات رانندگي در سال ۱395 به ۱5 هزار و 900 نفر 
رسيد و اين رقم در سال 96 به ۱6 هزار و 200 نفر افزايش 
يافته اس��ت؛ همچنين تعداد مصدومان اين حوادث از 
333 هزار و ۱00 نفر در س��ال ۱395 به 336 هزار نفر 
در سال 96 رس��يد. بنابراين، سهم فوت شدگان ناشي 
از تصادف هاي بين شهري از 72 درصد در سال ۱395 
به 27 درصد در سال 96 رسيده است در مجموع سهم 
تصادف هاي رانندگي در حوادث منجر به فوت شهروندان 
در 2 سال ياد شده به ميزان 80 درصد ثابت مانده است.

   رشد تلفات جاده اي با وجود افزايش واريزي 
شركت هاي بيمه

براس��اس اين گزارش، تعداد فوت ش��دگان ناش��ي از 
تصادفات رانندگي در س��ال ۱395 به ۱5 هزار و 900 
نفر رس��يد و اين رقم در سال گذشته به ۱6 هزار و 200 
نفر افزايش يافته است؛ همچنين تعداد مصدومان اين 
حوادث از 333 هزار و ۱00 نفر در س��ال ۱395 به 336 
هزار نفر در سال 96 رسيد.بنابراين، سهم فوت شدگان 
ناشي از تصادف هاي بين ش��هري از 72 درصد در سال 
۱395 به 27 درصد در س��ال 96 رس��يده اس��ت؛ در 
مجموع سهم تصادف هاي رانندگي در حوادث منجر به 
فوت شهروندان در 2 سال ياد شده به ميزان 80 درصد 

ثابت مانده است.

   ۷هزار ميليارد تومان عوارض ثالث در 9 سال
مجموع عوارض پرداختي صنع��ت بيمه از محل حق 
بيمه شخص ثالث به وزارت بهداشت، نيروي انتظامي و 
صندوق تامين خسارت هاي بدني طي 8 سال و 9 ماه بالغ 
بر 7هزار ميليارد تومان بوده است و اين پرسش اساسي 
وجود دارد كه چنين مبلغ قاب��ل توجهي تا چه حد در 
مسير كاهش تصادف، رسيدگي به حادثه ديدگان، رفع 
نقاط حادثه خيز، فرهنگ سازي، اصلاح راه ها، گلوگاه ها، 
ترافيك و... بوده و تا چه حد در مس��ير هدف مورد نظر، 
اهداف اي��ن قانون را محقق كرده اس��ت و چرا تاكنون 

گزارش مبس��وط و جامعي به مجلس يا س��اير نهادها 
ازجمله ديوان محاسبات و سازمان بازرسي ارايه نشده 
و چرا مردم به عنوان كس��اني كه حق بيمه مي دهند، 

درجريان نحوه هزينه كرد حق بيمه ها قرار نگرفته اند.

  ماهانه 6۷ ميليارد تومان عوارض بيمه ثالث
صنعت بيمه طي اين مدت بطور متوسط ماهانه حدود 67 
ميليارد تومان از محل حق بيمه شخص ثالث به اين 3نهاد 
پرداخت كرده است. براين اساس برخي كارشناسان در 
اين زمينه معتقدند، مجلس و ساير نهادهاي نظارتي بايد 
بررسي كنند كه اين ميزان پول چگونه صرف شده، تا چه 
حد موثر بوده است و آيا بايد رقم، درصد و سهم اين نهادها 
از درآمد شخص ثالث بيشتر شود يا كمتر يا ثابت بماند؟ 
زيرا هدف اصلي كاهش تصادف ها و ارايه خدمات به مردم 
است و در اين زمينه بايد بهترين تصميم ها گرفته شود.

بنابر اين گزارش، كل ع��وارض پرداختي صنعت بيمه 
در اين دوره 9 ساله از سال 86 تا 94 به وزارت بهداشت 
بيش از 3هزار و 354ميليارد تومان، به نيروي انتظامي 
بيش از يك هزار و 83۱ميليارد تومان و به صندوق تامين 
خس��ارت هاي بدني بيش از يك ه��زار و 839 ميليارد 
تومان بوده است. محل مصرف عوارض پرداختي وزارت 
بهداشت طبق قوانين برنامه چهارم و پنجم توسعه درمان 
فوري و بدون قيد و ش��رط مصدومان حوادث رانندگي 
است. نيروي انتظامي نيز طبق قوانين بودجه سنواتي بايد 
براي كاهش تصادفات رانندگي اقدام كند و برنامه ريزي 
داشته باشد. همچنين صندوق تامين خسارت هاي بدني 
طبق قانون شخص ثالث بايد پرداخت خسارت هاي بدني 
)جرح، فوت و هزينه هاي پزشكي( وارده به اشخاص ثالث 
ناشي از حوادث رانندگي و حمايت از ايشان را در مواردي 
كه راننده مسبب حادثه بيمه نامه نداشته يا معلوم نباشد، 
به عهده بگيرد.كارشناسان مي گويند كه اگرچه نحوه 
هزينه كرد منابع دريافتي صندوق تامين خسارت هاي 
بدني مشخص اس��ت اما از نحوه هزينه كرد ساير منابع 
تخصيص داده شده به وزارت بهداشت و نيروي انتظامي 
تاكنون گزارش مستندي ارايه نشده است. در اين زمينه 
ضرورت دارد كه مجلس، كميس��يون هاي تخصصي، 
ديوان محاسبات و سازمان بازرسي، گزارشي از عملكرد 
دستگاه هاي مختلف اجرايي در مورد هزينه كرد عوارض 
7هزار ميليارد توماني 9 سال اخير ارايه دهند تا مشخص 
ش��ود كه چه ن��وع خدماتي به مردم و ن��اوگان حمل و 
نقل عمومي كش��ور و همچنين تامين خس��ارت هاي 

خانواده هاي آسيب ديده ارايه شده است.
برخي كارشناسان مي گويند كه خدمات بهداشتي به 
صورت سرپايي و در حد اقدامات اوليه است. همچنين در 
مورد شناسايي گلوگاه هاي حمل و نقل، نصب دوربين ها 
و كاهش نقاط حادثه خيز جاده يي بايد مشخص شود كه 
چه نوع اقداماتي انجام شده است. اگرچه ميزان تلفات 
جاده يي در سال هاي اخير كاهش يافته، اما برخي اين 
كاهش را حاصل افزايش جريمه هاي رانندگي، كاهش 
س��رعت و محدوديت هاي س��رعت در جاده ها ارزيابي 
كرده اند و معتقدند كه هنوز اقدامات كافي براي تعريض 
جاده ها، كاهش گلوگاه ها و نقاط حادثه خيز، اصلاح بافت 
هندسي جاده ها و شهرها، رفع افتادگي شانه جاده ها، 
نصب تابلو، چراغ و ايجاد نور كافي در جاده ها و... صورت 
نگرفته است.براين اس��اس لازم است كه جهت تداوم 
اجراي قانون و تاثيرگذاري بهتر و بهبود وضعيت رانندگي 
و كاهش تصادفات و... گزارشي از نحوه هزينه كرد عوارض 
و... ارايه شود تا نقاط ضعف قانون و عملكرد هاي موجود 
برطرف شود. به عقيده كارشناسان اين وضعيت نشانگر 
اثر قوانين مربوط بيم��ه، راهنمايي و رانندگي،  كاهش 
تصادف ها وحمايت دولت از بخش درمان و بيمارستان ها، 
بهبود عملكرد بانك ها و موسس��ات مالي و بطور كلي 
بهبود سياست هاي اقتصادي و مديريت جامعه در دولت 
يازدهم، تقويت و بهبود فرهنگ جامعه، عملكرد بهتر 
فعالان اقتصادي و مردم و... بوده كه باعث كاهش نسبت 

خسارت ها به حق بيمه دريافتي شده است.

  سهم بالاي شخص ثالث در صنعت بيمه
در س��ال هاي اخير بين 40 تا 45درصد حق بيمه هاي 
توليد ش��ده مرب��وط به بيمه ش��خص ثالث اس��ت و 
نشان دهنده حوزه گس��ترده بيمه شخص ثالث است 
اما اين عدد در مقايس��ه با جمعي��ت 80 ميليون نفري 
نشان دهنده محدوديت درآمد س��رانه و درآمد مردم و 
قدرت خريد پايين خانوارهاي متوسط است كه بسياري 
از آنها بيمه تكميلي درم��ان و بيمه زندگي و... ندارند و 
در نتيجه بسياري از مردم به خاطر اجبار در قانون بيمه 
ش��خص ثالث اتومبيل و رقم ب��الاي ديه فوت تصادف 

مجبور به بيمه كردن خودروها هستند.با توجه به عدم 
افزايش حق بيمه در س��ال ۱394 )با وج��ود افزايش 
۱0 درصدي ديه( و عدم افزايش متناسب آن با ديه در 
سال هاي قبل، مبلغ حق بيمه شخص ثالث سال ۱395 
به تناسب مبلغ ريالي ديه، ۱5درصد افزايش يافته كه 
در مقايسه با تعرفه مصوب س��ال ۱389 هيات وزيران 
متضمن 26 درصد تخفيف است.ش��ايان ذكر اس��ت، 
هيچ گونه افزايشي در نرخ حق بيمه شخص ثالث صورت 
نگرفته و افزايش مبلغ حق بيمه صرفا ناشي از افزايش 
تعهدات بدني )از 220ميليون تومان به 253.3ميليون 
توم��ان( و تعه��دات مال��ي )از 5.5ميلي��ون تومان به 

6.3ميليون تومان( است.
البته در كنار گسترش صنعت بيمه، بايد اقتصاد كشور، 
درآمد مردم، فضاي كس��ب وكار نيز بهتر شود تا مردم 
تشويق به بيمه كردن زندگي، خودرو، مسكن، ساختمان 
و كارخانه و كارگاه خود باشند نه اينكه تحت تاثيرفشار 
اجباري كردن قانون بيمه ش��خص ثال��ث، 44درصد 

بيمه نامه ها فقط شخص ثالث خودرو باشد.
به تازگي مركز پژوهش هاي مجلس نيز در گزارشي اعلام 
كرد: عوارض بيمه ش��خص ثالث در سال هاي اخير به 
منبع درآمد برخي نهادها تبديل شده و كمكي به كاهش 
تلفات و حوادث رانندگي در كشور نكرده است اين مركز 
در ادامه گزارش خود از دولت خواسته در لايحه بودجه 
98 اصلاحاتي را براي جلوگيري از چنين اقداماتي در 
دس��تور بگذارد تا راه براي سوءاستفاده در سال آينده، 
كه پيش بيني مي شود از نظر دخل و خرج دولت، سالي 

سخت تر خواهد بود، كمتر شود.
اين مركز در گزارش��ي به بررسي تبصره بند ۱0 لايحه 
بودجه ۱398 كل كشور پرداختند كه در آن آمده است: 
شركت هاي بيمه اي مكلفند مبلغ سه هزار ميليارد ريال 
از اصل حق بيمه شخص ثالث دريافتي را در جدولي كه 
براساس فروش بيمه )پرتفوي( هريك از شركت ها تعيين 
و به تصويب شوراي عالي بيمه مي رسد، به صورت هفتگي 

به درآمد عمومي نزد خزانه داري كل كشور واريزكنند.
وجوه واريزي در اختيار سازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي كشور، نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران 
و سازمان اورژانس كشور قرار مي گيرد تا در رديف هاي 
مربوط به اين دستگاه ها در امور منجر به كاهش تصادفات 
و م��رگ و مير، هزين��ه ش��ود.همچنين بيمه مركزي 
موظف به نظارت بر اجراي اين بند است .وجوه واريزي 
شركت هاي بيمه موضوع اين بند به عنوان هزينه قابل 
قبول مالياتي محسوب مي شود.سازمان راهداري و حمل 
ونقل جاده اي كشور، نيروي انتظامي و سازمان اورژانس 
كشور موظفند گزارش عملكرد خود را هر سه ماه يك 
بار از نح��وه هزينه اين وجوه به بيمه مركزي جمهوري 

اسلامي ايران گزارش كنند.

 حق بيمه هايي كه از جيب مردم مي رود
ديگر هدفمند نيست

عوارضي كه از صنعت بيمه دريافت مي شود براي تسهيل 
كاركردها و اهداف بيمه است.براي مثال نيروي انتظامي 
با اس��تفاده از درآمد عوارض مربوط��ه، مكلف به انجام 

اقداماتي براي كاهش تصادفات است اما اين عوارض فقط 
به درآمدي براي نهادها تبديل شده و اهداف مورد نظر به 
درستي در تخصيص منابع مورد توجه قرار نمي گيرد؛ لذا 
حق بيمه از جيب مردم مي رود و ديگر هدفمند نيست و 

كارايي و اثربخشي لازم را ندارد.
متأسفانه تعداد موارد نقص عضو و مصدوميت در كشور 
افزايش يافته است به طوري كه طبق گزارش سازمان 
پزشكي قانوني كشور، متوفيات و مصدومان منجر به فوت 
ناشي از حوادث رانندگي در هشت ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه پارسال با رشد 0.9 درصدي به ۱2 هزار 

و 26۱ مورد رسيده است.
چگونگي هزينه كرد و ش��اخص هاي ش��يوه تسهيم و 
پرداخت منابع يادشده شفاف نيست و در عمل اين منابع 
بابت كسر بودجه و هزينه هاي اداري و پرسنلي تلقي و 
مصرف مي شود ضمن اينكه بيمه مركزي هيچ گزارشي 
در مورد شفاف س��ازي آثار تخصيص اي��ن منابع براي 

آگاه سازي كارشناسان صنعت بيمه ارايه نكرده است.
تخصيص منابع شفاف شود.

براي هدفمند كردن عوارض بيمه اي و تخصيص آن در 
محل هاي تعيين شده، ابتدا تخصيص منابع به صورت 
مرحله اي صورت گيرد و س��پس ش��يوه مصرف منابع 
توس��ط نهادهاي مربوطه شفاف شود و تخصيص هاي 
بعدي براساس آن و با تاييد ناظر يعني بيمه مركزي انجام 
شود؛ به عبارت ديگر در تبصره مربوطه تخصيص مبلغ 
مورد نظر بايد طبق ارزيابي عملكرد نهادهاي مربوطه 

انجام گيرد.

  شفاف سازي هزينه كرد
عوارض بيمه شخص ثالث

دستگاه هاي مربوطه كه بخشي از عوارض بيمه را دريافت 
مي كنند، نس��بت به تهيه گزارش هايي در مورد نحوه 
هزينه كرد عوارض دريافت ش��ده، گزارش ارايه كنند. 
همچنين از دستگاه هاي نظارتي، درخواست كرده كه 
نسبت به اخذ گزارش عملكرد دستگاه هاي هزينه كننده 

عوارض صنعت بيمه اقدام شود.
اين موضوع براي نخستين بار است كه در سطح مجلس و 
به صورت جدي مورد توجه قرار گرفته و در صورت اجراي 
آن به شفافيت بيشتر در مورد ميزان عوارض دريافتي 
دستگاه هاي مختلف از حق بيمه هاي دريافتي و نحوه 
هزينه كرد آن كمك خواهد كرد. زيرا شركت هاي بيمه، 
كارشناسان و بيمه ش��ده ها، انتظار دارند كه مبلغ حق 
بيمه و عوارض دريافتي، براي كاهش ميزان خسارت ها، 
تصادفات، بهبود جاده ها و رفاه مردم، گسترش خدمات 
درماني، رفع گلوگاه ه��اي ترافيك��ي و حادثه خيز و... 
هزينه شود.كارشناس��ان معتقدند: زماني اين عوارض 
توجيه دارد كه بنا به هدف تعيين ش��ده هزينه شود و 
دستگاه هاي هزينه كننده مطابق تكليف قانوني نسبت 
به ارايه گزارش عملكرد خود اقدام كنند. وي همچنين 
تضمين حداقل سود را در نرخ گذاري هاي تكليفي براي 
توسعه سرمايه گذاري در صنعت بيمه ضروري دانست. 
هفته گذشته وزير اقتصاد و رييس كل بيمه مركزي و 
برخي ديگر از مسوولان و كارشناسان صنعت بيمه در 

همايش سالانه بيمه و توسعه در مورد نحوه هزينه كرد 
عوارض وزارت بهداش��ت و نيروي انتظامي، انتقادها و 
پرسش هايي مطرح كرده اند و خواستار اطلاع رساني در 
اين زمينه شده اند كه عوارض صنعت بيمه در چه محلي 
و به چه ميزان خرج ش��ده، چه تاثيري بر ارايه خدمات 
به مردم داش��ته و ت��ا چه حد به كاهش خس��ارت ها و 
تصادف هاي جاده يي و شهري منجر شده است؟ موضوع 
چگونگي هزينه كرد عوارض پرداختي صنعت بيمه در 
رشته ش��خص ثالث و مازاد به وزارت بهداشت و نيروي 
انتظامي مدت هاست كه مورد توجه رسانه ها و فعالان 
صنعت بيمه قرار گرفته است وهمگان مشتاقند بدانند 
كه عوارض پرداخت شده در چه بخش هايي هزينه شده 
و چه فوايدي براي مردم، راه ها، معابر ش��هري و خارج 
شهر، كاهش تلفات، كاهش ترافيك و... داشته است و در 
راستاي كاهش خسارت هاي ناشي از حوادث رانندگي، 
بهبود امكانات بهداشتي، رسيدگي به حادثه ديدگان در 

جاده ها و... چه فعاليت هايي صورت گرفته است. 
وضع عوارض با اين هدف صورت گرفته كه خسارات در 
صنعت بيمه كشور كاهش يابد. قرار بود نقاط حادثه خيز 
با اين عوارض حذف ش��ود و ني��روي انتظامي نظارت 
موثرتري بر رفتار رانندگان انجام دهد تا ميزان خسارات 
و مرگ ومير حوادث جاده يي كاهش يابد. هزينه كرد اين 
وجوه بايد به صنعت بيمه و دولت گزارش شود تا اطمينان 
يابي��م اين عوارض به نحو موثري هزينه مي ش��ود و در 
كاهش خسارات موثر است. در غير اين صورت تصميم 
جديدي در خصوص لغو اين عوارض يا اصلاح هزينه كرد 

با نظارت بيمه مركزي بايد انجام شود. 

   شفاف سازي عوارض مهم تر از حذف ماليات
اين نكته نشان مي دهد در شرايط كنوني صنعت بيمه، 
نه تنها شفاف سازي عوارض يك ضرورت است بلكه براي 
ادامه حيات شركت هاي بيمه، حتي بايد ماليات بر ارزش 
افزوده نيز كاهش يابد يا حذف شود. براين اساس روشن 
است كه درخواست شركت هاي بيمه براي شفاف سازي 
هزينه كرد عوارض بيمه يك ضرورت جدي است؛ زيرا 
هرچه هزينه هاي بيمه كاه��ش يابد، درآمدهاي بيمه 
حفظ شده و در مسير سرمايه گذاري ها و كاهش فشار 
به مردم هزينه ش��ود، بهتر مي تواند موجبات توس��عه 
اين صنعت و رفاه مردم را موجب ش��ود و نبايد با گراني 
تعرفه ها، حق بيمه ها، عوارض، ماليات و... زمينه مشاركت 
كمتر مردم و افزايش تعداد خودروهاي فاقد بيمه را فراهم 
كنيم. بسياري از كارشناسان صنعت بيمه معتقدند اگر 
عوارض پرداخت شده در جاي خود خرج شود، مي تواند 
به كاهش خسارت هاي صنعت بيمه كمك كند اما در اين 
زمينه بايد اطلاع رساني شود كه چه ميزان از بودجه هاي 
اختصاص يافته در محل هاي مختلف خرج شده و تا چه 
حد آثار مثبت بر كاهش حوادث و ارايه خدمات به مردم 
و جامعه داشته است؟ در مقابل مسوولان وزارت بهداشت 
به مصوبات و اجراي قانون اشاره مي كنند و معتقدند كه 
در اين زمينه تنها مجلس، ديوان محاسبات و سازمان 
بازرسي است كه حق سوال كردن، نظارت و بررسي نحوه 

هزينه كرد عوارض صنعت بيمه را دارند.

حميد رضا حاجي اشرفي|كارشناس بيمه|
 در يكي، دو روز گذش��ته خبري در رسانه ها و فضاي 
مجازي نشر يافت كه تعجب آور و در عين حال بسيار با 
اهميت است، خبر اين بود كه بيمه شخص ثالث وسايل 

نقليه از سال بعد راننده محور مي شود.
در زمان تهيه پيش نويس قانون جديد بيمه ش��خص 
ثالث خودرو در سال ۱394 در جريان دقيق مباحث و 
اختلاف نظرات بين مديران و كارشناسان صنعت بيمه 
در خصوص راننده محور يا خودرو محور بودن قانون در 
حال تهيه بودم و از نقطه نظرات اعضاي كارگروه تهيه 
پيش نويس اين قانون در كميسيون اقتصادي مجلس 
ش��وراي اسلامي و ستاد ديه كش��ور و بيمه مركزي و 
ش��ركت هاي بيمه، به عنوان عضو وقت هيات مديره 
انجمن كارشناسان صنعت بيمه كاملا مطلع بودم، نهايتا 
كميسيون اقتصادي و نمايندگان محترم مجلس به طور 
قاطع و با استدلال منطقي و مبتني بر واقعيت حاكم بر 
ريسك حوادث رانندگي در ايران برخودرو محور بودن، 

قانون و اجراي پرتفوي اين رشته موافقت و قانون جديد 
پس از حدود هشت سال اجراي آزمايشي در ارديبهشت 

سال ۱395 تصويب و اجرايي شد.
 در م��اده 2 و تبصره هاي ذيل آن و در م��واد 4-3 -5 
و بند هاي ذي��ل آنها و در ماده 6 قان��ون بيمه اجباري 
خس��ارات وارد ش��ده به ش��خص ثالث در اثر حوادث 
وسايل نقليه، به صراحت بر خودرو محور بودن مديريت 
پرتفوي حوادث وس��ايل نقليه تاكيد ش��ده و در ساير 
مواد و تبصره هاي اين قانون نيز بر اجتماعي بودن اين 
ريسك تصريح و در خصوص خودرو هاي مورد استفاده 
اقشار كم درآمد نيز قانونگذار محترم دقت نظر و برنامه 

داشته اند. 
نكته قابل تامل و تاكيد اينكه، دولت در راستاي حمايت 
از منافع ملي و بنيان خانواده و...در ماده 5 همين قانون، 
ش��ركت دولتي بيمه ايران را مكلف به انعقاد قرارداد با 
دارندگان وسايل نقليه كرده اس��ت.در همين ماده از 
قانون، ساير شركت هاي بيمه براي عرضه فروش بيمه 

نامه شخص ثالث وسايل نقليه بايد از بيمه مركزي در 
هر دوره مجوز بگيرند تا مشخص شود كه حد توانگري 
لازم را دارن��د و در روح اين قان��ون دقت در خصوص 
نحوه اجرا و اهداف دولت و مجلس در حمايت از آحاد 
هموطنان در قبال اين ريسك دقيقا مشاهده مي شود.

به نظر مي رسد كهنه مجادله كارشناسي چند سال اخير 
در مورد راننده يا خودرو محور بودن بيمه نامه وسايل 
نقليه كه با تصويب قانون جدي��د به نفع منافع ملي و 
هموطنان عزيز خاتمه يافته بود، مجددا به نوعي ديگر 

در حال تكرار است.
اما اين بار بر خلاف مجادله هاي كارشناسي سال ۱394 
خوشبختانه با تصويب قانون جديد در مجلس و تاييد 
شوراي محترم نگهبان و اجرايي شدن آن، بنظرمي رسد 
هر گونه اعمال سليقه فردي يا حتي يك نهاد كه مغاير 
اهداف دولت و مجلس و مصالح مردم )بيمه گذاران اين 
رشته( و روح حاكم بر قانون باشد، ايراد قانوني دارد و مانع 
تغيير اهداف قانون مذكور باشد.ريسك حوادث وسايل 

نقليه، از جمله ريسك هايي هست كه نه تنها رانندگان 
بلكه ساير عوامل مرتبط با خودرو و وسايل نقليه اعم از 
كيفيت ساخت و امكانات وسايل نقليه، شرايط و نقايص 
معابر شهري و برون ش��هري و ترافيك شديد جاده ها 
در برخي از ايام س��ال، عدم آشنايي و كمبود آموزش 
جامع رانندگان به نحوه رانندگي ايمن و...در رخدادن 
حوادث نقش بيشتري از رانندگان و دارندگان وسايل 
نقليه دارند.در دو س��ه هفته پيش، به همت همكاران 
محترم سنديكاي بيمه گران استان مازندران، همايشي 
تحت عنوان بررسي و تحليل خسارتهاي ساختگي در 
تصادفات وس��ايل نقليه برگزار شده كه حاوي نتايج و 
تحليل برونداد بس��يار كاربردي و قابل توجه است كه 
بيانگر بس��ياري از ابهامات در مديري��ت اين پرتفوي 
ميباشد و توجه به بيانيه اين همايش تخصصي ارزشمند 

حايز اهميت است.
بيمه مركزي ايران حسب ماده يك قانون تاسيس اين 
نهاد و بيمه گري، مكلف به حفظ حقوق بيمه گذاران 

و صاحبان حقوق آنهاست وطبعا اجراي دقيق قوانين 
موضوعه و مصالح تعيين شده از سوي دولت و مجلس 

در اين راستا ضروري است.
 به نظر مي رسد براي ترويج و رشد بازار بيمه براساس 
ماموريت قانون برنامه شش��م، تجديد نظر و تعديل 
پايه نرخ هاي حق بيمه هاي چندين رش��ته با توجه 
به معادله درآمد و هزينه خانوارها و بنگاه ها ضرورت 
دارد و بيمه گ��ري بازرگاني در دنيا ش��امل 200نوع 
محصول اس��ت و تمركز بر يك رشته و جذب منابع 
مالي بيشتر اقشار دهك هاي پايين و متوسط در آن 
به سود ش��ركت ها به زيان صنعت بيمه از منظر علم 
بازارياب��ي و منافع ملي وحقوق بيمه گذاران اس��ت. 
در زمان انتصاب رييس كل جديد، رياس��ت محترم 
جمهور تاكيد كردن��د كه ماموري��ت فعلي و اصلي 
صنعت بيمه توس��عه بازارهاي خرد و خصوصا بيمه 
نامه هاي مخاطرات حوادث طبيعي است لذا شايسته 

نيست اينك به اين مهم بيشتر توجه شود.

 Sun. Jan 20.      يك شنبه    30 دي 1397   13 جمادي الاول 1440  سال پنجم    شماره   1300  2019 

از بازار ارز تا بازار اجاره 
محمد ارباب افضلي|

در شرايطي كه قدرت خريد برخي از متقاضيان 
مس��كن به دليل ش��وك ارزي و افزايش نرخ از 
دس��ت رفته و برخي اميد به بازگش��ت آرامش 
قيمتي اجاره نش��يني دارند، آيا امكان تس��ري 

تورم هاي بالا به بازار اجاره  هست؟
مطابق ب��ا اطلاعات بانك مرك��زي از تحولات 
بازار مسكن شهر تهران، در آذر ماه امسال تورم 
مسكن در تهران به بيش از 90 درصد نسبت به 
ماه مشابه س��ال قبل رسيده است. درحالي كه 
تورم اجاره بها در آمار رسمي، در حدود ۱9 درصد 
اس��ت. هرچند نرخ رش��د اجاره بها در ماه هاي 
گذشته از سال جاري در تهران از روندي صعودي 
برخوردار بوده اما رشد آن، به مراتب كمتر از رشد 

قيمت مسكن بوده است.
حال س��والي كه به ذهن متبادر مي ش��ود اين 
است كه در شرايطي كه قدرت خريد بسياري از 
متقاضيان مسكن به واسطه شوك ارزي اخير و 
افزايش قيمت شديد مسكن از دست رفته است 
و بسياري از آنها به اميد بازگشت آرامش قيمتي 
به بازار به اجاره نشيني استمرار بخشيده اند، آيا 
امكان تسري تورم هاي بالا به بازار اجاره بها نيز 

وجود دارد؟
پاسخ به اين پرسش در گروي بررسي دو مساله 
»ضوابط تعيين اجاره بها« و »عوامل اثرگذار بر 
تعيين نرخ اجاره بها« در بازار مسكن است كه در 
ادامه اين نوشتار سعي مي شود به طور مختصر 

به تحليل هريك از آنها بپردازيم.
در ادبيات مربوط به اقتصاد مسكن براي تحليل 
رابطه ميان قيمت و اجاره بهاي مسكن از نسبت 
قيمت مس��كن به اجاره بها اس��تفاده مي شود. 
تحليل سابقه اين ش��اخص حاكي از رابطه اي 
بلندمدت و با ثبات است و تغييرات تكرار  شونده 
آن در بازار مسكن كشور طي دو دهه گذشته را 
تأييد مي كند. بر اس��اس اطلاعات ثبت شده از 
نرخ هاي بازار مسكن طي ساليان گذشته، نسبت 
قيمت به اجاره از اوايل دهه هفتاد خورشيدي 
تاكنون، در دامنه نسبتا مشخصي حركت كرده 
اس��ت. به نحوي كه اين نس��بت در زمان رونق 
بازار مسكن، افزايشي و در دوره ركود، كاهشي 

بوده است.
از سوي ديگر در محاسبات رايج در ميان فعالان 
بازار مس��كن نيز معمولا از فرمول و قانون هاي 
نانوشته اي استفاده مي ش��ود كه البته چندان 
حساس��يتي به مقتضيات بازار و اقتصاد كلان 
ندارد. بطور مثال در زمينه محاس��به نرخ رهن 
و اجاره مدت هاس��ت كه از نس��بت يك چهارم 
يا يك پنجم )بس��ته به عمر ملك( براي تعيين 
قيمت رهن كامل ملك و پس از آن نيز از رابطه 
»هرميليون تومان براب��ر با 30 هزار تومان« در 
تبديل رهن ب��ه اجاره بهاي ماهيانه اس��تفاده 

مي شود.
اما در خص��وص عوامل اثرگذار ب��ر تعيين نرخ 
اجاره بها در شرايط كنوني بايد اذعان داشت كه 
نقش دو عامل »افزايش قيمت مسكن« و »نرخ 
سود واقعي سپرده بانكي« بسيار پر رنگ است.

بطور يقين جهش ايجاد شده در قيمت مسكن 
و تورم 90 درصدي در اين بازار موجبات فاصله 
گرفتن نس��بت قيمت به اجاره به��ا را از مقدار 
تعادلي آن فراهم نموده اس��ت. نتيجه اين امر 
وجود نسبت هاي يك ششم و حتي يك هفتم 
در قيمت گذاري رهن كامل برخي از فايل ها در 
آذر و ديماه امسال بود. البته بايستي به اين نكته 
نيز توجه داش��ت كه قيمت هايي كه در شرايط 
كنوني مبناي محاسبه قرار مي گيرند نيز با توجه 
به ش��رايط كنوني بازار مسكن و ديگر بازارهاي 
جايگزين و بطور كلي نااطميناني هاي موجود در 
اقتصاد كلان كشور، از قطعيت برخوردار نيستند 
و چه بسا اگر مالكان در مقام فروش ملك مورد 
اجاره برآيند، براي فروش آن در اين قيمت ها با 

مشكلات جدي روبرو خواهند شد.
همچنين از آنجا كه با مشاهده سيكل هاي ركود 
و رون��ق و همچنين بررس��ي روندهاي قيمتي 
در بازار مي توان انتظ��ار در پيش بودن ركودي 
حداقل دو سه ساله را براي بازار مسكن متصور 
بود، انتظار مقداري تعديل در قيمت مسكن در 
آينده چندان غيرمنطقي به نظر نمي رس��د. از 
اين رو مي توان نتيجه گرفت كه نسبت هاي يك 
ششم و يك هفتم فعلي در محاسبات مربوط به 
اجاره، از محل منطقي تر شدن قيمت مسكن در 

آينده قدري تعديل خواهند شد.
ديگر نكت��ه اثرگذار بر تعيين قيمت رهن و نرخ 
اجاره بها نرخ سود سپرده بانكي است. هنگامي 
كه نرخ سود سپرده هاي بانكي كاهش پيدا كند، 
موجران به منظور حفظ بازدهي واحد مسكوني 
اجاره اي خود در مقايس��ه با س��پرده گذاري در 
بانك ها و موسس��ات اعتباري، ن��رخ اجاره بها و 
رهن را افزايش مي دهند كه اين مساله در عمل 
به ضرر مس��تاجران تمام مي ش��ود ولي كاملًا 
طبيعي و بر اس��اس قواعد اقتصادي و شرايط و 
اثرات متقابل بازارها مختلف روي مي دهد و راه 
گريزي از آن وجود ندارد. در شرايط كنوني نيز به 
دليل تضعيف ارزش ريال و همچنين ثابت ماندن 
نرخ سود سپرده گذاري در شبكه بانكي نسبت 
به سال گذش��ته، عملًا نرخ سود واقعي سپرده 
بانكي با كاهش چشمگيري مواجه شده است. 
لذا اين شرايط ممكن است تا حد زيادي زمينه را 
براي افزايش نرخ رهن و اجاره در بازار مسكن در 

سطحي متناسب با نرخ تورم مهيا كند.
از اين رو در مجموع به نظر مي رس��د كه نسبت 
قيمت به اجاره بها در بازار مسكن در آينده تمايل 
دارد تا به سمت ميانگين بلندمدت خود تعديل 
شود. و اين بدان معناست كه وجود تورم هاي بالا 
و افسار گسيخته مشابه آنچه كه در بازار معاملات 
مسكن مشاهده گرديد، در بازار اجاره بها دور از 

انتظار خواهد بود.



دانش و فن10اخبار

گمانه زني كاربران براي افزايش قيمت اينترنت

شركتزيرساخت:اينترنتسالآيندهگراننميشود
گروه دانش و فن |

 برخي كاربران در فضاي مج��ازي از افزايش قيمت 
اينترنت در س��ال آينده خب��ر داده اند و معتقدند در 
صورت تغيير قيمت ارز نيمايي، قيمت اينترنت نيز 
دس��تخوش تغيير قرار مي گيرد . اما اين مباحث در 
حد گمانه زني بوده اس��ت و قيم��ت اينترنت را بايد 
س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي براي 
سال آينده اعلام كند چرا كه تعرفه گذاري در حوزه 
ICT از طري��ق كميس��يوني با ن��ام تنظيم مقررات 
ارتباطات انجام مي گيرد و تعرفه هاي تعيين شده در 
چارچوب مصوبه هاي اين كميسيون، توسط سازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي به ذي نفعان 

ابلاغ مي شود.
ازس��وي ديگر، تهيه پهناي باند اينترنت از خارج از 
كشور و توزيع آن در داخل، وظيفه دولت و وزارتخانه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات و به دنبال آن ش��ركت 
ارتباطات زيرساخت كش��ور است. سياست شركت 
ارتباطات زيرس��اخت همانطور كه وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات اعلام كرده است، ارايه پهناي باند 
اينترنت توسط شركت زيرساخت به عنوان شركتي 
دولتي است و در چند ماه اخير نيز چند مرتبه قيمت 
اينترنت شركت زيرساخت به اپراتورها كاهش پيدا 
كرده كه اين كاهش قيمت، رش��د درآمد ش��ركت 
ارتباطات زيرس��اخت را به همراه داش��ته و فرصت 

رقابتي را براي اپراتورها فراهم كرده است.
اما اخيرا مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت 
درباره احتمال تغيير قيمت اينترنت در س��ال آينده 
گفته است كه اين ش��ركت براي تغيير نرخ اينترنت 
هيچ برنامه اي ندارد و قيمت اينترنت توسط شركت 

زيرساخت در سال آينده گران نخواهد شد.
صادق عباسي شاهكوه در گفت وگو با يكي از رسانه ها، 
با اشاره به احتمال افزايش قيمت مكالمات بين الملل 
تاكيد كرده كه صرفا افزايش قيمت درصورت تغيير 
قراردادها و افزايش و نوسانات قيمت ارزي كه توسط 
ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت به عنوان ارز نيمايي 
خريداري مي شود، در بحث مكالمات بين الملل است 
كه همواره به اين ش��كل بوده و با قيمت نرخ اعلامي 

دولت تغيير دارد.
اما رييس س��ازمان تنظيم مقررات راديويي چندي 

پيش با بيان اينكه طي چند ماه گذش��ته، با افزايش 
قيمت ارز، هزينه هاي خدمات اپراتورها نيز افزايش 
يافت اما در كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات، 
سقف و كف براي قيمت ها تعيين شده است، تاكيد 
كرده بود كه اپراتورها مجازند بين س��قف و كف و بر 
اس��اس تحليلي كه از بازار دارن��د، قيمت ها را اعلام 

كنند.
يه گزارش ايس��نا، حسين فلاح جوشقاني اين را هم 
گفت كه اپراتورها در دو س��ال گذش��ته با توجه به 
ش��رايط بازار، تعرفه ها را در پايين ترين ميزان اعلام 
مي كردند، ام��ا اكنون با توجه به ش��رايط اقتصادي 
تعرفه ها افزايش يافته اس��ت؛ به طوري كه اينترنت 
۱۰ درصد و مكالمه ها با دو برابر افزايش قيمت مواجه 
هستند كه اين افزايش هم چنان طبق مقررات است. 

مخابرات با طرح هم كدس��ازي ۷۰ درصد قيمت ها 
را كاهش داد، اما اكنون قيمت ها به س��قف رس��يده 
است و طبق جمع بندي كميسيون تنظيم مقررات 
ارتباطات، قيمتي خلاف قانون و بالاتر از سقف تعيين 

شده نداشتيم.
با اين حال، در مدلي كه شركت ارتباطات زيرساخت 
به دنبال اجراي آن است، اپراتورها قرارداد خود براي 
مكالمات بين الملل را منعقد مي كنند و هزينه و درآمد 
هم مربوط به خودشان مي ش��ود و صرفا بايد هزينه 
انتقال ترافيك را به شركت زيرساخت منتقل كنند كه 
رشد بازار و كاهش هزينه اپراتورها با دريافت تخفيف 
از قراردادها را به دنبال دارد و شركت زيرساخت نيز 
ديگر درگيري براي ق��رارداد با اپراتورهاي داخلي و 

خارجي نخواهد داشت.

بر اين اس��اس، بالغ بر ۸ درصد از هزينه شركت هاي 
اپراتور، بابت خدمات دريافتي از ش��ركت ارتباطات 
زيرساخت ايران است كه اين دسته از خدمات شامل 
تامين پهن��اي باند اينترنت، ترافيك بين الملل، فضا 
و امكانات زيرس��اختي و انتقال بين استاني است كه 
به گفته كارشناس��ان، با كاهش قيمت س��رويس ها 
ازسوي شركت زيرس��اخت، اپراتورها فرصت رشد 
بيشتري دارند.  پيش از اين، هزينه واگذاري پهناي 
باند اينترنت به اپراتورها براساس پيك مصرفي ماهانه 
محاسبه مي شد، اما براس��اس مدل جديد، 5درصد 
بالاتري��ن پيك مصرفي ح��ذف و پ��س از آن پيك 
باقي مانده ۹5 درص��د حجم مصرفي ديتا، به صورت 
پلكاني، ملاك مصرف اپراتورها براي محاسبه هزينه 
پهناي باند آنها خواهد بود. اين شيوه محاسبه هزينه 

واگذاري، قيمت خدمت پهناي باند اينترنت را براي 
مشتريان شركت ارتباطات زيرساخت كه اپراتورها 

هستند، حدود ۱۴ درصد كاهش خواهد داد.
اما در شيوه جديد، محاسبه به صورت تجميع كشوري 
پهناي باند انجام خواهد شد؛ اين روش به تمركززدايي 
ش��بكه اپراتورها در راستاي سياست هاي شبكه ملي 
اطلاعات كمك مي كند. به اين ترتيب با روش محاسبه 
تجميعي جديد، هزينه واگذاري اين خدمات، حدود 

6درصد ديگر كاهش خواهد يافت.
در اين باره، مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت 
پيش از اين، با اش��اره به كاهش حدود ۲۰ درصدي 
قيمت در نتيجه اعمال شيوه جديد محاسبه پهناي 
باند، تصريح كرده بود كه اين كاهش قيمت با ايجاد 
فرصت رقابتي براي اپراتورها، زمينه افزايش رضايت 

كاربران نهايي را فراهم مي كند.
درنهايت، طبق برنامه تدوين ش��ده، س��هم شركت 
ارتباطات زيرس��اخت از درآمد اپراتورها تا 5 س��ال 
آينده ب��ه 5 درصد كاهش خواهد ياف��ت كه اين به 
معني آن اس��ت كه بخش دولتي و حاكميتي تلاش 
مي كند نقش قابل توجهي در گسترش بازار و رونق 
كس��ب وكارهاي نوين ICT كش��ور ايفا كند. البته 
نكته ديگري هم ك��ه در اين زمينه وج��ود دارد، به 
آمادگي هاي بخش خصوص��ي بازمي گردد و اينكه 
آي��ا ب��راي ورود بخ��ش خصوصي به اي��ن موضوع، 
زيرس��اخت هاي لازم ايجاد ش��ده و مشخص است 
كه بايد پهن��اي باند را از چه كانال��ي و چه تعرفه اي 
خري��داري كنند و آن را با چه تعرف��ه و ضوابطي در 
داخل كشور توزيع كنند و اصلا اينكه بسترهاي لازم 
شرايط مناس��ب براي اين ش��ركت ها تا چه ميزاني 

ايجاد شده است؟
گفتن��ي اس��ت كميس��يون تنظي��م مق��ررات 
ارتباطات راديويي نهاد مس��تقلي اس��ت كه وظيفه 
سياس��ت گذاري، تدوي��ن و تصويب مق��ررات را در 
حوزه ارتباط��ات و فناوري اطلاع��ات برعهده دارد. 
نظارت بر حس��ن اجراي قواني��ن و مقررات و حفظ 
حقوق مشتركين و كاربران براساس اصول محوري 
سازمان )يعني رعايت عدالت، انصاف، اخلاق مداري، 
صراحت، شفافيت و ايجاد فضاي رقابتي سالم( نيز از 

ديگر وظايف آن است.

تك تايمز| يك شركت استارت آپ روسي موسوم 
به »استارت راكت« )StartRocket( قصد دارد تا 
سال ۲۰۲۱ تبليغات شركت هاي تجاري را از فضا 

به نمايش بگذارد.
يك اس��تارتاپ واقع در روسيه در حال تلاش براي 
انجام تبليغات در فضا با يك صفحه نمايش مستقر 

در مدار زمين است.
برخي مي گويند تبليغات فضاي��ي اجتناب ناپذير 

است، اما ديگران با اين ايده همراه نيستند.
شركت استارتاپي »استارت راكت« روسيه در حال 
برنامه ريزي براي انجام تبليغات در فضا است. اين 
شركت تازه تاسيس در حال ايجاد يك رسانه است 
كه مي تواند با ايجاد بيلبوردهاي تبليغاتي در فضا، 

تمام مردم دنيا را مخاطب قرار دهد.
اين بيلبورد مي تواند با مجموعه اي از ماهواره هاي 
كوچك در ارتفاع ۴۰۰ ت��ا 5۰۰ كيلومتري زمين 
كه هر كدام داراي يك بازتابنده 3۰ فوتي هستند، 

ساخته شود.
بدين ترتيب وقتي كه نور خورشيد به بازتابنده هاي 
اين ماهواره ها برس��د، مردم روي زمين مي توانند 

لوگويي را كه در آسمان مي درخشد، ببينند.
اگر چه كه اين تبليغات تنها در شب قابل مشاهده 
هس��تند، اما تقريبا از همه قسمت هاي زمين ديده 

مي شوند.
اين شركت در حال حاضر نمونه هاي اوليه را توسعه 
داده اس��ت و به دنبال انجام پرواز آزمايشي خود تا 

ژانويه سال ۲۰۲۱ است.

به گفته اين ش��ركت، صفح��ه نمايش مداري تنها 
براي تبليغات نيس��ت، بلكه مي تواند براي نمايش 
پيام هاي��ي براي س��رگرمي در رويدادهاي جهاني 
اس��تفاده ش��ود، اطلاعات ضروري را ب��راي عموم 
به نماي��ش درآورد و به ويژه هنگام��ي كه تلفن ها 
كار نمي كنن��د، اطلاعات اضطراري را در ش��رايط 

اضطراري نمايش دهد.
اگرچه كساني هستند كه مي گويند اجرايي شدن 
چنين پروژه اي اجتناب ناپذير است، اما همه با اين 
ايده موافق نيستند. سوال مخالفان اين است كه چه 
نيازي به چنين چي��زي وجود دارد در حالي كه به 
نظر مي رسد كارايي مهمي ندارند و تنها به زباله هاي 
فضايي مي افزايند و احتمال برخورد با تاسيس��ات 

مهم فضايي در مدار زمين افزايش پيدا مي كند.
وزارت دفاع ايالات متح��ده در حال حاضر حدود 
5۰۰ ه��زار زبال��ه فضاي��ي را در م��دار زمي��ن، از 
دس��تكش هاي فضانوردان گرفته تا قس��مت هاي 
مختل��ف ماهواره هاي مس��تعمل و موش��ك ها را 

رديابي مي كند.

سي ان ان| سرويس استريم آنلاين فيلم و سريال نتفليكس 
در تازه ترين گزارش مالي خود اعلام كرده كه توانسته است 
فراتر از پيش بيني هاي خود عمل ك��رده و درآمد و تعداد 

مشتركان خود را به ميزان چشمگيري افزايش دهد.
اين روزها كه اينترنت و س��رويس هاي مبتني بر آن تمام 
بخش هاي مختلف زندگي ما را در برگرفته  اس��ت، خيل 
عظيمي از كاربران حتي فيلم و س��ريال هاي مورد علاقه 
خود را نيز از طريق ش��بكه هاي استريم و پخش آنلاين و 
اينترنتي مشاهده و تماشا مي كنند. تماشاي فيلم از طريق 
اين ش��بكه هاي اينترنتي بدين صورت است كه كاربران 
با پرداخت مبلغي پول و شارژ ماهانه بسته هاي اينترنتي، 
قادر خواهند بود تمامي فيلم و سريال هاي موجود در اين 
شبكه ها را مش��اهده و تماشا كنند. نتفليكس بدون شك 
يكي از محبوب ترين و معروف ترين شبكه هاي اينترنتي 
استريم براي پخش آنلاين فيلم و سريال در جهان محسوب 
مي شود كه حالا با انتشار گزارش مالي مربوط به سه ماهه 
چهارم و پاياني خود در سال ۲۰۱۸ ميلادي نشان داده است 
كه عملكرد بسيار موفقيت آميزي داشته چرا كه توانسته 
است ۸.۸ ميليون كاربر را به تعداد مشتركان خود اضافه كند 
كه اين رقم بسيار فراتر از حد پيش بيني هاي صورت گرفته 
توسط خود اين شركت است. اين شركت پيش تر برآورد 
كرده بود كه در فصل پاييز ۷.6 ميليون نفر به اين شبكه افزوده 
و عضو خواهند شد. البته اين در حالي است كه درآمد اين 
سرويس آنلاين در سه ماهه چهارم سال گذشته ميلادي 
۴.۱۹ ميليارد دلار بوده كه اندكي كمتر از پيش بيني هاي 
كارشناسان كه از درآمدي معادل ۴.۲۱ ميليارد دلار سخن 

مي گفتند، از آب درآمده است.

اسپيس| دانه پنبه كه هفته گذشته در قسمت تاريك 
ماه رشد كرد، به دليل آغاز شب و كاهش دما از بين رفت.
 ماه دوباره به يك سياره بدون حيات بدل شد. دانه هاي 
پنبه اي كه هفته گذشته در قسمت تاريك ماه جوانه 

زدند، اكنون به دليل سرماي شب در ماه يخ زده اند.
 ۴ Chang e اين دانه ها بخشي از آزمايش زيستي لندر
در ماه بودند. البته در اين آزمايش علاوه بر دانه پنبه، دانه 
سيب زميني، گياه رشادي و كلزا نيز به ماه ارسال شدند.

حمل كنن��ده مذك��ور در س��وم ژانوي��ه در دهان��ه 
»ون كارمن« ماه فرود آمد و كاوش در قسمت تاريك 
آن را آغاز كرد. اين ارگانيسم ها درون يك محفظه ۲.6 
كيلوگرمي قرار داشتند و همراه لندر در قسمت تاريك 
ماه فرود آمدند. دانه هاي پنبه در فضاي ماه به سرعت 
رشد كردند و جوانه زدند. آنها نخستين گياهاني بودند 
كه در خارج از فضاي كنترل ش��ده ايستگاه فضايي 

بين المللي رشد كردند.
اما محفظه حاوي آنها يك گرم كننده مجهز به باتري 
نداش��ت بنابراين با آغاز ش��ب در م��اه و كاهش دما، 

جوانه هاي پنبه نيز از بين رفتند.
ليو هانلون��گ مدير اين آزمايش در دانش��گاه چونگ 
كينگ در بيانيه اي اعلام كرد: دماي داخل محفظه به 
5۲- درجه سانتيگراد رسيد و در نتيجه آزمايش پس 

از ۲۱۲.۷5 ساعت پايان يافت.
 گياهان مرده هنگامي كه دوباره روز در ماه آغاز شود، 
پلاسيده مي شوند اما اين محفظه مهر وموم شده است 
بنابراين مواد در حال تجزيه به س��طح مريخ رس��وخ 

نمي كند.

آيريش تايمز| دولت آلمان نيز به نظر مي رس��د كه 
درصدد اعلام ممنوعيت فعالي��ت هواوي تحت  تاثير 

اتهامات جاسوسي عليه اين شركت چيني است.
هواوي كه بزرگ ترين توليدكننده و توس��عه دهنده 
تجهيزات مخابراتي و دومين س��ازنده و عرضه كننده 
موبايل در جهان محسوب مي شود، در طول يك سال 
اخير از س��وي دولت ترامپ، رييس جمهوري امريكا 
و بسياري از كش��ورهاي هم پيمانش به شدت تحت 
فشارهاي سياسي و تجاري قرار گرفته است و بسياري 
از اين كشورها اعم از امريكا، كانادا، استراليا، نيوزلند، 
ژاپن و برخي از كشورهاي اروپايي استفاده از محصولات 
هواوي و نصب تجهيزات مخابراتي و فعاليت اين شركت 
چيني را تحت تاثير اتهامات جاسوسي براي دولت چين 
و نقض حريم خصوصي كاربران، ممنوع اعلام كرده اند .

ماجرا از اوايل سال ۲۰۱۸ ميلادي آغاز شد كه دونالد 
ترامپ، رييس جمهور امريكا اعلام كرد كه گوشي هاي 
هوشمند ساخت ش��ركت هاي چيني نظير هواوي و 
زدتي اي از ش��هروندان و مقامات امريكايي جاسوسي 
مي كنند و اطلاعات ش��خصي و محرمانه بسياري را 
تحويل دولت چين مي دهد ت��ا عليه ايالات متحده از 

آنها استفاده كند.
بعد از آن بسياري از كشورها نظير امريكا، كانادا، استراليا، 
نيوزلند، ژاپن و برخي از كشورهاي اروپايي نيز بسياري 
از فعاليتهاي اين ش��ركت را محدود ك��رده يا فروش 
گوشي هاي هوشمند و نصب تجهيزات مخابراتي توسط 
هواوي را نيز تحت تاثير همي��ن نگراني هاي امنيتي 

ممنوع اعلام كرده اند.

 استارت آپ روسي
 تبليغات را به فضا مي برد

نتفليكس در جذب علاقه مندان 
به فيلم ركورد زد

 نخستن جوانه روييده در ماه 
يخ زد و مرد

آلمان در يك قدمي اعلام 
ممنوعيت فعاليت »هواوي«
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رويداد

ديلي ميل| ناس��ا قصد دارد تا س��ال ۲۰3۰ ميلادي 
تلسكوپ هاي جديد خود را راه اندازي كند.

ناس��ا به تازگي تيمي از محققان و ستاره شناسان خود 
را برگزيده است تا جانشين نهايي تلسكوپ هاي خود 

را تا سال ۲۰3۰ ميلادي ساخته و به فضا ارسال كند.
ناس��ا ۴ پروژه براي تلسكوپ هاي فضايي دارد كه براي 
بررسي حيات بيگانه، سياه چاله ها، تولد كهكشان هاي 
جديد و جهان هاي دوردس��ت مش��ابه زمين طراحي 
ش��ده اند. تمام اين ماموريت هاي پيش��نهادي بسيار 
متفاوت هس��تند و در تحقيقات ناسا در دهه هاي آتي 

انقلاب ايجاد خواهند كرد.
يكي از اين ماموريت ها، تلسكوپ »LUVOIR« است 

كه عملكرد آن مشابه تلسكوپ »هابل« خواهد بود.
اين تلس��كوپ كه هنوز درحد يك كانسپت است، به 
بررس��ي اولين س��تاره هاي كيهان خواهد پرداخت تا 

نشانه هاي حيات و تشكيل جهان را بيابد.
»LUVOIR « پان��زده مت��ر ع��رض دارد و ق��درت 

جمع آوري نور آن ۴۰ برابر هابل است.
تلسكوپ فضايي بعدي كه ناسا قصد راه اندازي آن را دارد، 
»HabEx« نام دارد و هدف آن يافتن نشانه هايي براي 

سيارات قابل سكونت است.
تلسكوپ كانسپت بعدي ناسا »Lynx« نام گرفته كه 
به تجزيه و تحليل اش��عه ايكس سراسر كيهان خواهد 

پرداخت.اين پرتوهاي ايكس از س��ياه چاله ها انتش��ار 
مي يابند.

 اطلاعات اين تلسكوپ نيز به دانشمندان كمك مي كند 
كه به اسرار نحوه شكل گيري كهكشان ها و ستارگان پي 
ببرند.تلسكوپ چهارم »Origins« نام دارد كه نسبت 
به س��ه تلس��كوپ ديگر رويكردي متفاوت داشته و به 
مطالعه گروهي از امواج مادون قرمز خواهد پرداخت كه 

توسط گازها و غبارهاي سرد تشكيل شده اند.
اين گازها و غبارها با هم جمع مي ش��وند و س��يارات و 

ستاره ها را تشكيل مي دهند.
ناسا كانسپت اين چهار تلسكوپ را طراحي و اعلام كرده 
كه تلسكوپ برتر در »نقاط لاگرانژي« مستقر خواهد 
شد.اين نقاط در فاصله ۱.6 ميليون كيلومتري از زمين 
قرار دارند.گفتني است تمام اين تلسكوپ ها به فضا راه 

خواهند يافت.

فون آرنا| به نظر مي رسد كه پيام رسان واتس آپ 
قصد دارد با اپليكيش��ن كيبورد گوگل ادغام شده و 
به كاربران امكان تبادل استيكر در اين دو پلت فرم 

محبوب را بدهد.
 واتس آپ كه يكي از محبوب ترين اپليكيش��ن هاي 
پيام رسان در جهان به شمار مي رود، به نظر مي رسد 
كه به منظ��ور جلب  نظر و رضاي��ت كاربرانش هر از 
گاهي اقدام به انتش��ار به روزرس��اني هاي جديدي 
مي كند ت��ا به كارب��ران اجازه ده��د از قابليت هاي 
ج��ذاب و جديدي در پلت فرم مورد اس��تفاده خود 

بهره مند شوند.
يكي از قابليت هايي كه همواره از س��وي كاربران در 
فضاي مجازي، شبكه هاي اجتماعي و اپليكيشن هاي 
پيام رس��ان مورد توجه و استقبال قرار گرفته است، 
اس��تيكرها بوده اند به گونه اي ك��ه خيل عظيمي از 
كاربران از ش��ركت واتس آپ بارها درخواست كرده 
بودند كه اقدام به انتش��ار قابليت استيكر در پلتفرم 
اين پيام رسان كند تا اينكه چند ماه پيش اين شركت 
اع��لام كرد چني��ن قابليتي به زودي در دس��ترس 

كاربران قرار خواهد گرفت و همين طور هم شد.
 WABetaInfo حالا گزارش هاي جديدي توسط
منتشر شده كه نشان مي دهد واتس آپ قصد دارد با 
همكاري گ��وگل، به كاربرانش اين امكان را بدهد تا 

در صورت اس��تفاده از اپليكيشن كي بورد گوگل كه 
موسوم به جي بورد )Gborad( است، استيكرهاي 
موجود در اين دو پلتفرم را به سادگي تبادل كرده و 

براي دوستان و مخاطبان خود ارسال كنند.
گفته مي شود اين قابليت جديد قرار است براي هر 
دو نس��خه اندرويد و اي او اس اپليكيشن واتس آپ 
و جي بورد عرضه ش��ود. هن��وز اطلاعات و جزييات 

دقيق تري از اين قابليت در دسترس نيست.
هم اكنون تنه��ا تعداد محدودي از كاربران داوطلب 
و منتخب براي انجام تس��ت و آزمايش اين قابليت 
جديد به آن دسترسي دارند و در صورتي كه مراحل 
آزمايش��ي و بت��ا ورژن آن با موفقيت انجام ش��ود، 
واتس آپ با انتش��ار يك به روزرساني جديد قابليت 
تبادل اس��تيكر در اين دو پلت فرم و اپليكيشن را در 
دس��ترس عموم كاربرانش قرار خواهد داد. شركت 

فيس بوك ب��ا در اختيار گرفتن و تصاحب ش��ركت 
واتس آپ در س��ال ۲۰۱۴، ۱۹ ميليارد دلار كسب 
كرد و از آن زم��ان تاكنون نيز ب��ا معرفي و افزودن 
قابليت هاي جديد به دنبال جذب و حفظ طرفداران 
اين پيام رس��ان محبوب بوده است. طبق تازه ترين 
آمار منتشر شده در ژانويه ۲۰۱۸، پيام رسان واتس 
اپ هم اكنون ميزبان حدود ۱ ميليارد و 3۰۰ ميليون 

كاربر فعال در ماه است.
اپليكيش��ن پيام رس��ان وات��س آپ ك��ه يك��ي از 
محبوب تري��ن و پرطرفدارتري��ن پيام رس��ان هاي 
 Encryption End- to جهان است نيز از قابليت
End  يا رمزنگاري پيشرفته پشتيباني مي كند و از 
پروتكل هاي پيشرفت هاي براي حفظ حريم شخصي 

كاربرانش برخوردار است. 
اين اپليكيش��ن كه براي تمامي سيستم هاي عامل 
اندروي��د، iOS  و ويندوز قابل اس��تفاده اس��ت، در 
سال ۲۰۱6 ميلادي لقب پركاربردترين پيام رسان 
جهان را گرفت. واتس آپ از آن جهت ضريب امنيت 
سايبري بالايي دارد كه مكالمات و اطلاعات مبادله 
ش��ده ميان كارب��ران و مخاطبان ب��ه صورت كامل 
محافظت شده بوده و مكالمات و اطلاعات شخصي 
و خصوصي آنها از سوي نهادهاي ديگر قابل رصد و 

ردگيري نخواهد بود.

ناسا ۴ تلسكوپ جديد مي سازد تبادل استيكر در واتس آپ و اپليكيشن كي بورد گوگل
فضا اپليكيشن

بودجه ۱.۲ ميليون يورويي 
براي ساخت »پيام«

روابط عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات با 
بيان اينكه عده اي خواستار شفافيت در بودجه ساخت 
ماهواره »پيام« ش��ده اند، گفت: كل بودجه ساخت 
اين ماهواره در طول ۱۰ سال، ۱.۲ ميليون يورو بوده 
است. محمدجواد آذري جهرمي در اينستاگرام نوشت: 
عده اي خواستار شفافيت در بودجه ساخت ماهواره 
شده بودند، كل بودجه س��اخت ماهواره »پيام« در 
طول ۱۰ س��ال، حدود ۲/۱ ميليون يورو بوده است. 
وي با تاكيد براينكه اي��ن بودجه ها از جنس هزينه 
نيست، بلكه سرمايه ملي اس��ت، ادامه داد: به خاطر 
داريد اجراي بخشي از دولت الكترونيكي چه ميزان 
از هزينه هاي كشور و بريز و بپاش ها را جمع مي كرد؟ 
داشتن ماهواره سنجشي نيز به همان ميزان بهره وري 
منابع آب و كشاورزي ما را بهبود خواهد بخشيد. وزير 
ارتباطات با اشاره به جلسه اي كه با تيم ماهواره »پيام« 
داشته و با بيان اينكه اين جلسه پر از نشاط و اميد و البته 
خاطرات جذاب اين ۱۰ سال بود، گفت: ماهواره بعدي 
اين تيم، دقت ۴۰ برابر بالاتر از »پيام« و كاربردهاي 

جديد و كارآمدي بهتري خواهد داشت.

صرف وقت كاربران درشبكه هاي 
اجتماعي۳۰  برابر مطالعه روزنامه

روابط عمومي سازمان فناوري اطلاعات|  
معاون وزير ارتباطات ميزان صرف وقت كاربران 
ايراني در ش��بكه هاي اجتماعي را 3۰ برابر زمان 
مطالعه روزنامه و ۹ برابر زمان كتابخواني عنوان 
كرد. امير ناظمي در توييتر نوش��ت: براس��اس 
آمارگيري فرهنگ رفتاري خانوارهاي ايراني در 
سال ۹6 توسط مركز آمار، زمان حضور ايرانيان در 
شبكه هاي اجتماعي حدود 3۰ برابر زمان مطالعه 

روزنامه و ۹ برابر زمان كتابخواني است.
وي با بيان اينكه سرانه روزانه حضور ايرانيان در 
شبكه هاي اجتماعي يك ساعت و ۴ دقيقه است، 
ادامه داد: درحالي كه س��رانه مطالع��ه روزنامه 
يك ساعت و ۲۷ دقيقه و س��رانه مطالعه كتاب 
غيردرسي به غير از ادعيه، ۴ ساعت و 3۴ دقيقه 
در ماه اعلام ش��ده است. رييس سازمان فناوري 
اطلاعات ايران تاكيد كرد: با تغيير نگاه از تهديد 
محوري به فرص��ت محوري، به ش��رط حضور 
گروه هاي مرجع، نويس��ندگان و پژهشگران در 
شبكه هاي اجتماعي، فرصتي بزرگ براي ارتقاي 

آگاهي عمومي پديد خواهد آمد.

ارايه ارتباطات دريايي با ماهواره
روابط عمومي سازمان فضايي ايران| رييس 
س��ازمان فضايي ايران با بي��ان اينكه ۹۰ درصد 
صادرات و واردات از طريق راه هاي دريايي انجام 
مي شود، گفت: ماهواره تنها بستر ارايه ارتباطات 
دريايي است و زمينه همكاري در اين زمينه وجود 
دارد. مرتضي براري در اينستاگرام نوشت: با توجه 
به اينكه ماهواره تنها بستر ارايه ارتباطات دريايي 
است، ارايه خدمات متنوع ارتباطات ماهواره اي به 
اين صنعت، نقطه هدف بسياري از شركت هاي 
بزرگ اقتصادي است كه باعث شده اقتصاد بزرگي 
نيز در اين حوزه شكل گيرد. براري افزود: با توجه 
به دسترسي ايران به آب هاي آزاد و داشتن بيش 
از 5۸۰۰ كيلومتر سواحل آبي در كشور و وجود 
حجم بزرگي از ص��ادرات و واردات در اين آب ها، 
چقدر براي ارايه خدمات ارتباطي ماهواره اي به 
اين صنعت تلاش كرده ايم؟ آيا اين يك ظرفيت 
بالقوه براي ايجاد كسب وكار و اشتغال فضاپايه 
نيست؟ رييس سازمان فضايي ايران تاكيد كرد: 

اين سازمان آماده همكاري در اين زمينه است.

شركتي كه به كاربران فضاي 
مجازي ادب مي آموزد

تلگراف| يك ش��ركت بزرگ بازي هاي رايانه اي 
قصد دارد طي برنامه اي جديد به كودكان بياموزد 
در فضاي مجازي مودب باشند و در اين مسير براي 
رفتار خوب به آنها جايزه مي دهد. به نظر مي رسد 
در اينترنت تمدن از بين رفته اس��ت. هر كسي كه 
چند دقيقه در شبكه هاي اجتماعي وقت گذرانده 
باشد، مي داند كه افراد در اين بسترها چندان ادب 
را رعايت نمي كنند. اكنون يكي از محبوب ترين وب 
سايت هاي بازي رايانه اي براي كودكان سعي دارد با 
آموزش به كودكان اين فضا را تغيير دهد. شركت 
Roblox تصميم دارد به كودكاني كه با يكديگر 
رفتار خوبي دارند، جايزه بدهد و به اين ترتيب آنان 
زودتر بياموزند فرد ديگري در آن س��وي نمايشگر 
رايانه وجود دارد. اين اس��تارت آپ يك كارشناس 
امنيتي انگليسي را استخدام كرده تا به اين هدف 
كمك كند كه ش��امل تقويت رفت��ار مثبت ميان 
كودكان مي ش��ود.  Roblox  سومين وب سايت 
محبوب بازي هاي آنلاين براي كودكان 6تا ۱۴ سال 
است كه در سال ۲۰۰۴ ميلادي تاسيس شده است. 

پشتيباني مايكروسافت از 
ويندوز ۱۰ موبايل پايان مي يابد

انگج�ت| مايكروسافت اعلام كرده پشتيباني 
از وين��دوز ۱۰ موبايل را در س��ال جاري متوقف 
مي كند. مايكروس��افت پشتيباني از ويندوز ۱۰ 
را پايان مي دهد. اين ش��ركت ارايه آپديت هاي 
امنيتي و نرم اف��زاري را از ۱۰ دس��امبر ۲۰۱۹ 
ميلادي قط��ع مي كند و پش��تيباني فني براي 

دستگاه ها را پس از آن تاريخ متوقف مي كند.
كارب��ران مي توانند تا ۱۰ م��ارس از تنظيمات و 
برخي اپليكيش��ن ها بك آپ تهيه كنند. برخي 
خدم��ات از جمله آپل��ود عك��س و ذخاير آنها 
احتمالا تا يك سال پس از قطع پشتيباني رسمي 
مايكروسافت از ويندوز ۱۰ ادامه خواهد يافت.اين 
درحالي است كه آخرين آپديت مايكروسافت در 

اكتبر ۲۰۱۷ اعلام شده است.



ويژه

اخبارشهرستانها

11 بنگاهها

معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( تأکید کرد

ایجاد اشتغال پایدار در سال حمایت از کالای ایرانی
در جریان سفر معاون هماهنگی ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( و مدیرعامل بنیاد برکت به ش��رق 
اس��تان تهران، دو طرح توانمندس��ازی اقتصادی و 
اشتغال زایی بنیاد برکت با حجم سرمایه گذاری  ۷۲ 

میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت.
به گ��زارش رواب��ط عموم��ي بنیاد برك��ت؛ معاون 
هماهنگی س��تاد اجرایی فرمان حض��رت امام)ره( 
ایجاد اشتغال پایدار در سال حمایت از کالای ایرانی 

را سیاست اصولی این ستاد برشمرد.
س��یدمصطفی سیدهاش��می در آیین بهره برداری 
از اولین طرح آس��مان )آیین نامه   سرمایه گذاری و 
اشتغال نیروی انسانی( بنیاد برکت در استان تهران و 
افتتاح یک طرح توانمندسازی اقتصادی بنگاه محور 
در زمینه  تولید ورق��ه   ام دی اف ملامینه، با بیان این 
مطلب افزود: س��تاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
از ایجاد کسب وکارهایی که منجر به اشتغال و فراهم 
آوردن فرصت های ش��غلی برای س��اکنان مناطق 
محروم و کمتر توس��عه یافته می ش��ود، استقبال و 

حمایت می کند.
او تصریح کرد: در ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، 
اعتقاد بر این اس��ت ک��ه کارهای کوچک و متوس��ط 
در زمینه   اش��تغال، بخشی از مش��کلات کشور را حل 

می کند.
مع��اون هماهنگی س��تاد اجرایی فرم��ان حضرت 
امام)ره( با اشاره به طرح اشتغال زایی اجتماع محور 
آماده  بهره برداری در شهر بومهن اظهار داشت: این 
طرح با س��رمایه گذاری بنیاد برکت وابس��ته به این 
س��تاد، زمینه  ایجاد اش��تغال را برای ۱۳ نفر به طور 

مستقیم فراهم آورده است. 
سیدهاشمی در تش��ریح ویژگی ها و امتیازات طرح 
افتتاح شده گفت: کارآفرین این پروژه جزو خانواده   
معظم شهداس��ت و این یک ارزش است که خانواده   
شهید در بحث ایجاد کس��ب وکار ورود کرده است. 
هم چنین نیروی انسانی قابل قبولی با سرمایه  اندک 
در این طرح مش��غول به کار شده اند. از سوی دیگر، 
کسب وکاری مورد نیاز جامعه است و از دل یک کارگاه 

کوچک، نتایج بزرگی حاصل شده است.
او افزود: بس��یاری از  طرح های اشتغال زایی الگوی 
آس��مان به زودی در سراسر کش��ور به بهره برداری 
خواهند رسید. تا به امروز ۱۷ استان، ۷۷ شهرستان 
و ۲۳۰۰ روستا تحت پوشش طرح های اشتغال زایی 
اجتماع محور بنیاد برکت قرار گرفته اند و پیش بینی 
می شود تا پایان سال جاری ۱۰ هزار فرصت شغلی از 

این طریق در کشور ایجاد شود.
مع��اون هماهنگی س��تاد اجرایی فرم��ان حضرت 
امام)ره( دارا بودن توجیه اقتصادی، سرمایه گذاری 
لازم، استفاده از فناوری های روز و به کارگیری نیروی 

انسانی را از جمله شرایط پروژه های حمایت شده در 
طرح اشتغال زایی آسمان اعلام و تصریح کرد: ستاد 
اجرایی نهایت همکاری و حمایت و پش��تیبانی را از 

چنین پروژه هایی اعمال می دارد.

  ایجاد 10 هزار شغل اجتماع محور 
توسط بنیاد برکت در سال 1397

مدیرعام��ل بنیاد برکت وابس��ته به س��تاد اجرایی 
فرم��ان حضرت امام)ره( نی��ز در آیین های افتتاح و 
بهره برداری از دو ط��رح اجتماع محور و بنگاه محور 
برک��ت در مناطق کم تر برخ��وردار اس��تان تهران 

گف��ت: ۱۴۰ پ��روژه در طرح آس��مان )آیین نامه ی 
س��رمایه گذاری مردمی اش��تغال نیروی انسانی( با 
ظرفیت اش��تغال ۱۴۰۰ نفر برای اجرا در سال های 

۹۷ و ۹۸ پیش بینی شده است. 
س��عید جعفری در توضی��ح اجرای طرح آس��مان 
تصریح کرد: در این ط��رح گروه های اجتماعی باید 
شکل بگیرند و فقط مساله  اش��تغال مطرح نیست، 
بلکه توانمندسازی های اجتماعی هم مدنظر است. 

او با اشاره به ارتقای شاخص های اجتماعی و اقتصادی 
در جوامع محلی در طرح آس��مان بنیاد برکت بیان 
ک��رد: پیش بینی می کنیم که تا پایان ش��هریور ماه 

۹۸ این ۱۴۰۰ ظرفیت ش��غلی در کشور ایجاد و به 
بهره برداری برسد.

مدیرعام��ل بنیاد برک��ت، طرح آفت��اب )آیین نامه   
فقرزدایی و توان افزایی برک��ت( را در ادامه و مکمل 
طرح های اشتغال زایی اجتماع محور ذکر کرد و افزود: 
در واقع زمانی که یک طرح کامل شد، به شکل تعاونی 

سامان دهی شده و به بقا ادامه می دهد.
جعفری هم چنین از ایجاد ۱۰ هزار فرصت ش��غلی 
در قال��ب طرح س��حاب )س��رمایه گذاری حمایتی 
اش��تغال زایی برکت( تا پایان سال جاری خبر داد و 
گفت: سال آینده هم با رویکرد اجتماع محور حداقل 

۱۵ هزار طرح اشتغال زایی ایجاد خواهیم کرد.
او با اش��اره به وجود برخی محرومیت ها در اش��کال 
مختلف در کشور تصریح کرد: استان تهران جمعیت 
زی��ادی را در خود جای داده اس��ت و به خصوص از 

معضل حاشیه نشینی رنج می برد.
مدیرعامل بنی��اد برکت از توجه وی��ژه ی این بنیاد 
به مناطق کم تر برخوردار اس��تان ته��ران خبر داد 
و تصریح ک��رد: حاشیه نش��ینی در تهران معضلات 
اجتماعی فراوان��ی را با خود به همراه دارد و س��تاد 
اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در راس��تای دغدغه  
رف��ع محرومیت ها، ب��ه دنب��ال محرومیت زدایی و 
توانمندس��ازی اقتصادی و اجتماعی مناطق کم تر 
برخوردار استان تهران، براساس سیاست های اقتصاد 

مقاومتی و حمایت از تولید و کالای ایرانی است.
لازم به توضیح است در جریان سفر معاون هماهنگی 
س��تاد اجرایی فرم��ان حضرت ام��ام)ره( به بومهن 
و جاج��رود، ع��لاوه ب��ر بهره ب��رداری از یک طرح 
توانمندس��ازی اقتص��ادی اجتماع محور در ش��هر 
بومهن با به کارگیری بانوان، یک طرح توانمندسازی 
اقتص��ادی بنگاه محور واقع در جاج��رود هم افتتاح 
ش��د. این واحد صنعتی با حجم سرمایه گذاری ۷۰ 
میلیارد ریال، که توسط بنیاد برکت وابسته به ستاد 
اجرایی فرمان حضرت ام��ام)ره( مورد بهره برداری 
قرار گرف��ت، در فاز اول ظرفیت ایج��اد ۲۵ فرصت 

شغلی مستقیم را دارد.

 اعتبار اپراتور ویژگي مشترك سیم كارت ها
در حالي كه پیش از این هم��راه اول رنج هاي ۰۹۱۹، 
۰۹۹۰، ۰۹۹۱۰ ال��ي ۰۹۹۱۹ به جز ۰۹۹۱۲ را براي 
س��یم كارت هاي اعتباري عرضه كرده ب��ود به تازگي 
رن��ج جدید ۰۹۹۲ را نیز ارایه كرده و این س��وال براي 
خریداران مطرح شده كه آیا سیم كارت هاي با رنج جدید 

با سیم كارت هاي قدیمي تفاوت دارند؟
به گزارش تعادل هم��راه اول از دي م��اه ۱۳۹۷، رنج 
جدیدي از ش��ماره هاي س��یم كارت هاي اعتباري با 
پیش ش��ماره ۰۹۹۲را عرضه كرده اس��ت. این اپراتور 

پی��ش از این از رن��ج دیگري از پیش ش��ماره ها براي 
سیم كارت هاي اعتباري استفاده مي كرد.

پس از عرضه رنج جدید شماره ها همواره این سوال براي 
خریداران مطرح مي شود كه آیا سیم كارت هاي با رنج 

جدید با سیم كارت هاي قدیمي تفاوت دارند؟
از نظر فني شماره هاي جدید اعتباري همراه اول تمام 
ویژگي هاي ش��ماره هاي اعتباري قبلي همراه اول را 
دارد و با پیش شماره یكسان به صورت سراسري در كل 

كشور در دسترس است.

همچنین شماره هاي جدید با سیم كارت هاي نسل ۴ 
)یوسیم( عرضه مي شوند و از این رو خریداران مي توانند 
از اینترنت پر سرعت نسل ۴ و ۴.۵ استفاده كنند و مانند 
صاحبان س��یم كارت هاي قدیمي ناگزیر به تعویض 

مجدد سیم كارت نیستند.
پیش از این رنج هاي ۰۹۹۰، ۰۹۹۱۰ الي ۰۹۹۱۹ به 
جز ۰۹۹۱۲و ۰۹۱۹ براي س��یم كارت هاي اعتباري 

همراه اول عرضه شده است.
از آبان م��اه س��ال ۱۳۹۶ ش��ماره هاي جدی��د همراه 

اول با پیش ش��ماره  ۹۱۲-۰۹ ب��راي خطوط دایمي و 
پیش ش��ماره هاي ۰۹۹۱۰، ۰۹۹۱۱، ۰۹۹۱۳ ال��ي 

۰۹۹۱۹ براي خطوط اعتباري عرضه شده است.
پیش شماره ۰۹۹۰ براي سیم كارت هاي اعتباري است 

و از مهر ماه ۱۳۹۴ عرضه شده است.
پیش شماره ۰۹۱۹ نیز قدیمي ترین پیش شماره براي 

سیم كارت هاي اعتباري همراه اول است.
در نهایت تمامي پیش شماره هاي اعتباري و دایمي در 
ذیل برند همراه اول قرار دارند و بطور مش��ابه از امتیاز 

معتبر بودن اپراتور بهره مي برند.  سیم كارت هاي جدید 
در تمامي درگاه هاي فروش همراه اول در سراسر كشور 
http: //sim.mci. شامل، سامانه گلچین به آدرس

ir، فروشگاه هاي همراه اول، نمایندگان و فروشگاه هاي 
مجاز فروش و دفاتر خدمات مشتركین تلفن همراه و 

ثابت عرضه مي شوند.
 اطلاع��ات بیش��تر در ای��ن رابط��ه در آدرس

https: //www.mci.ir/new-number در 
دسترس است.

تنها راه رشد و توسعه دانش روابط عمومي علم گرایي و توجه به اصول علمي است

راه هاي دستیابي به موفقیت پایدار
مسیرهاي علمي چراغ هاي فروزان موفقیت هستند و 
اگر جامعه اي بخواهد به موفقیت دست یابد، باید مسیر 

خود را از طریق این مشعل هاي فروزان دنبال كند.
دبیر علمي كنفرانس رویكردهاي نوین روابط عمومي 
ضمن بیان این مطلب افزود: مسیرهاي علمي چراغ هاي 
فروزان موفقیت هس��تند و اگر جامع��ه اي بخواهد به 
موفقیت دست یابد، باید مس��یر خود را از طریق این 
مشعل هاي فروزان دنبال كند. محمد مهدي فتوره چي 
كه در جمع اساتید و بزرگان روابط عمومي كشور سخن 
مي گفت ادامه داد: كارگروهي بر اساس اصل احترام و 
حفظ منافع و خواس��ت هاي همگان در مراحل بعدي 

موفقیت قرار دارند.
اولین جلس��ه كمیته راهبردي كنفرانس منطقه اي 
رویكرده��اي نوین رواب��ط عمومي ای��ران با حضور 
اس��اتید مطرح و برتر دانش ارتباطات و روابط عمومي 
كشور برگزارر ش��د. در این جلس��ه كه تعداد ۱۵ نفر 
از متخصصان و اس��اتید مطرح دانش روابط عمومي 
صاحب نام حضور داش��تند، هادي زمان��ي به عنوان 
رییس شوراي سیاست گذاري ضمن ارایه گزارشي از 

رویدادها و عملكردهاي انجام ش��ده گفت: معتقدیم 
روابط عمومي فرتر از س��ازمان دانش زندگي اس��ت و 
این توانایي را دارد تا با حل مش��كلات امروز جامعه ما 
قدم از سازمان بیرون نهاده و به رسالت اجتماعي خود 
عمل نماید. همه بزرگ��واران مي دانید همان گونه كه 
راجرز مطرح كرده است بدون وجود یك فرض علمي 
كارا واندیشه و توانمندي ها قادر به همگرایي براي حل 
مشكلات نخواهند بود . از سوي دیگر نیك مي دانید كه 
پس از دوران اصلاحات، هنر هشتم دستخوش فرصت 
طلبي ها و كاسبي هاي مختلفي شده است كه نه رویه اي 
علمي دارند و نه به دنبال ایجاد فضایي علمي براي جذب 
و شناسایي نخبگان، جوانان و دانش پژوهان این عرصه 
هستند و تنها با برگزاري همایش هایي مقطعي و فاقد 
محتواي علمي مورد تایید و اس��تفاده از اساتید خارج 
از دانش روابط عمومي س��عي در جذب كارشناسان و 
مدیران روابط عمومي دس��تگاه ها كه عموما هم فاقد 
دانش اولیه این حوزه هس��تند كرده و با رقم هاي قابل 
توجه سود سرشاري را عاید خود مي كنند. به نظر بنده 
وقت آن رسیده تا كنفرانسي علمي پژوهشي با هدف 

هم افزایي و تولید آثار فاخر علمي و شناسایي نخبگان و 
فعالان و محققان این عرصه با تحلیل گذشته؛ سطحي 
كیفي را براي آینده ترسیم كند و این ممكن نیست مگر 
با حضور شما بزرگواران و اساتید مولف و صاحب سبك.

در ادامه جلس��ه فتوره چ��ي در جای��گاه دبیرعلمي 
كنفرانس ضمن بررسي وضعیت موجود روابط عمومي 
كشور گفت: كم كم ناامیدي از اینكه نتوانیم همایشي 
علمي كه در آن فرضیه هاي جدید دانش روابط عمومي 
مطرح شود و سوالات بسیار این عرصه پاسخ داده شود 
بر همه ما مس��تولي ش��ده بود تا اینكه رییس شوراي 
سیاست گذاري كنفرانس، با طرح موضوع كنفرانس 
رویكردهاي نوین روابط عمومي ایران ابتكار عمل را به 
دست گرفته و پیشنهادشان را مطرح كرد و هم اكنون 
این فرصت مهیاست تا جایگاهي در خور براي همگرایي، 
نقد اندیشه هاي نو و طرح فرضیات جدید را تجربه كنیم.

محسن حاج محمدي دبیر اجرایي كنفرانس نیز ضمن 
ارایه گزارشي از روند برگزاري كنفرانس اول در اصفهان 
و روند تشكیل خانه ارتباطات تاكید كرد: با ایجاد رویه اي 
علمي بستري هم افزا براي رشد و توسعه دانش روابط 

عمومي ایجاد كنیم.
در ادامه نشس��ت، اس��اتید حاضر در جلس��ه به طرح 
دیدگاه هاي خود پرداختند كه همگي بر مواردي چون 
علمي پژوهش��ي بودن، برگزاري شایسته، استفاده از 
ظرفیت هاي منطقه اي و حضور كشورهاي منطقه را 

مطرح كردند.
در جلس��ه كمیته راهبردي كنفران��س تصمیماتي 
چون رویك��رد علمي پژوهش��ي كنفران��س، فضاي 

گفتمان سازي، جریان س��ازي و تولید محتوا در حوزه 
ارتباطات، توجه به همگرایي و حضور همه اركان فعال 
حوزه روابط عمومي كشور در كنفرانس، تقویت بنیه 
علمي و عملي در این حوزه و ارتقاء س��طح علمي این 
رویداد كم سابقه، رس��یدگي به موضوعات مشكلات 
صنفي، مشكلات رسانه ها و روابط عمومي، مشكلات 
كیفي منابع انساني روابط عمومي و موضوعات آموزشي 

مورد تصویب قرار گرفت.

بي مهارتي، اصلي ترین علت آمار 
بالاي فارغ التحصیلان بیكار

چهارمحال و بختياري|
مدیركل تع��اون ، كار و رفاه 
اجتماع��ي چهارمح��ال و 
بختیاري گفت: بیشترین 
نیروي متقاضي كار، جوانان 
و فارغ التحصیلان دانشگاهي 
هستند و متاسفانه یكي از 
معضلات موجود، بي مهارتي اف��راد با مدارك علمي و 
دانشگاهي بوده كه لازم است مهارت لازم به دانشجویان 
داده ش��ود و این امر مدنظر دانشگاه ها قرار گیرد. سید 
حفیظ الله فاضلي در گفت وگو با ایسنا، اظهار كرد: نرخ 
بیكاري موجود در چهارمحال و بختیاري در كشور و دنیا 
كم نظیر است كه دلیل آن این بوده كه بیشتر به آمار و 

ارقام اشاره شده و به واقعیات توجه نشده است.
وي با اشاره به اینكه دولت متولي ایجاد اشتغال در كشور 
است، تصریح كرد: در اذهان برخي از مسوولان این امر به 

گونه اي دیگر مطرح مي شود.

 پایه هاي مالیاتي باید تقویت و 
از فرار مالیاتي جلوگیري شود

قزوين|در شرایطي كه 
بس��یاري از كارشناسان 
بهب��ود  ض��رورت  ز  ا
ش��اخص هاي مالیات��ي 
و جلوگی��ري از فرارهاي 
مالیاتي صحبت مي كنند، 
رییس كمیس��یون اصل 
۹۰ مجلس مي گوید: براي تامین هزینه هاي كشور 
با تقویت پایه هاي مالیاتي و جلوگیري از فرار مالیاتي 
مي توان از فشار بیشتر روي مردم عادي جلوگیري 

كرد.
به گزارش مهر، داود محمدي در كارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید كه دیروز در اس��تانداري قزوین 
برگزار شد اظهار داشت: وضعیت كشور به گونه اي 
است كه در س��ال آینده احتمال مي رود مشكلات 
بیشتر شود لذا باید با تدبیري براي حل چالش هاي 

آینده اقدام كنیم.

 بنادر گیلان نقش بیشتري
در تجارت خارجي ایفا كنند

گيلان| استاندار گیلان 
گف��ت: لازم اس��ت بنادر 
كاس��پین، انزلي و آستارا 
نقش��ي جدي تر و بیشتر 
در تج��ارت خارحي ایفا 
كنن��د و ای��ن آمادگي در 
استان وجود دارد و در حال 
افزایش و توس��عه اس��ت. به گزارش ایرنا مصطفي 
س��الاري دیروز اظهار داشت: این محموله از طریق 
قطار از كشور چین و سپس قزاقستان و نیز در ادامه از 
بندر آكتائو به صورت دریایي به بندركاسپین حمل 
شده است. او كریدور جدید تجاري چین ، قزاقستان، 
ایران را یك فرصت براي ایران اسلامي عنوان كرد و 
با تقدیر از تلاش هاي سازمان منطقه آزاد انزلي براي 
فعال سازي این كریدور افزود: محدودیت هاي جدي 
كه بعضاً بنادر جنوبي با آن مواجه مي شوند، در این 

مسیر وجود ندارد.

تخفیف 90 درصدي صدور پروانه 
در برخي پهنه هاي شهر مشهد

خراسان رضوي| معاون 
شهرس��ازي و معم��اري 
شهرداري مشهد از ارایه 
تخفی��ف ۹۰ درصدي در 
ص��دور پروان��ه در برخي 
پهنه ه��اي خاص ش��هر 

مشهد خبر داد.
به گ��زارش ایلن��ا محمدرضا حس��ین نژاد با بیان 
ای��ن مطلب در نشس��تي ك��ه با حض��ور فعالان و 
سرمایه گذاران حوزه س��اخت و ساز در منطقه ۱۰ 
شهرداري مشهد برگزار شد، در خصوص پهنه هایي 
كه طرح جامع نتوانس��ته فضاهاي خدماتي آنها را 
تعیین كند، گفت: اگر توس��عه گران تمایل به ورود 
در این محدوده ها را دارند، با توجه به مكانیزمي كه 
در آینده تایید نهایي و ابلاغ خواهد شد، مي توانند از 
تخفیف ۹۰ درصدي در صدور پروانه بهره مند شوند 

تا توسعه متوازن در این محدوده ها نیز به وجود اید.

مدیران باید درصدد تنوع بخشي 
به تامین منابع مالي برآیند

ن  و مع��ا | ن صفها ا
برنامه ری��زي و اقتص��ادي 
وزارت نی��رو در جلس��ه 
شوراي هماهنگي مدیران 
وزارت نی��رو در اصفه��ان 
گفت: مدیران ش��ركتهاي 
تابع وزارت نیرو باید درصدد 
تنوع بخشي به تامین منابع مالي برآیند چراكه همه ساله 
بودجه عمومي دولت محدودتر مي ش��ود به طوري كه 
اجراي پروژه هاي آب وبرق تنها از طریق منابع مالي دولتي 
شاید ده ها سال به طول بیانجامد. به گزارش »تعادل« 
محسن بختیارامسال را یكي از سال هاي چالش برانگیز 
براي وزارت نیرو دانس��ت و عنوان كرد: در سال جاري 
وزارت نیرو براي تامین آب و برق مردم در سراسر كشور با 
چالش هاي متعددي مواجه بود كه خوشبختانه با تعهد و 
تخصصي كه كاركنان در این وزارتخانه از خود نشان دادند 
توانستیم بر مشكلات در تابستان سال جاري غلبه كنیم.
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سیزدهمین كمیسیون بازار 
سرمایه، بیمه و بانك اتاق تعاون 

سیزدهمین نشست كمیس��یون بازار سرمایه، 
بیمه و بانك اتاق تعاون ایران با حضور نمایندگان 
اتاق هاي تعاون سراسر كشور با ۲ دستور برگزار 
شد. به گزارش تعادل از پایگاه اطلاع رساني اتاق 
تعاون ایران، سیزدهمین نشست كمیسیون بازار 
س��رمایه، بیمه و بانك اتاق تعاون ایران با هدف 
بررسي مشكلات تامین مالي بخش تعاون )بازار 
سرمایه- بازار پولي، بانكي و فاینانس( و بررسي 
پیشنهادات اصلاحي كمیس��یون در خصوص 
اصلاح لایحه قانون بودجه سال ۱۳۹۸برگزار شد.

در این نشست كه نمایندگان بانك مركزي، بیمه 
تع��اون و وزارت امور اقتص��ادي و دارایي حضور 
داشتند احیا و نوع نگاه دولت به حوزه تعاوني هاي 
اعتبار، مشكلات موجود و بررسي میزان بودجه 
اختصاص یافته به این بخش مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت. تشكیل یك كارگروه ویژه در خصوص 
آموزش و آش��نا كردن تعاوني ها و اتحادیه هاي 
بخش تعاون براي ورود به بازار س��رمایه و بورس 
همچنین تهیه لیست نمونه هاي موفق بانك ها 
و موسس��ات اعتباري تعاوني از واحد بین الملل 
اتاق تعاون از مهم ترین مصوبات این نشست بود.

دستگاه قضایی با اصل کنسرت 
سالم مخالفتی ندارد

 مشهد| رییس کل دادگستری خراسان رضوی 
گفت: دستگاه قضایی همیش��ه اعلام کرده که 
با اصل کنسرت به صورت س��الم و کنترل شده 

مخالف نیست.
حجت الاس��لام علی مظفری دیروز در دیدار با 
اس��تاندار خراس��ان رضوی گفت : همه که ما را 
می بینن��د، در ابتدا از کنس��رت و علی مطهری 
می پرسند، اما دستگاه قضایی همیشه اعلام کرده 
که با اصل کنسرت به صورت سالم و کنترل شده 

مخالف نیست.
وی تاکید کرد: دعوت از علی مطهری به مشهد نیز 
توسط مجموعه ای که اصلا مجوز قانونی نداشت، 
انجام شد. همچنین به خاطر وجود سابقه ای در 
رفتارهای مطهری در دیگر شهرها، دغدغه هایی 
داشتیم. بر خلاف تذکرات ما، این موضوع جدی 
گرفته نشد و از او دعوت کردند که در نهایت سبب 

لغو شدن سخنرانی او شد.

 منشاء بوی نامطبوع تهران 
پیدا نشد

تهران| مدیرکل محیط زیست استان تهران از 
پیدا نشدن منشاء دقیق بوی نامطبوع تهران خبر 
داد و گفت: با نظر اعضای کارگروه و دستگاه های 

مرتبط این پرونده مختومه اعلام شد.
کیومرث کلانتری در حاش��یه کارگروه کاهش 
آلودگی ه��وای تهران در جم��ع خبرنگاران در 
خصوص بوی نامطبوع دو هفته گذشته پایتخت 
گفت: حدس هایی برای منش��اء این بو به دلیل 
شبکه گاز و یا فاضلاب و یا عوامل دیگر مطرح و 
بررسی شد، اما از نظر کارشناسی نتوانستیم، به 
نتیجه برسیم که علت دقیق بوی نامطبوع تهران 

چه چیزی بود.
وی گفت: به ای��ن دلیل با نظر اعضای کارگروه و 
دستگاه های مرتبط پرونده بوی نامطبوع تهران 

مختومه اعلام شد.

بهبود سرمایه گذاری در استان 
یزد بر پایه قانون

يزد|رییس کل دادگس��تری استان یزد با بیان 
اینکه مس��وولان باید فارغ از دید و نگاه سیاسی 
در راس��تای خدمت به مردم تلاش کنند گفت: 
بهبود سرمایه گذاری در استان یزد بر پایه قانون 

خواهد بود.
محمدرضا حبیبی، در دیدار با استاندار یزد اظهار 
داشت: بدنبال سیاست های اقتصادی در خصوص 
گسترش و جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، 
مسئولان ارش��د و مدیران دستگاه های اجرایی 
استان یزد، بحث توسعه سرمایه گذاری را دنبال 
کنند. حبیبی ب��ا بیان اینکه مباحث اقتصادی و 
ارتقای وضعیت معیشت مردم از موضوعات مهم 
و اساسی استان است اضافه کرد: با مشارکت همه 
جانبه مسئولان در استان می توان رفاه بیشتر را 
برای مردم ارمغان آورد و گذر از تنگناهای مالی 

و اقتصادی را با  برنامه قوی و مدون دنبال کرد.

سرپرست دانشگاه ولیعصر 
رفسنجان منصوب  شد

كرمان| وزیر عل��وم، تحقیقات و فناوری، منصور 
غلامی در حکمی حسن رنجبر عسکری را به عنوان 
سرپرست دانش��گاه، ولی عصر رفسنجان منصوب 
کرد. حسن رنجبر متولد سال ۱۳۳۹ در شهرستان 
رفس��نجان، مدرک دکت��ری فیزیک نظ��ری را از 
دانشگاه شیراز کسب کرد و هم اکنون استاد گروه 
فیزیک دانشکده علوم پایه دانشگاه، ولی عصر )عج( 
رفسنجان اس��ت. وزیر علوم در نامه ای جداگانه از 
تلاش ه��ای محمدعلی دهقان رییس س��ابق این 

دانشگاه تقدیر کرد.

چهرههاياستاني
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مصوبه هاي جديد كميسيون تلفيق بودجه با واكنش هاي اعتراضي پزشكان همراه بود

سرپرست وزارت بهداشت مطرح كردمعاون اداري - مالي سازمان تامين اجتماعي اعلام كرد

سردار حسين اشتري، فرمانده نيروي انتظامي اعلام كرد

اصلاح مشروط قيمت داروآغاز واريز بسته حمايتي به حساب بيمه شدگان تامين اجتماعي

نصب دوربين روي لباس پليس نيازمند تامين اعتبار

شفافيت مالياتي به پزشكان رسيد
ريحانه جاويدي|

طبق قانون بودجه سال جاري 6/6 درصد كارگران 
و كارمندان��ي ك��ه حقوقي بي��ن دو ميليون و 300 
هزار تا ش��ش ميلي��ون و 900 هزار توم��ان دارند، 
مشمول پرداخت ماليات شده كه بلافاصله در فيش 
حقوقي ماهانه ش��ان لحاظ مي شود اما در اين ميان 
برخي مش��اغل پردرآمد مانند پزشكان سال هاست 
ب��ا ترفندهاي مختل��ف از جمله ممانع��ت از نصب 
دستگاه كارتخوان زير بار پرداخت ماليات نمي روند. 
با اين حال در راس��تاي شفاف سازي نظام مالياتي، 
اين بار نوبت به پزشكان رسيد و بر اساس دو مصوبه 
كميسيون تلفيق بودجه 98، پزشكان بايد اقدام به 
پرداخت ماليات كنند. اين موضوع س��بب اعتراض 
جامعه پزشكي كشور ش��ده است كه معتقدند نگاه 
تجاري به حرفه پزش��كي از قداست آن مي كاهد. از 
طرف ديگر مشخص نيست مالياتي كه قرار است از 
پزشكان گرفته شود، در كدام بخش هزينه مي شود، 
آيا قرار است در بخش بهداشت و درمان خرج شود 

يا به بخش هاي ديگر تزريق مي شود.

   جزئيات مصوبات 
در تنگناهاي مالي، كش��ور مجبور مي شود قوانين 
ب��ا كيفيت تري تصوي��ب كند از اي��ن رو در جريان 
قانون بودج��ه 98، مجلس به فكر تصويب بندهايي 
در قانون است كه بتواند تأمين مالي پايدار را تضمين 
كند. يك��ي از آنها، مصوب��ه اي در رابطه ب��ا ماليات 
پزشكان است. در مصوبه نخست كميسيون تلفيق 
درباره ماليات پزش��كان، مقرر شد تمامي صاحبان 
حرف و مش��اغل پزشكي، دامپزش��كي، داروسازي 
و پيراپزش��كي كه مجوز فعاليت آنها توسط وزارت 
بهداش��ت، نظام پزش��كي يا نظام دامپزشكي صادر 
مي ش��ود موظف هس��تند از پايانه هاي فروشگاهي 
اس��تفاده كنند. و طبق مصوبه دوم هم قرار اس��ت 
تمامي مراك��ز درماني كه صورت حس��اب بيمار را 
صادر مي كنند 10 درصد از مبلغ دس��تمزد پزشك 
را مس��تقيما به حساب س��ازمان امور مالياتي بابت 
علي الحس��اب مالي��ات آن پزش��ك واري��ز كنند. 
در واقع، براس��اس مصوب��ه اول پزش��كان ملزم به 
اس��تفاده از پايانه هاي فروشگاهي يا همان دستگاه 
كارتخوان در مطب خواهند ش��د و براساس مصوبه 
دوم ماليات علي الحس��اب 10 درص��دي از درآمد 
پزش��كان در مراكز درماني برداشته مي شود. نكته 
قابل توجه در هر دو مصوبه كميس��يون تلفيق اين 
است كه موجب ش��فافيت درآمد پزشكان مي شود 

و جلوي فرار مالياتي گس��ترده آنه��ا را مي گيرد كه 
البته اين موضوع جامعه پزش��كان را آشفته كرده و 
با واكنش هايي از س��وي آنها همراه بود. اعتراضات 
به نامه نگاري ظفرقندي سرپرس��ت سازمان نظام 
پزشكي به رييس كميس��يون بهداشت، نامه دكتر 
حائري��ان از نظام پزش��كي اس��تان يزد ب��ه رييس 
كميس��يون بهداش��ت، طومار و جمع آوري امضاء 
انجم��ن دندانپزش��كي، نامه رييس نظام پزش��كي 
گرگان به رييس كميسيون تلفيق رسيد كه البته اين 
فشارها از س��وي جامعه پزشكان در مقابل پرداخت 
ماليات حركت تازه اي نبوده و پيش از اين هم هرگاه 
صحبت از ش��فافيت مالي اين قشر از جماعه مطرح 
مي ش��د، اعتراضات اينچنيني ب��ه راه مي افتاد. اين 
واكنش ه��ا در حالي اس��ت كه بر اس��اس آمارهاي 
سازمان امور مالياتي، ميزان ماليات پرداختي توسط 
پزشكان در سال گذشته، حدود 150 ميليارد تومان 
بوده است كه براس��اس گزارش مركز پژوهش هاي 
مجلس درباره لايحه بودجه 98 كه اوايل دي منتشر 
ش��د، مقدار واقعي ماليات پزشكان در سال حداقل 
حدود 6700 ميليارد تومان تخمين زده مي ش��ود. 
به عبارت ديگر، ميزان فرار مالياتي پزشكان حداقل 

به حدود 6500 ميليارد تومان مي رسد.

   ابهام در مصوبه هاي جديد
با وجود آنكه قرار اس��ت اي��ن دو مصوبه نظام مالي 
پزش��كان را به سمت شفاف س��ازي ببرد اما برخي 
اعضاي كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي، معتقدند، مصوبات كميسيون تلفيق بودجه 
داراي ابهام اس��ت و بسياري از نكات مهم در اين دو 
مصوبه مورد غفلت واقع ش��ده است. محمدحسين 
قرباني، نايب رييس كميس��يون بهداشت و درمان 
مجلس ش��وراي اس��لامي، درباره اي��ن موضوع به 
»تعادل« گفت: »در اينكه جامعه پزشكي بايد ماليات 
پرداخت كند، هيچ شكي نيست اما تا امروز هم اوضاع 
به اين شكل نبوده كه اين گروه از ماليات فرار كنند. 
جامعه پزشكي بايد در چارچوب قانون ماليات خود 
را بپ��ردازد اما در دو مصوبه تازه كميس��يون تلفيق 
بودجه، س��ازماني كه قرار است اين مصوبات را اجرا 
كرده و بر اجراي آن نظارت كند مش��خص نيست. 
ض��رورت دارد كه براي تعيي��ن تكليف اين موضوع 
جلس��ه اي با حضور مس��وولان وزارت بهداش��ت، 
نمايندگان مجلس و اعضاي س��ازمان نظام پزشكي 
برگزار ش��ود تا مصوبه ه��ا هم م��ورد توافق جامعه 

پزشكي باشد و هم ابهاماتش برطرف شود.«

او افزود: » از ط��رف ديگر در جزئيات اين دو مصوبه 
مشخص نش��ده كه نحوه دريافت و زيرساخت هاي 
لازم ب��راي اجراي اي��ن طرح چه چيزهايي اس��ت. 
ضمن اينكه بايد توجه كرد اگر ش��بهه فرار مالياتي 
پزشكان مطرح است، دليل اصلي آن سيستم مالياتي 
غيراستاندارد و غيراصولي كشورمان است. علاوه بر 
پزشكان در ش��رايط فعلي جامعه شاهد آن هستيم 
كه وكلا هم رقم هاي نجوم��ي از مراجعان دريافت 
مي كنن��د اما هيچ نه��ادي بر آنها نظ��ارت ندارد يا 
جامعه مهندسي كشور كه گاه به فروش حق امضا رو 
مي آورند اما هيچ نهاد و سازماني بر پرداخت ماليات 
اين اقش��ار نظارت نمي كند، نمي شود انگشت اتهام 
را به سمت مش��اغل نشانه گرفت بلكه نظام مالياتي 
ما هنوز بعد از 40 س��ال اس��تاندارد نشده، سيستم 
جامع مالياتي نداريم و هنوز هم براي دريافت ماليات 
كارشناسان امور مالياتي به صورت سليقه اي ماليات 

را تعيين مي كنند.«
قرباني بيان كرد: » نكته ديگري كه درباره دو مصوبه 
جديد كميس��يون تلفيق بايد به آن اشاره كرد، اين 

اس��ت كه بطور دقيق مشخص نيس��ت اين مالياتي 
كه از پزش��كان گرفته مي شود، قرار است صرف چه 
اموري ش��ده و كجا هزينه شود. اگر هم قرار باشد از 
پزشكان ماليات دريافت كنيم بايد رقم به دست آمده 

را صرف اجراي طرح تحول سلامت كنيم.«
نايب رييس كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس 
شوراي اسلامي، در پاسخ به اينكه 10 درصد ماليات 
تعيين ش��ده در مصوبه كميس��يون تلفيق ش��امل 
حال كدام گروه از درآمدهاي پزش��كان مي ش��ود، 
گفت:»پزشك ممكن است از سه منبع كسب درآمد 
كند. نخس��ت ممكن اس��ت حقوقي باشد كه از كار 
در مراكز دولتي مانند دانش��گاه ها و در قالب استاد 
دانشگاه و س��اير مراكز به دست  آورد، در اين حالت 
كه ماليات بر حقوق مش��خص اس��ت و مانند ساير 

كارمندان دولت از حقوقشان كم مي شود. 
منبع كسب درآمد بعدي پزشكان حضور در مراكز 
درماني دولتي و خصوصي اس��ت مانند جراحان كه 
در اين حالت هم آن مركز درماني بايد درآمد پزشك 
را احصا كرده و ماليات آن را محاسبه كند و به دولت 

بپردازد اما منبع درآمد س��وم پزش��كان حضور در 
مطب هاي خصوصي خودشان است كه در آنجا هم 
بنابر تعرفه هاي پزش��كي تعيين ش��ده بايد از بيمار 
حق ويزيت بگيرند كه مصوبات كميس��يون تلفيق 
بودجه هم شامل اين بخش از درآمد پزشكان است 
كه تعيين كردند 10 درصد آن را بايد در قالب ماليات 

به دولت بدهند.«
البته اين مصوبه ها آنطور ك��ه بايد ضمانت اجرايي 
ندارد چ��را كه ب��ا وج��ود نس��خه هاي آزاد و نبود 
سيس��تم هاي نظارتي، نصب كارتخ��وان به تنهايي 
نمي توان براي ش��فافيت مالي موثر باش��د، شواهد 
نش��ان مي دهد در شرايط فعلي با وجود آنكه برخي 
پزش��كان اقدام به نصب دستگاه كارتخوان كرده اند 
اما بخش��ي از هزينه طبابت خود را به صورت نقدي 
از بيمار دريافت مي كنند، بنابراين به نظر مي رس��د 
تا زماني كه زيرس��اخت هاي طرح تحول س��لامت 
مانند پرونده الكترونيك بيمار اجرا نشود، نمي توان 
اميدي به ش��فافيت كامل در عملكرد مالي جامعه 

پزشكي داشت.

معاون اداري - مالي سازمان تامين اجتماعي از پرداخت نخستين بسته 
حمايتي به بيمه شدگان تامين اجتماعي خبر داد.

رحيم اردلان با بيان اينكه كل رقم پرداختي دولت به سازمان تامين 
اجتماعي براي اولين دوره بسته حمايتي به بيمه شدگان اين سازمان 
1450 ميليارد تومان اس��ت گفت: اين بسته حمايتي به 6 ميليون و 
150 هزار نفر از بيمه شدگان تامين اجتماعي كه درآمد زير 3 ميليون 

تومان دارند، پرداخت مي شود.
او با بيان اينك��ه اين افراد از طريق ديتاي س��ازمان تامين اجتماعي 
شناسايي ش��ده اند اظهار كرد: اين اطلاعات در اختيار وزارت تعاون 
كار و رفاه اجتماعي قرار گرفته و تاييد شده است. رقم اين بسته هاي 
حمايتي در حال حاضر به حساب تامين اجتماعي واريز شده و از امروز 
به حساب بيمه شدگان تامين اجتماعي واريز مي شود. معاون اداري و 
مالي تامين اجتماعي در ادامه تصريح كرد: در صورتي كه تراكنش هاي 
مالي بانك مركزي اجازه دهد، تمام بسته هاي حمايتي امروز به حساب 
بيمه شدگان واريز مي ش��ود و در صورتي كه تراكنش هاي مالي اين 
اجازه را ندهد تا حداكثر فردا اين بسته حمايتي به حساب بيمه شدگان 
تامين اجتماعي واريز خواهد ش��د.اردلان با بي��ان اينكه افراد تحت 
پوشش سازمان تامين اجتماعي بين يك تا 7 ميليون تومان دريافتي 
دارند افزود: بس��ته حمايتي مذكور تنها در اختيار بيمه شدگاني قرار 
مي گيرد كه زير سه ميليون تومان درآمد دارند. تمام اسامي اين افراد 
به سازمان هدفمندي يارانه ها اعلام شده است.او در مورد بيمه شدگان 
آزاد واختياري سازمان تامين اجتماعي نيز توضيح داد: شمول اين افراد 
براي دريافت بسته حمايتي از سوي سازمان هدفمندي يارانه ها بررسي 
مي شود. بعضي از صاحبان مشاغل آزاد واختياري، كارفرما يا صاحب 
كسب وكار جداگانه اي هستند و ممكن است از رديف دريافت كنندگان 
بسته حمايتي حذف شوند. رنج حقوقي اين افراد متغير است واحتمال 

حذف آنها وجود دارد.
معاون اداري- مالي س��ازمان تامين اجتماعي در ادامه از فعال شدن 
سامانه #4*4* از روز دوشنبه براي كسب اطلاع از دليل عدم دريافت 
بسته حمايتي از سوي بيمه شدگان خبر داد و گفت: افراد تحت پوشش 

با استفاده از اين سامانه مي توانند متوجه شوند چرا بسته حمايتي را 
دريافت نكردن��د. اردلان با بيان اينكه كليه افرادي ك��ه از تاريخ اول 
فروردين تا مه��ر 97 حق بيمه خود را به س��ازمان تامين اجتماعي 
پرداخت كرده اند، مشمول اين بسته حمايتي مي شوند افزود: به اين 
ترتيب اگر فردي بعد از مهر ماه جزو مشمولان بيمه تامين اجتماعي 
قرار گرفته باشد، مشمول دريافت بس��ته نخواهد شد. همچنين در 
صورتي كه طي اين مدت 7 ماهه براي مدتي خللي در پرداخت بيمه اين 
افراد ايجاد شده باشد، مشكلي در دريافت بسته حمايتي نخواهد داشت.

او با اشاره به اينكه اين بسته حمايتي مانند يارانه به حساب سرپرست 
خانوار واريز مي ش��ود اظهار كرد: اين بسته حمايتي براي خانوارهاي 
يك نفره يك ميليون ريال، دو نفره يك ميليون و 500 هزار ريال، سه 
نفره دو ميليون ريال، چهار نفره دو ميليون و 500 هزار ريال و پنج نفره 
به بالا سه ميليون ريال است.به گفته او، افرادي كه حق بيمه بيكاري از 
سازمان تامين اجتماعي دريافت مي كنند نيز مشمول دريافت بسته 
حمايتي مي شوند. همچنين در خانواده هايي كه سه نفر مشمول بسته 
حمايتي باشند، يا بازنشسته، تحت پوشش سازمان بهزيستي و كميته 
امداد و ... باشند نيز تنها مشمول دريافت “يك “ بسته حمايتي خواهند 
بود. بسته حمايتي مذكور مانند يارانه ها قابل برداشت است و خانواده ها 

مي توانند هرچه تمايل داشتند با آن تهيه كنند.

تنه��ا 3 درص��د داروه��اي موج��ود در كش��ور وارداتي اس��ت اما 
همين 3 درصد بخش عم��ده اي از هزينه هاي تامين دارو را به خود 
اختصاص داده اس��ت. ازطرفي، پايين نگه داشتن قيمت داروهاي 
داخلي و طلب هاي معوق داروسازان از بيمه ها، وضعيت را با مشكل 
رو به رو كرده اس��ت. افزايش قيمت دارو و البته پوشش آن ازسوي 
بيمه ها، مي تواند هم وابس��تگي به واردات دارو را كاهش دهد و هم 

تكاني به صنعت داروي كشور بدهد. 
سرپرست وزارت بهداشت با بيان اينكه مي توان صنعت دارويي كشور 
را با امكانات موجود ظرف مدت يك سال دگرگون كرد، گفت: قيمت 
داروها نيز بايد اصلاح شود چون انقباضي است، اما مشروط بر اينكه 

بيمه ها هزينه ها را تقبل كنند و باري بر دوش مردم نباشد.
سعيد نمكي با عنوان اين مطلب كه كشور روزهاي سخت اقتصادي 
را طي مي كند، گفت: در نظام س��لامت نيز دچار مشكلاتي هستيم 
و اين امكان وجود دارد كه هر لحظه با گردبادهايي مواجه ش��ويم، 
اما يكي از اركان اصلي مديريت نظام سلامت، سازمان نظام پزشكي 
اس��ت كه بنده شخصا هيچگاه به عنوان يك س��ازمان صرفا مدافع 
حقوق صنف به آن نگاه نكرده ام، بلكه اين س��ازمان صنفي است كه 
سلامت مردم را اداره مي كند و يك رسالت فراسازماني و فراصنفي به 
عنوان طبيب و عضو تيم نظام سلامت بر عهده دارد. سرپرست وزارت 
بهداشت با اشاره به امكان بروز آسيب هاي نظام سلامت از تحريم ها 
افزود: در آينده نيازمند مشاركت بين بخشي عظيمي هستيم كه اگر 
مراقبت هاي لازم را در اين زمينه انجام ندهيم و مشاركت بين بخشي 

را طلب نكنيم، هر روز با يك جريان تازه روبرو خواهيم بود.
او ادام��ه داد: اگر تلاش كنيم تا نظام س��لامت را به مدارس ببريم و 
آم��وزش الگوهاي لازم را از مدارس آغاز كني��م، ديگر نيازي به اين 
نيست كه بار بيماري ها را از طريق ويزيت متخصصان در فيلدهاي 
مختلف پزشكي شناسايي كنيم. نمكي ادامه داد: اگر پزشكي خانواده 
و سيستم ارجاع و نظام پرداخت را مديريت مي كرديم، هزينه هاي 
طرح تحول نظام س��لامت منطقي تر مي ش��د كه ام��روز نيز بايد با 

همكاري و هماهنگي هم به اين مهم بپردازيم. 

بنابر اعلام روابط عمومي س��ازمان نظام پزشكي، سرپرست وزارت 
بهداشت با اش��اره به اينكه بايد از ظرفيت هاي پزشكان عمومي در 
پياده سازي پزشكي خانواده و نظام ارجاع بهره مند شويم، افزود: براي 
تدوين گايد لاين ها بايد س��ازمان نظام پزشكي به عنوان قوي ترين 
ساختار صنفي به ما كمك كند و نيز بايد ساختار مناسب نظارت بر 

گايد لاين ها را براي اجرا در بيمه ها ايجاد كنيم.
وي به مش��كلات حوزه داروسازي نيز اشاره كرد و گفت: در صنعت 
داروس��ازي كش��ور اتفاقات نامباركي رخ داده كه باعث آسيب اين 
صنعت شده است و با واردات دارو صنعت داخلي را لگدمال كرده ايم 
و اين در حالي اس��ت كه حدود 550 ميلي��ون دلار ارز براي داروي 
س��اخت داخل در نظر گرفته ش��ده و حدود 1/3 ميليارد دلار براي 
واردات دارو اختصاص داده ش��ده اس��ت كه توازن و تعادلي در اين 
بين مشاهده نمي شود. نمكي با تاكيد بر اينكه صنعت داروي كشور 
حرف هاي زيادي براي گفتن دارد، تصريح كرد: نه تنها به صنعت دارو 
كمكي نكرده ايم بلكه فيلترهايي هم براي همكاران داروساز ايجاد 
كرديم. البته مي توان صنعت دارويي كشور را با امكانات موجود ظرف 
مدت يك سال دگرگون كرد. قيمت داروها نيز بايد اصلاح شود چون 
انقباضي است، اما مشروط بر اينكه بيمه ها هزينه ها را تقبل كنند و 

باري بر دوش مردم نباشد.

از چند س��ال پيش موضوع نصب دوربين روي لباس 
ماموران ني��روي انتظامي براي سندس��ازي و البته 
كنترل رفت��ار متهمان و ماموران مطرح ش��ده اما با 
اينكه امسال اين كار به صورت پايلوت انجام شد، اما 
نبود بودجه، مانع اجرايي شدن اين طرح شده است. 

فرمانده نيروي انتظامي ادامه روند نصب دوربين روي 
لباس پليس را منوط به تامين اعتبار دانست. سردار 
حسين اشتري در حاشيه حضور در بيست و يكمين 
گردهمايي معاونان اجتماعي ناجا با حضور در جمع 
خبرنگاران، گفت : در حدود 700 كلانتري ما مشاوره 
داير ش��ده اس��ت كه 400 هزار پرونده به اين مراكز 
ارجاع و 70 درصد از آن منجر به صلح و سازش شده 

است. اين موضوع نشان مي دهد كه معاونت اجتماعي 
نقش موثري در كاهش پرونده هاي ورودي به دستگاه 
قضايي و نيز ارتقاي صلح و سازش در پرونده ها داشته 

است.
او با اشاره به اينكه در مراكز مشاوره از ظرفيت همياران 
پليس و پليس هاي افتخاري نيز استفاده خواهد شد، 
در اين باره خاطرنش��ان كرد: بناي ما اين اس��ت كه 
در س��ال 98در  ديگر كلانتري ها نيز مراكز مش��اوره 
و مددكاري را داير كنيم ت��ا خدمات ما افزايش يابد. 
فرمانده نيروي انتظامي در بخش ديگري از سخنان 
خود با اشاره به اينكه بودجه پليس براي ساخت فيلم 
و سريال بودجه محدودي است، گفت : در اين  راستا از 

ظرفيت و همكاري سازمان صدا و سيما، وزارت ارشاد 
و ... استفاده مي كنيم كه البته به ما نيز قول هايي در 
اين زمينه داده شده است كه اميدواريم اين اقدامات 
با هدف پيشگيري از جرايم و آگاهي مردم انجام شود.

او درباره اقدامات پليس در جش��ن چهلمين سالگرد 
شكوهمند انقلاب اس��لامي نيز، خاطرنشان كرد: ما 
علاوه بر اينك��ه وظيفه تامين امنيت اين مراس��م را 
برعهده داريم و همكاران ما در آمادگي كامل به س��ر 
مي برند، تلاش خواهيم كرد تا دستاوردها و يافته هاي 
پليسي خود طي 39 سال از پيروزي انقلاب اسلامي 
را نيز به نمايش بگذاريم. اشتري درباره نصب دوربين   
روي پيراهن هاي ماموران پليس نيز، گفت : ادامه اين 

روند و گسترش آن منوط به تامين منابع و اعتبارات 
لازم است و من اميدوار هس��تم كه اين منابع زودتر 

تامين شود.
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منشا بوي نامطبوع تهران
پيدا نشد

مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران با اشاره 
به اينكه بوي نامطبوع متصاعد شده در تهران مرتبط 
با پس��امدهاي آراد كوه، فاضلاب و گاز نبود، گفت: 
در نهايت نتوانس��تيم براي اين بو منبع مشخصي 

پيدا كنيم.
كيومرث كلانتري در حاشيه جلسه كارگروه كاهش 
آلودگي هواي استان تهران كه در استانداري تهران 
برگزار شد در جمع خبرنگاران درباره منشأ بوي بد 
تهران كه حدود سه هفته پيش احساس شده بود، 
اظهار كرد: براي منشأ يابي اين بو اقدامات گسترده اي 
صورت گرفته است و بلافاصله بعد از اينكه اين بو در 
سطح شهر تهران متصاعد شد، كارگروه ويژه اي شكل 
گرفت. ما از ابتدايي ترين احتمالات ش��روع به كار و 
منشايابي كرديم. هواشناسي نيز گزارش كرد كه هيچ 

تغيير جوي اتفاق نيفتاده است.
او ادام��ه داد: با همكاري ش��ركت آب وفاضلاب نيز 
سيستم فاضلاب شهر تهران چك شد وبه اين نتيجه 
رسيديم كه مشكل از سيستم فاضلاب نيست. شركت 
گاز و آتش نشاني نيز بعد از بررسي خود اعلام كردند 
در آن بازه زماني آتش سوزي يا اتفاق خاص ديگري 
در سطح شهر تهران نيفتاده است.مديركل حفاظت 
محيط زيست اس��تان تهران با بيان اينكه براساس 
اعلام اورژانس نيز در آن بازه زماني كس��ي به دليل 
مشكلات تنفسي ناش��ي از اين بو به بيمارستان ها 
مراجعه نكرده بود، تصريح كرد: درهمان روز كميته 
بحران تشكيل جلس��ه داد و به اين نتيجه رسيديم 
اين بو فقط در بخش هايي از تهران استشمام شده 
و در شهرس��تان هاي ديگر اين اتفاق نيفتاده است. 
طي روزهاي بعد نيز فاضلاب ساختمان پلاسكو و 
پسماندهاي آراد كوه را بررسي كرديم و دوباره به اين 
نتيجه رسيدم كه آنها نيز مشكلي نداشتند.كلانتري 
در ادامه گفت: مركز زمين شناسي زلزله نگاري نيز 
تاييد كرد كه در آن بازه زماني تغييراتي در س��طح 
زمين اتفاق نيفتاده اس��ت بنابراين به نقطه مكاني 
خاصي كه اين بو از آن متصاعد شده باشد، نرسيديم.
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران ادامه 
داد: هفته گذش��ته تيم هاي مش��تركي از محيط 
زيست با پرسش نامه هاي كتبي به صورت ميداني 
با مردم مصاحبه كردند و از آنها پرس��يدند آيا بوي 
در سطح شهر احس��اس كردند يا خير و اگر جواب 
مثبت است حدس مي زنند آن بو چه منشايي دارد. 
بيشترين فراواني پاسخ هاي مردم مربوط به فاضلاب 
و گاز »مركاپتان« ب��ود. كلانتري در پايان گفت: در 
نهايت نيز هيچ يك از دستگاه ها بوي متصاعد شده 
از زيرمجموعه هايي كه در حيطه وظايف آن دستگاه 
اس��ت را تاييد نكرد بنابراين نتوانس��تيم به نقطه 
مشخصي براي منشأ اين بو برسيم. سازمان حفاظت 
محيط زيست دستگاه هاي سنجش كيفيت گاز و 
ذرات را دارد ولي هنوز تجهيزاتي براي س��نجش بو 

نداريم كه بايد آنها را تهيه كنيم.

فعاليت 6  مركز نگهداري زنان 
معتاد در استان تهران

معاون توسعه پيشگيري و درمان بهزيستي استان 
تهران از فعاليت شش مركز درمان و نگهداري از زنان 
معتاد در سطح استان تهران خبر داد. فرزانه جوادي 
با بيان اينكه ظرفيت مراكز نگهداري از زنان معتاد 
اغلب بين 40 تا 60 نفر است، به ايسنا گفت: تعداد 
افرادي كه در هر مركز نگهداري مي شوند براساس 

دستورالعمل به متراژ ساختمان بستگي دارد.
او با بي��ان اينكه در حال حاضر حدود ش��ش مركز 
نگهداري در اس��تان تهران ويژه نگهداري و درمان 
زنان معتاد موجود است، افزود: درمورد تاسيس اين 
مراكز و صدور پروانه از سوي بهزيستي -در صورت 
رعايت شرايط و دستور العمل ها- مانعي وجود ندارد. 
افراد متقاضي تاسيس مركز نگهداري از زنان معتاد 
براي گرفتن مجوز بايد به سازمان بهزيستي مراجعه 
كنند. معاون توسعه پيشگيري و درمان بهزيستي 
اس��تان تهران اظهار كرد: به اين ترتيب افرادي كه 
مكاني را در اختيار دارند و متقاضي تاس��يس مركز 
درمان اعتياد هستند، مي توانند با مراجعه به سازمان 
بهزيستي درباره پروتكل ها و شرايط مورد نياز مراكز 
مطلع شوند و سپس براي اين موضوع اقدام كنند. اين 
افراد گاهي هم مي توانند براساس تفاهم نامه ها مكاني 
را از شهرداري بگيرند. البته اين موارد خيلي كم است 
و شهرداري تاكنون مكاني را براي نگهداري از زنان 
معتاد اختصاص نداده است.جوادي در ادامه تاكيد 
كرد: البته شهرداري تهران خودش دو “سامان سرا 
“ ويژه زنان معت��اد دارد كه يكي از آنه��ا در لويزان 
واقع ش��ده است. كس��اني كه معمولا در اين مراكز 
كار مي كنند، NGO هايي هس��تند كه از سازمان 
بهزيستي مجوز دارند.به گفته وي در حال حاضر يك 
مركز درمان زنان معتاد در شهر تهران و در منطقه 
»چيتگر« مشغول فعاليت است و مابقي اين مراكز 

در شهرستان هاي اطراف تهران هستند.

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

شماره مجوز 1397.5626
نوبت اول

آگهی عمومی ارزيابی کيفی مناقصه گران
مناقصه يک مرحله ای شماره 97/365م م
خريد 800  هزار کيلوگرم نيتروژن مايع

ن شرکت نفت وگاز اروندا

ش�رکت نفت و گاز اروندان )خريدار( در نظر دارد خدمات موضوع فوق را 
از طريق شرکت های تامین کننده  و داخلی واجد صلاحیت تأمین نمايد 
لطفاجهت کسب اطلاعات بیش�تر  و چگونگی حضور دراين مناقصه به 
وب سايت شرکت نفت و گاز اروندان به آدرس AOGC.irمراجعه فرمايید .

روزنامه تعادل : نوبت اول 97/10/30    نوبت دوم :97/11/7

روابط عمومی شرکت نفت و گاز اروندان

شرکت ملي نفت ايران



گزارش 13 راهوشهرسازي

»تعادل« بهترين راهكار براي تعادل بخشي بازار مسكن را بررسي مي كند 

در پارلمان شهري پايتخت تصويب شد

فن مقابله با تنگناي مالي متقاضيان مسكن

استفاده از ظرفيت سمن ها در برنامه ريزي شهري

دماي ۲۷ استان، امروز زير صفر مي رودانتقاد از بودجه حمل ونقل در سال 98 

گروه راه و شهرسازي|زهره علامي|
اگرچه وزير راه و شهرس��ازي در تازه ترين اظهاراتش، 
مديريت عرضه و تقاضا را بهترين راهكار براي متعادل 
كردن بازار مسكن معرفي كرد، اما در بخش ديگري از 
گفته هاي خود اعلام كرد كه طبق آناليزهاي صورت 
گرفته، در پايتخت و كلان شهرها جمعيت از دهك ۸ 
به پايين نمي توانند خانه مناسبي براي خود خريداري 
كنند، اگرچه در برخي شهرهاي كوچك تر اين فاصله 

به دهك هاي ۵ به پايين مي رسد.
درحالي كه محمد اس��لامي معتقد است، با مديريت 
عرضه و تقاض��ا و حمايت از دوطرف مي توان ش��اهد 
بهبود بازار مس��كن باشيم اما جهش قيمت مسكن از 
ارديبهشت ماه و رشد 70 تا ۸0 درصدي قيمت مسكن 
طي 9 ماه اخير نس��بت به مدت مشابه سال گذشته، 
موجب ش��ده كه توان مالي متقاضيان خريد مسكن 

به شدت كاهش يابد.
با كاهش توان مالي خانوارها آنه��ا يا مجبور به خريد 
مسكن در مناطقي ارزان قيمت تر از مناطق مورد نظر 
خود شدند يا اينكه به ادامه مستاجري رضايت دادند. 
طبق پيش بيني كارشناس��ان طي ماه هاي آينده هم 
شاهد كاهش قيمت مسكن نخواهيم بود و قيمت هاي 
سرسام آور كنوني به دل و جان بازار نشسته است. پس با 
اين شرايط چه راهكاري براي خانه دارشدن متقاضيان 

خريد مسكن وجود دارد؟
آيا صرفا مديريت عرضه و تقاضا جوابگو است؟ يعني در 
شرايط كنوني و باتوجه به كمبود واحدمسكوني مناسب 
براي متقاضيان واقعي مسكن، اگر حجم ساخت و سازها 
افزايش يابد، ش��اهد صاحبخانه شدن حجم بالايي از 
خريداران خواهيم بود و مشكل مردم رفع خواهد شد؟ 
به نظر مي رسد كه اين تصميم، با فرض تقويت قدرت 
خريد متقاضيان، در دوس��ه سال آينده نتيجه بخش 
باشد زيرا ساخت مسكن حداقل 1۸ ماه تا 2 سال زمان 
مي برد و در شرايط كنوني نتواند تاثيري بر بازار داشته 
باشد. اگرچه همين راهكار هم در صورت اجرايي شدن 
مي تواند كمك ش��اياني به خانه دارشدن متقاضيان 
مس��كن كند. در عين حال، بايد گفت ك��ه تورم زياد 
مسكن ناشي از شرايط اقتصاد كلان است. شرايطي كه 
به نابرابري بيش از پيش درآمدي و ثروت در ميان افراد و 
اقشار جامعه دامن زده و مي زند. از همين رو، در صورتي 
كه اين شرايط تعديل نشود،  مشكل مسكن همچنان 
طي سال هاي آينده، مهم ترين دغدغه خانوارهاي ايراني 
باقي خواهد ماند و بخش بزرگي از درآمدهاي آنان را به 

خود اختصاص خواهد داد.

    اثر افزايش عرضه در سال 1400
حسن محتشم، عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان 
تهران درب��اره تاثير مديريت عرض��ه و تقاضا بر بازار 

مسكن، تعادل مي گويد: در صورتي كه تلاش شود بين 
عرضه و تقاضا توازن برقرار شود بازار مسكن متعادل 
مي شود زيرا هم ساخت و ساز افزايش مي يابد و هم از 
سوي ديگر با ارايه تسهيلات به خريداران شاهد بهبود 
بازار مس��كن خواهيم بود، اگرچه اين تاثير مديريت 

درسال هاي آينده مشخص مي شود.
محتشم ادامه مي دهد: برنامه وزارت راه و شهرسازي 
براي متعادل س��ازي بازار بر اين است كه 400 هزار 
واحد مسكوني ساخته ش��ود كه 100 هزار در بافت 
فرسوده و 100 هزار در مناطق روستايي و 200 هزار 

واحد مسكوني هم در شهرهاي جديد ساخته شود.
به گفته اين فعال بازار مسكن، بايد اين برنامه ها اجرايي 
شود وگرنه ارايه برنامه بدون عملياتي شدن تاثيري 
در بازار مسكن ندارد، دراين ميان مشكلاتي برسرراه 
بازسازي بافت فرسوده وجود دارد زيرا توزيع زمين و 
مشاركت در بافت فرسوده، اراده اي جدي مي طلبد و 
دس��تگاه هاي ذي ربط هم بايد با اين برنامه همكاري 

تنگاتنگ داشته باشند.
او اظهار مي كند: اگرچه مديري��ت عرضه و تقاضا به 
توازن در بازار مسكن كمك مي كند اما، اين مديريت 
مش��كل كنوني بازار را حل نمي كند زيرا اجراي اين 
برنامه ها بيش از يكسال زمان مي برد و نتيجه آن در 
سال 99 و 1400 مشاهده مي كنيم و به تعادل بخشي 

قيمت مسكن كمك مي كند.

    ريشه مشكل مسكن در اقتصاد كلان
محتش��م با اش��اره به اينكه بالابودن قيمت مسكن 
حاصل از مش��كلات موجود در اقتصاد كلان كش��ور 
اس��ت، مي گويد: طي ماه هاي اخير، توان اقتصادي 
خانوارها كاهش يافته اس��ت، علت آن هم بالارفتن 
هزينه زندگي است و در اين ميان سهم مسكن هم در 

سبد هزينه خانوار افزايش يافته است.
اين عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان تهران، بيان 
مي كند: درآمد سرانه ملي كشور پايين است و همين 
درآمد پايين ه��م توزيع عادلانه اي ن��دارد. بنابراين 
اقشار كم درآمد و متوس��ط از منابع كافي پس انداز 
برخوردار نيس��تند كه با بخش يا تمام اين پس انداز 
دركنار تسهيلات بانكي براي خريد خانه اقدام كنند.

محتشم اضافه مي كند: درآمد و پس انداز بسياري از 
متقاضيان مسكن براي خريد كافي نيست و از سوي 
ديگر افزايش وام هم نمي تواند بي حد و حصر باشد زيرا 
متقاضي در بازپرداخت آن با مشكل مواجه مي شود 
بنابراين مديريت عرضه و تقاض��ا به تنهايي جوابگو 
نيس��ت و بايد علاوه بر آن، اين برنامه ريزي مربوط به 
واحدهاي كوچك متراژ متوس��ط قيمت باشد تا نياز 

اقشار متوسط و پايين به مسكن حل شود.
او با اشاره به سياست مناسب ارايه زمين مي گويد: اگر 

دولت، زمين در اختيار شهرداري قرار دهد و ساخت و 
سازهايي انجام دهند كه كوچك متراژ بوده، مشاعات 
آن كم باشد، قيمت مسكن كاهش مي يابد، پس از آن 
بايد 30 تا ۵0 درصد هزينه اين واحدها را از خريداران 
دريافت كنند و مابقي هزينه خانه را به صورت اقساط 

از متقاضي دريافت كنند.
اين فعال بخش مس��كن ادامه مي ده��د: در صورت 
اجراي اين سياس��ت از س��ال 1400 به بعد مي توان 

شاهد بهبود بازار مسكن باشيم.

    توليد مسكن به تنهايي كافي نيست 
محتش��م مي افزايد: توج��ه به توليد مس��كن بدون 
درنظرگرفتن بخش تقاضا، اقدام درس��تي نيس��ت. 
البته ساخت و ساز از انباشت تقاضا جلوگيري مي كند 
اما موضوع اين اس��ت كه هم اكنون 2 ميليون واحد 
مسكوني خالي و از سوي ديگر ميليون ها نفر مستاجر 
داريم نيز بايد مورد توجه قرار بگيرد، بنابراين بايد در 

زمينه توزيع هم برنامه هايي را اجرايي كنيم.
او معتقد است، مناطقي كه براي ساخت و ساز انتخاب 
مي شوند نبايد در كلان شهرها و مناطق گران قيمت 
باشد چون دراين صورت متقاضيان خريد مسكن قادر 
به خريد نخواهند بودند.  گفته محتشم، بايد مناطق 

ارزان قيمت براي ساخت و ساز درنظر گرفته شوند تا 
متقاضيان واقعي توانايي خريد مسكن داشته باشند.

    تله سرمايه گذاري در ساخت و ساز 
جدا از اظه��ارات وزيرراه و شهرس��ازي درباره تعادل 
بخشي به بازار مس��كن با مديريت عرضه و تقاضا كه 
با شرايط كنوني بازار تطابق ندارد، او از توليد مسكن 
لوكس و فوق لوكس در كشور انتقاد مي كند و مي افزايد: 
توليد اين قبيل از مسكن باعث تله سرمايه گذاري در 
كشور شده و كمكي هم به توليد مسكن نخواهد كرد. 
اس��لامي توليد برنامه محور را مهم ترين راهكار براي 
مقابله با اين امر مي داند و مي گويد: با به كارگيري چنين 
روندي سازندگان، مي توانند اميدوار باشند كه در يك 
بس��تر زماني مش��خص گردش سرمايه شان صورت 
گرفته و خواب سرمايه نخواهند داشت و به اين ترتيب 

چرخه توليد هميشه در گردش خواهد بود. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، او با 
تأكيد بر اينكه به عنوان وزارت راه و شهرسازي وظيفه 
قانوني در برابر ساخت مسكن ندارد، تصريح مي كند: 
اين وزارتخانه در ساخت مسكن وظيفه قانوني ندارد 
بلكه بايد در حوزه مسكن بالاتر از ساخت وارد شويم 
و وظيفه اصلي وزارت راه و شهرس��ازي فراهم كردن 

زمينه براي خانه دار شدن مردم و تعادل بخشي عرضه 
و تقاضا مسكن در بازار است.

اين عضو كابينه دولت دوازدهم با اشاره به اينكه فقط 
با سياست ها و برنامه هاي درس��ت و اصولي مي توان 
به عرضه و تقاضاي بخش مس��كن تعادل بخش��يد، 
مي افزايد: بايد به صورتي تعادل در بازار مسكن صورت 
گيرد كه موجب برقراري مناس��ب چرخ توليد در اين 
حوزه شود و اقشار مختلف با سبد درآمدي مشخص 
بتوانند در يك بازه زماني تعيين ش��ده مسكن خود را 

خريداري كنند.
اس��لامي با اش��اره به اينكه بايد بين دول��ت، مردم و 
بخش خصوصي در حوزه مس��كن اعتمادس��ازي به 
وجود آيد، ادامه مي دهد: اگر اعتمادس��ازي صورت 
گيرد به تبع آن برندسازي در اين حوزه اتفاق خواهد 
افتاد و بعد از برندسازي در حوزه مسكن شاهد ايجاد 
ش��ركت هاي توانمند معتبر خواهيم بود كه مي توان 

به آنها تكيه كرد.
او بابيان اينكه بايد با تعاملات سازنده بين دولت، بخش 
خصوصي و مردم دوباره اعتماد عمومي را باصداقت و 
امانت داري جذب كنيم، اظهار مي كند: در اين صورت 
است كه شاهد يك روند فعال براي ساخت وساز مسكن 

خواهيم بود.

گروه راه و شهرسازي| 
بررسي برنامه سوم توسعه شهر تهران كه از يك شنبه هفته 
گذشته آغاز ش��ده بود،  روز گذشته در صحن شورا ادامه 
يافت و در نوبت صبح مواد 70 تا 7۸ برنامه مورد بررسي و 
تصويب قرار گرفت.به گفته علي اعطا سخنگوي شوراي 

شهر بررسي برنامه سوم تا فردا نيز ادامه خواهد يافت.
در ابتدا ماده 70 توس��ط اعضاي شورا مورد بررسي قرار 
گرفت. براس��اس اين ماده، ش��هرداري موظف است به 
منظور بهبود ش��اخص هاي سلامت ش��هري براساس 
برنامه عملياتي و شاخص هايي كه تا پايان سال نخست 
برنامه تدوين و در قالب لايحه به شورا ارايه مي كند، اقدام 
به توس��عه محيط هاي حامي سلامت با تاكيد بر عوامل 
تعيين كننده سلامت شهري و ارتقاي مسووليت پذيري 
اجتماعي از طريق همكاري در اس��تقرار نظام خدمات 
جامع سلامت شهري با مش��اركت دستگاه هاي دولتي 
مربوطه، بخش خصوصي، ش��ركت هاي دانش بنيان در 
حوزه سلامت، سازمان هاي مردم نهاد و انجمن هاي علمي 

كند.اين ماده با 13 راي موافق به تصويب رسيد.
همچنين اعضاي شوراي شهر تهران در ادامه بررسي برنامه 
سوم توسعه شهرداري تهران ماده اي را تصويب كردند كه 
بر اساس آن شهرداري موظف است از ظرفيت سمن ها 

براي برنامه ريزي شهري استفاده كند.
بر اس��اس اين ماده ش��هرداري موظف است به منظور 
بهره مندي از ظرفيت سازمان هاي مردم نهاد فعال شهري 
در حوزه هاي تصميم سازي، برنامه ريزي، اجرا و ديده باني 
نسبت به ساز و كار شفاف براي تعامل دو سويه مديريت 
ش��هري و نهادهاي مردمي اقدام كن��د . در تبصره اين 
ماده آمده است كه شورا بايد نسبت به ارزيابي عملكرد و 
رتبه بندي سازمان هاي مردم نهاد اقدام كند كه اين تبصره 
مورد انتقاد اعضاي شوراي شهر قرار گرفت. حسن رسولي 
در اين باره گفت: ارزيابي سمن ها جزو وظايف شهرداري 
نيس��ت و مغاير وظيفه  ذاتي شهرداري است. همچنين 

توقعاتي را از سوي س��من ها براي شهرداري ورشكسته 
ايجاد مي كند. در حالي كه هر سازماني كه مجوز تشكيل 

سمن ها را مي دهد مسوول رتبه بندي آنها هم هست.
علي اعطا نيز گفت: متولي سمن ها مركز امور اجتماعي 
وزارت كشور است و درست نيس��ت كه مجددا ارزيابي 
و رتبه بندي در شهرداري ايجاد ش��ود. درنهايت با رأي 
اكثريت آراء اين تبصره حذف ش��د و محسن هاشمي به 
ش��وخي خطاب به حجت نظري كه رييس ستاد توان 
افزايي س��ازمان هاي مردم نهاد اس��ت، گفت: از وظايف 

نظري كم كرديم. 
نظري نيز با تريبون خاموش گفت: دوستان مخالف رانت، 
از روي لجاجت اين تبصره را حذف كردند و جاي سوال 
است كه چرا اين تبصره حذف شد. ابراهيم اميني نيز در 
واكنش به اين سخنان نظري گفت: اين چه حرفي است 
كه شما مي زنيد. شما نظرتان يك چيز است و اعضاي شورا 
يك چيز ديگر و نبايد اينگونه سخنان تفرقه انگيز بزنيد.كل 

ماده 72 با حذف تبصره آن به تصويب رسيد و بر اين اساس 
شهرداري موظف است از ظرفيت سازمان هاي مردم نهاد 

در برنامه ريزي هاي شهري استفاده كند.

    ابتر ماندن تنها ماده زنانه 
ماده 76 لايحه سومين برنامه توسعه تهران مشخصا راجع 
به زنان صحبت كرده و او را فارغ از اينكه مادر يا دختر است، 
همسر يا سرپرست خانوار است، مورد دقت قرار مي داد. 
بند 2 ماده 76، راجع به ايجاد نشاط و داشتن يك برنامه 
مش��خص براي ورزش زنان صحبت مي كرد و بند 3 اين 
ماده در ارتباط با پيشگيري از آسيب و در معرض آسيب 
قرارگرفتن آنها بود.اما اعضاي ش��ورا روي خوش نسبت 
به اين دو بند نشان ندادند و اين دو بند را از برنامه حذف 
كردند. اين موضوع انتقاد تند زهرا نژاد بهرام عضو هيات 

رييسه شورا را به دنبال داشت. 
نژاد بهرام در واكنش به ح��ذف دو بند از ماده 76 برنامه 

سوم توسعه ش��هرداري تهران كه در مورد تدوين لايحه 
غني س��ازي اوق��ات فراغت زن��ان و حماي��ت از زنان و 
دختران در معرض آسيب بود، گفت: متاسفانه به دليل 
نامشخص بودن شاخص ها و موازين كه موجب تقويت 
و توانمندس��ازي زنان مي شود، شاهد آن هستيم كه در 
مفهوم حمايت از زنان دچار چالش هستيم.فكر مي كنيم 
كه در حال حمايت از زنان هستيم اما در ايجاد بسترهاي 
عدم حمايت از زنان هستيم و اين در حالي است كه بايد 
به يك مفهوم ذهني درست در خصوص مسائل مربوط 

به زنان برسيم.
به گفته او، در تمام 96 ماده برنامه س��وم توسعه هركجا 
كه بحث ناتواني، كم تواني و آسيب آمده است، از زنان نام 
برده شده است و تنها در ماده 76 زنان به عنوان زن مورد 
توجه قرار گرفته اند و موقعيت انساني زنان در مورد ارتقاي 
سطح مديريتي و شغلي آنها، پيشگيري از بروز آسيب هاي 
اجتماعي، برنامه هاي اوقات فراغت و ... به صورت كاملا 
زنانه و نه در كنار سالمندان، معولان و كودكان و ... مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت و متاس��فانه اين ماده در كمال 

بي مهري ابتر ماند.
نژاد بهرام ب��ا بيان اينكه ما ادعا داريم، مدافع حقوق زنان 
هس��تيم اما متاس��فانه اين دفاعيات ما نه تنها موجب 
توان افزايي زنان نمي ش��ود، بلكه سبب ضعيف تر شدن 
آنها مي ش��ود تصريح كرد: مساله حائز اهميت اين است 
كه متاسفانه يكي از اين تبصره ها به پيشنهاد يك زن عضو 
شورا حذف شد و با اينكه تمام تلاشمان را كرديم تا اين 
ماده زنانه رأي بياورد، اما با كمترين تعداد موافق كه 3 الي 
4 نفر بودند رأي نياورد و زنان ش��ورا هم به اين تبصره ها 
رأي مثبت ندادند. وي با بيان اينكه به نظر مي رسد، بايد 
به يك مفهوم ذهني هماهنگ در خصوص بحث دفاع از 
زنان برسيم گفت: بايد بتوانيم از وضعيت زنان شهرمان 

دفاع كنيم و زير پاي زنان را نكشيم. 
بر اس��اس اين گزارش، ش��وراي ش��هر تهران در نهايت 

شهرداري را موظف كرد نسبت به ايجاد تبعيض مثبت 
جنسيتي،  توانمندس��ازي و فراهم ساختن زمينه هاي 
ارتقاي نقش زنان در مديريت ش��هري با اختصاص 30 
درصد از پست هاي مديريتي به زنان شاغل در شهرداري 

تا پايان برنامه سوم برنامه توسعه پايتخت اقدام كند.
همچنين در اين جلسه ماده 73 كه بر اساس آن شهرداري 
موظف اس��ت تا پايان سال نخست برنامه بازنگري سند 
راهبردي آموزش شهروندي از حيث هدف، محتوا، و ابزار 
لايحه سند جامع آموزش شهروندي را در حوزه ايمني و 
مديريت بحران، محيط زيست پسماند، استفاده از حمل 
نقل عمومي، پرداخت عوارض شهرداري، بازسازي اعتماد 
عمومي و سرمايه اجتماعي، افزايش سواد، بهبود سلامت 
روان بين فردي با تاكي��د بر آموزش كودكان و نوجوانان 

تهيه و به شورا ارايه كند، مورد بررسي قرار داد.
محمد سالاري در جريان بررسي اين ماده عنوان كرد: اين 
ماده بسيار مهم است، چرا كه بسياري از مشكلات شهر 
تهران به دليل نداشتن يك س��ند جامع و اقدام است، از 
اين رو، پيشنهاد مي كنم كه آشنايي با ضوابط شهرسازي 
و معماري به خصوص طرح جام��ع و تفصيلي و تبعات 
تخلفات س��اختماني هم به اين ماده اضافه شود كه اين 

پيشنهاد با 17 راي موافق به تصويب رسيد.
در نهايت به بحث شهر دوستدار كودك نيز پرداخته شد. 
شوراي ش��هر در دوره هاي پيش مصوبه اي تحت عنوان 
شهر دوستدار كودك داش��ت و تعدادي از اعضاي شورا 
به عنوان ناظر اين مصوبه در ستاد وكميته اي به همين 
نام فعاليت مي كنند. برهمين اساس بنا شد در اين رابطه 
اين مصوبه با جديت بيش��تري پيگيري شود و در شهر 
رويدادهايي در حوزه كودكان تعريف شود، پاتوق هايي را 
بطور مشخص به عنوان محل بازي كودكان در محلات 
شهر طراحي شود و همچنين در بحث مبلمان شهري كه 
مورد توجه شهرداري است بطور مشخص با رويكرد شهر 

دوستدار كودك به اين موضوع پرداخته شود.

معاون برنامه ريزي و مديريت مناب��ع وزارت راه از تلاش 
براي دريافت 4 مجوز خاص جهت مسكن مهر خبر داد و 
گفت: بودجه هاي سنواتي حمل ونقل هيچگونه تناسب و 
سنخيتي با انجام تكاليف در برنامه هاي توسعه اي كشور 
ندارد. به گزارش تسنيم، امير اميني اظهار كرد: براي اينكه 
وزارت راه بتواند تعهدات خود در بخش مس��كن مهر را 
ايف��ا كند در حال تلاش براي دريافت 4 مجوز هس��تيم 
بطوري كه اصل و سود تسهيلات مسكن مهر به ميزان ۵ 
هزار ميليارد تومان از بدهي بانك مسكن به بانك مركزي 
بابت اصل س��ود و خطوط اعتباري طرح مسكن مهر به 

دولت منتقل و اين مبلغ به عنوان افزايش سرمايه دولت 
در بانك مسكن تلقي شود، در ازاي آن بانك مسكن اين 
منابع را در راستاي اهداف وزارت راه و شهرسازي در حوزه 
مس��كن هزينه كند. اميني تصريح كرد: هر سازماني در 
حوزه حمل ونقل و مس��كن كه خود را وابسته به بودجه 
دولت كرد تا پايان سال با مشكلات روبرو خواهد شد. پس 
بايد ضمن رهايي از بودجه دولتي به دنبال جذب منابع 
و خصوصي سازي باشيم. اوافزود: مجموع منابع مورد نياز 
براي انجام وظايف وزارت راه و شهرسازي از بودجه عمومي، 
صندوق توسعه ملي، بانك ها و تسهيلات بانكي، منابع 

داخلي شركت ها و سازمان هاي تابعه بطور ميانگين 2۵ تا 
30 هزار ميليارد تومان نياز است.

معاون وزير راه و شهرس��ازي بابيان اينكه »در بخشنامه 
لايحه بودجه 9۸ براي بخش حمل ونقل 4۵00 ميليارد و 
براي بخش مسكن ۵00 ميليارد تومان در نظر گرفته شده 
است« گفت: مجموع اعتبارات وزارت راه و شهرسازي در 
لايحه بودجه 9۸ معادل 7717 ميليارد تومان است كه 
رديف هاي اعتباري پيوست يك، با رشد 9 درصدي 6600 
ميليارد توم��ان و 1000 ميليارد تومان براي رديف هاي 

اعتباري متفرقه در نظر گرفته شده است.

براساس تحليل آخرين داده ها و نقشه هاي پيش يابي 
هواشناسي  امروز )يك شنبه( در 27 استان دماي هوا 

صفر و زير صفر درجه خواهد بود.
همچنين طي 2 روز آينده در اغلب مناطق كشور جوي 
آرام و پايدار پيش بيني مي شود و پيامد آن در شهرهاي 
صنعتي و پرجمعيت افزايش آلاينده هاي جوي و كاهش 

كيفيت هوا خواهد بود كه تا روز دوشنبه ادامه دارد.
به گزارش فارس، روز دوشنبه در غرب و جنوب غرب 
كشور افزايش ابر و بارش پراكنده پيش بيني مي شود، 
امروز هم ش��رق خليج ف��ارس و مرك��ز خليج فارس 

همچنين تنگه هرمز و درياي عمان مواج است.
طي روز آينده وزش باد شديد در شرق و نيمه جنوبي 
كش��ور تداوم دارد كه در برخي مناطق با پديده گرد و 

خاك همراه است.
آسمان تهران امروز صاف تا كمي ابري به تدريج غبار 
محلي پيش بيني مي شود و بيشينه و كمينه دما هم 
7 و 2- درجه خواهد بود، امروز بندرعباس با بيش��ينه 
دماي 24 درجه بالاي صفر گرم ترين مركز اس��تان و 
همدان با كمينه دماي 12 درجه زير صفر س��ردترين 

مركز استان خواهد بود.
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 افزايش طول پايداري
هواي تهران به 6 روز

طول پايداري هواي تهران نسبت به سال گذشته 
3 روز افزايش يافت. معاون حمل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران در جلس��ه كارگروه كاهش 
آلودگي هواي استان تهران با بيان اين خبر گفت: 
طي امسال انتش��ار آلودگي و ميزان غلظت آن 

كاهش پيدا كرده است.
سال گذش��ته طول پايداري هواي تهران 3 روز 
بود. يعني اگر 3 روز باد و باران در تهران نمي آمد، 
هوا آلوده مي ش��د ولي امسال طول پايداري هوا 

به 6 روز رسيده است.
به گفته او، براي جريمه خودروهايي كه معاينه 
فني ندارند، نياز به همكاري بيشتر پليس داريم، 
كد جريمه بعضي از دوربين ها اعمال نمي شود 
اما پليس به ما قول داده است كه اين كار به زودي 
انجام شود. طي س��ه ماه گذشته 4000 وسيله 
نقليه سنگين در شهر تهران را متوقف و دود آنها 
را اندازه گيري كرديم. متاسفانه 24 درصد آنها 

مشكل داشتند كه معاينه فني آنها باطل شد.
در حال حاضر تمام دوربين هاي شهر مجهز به 
سيستم هايي هستند كه معاينه فني خودروها 
را چك مي كند و تمام خودروهاي شهر كنترل 

مي شوند .
وي همچنين با انتقاد از كاهش بودجه توس��عه 
مترو در وزارت كشور، گفت: سال گذشته بودجه 
مترو 2000 ميليار تومان بود كه امسال اين رقم 

به 910 ميليارد تومان كاهش پيدا كرد.

    دوچرخه سواري در روز هواي پاك
پيروز حناچي، ش��هردار تهران ك��ه بعد از روي 
كارآمدن طرح س��ه ش��نبه هاي بدون خودرو 
را راه اندازي كرد و س��ه ش��نبه ها با دوچرخه به 
محل كارش مي رود، صبح ش��نبه 29 دي ماه، 
در مراسم روز ملي هواي در بوستان لاله حضور 
پيدا كرد .البته اين بار حناچي به توصيه پزشك 
از انجام فعاليت هاي ورزش��ي منع شده بود و در 
روز ملي هواي پاك با موتور برقي توليد داخل در 
جمع دوچرخه سواران بوستان لاله حضور يافت 
و س��پس راهي دفتر كارش در خيابان بهش��ت 
شد.گفتني است هم زمان با روز ملي هواي پاك 
جمعي از شهروندان در بوستان لاله حضور پيدا 
كردند و با دوچرخه مس��ير اين بوستان تا پارك 

شهر را ركاب زدند.
همچنين ش��هردار تهران به مناسبت روز ملي 
هواي پاك در اظهار نظري در فضاي مجازي اظهار 
كرد: »بايد بدانيم كه حال شهرمان خوب نيست. 
هواي شهرمان خوب نيست و تنها با برگزاري ويژه 
برنامه هاي روز يا هفته هواي پاك حالش خوب 
نخواهد شد و نيازي به دعوت براي حضور در اين 
برنامه هاي نمادين نيست. همه شهروندان بايد 
به سهم خود در تحقق اين مهم تلاش كنند و اين 
تلاش نبايد به روز و هفته خاصي محدود شود.«

    دغدغه 90 درصد تهراني ها
حناچي با همان موت��ور برقي به محل برگزاري 
افتتاحيه ش��انزدهمين كنگره ملي مهندسي 
ش��يمي ايران رفت. او در اين افتتاحيه با تاكيد 
بر اينكه 90درصد شهروندان تهراني آلودگي و 
ترافيك را مهم ترين معضلات تهران مي دانند، 
تصريح كرد: طرح س��ه شنبه هاي بدون خودرو 
براي كاهش الودگي هوا اجرايي مي ش��ود كه از 
دانش��گاه ها انتظار مي رود در اين طرح پيشگام 

شوند.
وي با بيان اينكه اين امر نش��ان دهنده اهميت 
هواي سالم و كاهش مش��كل ترافيك در شهر 
است ، ادامه داد: امسال وضعيت آلودگي هوا بهتر 
بوده است كه دليل آن مي تواند اجراي جدي تر 
طرح معاينه فني خودروه��ا و طرح ترافيك در 
شهر تهران باش��د.تعداد روزهاي پاك در سال 
جاري افزايش يافت��ه؛ ضمن اينكه فاصله ميان 

روزهاي پاك تا آلوده نيز بيشتر شده است.
شهردار تهران با اشاره به آمار مرگ و مير در شهر 
تهران گفت: بر اساس آمار سازمان بهشت زهرا 
سالانه حدود 60 هزار نفر در تهران فوت مي كنند 
كه از اين تعداد 1200 نفر به دليل س��وانح جان 
خود را از دست مي دهند.وي با اشاره به مراجعه 
ح��دود 1۵00 نفر ب��ه مراكز درمان��ي به دليل 
بيماري هاي تنفسي گفت: بر اساس آمار ذرات 
معلق در سال 94 سه برابر بيشتر بوده است و با 
وجود اينكه در حال حاض��ر ميزان ذرات معلق 
كاهش يافته اس��ت ولي هن��وز با نقطه مطلوب 

فاصله داريم.
وي با تاكيد بر اهميت فعاليت بدني شهروندان 
ادام��ه داد: امروز 19.3 درص��د تهراني ها اضافه 
وزن دارند و اين ش��اخص در مورد بانوان حدود 
دو برابر بيشتر اس��ت، در مجموع ۵۵.2 درصد 
تهراني ها فعاليت بدني مناسبي ندارند.حناچي 
به وجود آلودگي هوا در بيش��تر كلان شهرها و 
ميان شهرها اشاره كرده و افزود: اين امر به دليل 
بي توجهي انباش��ته ما به مساله آلودگي و نحوه 

زندگي نامناسب است.
وي به اجراي طرح »سه شنبه هاي بدون خودرو« 
اشاره و از دانشگاهيان و نخبگان خواست تا در اين 
حركت و حركاتي مشابه آن پيشگام و پرچمدار 
باش��ند.وي همچنين به منابع آلودگي در شهر 
تهران اشاره كرد و گفت: موتورهاي كاربراتوري 
منش��أ 17 درصد از آلودگي هس��تند و امروز 3 
ميليون موتور در تهران وجود دارد و دانش��گاه 
و نخب��گان مي توانند نقش مهمي در توس��عه 

موتورهاي برقي ايفا كنند.
شهردار تهران مديريت پسماند و استفاده بهينه 
از منابع آبي را از ديگر مس��ائل ته��ران نام برد و 
يادآور شد: امروز 240 ميليون متر مكعب آب از 
ارتفاعات البرز به تهران سرازير مي شود كه تمام 

آن در پايين دست به فاضلاب تبديل مي شود.
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نتايج پايش ملي كسب وكار با نظرسنجي از 3047 فعال اقتصادي از سوي اتاق ايران منتشر شد

خزان كسب وكار
تعادل|

حال عمومي محيط كسب وكار در ايران وخيم تر از قبل 
گزارش مي شود. ارزيابي ها حاكي از اين است كه وضعيت 
كسب وكارها در فصل پاييز نسبت به فصل تابستان 97 
با افت روبرو بوده اس��ت. نتايج پايش ملي محيط كسب 
وكار ايران در پاييز 1397، عدد 6.49 را به عنوان شاخص 
كل به دست مي دهد كه در قياس با عدد 6.4۰ فصل قبل 
افتي معادل ۰.۰9 درصد را نشان مي دهد. همچنين اين 
عدد در قياس با س��ال هاي پيش از آن نيز روندي منفي 
طي كرده است. بر اين اساس، اين شاخص در سال 139۵ 
معادل ۵.۸۵ واحد، در سال 1396، برابر با ۵.7۸ واحد و 
در پاييز 1396 هم معادل ۵.۸۵ واحد گزارش شده است. 
براساس نتايج اين بررسي، عدد شاخص در پاييز 1397 
نسبت به فصل مشابه سال قبل تغييري محسوس، برابر 
با7.3۰ درصد را نشان مي دهد. همچنين ارزيابي ها نشان 
مي دهد پس از بهار 1396 كه وضعيت محيط كسب و كار 
بهبودي نسبي را نش��ان داده، اين روند همواره به شكل 
منفي دنبال شده و از ۵.69 واحد در نخستين فصل از سال 

گذشته به عدد فعلي نزول يافته است. 
از آن سو، برآورد نظرات فعالان اقتصادي مشاركت كننده 
در اين پايش، نشان مي دهد، وضعيت بيشتر مولفه هاي 
موثر بر محيط كس��ب وكار ايران، در پاييز سال جاري 
نامساعدتر شده اس��ت. براساس اين تحليل و از ديدگاه 
فعالان اقتصادي »غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات 
قيمت مواد اوليه و محصولات«، »بي ثباتي سياست ها، 
قوانين و مقررات و رويه هاي اجرايي ناظر بر كسب وكار« 
و »دشواري تأمين مالي از بانك ها« را مي توان 3 عامل اثر 
گذار در نامساعد بودن كسب وكارها عنوان كرد. همچنين 
بررس��ي فعاليت  هاي اقتصادي حاكي از آن است كه دو 
بخش »كش��اورزي و خدمات«، به ترتيب مساعدترين 
و نامساعدترين محيط كسب وكار به شمار مي روند. از 
طرفي، نتايج ارزيابي طرح پايش در پاييز س��ال جاري 
نشان مي دهد، از منظر وضعيت مولفه هاي محيط كسب 
و كار، سه اس��تان »گيلان، آذربايجان غربي و زنجان« 
داراي محيط كسب وكار مساعدتر و در مقابل سه استان 
»خراسان شمالي، ايلام و كرمانشاه« داراي محيط كسب 

وكار نامساعدتري نسبت به ساير استان ها بوده اند.

   كشاورزي بهترين، خدمات بدترين
پايش ملي كس��ب و كار از س��وي مركز آمار و اطلاعات 
اقتصادي اتاق ايران با نظرس��نجي از فعالان اقتصادي 
انجام مي شود. در اجراي طرح پايش در فصل پاييز سال 
جاري، 3۰47 نمونه )فعال اقتصادي( با بيش از 71درصد 
مشاركت به پرس��ش هاي اين طرح پاس��خ داده اند كه 
بيشترين ميزان مشاركت از ابتداي اجراي طرح پايش در 
اتاق ايران است.  براساس اين پايش و باتوجه به تقسيم 
رشته فعاليت ها در سه بخش عمده »كشاورزي، صنعت و 

خدمات«، فعالان اقتصادي سراسر كشور در پاييز 1397، 
وضعيت محيط كسب وكار در بخش كشاورزي و بخش 
خدمات را به ترتيب، مساعدترين و نامساعدترين محيط 
كسب وكار ارزيابي كرده اند. در بررسي هاي انجام شده، 
حوزه »خدمات« با شاخصي معادل 6.۵۸ واحد بدترين 
آمار را به ثبت رسانده، كه پس از آن »صنعت و كشاورزي« 
قرار دارند. همچنين براس��اس اين پژوهش، مهم ترين 
موانع كسب وكار بيان ش��ده از سوي فعالان اقتصادي 
نشان دهنده آن اس��ت كه »غيرقابل پيش بيني بودن و 
تغيي��رات قيمت مواد اوليه و محص��ولات«، »بي ثباتي 
سياست ها، قوانين و مقررات و رويه هاي اجرايي ناظر بر 
كسب وكار« و »دشواري تأمين مالي از بانك ها« به ترتيب، 
مهم ترين موانع كس��ب و كار در نظر فعالان اقتصادي 
پرسش شده هستند. نكته قابل توجه اين است كه مانع 
»غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و 
محصولات« همانند فصل تابستان سال جاري، همچنان 
در صدر عواملي قرار گرفته كه به نامساعدتر شدن فضاي 

كسب وكار دامن زده است.
با بررس��ي اطلاعات مشاهده مي شود كه در بخش هاي 
كشاورزي، صنعت و خدمات، »غيرقابل پيش بيني بودن« 
و »تغييرات قيمت مواد اوليه و محصولات«، نامساعدترين 
و در بخش صنعت و خدمات، »محدوديت دسترسي به 

حامل هاي انرژي« )ب��رق، گاز، گازوئيل و...( و در بخش 
كشاورزي، »محدوديت دسترسي به آب«، مساعدترين 
مولفه يا مانع از ميان 2۸ مولفه پيمايشي پرسش شده از 
فعالان اقتصادي مشاركت كننده در طرح ارزيابي شده اند. 
علاوه بر اين، اولويت دوم در بخش هاي كشاورزي، صنعت 
و خدمات، »بي ثباتي سياس��ت ها، مقررات و رويه هاي 
اجرايي ناظر به كس��ب و كار« عنوان شده است. اولويت 
سوم در بخش كشاورزي، صنعت و خدمات نيز »دشواري 

تأمين مالي از بانك ها« برآورد شده است.

  گيلان در صدر، كرمانشاه در قعر
از ديگر سو، نتايج ارزيابي طرح پايش در تابستان 1397 
نش��ان مي دهد كه از منظر وضعيت مولفه هاي محيط 
كس��ب وكار، اس��تان هاي »گيلان، آذربايجان غربي و 
زنجان« داراي محيط كسب وكار مساعدتر و استان هاي 
»خراسان شمالي، ايلام و كرمانشاه « داراي محيط كسب 
وكار نامساعدتري نسبت به ساير استان ها بوده اند. قابل 
ذكر اس��ت كه عدد ش��اخص براي حدود 26 درصدي 
استان هاي كشور از عدد شاخص ملي فضاي كسب وكار 
بالاتر بوده است. همچنين اختلاف عدد شاخص وضعيت 
محيط كس��ب وكار در بهترين و بدترين استان حداكثر 
معادل ۰.۸6 واحد است كه نشانگر عدم وجود تفاوت قابل 

توجه در وضعيت عدد شاخص استان ها نسبت به يكديگر 
اس��ت. از ديگر س��و، در پاييز 1397، رشته فعاليت هاي 
»اداري و خدمات پشتيباني«، »سلامت انسان و مددكاري 
اجتماعي«، »عمده فروشي و خرده فروشي، تعمير وسايل 
و صادرات و واردات«، به ترتيب داراي نامساعدترين محيط 
كسب وكار و رش��ته فعاليت هاي »مالي و بيمه«، »هنر، 
سرگرمي و تفريح« و »آموزش« به ترتيب مساعدترين 
محيط براي كسب وكار نسبت به ساير رشته فعاليت هاي 
اقتصادي ارزيابي شده اند. همچنين براساس اين تحليل، 
از 21 رشته فعاليت عمده اقتصادي، 4 رشته فعاليت به 
دليل قرارگرفتن در بخش عمومي و خانواري از چارچوب 

آمارگيري طرح حذف شده اند. 
ع��لاوه براي��ن، در پايي��ز 1397، فع��الان اقتص��ادي 
مش��اركت كننده در اين پايش، س��ه مولف��ه »غيرقابل 
پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و محصولات«، 
»بي ثباتي سياست ها، قوانين، مقررات و رويه هاي اجرايي 
و »دش��واري تأمين مالي« را نامناسب ترين و سه مولفه 
»محدوديت دسترس��ي ب��ه حامل هاي ان��رژي )برق، 
گاز، گازوئي��ل و...( «، »محدوديت دسترس��ي به آب« 
و »محدوديت هاي دسترس��ي به ش��بكه تلفن همراه و 
اينترنت« را مناسب ترين مولفه هاي محيط كسب وكار 

كشور نسبت به ساير مولفه ها ارزيابي كرده اند. 

از ديگر س��و، اولويت اول در اتاق ه��اي بازرگاني، صنايع، 
معادن و كش��اورزي ايران، تعاون اي��ران و اصناف ايران، 
»غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و 
محصولات« عنوان شده است. اولويت دوم در اتاق ايران، 
»بي ثباتي سياست ها، مقررات و رويه هاي اجرايي ناظر 
به كس��ب و كار« و در اتاق تعاون اي��ران و اصناف ايران، 
»دش��واري تامين مالي از بانك ها« عنوان ش��ده است. 
اولويت سوم در اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران، »دشواري تامين مالي از بانك ها«، در اتاق تعاون و 
اتاق اصناف ايران، »بي ثباتي سياست ها، قوانين، مقررات 
و رويه هاي اجرايي ناظر به كسب و كار« عنوان شده است.

از ديدگاه كلي، ش��اخص ملي محيط كس��ب وكار ايران 
در پايي��ز 1397، عدد 6.47 )ع��دد 1۰ بدترين ارزيابي 
اس��ت( را نش��ان مي دهد، به طوري كه ميانگين ارزيابي 
محيط نهادي )شامل محيط سياسي، محيط آموزشي و 
علمي، محيط فرهنگي، محيط فناوري و نوآوري، محيط 
حقوقي و س��اختار دولت( عدد 6.41 و ميانگين ارزيابي 
محيط اقتصادي )ش��امل محيط اقتصاد كلان، محيط 
مالي، محيط جغرافيايي و س��اختار تولي��د( عدد 6.۵4 
است. نگاه اجمالي نشان مي دهد همانند فصل گذشته، 
محيط جغرافياي��ي با عدد ۵.37 و محي��ط مالي با عدد 
۸.79 به ترتيب مس��اعدترين و نامساعدترين محيط ها 
بوده اند. همچنين بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه مولفه 
»غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و 
محصولات« بيشترين سهم را در ايجاد محيط نامناسب 
براي فعالان اقتصادي در محيط مالي داش��ته است. اين 
در حالي اس��ت كه ش��اخص ملي كارآفريني نسبت به 
فصل تابستان 1397، داراي درصد تغييرات ۰.7۸ بوده 
كه به معني بدتر شدن شرايط كارآفريني در فصل پاييز 
سال 1397 نسبت به فصل تابس��تان 1397 بوده است. 
همچنين تغييرات نسبت به فصل مشابه سال قبل )7.3۰ 
درصد( نشان مي دهد شرايط كارآفريني نامساعدتر شده 
است. مولفه هاي پيمايشي به تفكيك تعداد كاركنان نيز 
نشان دهنده آن اس��ت كه عدد شاخص محيط كسب و 
كار در بنگاه هاي داراي 1۰1 تا 2۰۰ كاركن، حدود 6.34 
واحد محاسبه شده كه نشان دهنده وضعيت كسب و كار 
مساعد در اين بنگاه ها نسبت به ساير بنگاه هاي اقتصادي 
اس��ت. علاوه بر اين، عدد شاخص محيط كسب و كار در 
بنگاه هايي با تعداد ۵۰ تا 1۰۰ كاركن، حدود 6.62 واحد 
محاسبه شده كه بر اين اساس، اين بنگاه ها داراي وضعيت 
بدتري در محيط كسب و كار نسبت به ساير بنگاه ها ارزيابي 
شده اند. از ديگر سو، در بنگاه هايي كه فعاليت اقتصادي آنها 
زير دو سال است، مساعدترين محيط كسب و كار نسبت به 
ساير بنگاه ها با ميانگين 6.31 واحد اعلام شده و بنگاه هاي 
اقتصادي بيش از 16 س��ال سابقه فعاليت اقتصادي هم، 
 داراي نامس��اعدترين وضعيت كس��ب و كار، با شاخص

 6.۵۸ واحد هستند.

در پنجاه و سومين نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش  خصوصي استان تهران مطرح شد

انتقاد پيمان كاران از افزايش نرخ ارز 
نمايندگان بخش خصوصي و دولتي در اس��تان تهران با 
بررسي دس��تورالعمل س��ازمان برنامه و بودجه در مورد 
قراردادهاي پيمانكاري خواس��تار بازنگري در آن شدند. 
همچنين دستورالعمل نحوه جبران آثار ناشي از افزايش 
قيمت ارز در قراردادهاي پيمانكاري مورد نقد و بررس��ي 

قرار گرفت.
بر اساس بخشنامه چندي پيش سازمان برنامه و بودجه 
كشور، دس��تورالعملي براي جبران آثار ناشي از افزايش 
قيمت ارز در پيمان هاي ريالي فاقد تعديل، صادر و ابلاغ 
شده است كه مورد انتقاد پيمانكاران بخش  خصوصي قرار 
دارد. به اعتقاد پيمانكاران صنعت برق و همچنين نفت و گاز، 
اين بخشنامه بدون مشورت بخش  خصوصي تدوين شده 
و اين در حالي اس��ت كه مبناي محاسبات انجام شده در 
اين دستورالعمل با ش��رايط پيش آمده در اقتصاد كشور 
و افزايش چندين برابري ش��اخص قيمت ها، همخواني 
ندارد. به گفته صاحبان بنگاه هاي اقتصادي حاضر در اين 
نشست، وضعيت كسب و كار پيمانكاران بخش  خصوصي 
طي ماه هاي اخير و به دنبال نابساماني هاي پيش آمده در 
اقتصاد كشور، به گونه اي درآمده است كه بخش عمده اي 
از ش��ركت هاي پيمانكاري ناچار ب��ه تعطيلي و تعديل 
نيروهاي خود شده اند. در همين رابطه، معاونت كسب و كار 
اتاق تهران طي برپايي چندين جلسه مستمر با مديران 
تشكل هاي اقتصادي و پيمانكاران، به بررسي بخشنامه 

صادر شده از سوي سازمان برنامه و بودجه كشور پرداخته 
و با گردآوري نظرات نمايندگان بخش خصوصي، فهرستي 
1۰۰ بندي از ايرادات و اشكالات موجود در دستورالعمل 
س��ازمان برنامه و بودجه را به رشته تحرير درآورده است. 
به همين منظور، اين معاونت طي درخواستي، خواستار 
بررس��ي اين موضوع در پنجاه و س��ومين جلسه شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان تهران با حضور 
نمايندگان سنديكاها و اتحاديه هاي درگير با اين بخشنامه 
شده بود كه محور نشست اخير شوراي گفت وگو به همين 

مساله اختصاص يافت.

 تعطيلي شركت هاي پيمانكاري در سال جاري
در آغاز اين نشس��ت، قائم مقام دبير شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي طي س��خناني، به آمار تعطيلي 
بنگاه هاي فعال در حوزه س��اخت و پيمانكاري طي سال 
جاري اشاره كرد و گفت: بر اساس بررسي ها، در مجموع 
تعداد 1۸6۰ شركت در اين حوزه مشغول به كار بودند كه 
به دليل عدم پرداخت به موقع بدهي هاي دولت، تا پايان 
آبان ماه سال جاري اين تعداد به 9۰۰ شركت تقليل پيدا 
كرد. محمد عيديان افزود: در جلسات ستاد مقابله با تحريم 
كه از سوي اتاق بازرگاني تهران برگزار مي شود، اين موضوع 
مورد تحليل و بررسي قرار گرفت و بر اين نكته تاكيد شده 
كه اگر مشكلات اين بخش ادامه يابد تعداد شركت هاي 

فعال در حوزه پيمانكاري نيرو، نفت و پتروشيمي به 3۰۰ 
بنگاه كاهش پيدا خواهد كرد. 

معاون كسب و كار اتاق تهران نيز در اين نشست، با اشاره 
به برگزاري نشست هم فكري بر سر بخشنامه نحوه جبران 
آثار ناشي از افزايش قيمت ارز در پيمان هاي ريالي كه در 
اين معاونت و با حضور تشكل ها و اتحاديه هاي اين حوزه 
برگزار شد، گفت: در حالي طي سال جاري نوسانات نرخ 
ارز مشكلات عديده اي را براي فعالان اقتصادي و از جمله 
پيمانكاران به همراه آورده اس��ت كه هيچ يك از طرفين 
قراردادهاي پيمانكاري نقشي در به وجود آمدن شرايط 
بحراني كه بر اقتصاد كش��ور حاكم اس��ت، نداشته اما از 
ش��رايط پيش آمده دچار آس��يب و ضرر فراوان شده اند. 
هومن حاجي پور افزود: گزارش هاي رس��يده به معاونت 
كس��ب وكار اتاق تهران نش��ان مي دهد كه بس��ياري از 
پروژه ها به دليل شرايط بد اقتصادي كشور، معطل مانده 
و اين در حالي اس��ت كه بخشنامه چندي پيش سازمان 
برنامه و بودجه كشور نيز به تداوم بلاتكليفي پروژه ها دامن 
زده است. معاون كسب وكار اتاق تهران با بيان اينكه طي 
سال هاي گذش��ته و به دنبال جهش قيمت ارز، سازمان 
برنامه و بودجه كشور اقدام به تدوين بخشنامه اي به منظور 
كاهش بار وارده بر پيمانكاران ناشي از نوسانات نرخ ارز كرد، 
افزود: با اين حال، بخشنامه سال جاري اين سازمان حتي 
بسياري از نقاط قوت بخشنامه قبلي را نيز ندارد و بخش 

خصوصي بر اين باور است كه اين دستورالعمل نمي تواند 
پاسخگوي مش��كلات و گرفتاري هاي پيش آمده براي 
پيمانكاران باشد. حاجي پور يكي از ايرادات به اين بخشنامه 
را عدم مشورت و همفكري سازمان برنامه و بودجه با اتاق 
بازرگاني و تشكل هاي اقتصادي براي تدوين آن عنوان كرد 
و مطالبه جدي پيمانكاران را بازنگري و اصلاح بخشنامه 

مذكور دانست.

 عدم تناس�ب افزايش قيمت ها با پوشش هاي 
بخشنامه ارزي

در همين رابطه، مهدي مسائلي، به نمايندگي از سنديكاي 
صنعت برق ايران در خصوص ابهامات بخشنامه ابلاغي 
سازمان برنامه و بودجه پيرامون نحوه جبران آثار ناشي از 
افزايش قيمت ارز در پيمان هاي ريالي، توضيحاتي داد و 
با اشاره به جهش قيمت ارز در ايران طي سال هاي اخير، 
گفت: با توجه به افزايش نرخ ارز در بازار ايران، متوسط نرخ 
رشد قيمت ها در پروژ ه هاي صنعتي حداقل دو تا سه برابر 
است. او افزود: پيمانكاران بخش خصوصي بر اين موضوع 
اصرار دارند كه در بخشنامه و دستورالعمل  سازمان برنامه 
و بودجه كشور، اين ميزان افزايش قيمت ها حتما لحاظ 
شود. مسائلي با اشاره به اينكه از سال 1391 به بعد، سازمان 
برنامه و بودجه كشور اقدام به صدور و ابلاغ بخشنامه هايي 
با موضوع نحوه جبران آثار تغيير قيمت ارز در پيمان هاي 

فاقد تعديل كرده اس��ت، گفت: با اين حال، چالش هاي 
بخشنامه ارزي اين سازمان همچنان باقي مانده است و اين 
در حالي است كه بر اساس اين بخشنامه ها، نحوه انطباق بر 
عهده كارفرما قرار گرفته است و پيمانكاران متحمل ضررو 
زيان شده اند. عضو سنديكاي صنعت برق ايران در ادامه 
از جمله راهكارهاي رفع مشكلات پيش آمده ناشي از اين 
بخشنامه را اصلاح فرمول هاي محاسباتي در بخش ضرايب 
و نيز بهبود ش��اخص ها عنوان كرد چرا كه افزايش چند 
برابري قيمت تمام شده توليدات با آنچه كه براي جبران 
در اين بخشنامه لحاظ شده، همخواني و هم پوشاني ندارد.

 ورود استانداري به حل مشكلات ارزي
در پايان اين نشس��ت و پ��س از بحث و بررس��ي درباره 
بخشنامه ارزي سازمان برنامه و بودجه، معاون هماهنگي 
امور اقتصادي و توسعه اس��تانداري تهران با بيان اينكه 
بخش��نامه مذكور غيركارشناس��ي تدوين شده و بخش 
خصوصي را در بلاتكليفي قرار داده است، گفت: در صورتي 
كه سازمان برنامه و بودجه موفق نشود طي هفته جاري 
نواقص و ايرادات اين بخشنامه ارزي را برطرف كند، اين 
موضوع بلافاصله در استانداري تهران در دستور كار قرار 
خواهد گرفت و با حضور مسوولان سازمان برنامه و بودجه 
و فعالان اقتصادي بخش خصوصي، اصلاحيه آن تدوين 

و در اختيار سازمان برنامه و بودجه قرار خواهد گرفت. 
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افزايش 11 برابري توليد 
سيمان در ايران

مهر|معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به توليد س��الانه ۸۸ ميليون تن سيمان در كشور 
گفت: ايران به صادركننده عمده سيمان در جهان 
دست يافته است. جعفر سرقيني با بيان اينكه ايران در 
رتبه دهم توليد فولاد در دنيا است اظهار كرد: در حال 
حاضر ظرفيت توليد فولاد در كشور به 34 ميليون تن 
رسيده ولي توليد فولاد در شرايط فعلي 2۵ ميليون 
تن در سال است. او از صادرات نيمي از توليدات فولاد 
كش��ور خبر داد وافزود: يقين داريم ظرفيت توليد 
فولاد در ايران تا افق 14۰4 به ۵۵ ميليون تن در سال 
افزايش مي يابد، اين در حالي است كه ايران در زمينه 

توليد فولاد جايگاه 1۰ جهان را دارد.
سرقيني با تأكيد بر اينكه افزايش 11 برابري توليد 
سيمان در كش��ور از ديگر دس��تاوردهاي انقلاب 
اسلامي است گفت: در اوايل پيروزي انقلاب سيمان 
توليدي در كش��ور ۸ ميليون تن ب��ود اما اكنون به 
۸۸ ميليون تن رسيده است. سرقيني تأكيد كرد: 
صادرات سالانه سيمان كش��ور به 1۵ ميليون تن 
رسيده اس��ت؛ بطوريكه در طول 4۰ سال گذشته 
خودكفايي در توليد س��يمان و فولاد هم نيازهاي 
كشور را برطرف و به خودكفايي رسانده و از طرفي 
ديگر توانستيم جايگاه مطلوبي در حوزه توليد صنايع 
معدني كسب كنيم. وي همچنين از صادرات حدود 
12۰ هزار تن توليدات صنايع معدني مس كشور خبر 
داد و گفت: در طول سال جاري 24۰ هزار تن مس در 
كشور توليد كرده ايم كه حدود ۵۰ درصد توليدات 

مس كفاف نيازهاي كشور را مي دهد.

 نقش صنعت نمايشگاهي
در توسعه صادرات

به گزارش روابط عمومي شركت سهامي نمايشگاه 
بين المللي تهران، بهمن حس��ين زاده سرپرست 
شركت سهامي نمايشگاه بين المللي تهران  در مورد 
اهميت صنعت نمايش��گاهي و نقش سايت هاي 
اس��تاني به ويژه اس��تان هاي مرزي در برگزاري 
نمايش��گاه هاي بين المللي گف��ت: از آنجايي كه 
صنعت نمايش��گاهي نقش بس��زايي در توسعه 
ص��ادرات غيرنفتي و بهبود رواب��ط تجاري دارد، 
ش��ناخت نقاط قوت و ضعف در اين حوزه بايد در 
اولويت قرار گيرد كه جلوگي��ري از موازي كاري 
در برگزاري نمايش��گاه ها از جمله آنهاس��ت و در 
همين راس��تا مكاتباتي با وزير صمت داشته ايم. 
حس��ين زاده تصريح كرد: پيش��نهاد داده ايم تا 
سايت هاي نمايشگاهي رس��مي هر استان بطور 
مشخص، تخصصي و طي يك تقويم از پيش تعيين 
شده براي برگزاري نمايشگاه ها در نظرگرفته شود 
و از صدور مجوز براي سايت هاي نمايشگاهي دوم 
چه دايم و چه موقت جلوگيري شود. او همچنين 
تشكيل ش��وراي هماهنگي صنعت نمايشگاهي 
كشور را راهكار مناسبي براي ساماندهي به تقويم 
نمايش��گاهي در حوزه داخلي و خارجي دانست 
وافزود: در عين حال بايد تقويم نمايش��گاهي سه 
ساله تا س��ال 14۰۰ براي جلوگيري از برگزاري 
همزمان عناوين مش��ابه توس��ط ش��ركت هاي 
نمايشگاهي تهيه و به شوراي راهبردي ارايه شود.

بازگشايي ثبت سفارش 
خودرو در كار نيست

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران با تأكيد بر 
مديريت منابع ارزي گفت: اين سازمان هيچ برنامه اي 
براي بازگشايي ثبت سفارش واردات خودرو ندارد. 
محمدرض��ا مودودي، در رابطه با بازگش��ايي ثبت 
سفارش واردات خودرو گفت: سازمان توسعه تجارت 
در رابطه با بازگش��ايي سايت ثبت سفارش واردات 
خودرو تا سال 9۸ هيچ برنامه اي ندارد. او با بيان اينكه 
در شرايط كنوني مديريت منابع ارزي و ارز حاصل 
از صادرات محصولات نفتي، صنعتي و كشاورزي در 
اولويت نخست كشور قرار دارد، گفت: ارز حاصل از 
صادرات بايد صرف تأمين كالاهاي اساسي و تأمين 
دارو و همچنين مواد اولي��ه و تجهيزات مورد نياز 
صنعت و كارخانجات شود و بنابراين براي واردات 

كالاهايي همچون خودرو اولويتي نداريم. 
مودودي در مورد تعيين تكليف خودروهاي دپو شده 
در گمركات كش��ور اظهاركرد: براي اين خودروها 
هزينه هايي صورت گرفته و ارز كشور صرف واردات 
آن ش��ده و حتي مش��ترياني در داخل كشور بابت 
خريد آنها پول پرداخت كرده اند و منتظر ترخيص 
خودروهاي خ��ود از گمركات هس��تند، بنابراين 
ج��داي از مباحث مربوط به تخل��ف يا عدم تخلف 
واردكنندگان بايد موضوع ترخيص اين خودروها 
مورد بررسي قرار گيرد. وي با اشاره به اينكه سازمان 
توسعه تجارت در اين راستا پيگيري هاي لازم را انجام 
داده اس��ت، گفت: بنابراين با مطرح كردن موضوع 
ترخيص خودروهاي دپو ش��ده در گمركات كشور 
هيات دولت در اين خصوص مصوبه اي داش��ت اما 
هنوز در مورد تاريخ ورود خودروها به كشور اختلاف 
نظر وجود دارد. به گفت��ه او، از طرف بانك مركزي 
موضوعي در مورد انتق��ال ارز حاصل از واردات اين 
خودروها مطرح شده كه جاي بحث و بررسي دارد 
كه اين موضوع شامل خودروهايي شود كه قبل از 
مرداد وارد شده اند يا اينكه بعد از خرداد وارد گمركات 
كشور شده اند. سرپرس��ت سازمان توسعه تجارت 
ايران بيان كرد: بررسي هاي كارشناسي در اين مورد 
در حال انجام است و در صورت حصول نتيجه نهايي 
اطلاع رس��اني خواهد ش��د. او با بيان اينكه اگر چه 
برخي از شاخص هاي اقتصادي ما در شرايط تحريم 
منفي شده است، گفت: اما در حوزه تجارت خارجي 
 آمارهاي صادراتي خوبي داش��ته ايم بطوري كه در
 ۸ ماه��ه 13 درص��د و در 9 ماهه ابتداي امس��ال
۵.۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 
داشته ايم كه البته افت ماه نهم دلايل ديگري دارد 
و بيش��تر مربوط به تغيير نرخ پايه گمركي برخي 

محصولات صادراتي است. 

شاخص استاني محيط كسب و كار 

تابستان پاييز 96سال 96سال 95استان 
پاييز 9797

درصد تغييرات فصل پاييز نسبت به 
تابستان پاييز 96سال 96سال 95استان

پاييز 9797
درصد تغييرات فصل پاييز نسبت به

فصل مشابه سال گذشتهفصل  گذشتهفصل مشابه سال گذشتهفصل گذشته
2/317/19-۵/66۵/4۸۵/646/196/۰4فارس ۵/6۸۵/936/۰26/۰36/37۵/44۵/۸6آذربايجان شرقي 
۰/4۵11/۰1-۵/77۵/۵6۵/616/266/23قزوين2/۸۵1/92-۵/۵4۵/۸۰۵/۸۰6/۰۸۵/91آذربايجان غربي 

۰/11۵/7۰-6/42۵/77۵/۸۸6/226/22قم ۰/۰3۰7/12-6/۵2۵/۸9۵/9۵6/376/37اردبيل 
6/27۵/۸66/۰۸6/۵36/۵۸۰/79۸/24كردستان ۰/3۰7/6۵-۵/79۵/926/۰96/۵۸6/۵6اصفهان 
1/۸23/99-6/۰6۵/۸۰6/۰۰6/366/24كرمان ۵/96۵/72۵/۸۰6/426/۵۸2/4۵13/36البرز 
2/4۵3/2۸-۵/926/246/3۸6/766/۵9كرمانشاه ۰/724/66-6/2۰۵/9۸6/316/6۵6/6۰ايلام 
۰/۵۸-1/11-6/47۵/946/2۵6/296/22كهگيلويه و بويراحمد۰/7413/1۰-۵/7۵۵/6۸۵/666/4۵6/4۰بوشهر 
6/43۵/74۵/666/326/391/۰412/76گلستان 2/۵49/6۰-۵/67۵/72۵/۸۵6/۵۸6/41تهران 

3/77۵/3۰-۵/4۵۵/4۰۵/۵16/۰3۵/۸۰گيلان 3/۸37/94-6/27۵/97۵/966/696/44چهارمحال و بختياري 
4/۰۵4/۵1-6/166/۰96/2۵6/۸۰6/۵3لرستان 1/9۵11/26-۵/9۵۵/۵7۵/۵16/2۵6/13خراسان جنوبي 
۵/۵1۵/4۰۵/۵36/1۰6/11۰/141۰/4۰مازندران 3/۰۰۰/9۰-۵/۸۵۵/7۰۵/966/2۰6/۰1خراسان رضوي 
4/۰912/96-۵/9۰۵/۵1۵/۵46/۵26/2۵مركزي 6/216/216/346/616/66۰/77۵/۰۰خراسان شمالي 

۵/۸۵۵/74۵/6۸6/296/371/1۸12/13هرمزگان 1/7۵13/۵۰-6/۰3۵/74۵/6۸6/۵66/44خوزستان 
1/6۰7/29-۵/۵۸۵/۸4۵/996/۵36/43همدان 1/332/۰6-۵/9۸۵/62۵/۸۵6/۰۵۵/97زنجان 
۵/76۵/66۵/616/166/1۸۰/3۵1۰/۰۸يزد ۰/۵4۵/۸1-۵/61۵/۸4۵/۸36/216/17سمنان

*مثبت بودن درصد تغييرات به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت به دوره گذشته است.۰/4۸۵/۰۸-6/166/2۵6/276/626/۵9سيستان و بلوچستان 
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غيبت بزرگان در داووس

تهديد تعطيلي دولت امريكا براي رشد اقتصادي

گروه جهان| 
شمار زيادي از سران کش��ورهای بزرگ در نشست 
مجمع جهاني اقتصاد در داووس ش��رکت نخواهند 
کرد. اختلافات تجاری، تنش در مناسبات بین المللی، 
برگزيت، کاهش رش��د اقتصادی و حتی چشم انداز 
رکود که موجب نگرانی رهبران سیاسی و اقتصادی 
جهان شده و قرار بود موضوع اصلی اين نشست باشد، 
خود باعث شده تا برخي از رهبران كشورهاي بزرگ 

در نشست داووس شركت نكنند.  
خبرگ��زاري فرانس��ه نوش��ته، دونال��د ترام��پ 
رئیس جمهوری آمريکا که س��ال گذش��ته میهمان 
سرش��ناس اين گردهمايی بود، در نشس��ت امسال 
حضور نخواهد داش��ت. رئیس جمهوری فرانس��ه، 
رهب��ران چی��ن و روس��یه، نخس��ت وزير بريتانیا و 
نخس��ت وزير هند نیز در همايش امس��ال ش��رکت 
نخواهند کرد. شركت نكردن هر يک از آنان، نشان از 
بحرانی داخلی يا بین المللی اين كشورها دارد. از میان 
رهبران هفت کشور بزرگ صنعتی جهان، تنها آنگلا 
مرکل صدراعظم آلمان، و شینزو آبه نخست وزير ژاپن، 

در اين نشست حاضر خواهند بود.
دونالد ترامپ که دول��ت او اينک با رقبای دموکرات 
داخلی دست و پنجه نرم می کند در تلاش براي بودجه 
لازم براي ساخت ديوار مرزي مكزيك بخشی از ادارات 
فدرال را به تعطیلی کشانده، 800 هزار كارمند را بیكار 
كرده و مناس��بات ايالات متحده را نه تنها با حريفان 
بین المللی که با متحدان سنتی نیز برهم زده است. او 
همچنین درگیر جنگ رواني سنگیني با رسانه هاي 
امريكاست كه هر روز ابعاد جديدي از پرونده موسوم 
به دخال��ت روس��یه در انتخابات امريكا را منتش��ر 
مي كنند. دونالد ترامپ اين روزها گرفتارهايی مهم تر 

از شرکت در نشست داووس دارد. 
امانوئل ماك��رون رئیس جمهوری فرانس��ه، هم که 
از 10هفت��ه پی��ش در زورآزمايی ب��ا جلیقه زردها و 
اقش��ار کم درآمد اين کش��ور به س��ر می برد و تنها 
از چن��د روز پی��ش دره��اي گفت وگو با آن��ان را باز 
می بیند، از خط��ر حضور در جايی ک��ه گردهمايی 

توانگران و دارايان به حس��اب می آي��د، آگاهی دارد 
و از شركت در اين نشس��ت پرهیز می کند. ماكرون 
به دلیل سیاس��ت هاي اقتصادي اش در فرانسه لقب 

»ريیس جمهور ثروتمندان« را گرفته است.   
ترزا مي نخست وزير بريتانیا، نیز که کشورش درگیر 
روند نفس گیر خروج از اتحاديه اروپا )برگزيت( است 
و همین چند روز پیش پس از شكس��ت سنگین در 
پارلمان، از نمايندگان راي اعتماد گرفته، هنوز هیچ 
طرحي براي خ��روج ندارد. اين در حالي اس��ت كه 
ضرب الاج��ل 29 مارس براي خروج نزديك اس��ت. 
راديو فرانسه نوش��ته: »ترزا مي نمی داند برای برون 

رفت از جايگاه ل��رزان خود به کدام س��و بنگرد و به 
حق از رفتن به بلندی ه��ای پربرف و لغزنده داووس 
می هراسد و ناگزير رفت و آمد میان لندن و بروکسل 

را دنبال می کند.«
ولاديمیر پوتی��ن ريیس جمهوري روس��یه، هم که 
با بیرون راندن کش��ورش از گروه کش��ورهای مهم 
صنعتی جهان کمتر فرصت نشستن در کنار رهبران 
کش��ورهای بزرگ را می يابد، اين��ک با توجه به عدم 
ش��رکت آنان در همايش داووس، او نیز از حضور در 
کنار کش��ورهای کوچک خودداری می کند، به ويژه 
آنکه موقعیت روس��یه، برای جلب س��رمايه گذران 

بین المللی نیز چندان درخشان نیست.
شي جین پینگ رئیس جمهوری چین، هم که سال 
گذشته با دفاع از تجارت آزاد شركت كرد امسال در 
برابر ظهور نشانه های فزاينده بدبینی نسبت به تجارت 

آزاد، در کشور خود خواهد ماند. 
نارندرا مودي نخس��ت وزير هند که کشورش با يک 
میلیارد و 400 میلیون نفر ب��ا چین فاصله چندانی 
ن��دارد و نزديک به ي��ک پنجم جمعی��ت جهان را 
نمايندگی می کند، نیز در اجلاس امسال نخواهد بود. 
او سال گذشته با اطمینان از موقعیت سیاسي خود، بر 
وجهه دموكراتیك كشورش در قیاس با چین تاكید 

مي كرد اما به نظر مي رسد كه امسال شرايط چندان 
مطابق خواست او پیش نمي رود؛ چرا كه حزب او در 
ش��رايطي به استقبال انتخابات سرنوشت ساز ماه مه 
مي رود كه در سه انتخابات كلیدي محلي در دسامبر 

شكست سنگیني را متحمل شده است.  
نشس��ت امس��ال داووس ام��ا میهمان��ان جديدی 
ه��م خواهد داش��ت. يکی از آن��ان ژئیر بولس��ونارو 
رئیس جمه��وری برزيل، اس��ت که اخی��را با موجی 
از ناسیونالیس��م و عوام گرايي در کش��ور خود به اين 
مقام برگزيده ش��د و اينک با وعده پاکسازی کشور 
از ايدئولوژی ها و فس��اد عمومی و فقدان امنیت، به 
امید جلب سرمايه گذاری خارجی به داووس می آيد. 
گفته شده، بولسونارو در اين نشست با جوزپه كنته 
نخس��ت وزير ايتالیا، که او نیز رهبری دولتی همفکر 

وی را بر عهده دارد ديدار می کند. 
»ان پي آر« درباره نشست امسال مجمع جهاني اقتصاد 
نوش��ته: »داووس جايي اس��ت كه رهبران سیاسي و 
نخبگان اقتصادي سالي يك بار در محیطي پر زرق و برق 
گردهم مي آيند. سال گذشته صحنه ورود قدرت هاي 
سیاسي جاه طلب بود. اما يك سال پس از اين نشست 
اغلب رهبران بزرگ جهان در حال مرهم گذاشتن بر 
زخم هاي به جا مانده از كشمكش هاي 2018 هستند؛ 
آن هم در شرايطي كه چش��م انداز پیشرو تاريك تر و 
نگراني هاي اقتصادي پررنگ تر شده است. پیش بیني ها 
درباره رشد اقتصادي شكننده تر از گذشته است. حتي 
با وجود اقتصاد نسبتا خوب ايالات متحده هنوز شرايط 
بخش هايي از اقتصاد جهاني نگران كننده است. براي 
مثال، رشد اقتصادي قدرتمندترين كشور منطقه يورو، 
يعني آلمان كاهش داشته است. رشد اقتصادي ژاپن 
نیز كمتر شده است. حجم تجارت میان امريكا و چین 
نیز به عنوان اقتصاد اول و دوم كاهش داشته كه تاثیرش 
براي رشد اقتصادي جهان غیرقابل انكار خواهد بود. اما 
با توجه به كشمكش هاي داخلي و بین المللي، به نظر 
مي رسد كه دغدغه كاهش رشد اقتصادي جهان آخرين 
مورد از فهرستي است كه سران كشورها تمايلي براي 

رسیدگي به آن دارند.«     

گروه جهان| طلا تسليمي| 
ريیس بانك مركزي ايالت نیويورك درباره آس��یب هاي 
تعطیلي دولت امريكا بر رشد اقتصادي اين كشور هشدار 
داده و به بار سنگین بن بست كنوني در دولت فدرال بر سر 
برنامه بودجه س��ال مالي آتي بر دوش اقتصاد اشاره كرده 
است. دولت امريكا از 22 دسامبر در پي اختلاف نظرهاي كاخ 
سفید تحت رهبري دونالد ترامپ و مجلس نمايندگان تحت 
كنترل حزب دموكرات بر سر تخصیص بودجه 5 میلیارد 
دلاري براي س��اخت ديوار در مرز مكزيك، تعطیل شده 
است و حدود 800 هزار كارمند فدرال يا به مرخصي اجباري 
بدون حقوق رفته اند يا بدون گرفتن دستمزد مشغول به 
 كار هستند. اين مناقش��ات فضاي سیاسي در واشنگتن 
را به شدت مس��موم كرده و اختلاف ها به جايي رسیده كه 
ريیس جمهوري از سفرهاي از پیش برنامه ريزي شده نانسي 
پلوسي ريیس مجلس نمايندگان به بروكسل و افغانستان 
جلوگیري كرده و دستور داده هواپیماي نظامي در اختیار 
او قرار ندهند. ترامپ پس از آن تصمیم به اين كار گرفت كه 
پلوسي در نامه اي از او خواست سخنراني سالانه اش در كنگره 
را به بعد از بازگش��ايي دولت موكول كند. اين اقدام ترامپ 
به ويژه زماني وجهه انتقام گیري ش��خصي به خود گرفت 
كه همزمان با لغو شدن سفر پلوسي با جت نظامي، ملانیا 
ترامپ از هواپیماي نظامي در پايگاه هوايي »اندروز« براي 
سفر به فلوريدا استفاده كرد و راهي تفرجگاه عیاني مارالاگو 

ش��د. اما جداي از مناقشات سیاسي حول محور تعطیلي 
دولت، نگراني ها درباره خس��ارت هاي اقتصادي آن هم رو 
به افزايش است. جان ويلیامز يكي از سیاست گذاران ارشد 
پولي در بانك مركزي امريكا در جدي ترين هشدار درباره 
ادامه طولاني ترين تعطیلي دولت امريكا در تاريخ، از ظهور 
شواهدي دال بر تاثیري آن بر رشد اقتصادي خبر داده است.

به گزارش فايننشال تايمز، فدرال رزرو در چند هفته گذشته 
چندين مرتبه اعلام كرده كه مجبور شده چشم انداز خود از 
اقتصاد را به دلیل كاهش رشد اقتصادي در چین و آشفتگي 
در بازارهاي مالي تغییر دهد. اما جان ويلیامز ريیس فدرال 
رزرو ايالت نیويورك جمعه از تاثیرات منفي تعطیلي دولت 
بر اقتصاد خب��ر داد. او بلندمرتبه ترين مقامي محس��وب 
مي شود كه در اين زمینه سخن گفته است. او در سخنراني 
در مجمع بانكدارهاي نیوجرسي تاكید كرد بانك ها و ديگر 
نهادهاي مالي اكنون در رابطه با وام دهي ها محتاطانه تر عمل 
مي كنند و سیاست گذاران پولي در فدرال رزرو بي ثباتي هاي 
بیشتر ژئوپلیتیك را شاهد هستند و تعطیلي موقت دولت 
هم ش��روع به تاثیرگذاري بر رشد اقتصادي كرده است. او 
افزود كه پیش بیني هاي كارشناس��ان اقتصادي حاكي از 
احتمال كاهش بین 0.5 تا 1 درصدي رشد سه ماهه هستند 
كه بستگي به زمان تعطیلي دولت دارد و ممكن است اين 

كاهش رشد با بازگشايي دولت جبران شود.
جرومي پاول ريیس فدرال رزرو هفته گذش��ته گفت كه 

تعطیلي پیشین دولت امريكا با آسیب هاي دايمي همراه 
نشده، اما اگر تعطیلي بیش از اندازه طول بكشد، احتمال 
تغییر اين تصوير وجود دارد. مش��اوران كنگره مي گويند 
هیچ نشانه اي مبني بر احتمال رفع بن بست كنوني وجود 
ندارد و ترامپ و پلوسي در مناقشه اي شديد و تلافي جويانه 

درگیر هستند.
پلوسي جمعه سفر برنامه ريزي ش��ده خود براي ديدار با 
نیروهاي امريكايي در افغانستان را لغو كرد چون ترامپ اعلام 
كرده بود از سفر او با پرواز نظامي ممانعت و برنامه سفر او را 
علني مي كند. ترامپ اين اقدام را در تلافي پیشنهاد پلوسي 
به تعلیق سخنراني ريیس جمهوري در كنگره با اشاره به 

نگراني هاي امنیتي مربوط به تعطیلي دولت انجام داد.
حتي مش��اوران اقتصادي ترامپ ه��م برآوردهاي خود از 
آسیب هاي اقتصادي ناش��ي از تعطیلي دولت را افزايش 
داده اند. جديدترين برآوردهاي اقتصاددانان كاخ س��فید 
نشان مي دهد كه تاثیر كارهاي انجام نشده توسط 380 هزار 
كارمند فدرال كه به مرخصي اجباري رفته اند، هر هفته اي 
كه تعطیلي ادامه پیدا مي كند برابر با 0.08 درصد از تولید 
ناخالص داخلي مي كاهد. متوقف شدن كارهايي كه توسط 
پیمانكاران فدرال انجام مي شد هم 0.05 درصد ديگر از تولید 

ناخالص داخلي كم مي كند.
طبق گزارش منتشر شده توس��ط دانشگاه میشیگان، 
اعتماد مصرف كنندگان در ايالات متحده از زمان پیروز 

شدن ترامپ در انتخابات رياس��ت جمهوري تاكنون به 
كم ترين سطح كاهش يافته كه به گفته تحلیل گران، از 
برخي عوامل از جمله تعطیلي بخش هايي  از دولت فدرال 
و همچنین نگراني درباره تعرفه ها و بي ثباتي در بازارهاي 

مالي ناشي شده است.
ويلیامز در حالي كه رشد 2 تا 2.5 درصدي را براي سال 2019 
پیش بیني مي كرد، گفت: »چشم انداز كاهش سرعت رشد 
اقتصادي به اين معنا نیس��ت كه بايد براي عذاب و ترس و 
وحشت آماده شويم. اقتصاد همچنان قدرتمند و چشم انداز 
اقتصادي سلامت است. با اين حال، رشد اقتصادي بالاي 
جهاني، محرك هاي مالي و شرايط مالي مناسبي كه در سال 
گذشته به رشد اقتصاد ايالات متحده كمك كردند، اكنون در 
حال كمرنگ شدن هستند.« او كه يكي از اعضاي اصلي گروه 

سیاست گذاران درباره استراتژي نرخ بهره ايالات متحده 
است، افزود: »باتوجه به نرخ نسبتا ثابت تورم، نرخ هاي بهره 
كه به سطوح طبیعي نزديك مي شوند و آرام شدن بادهاي 
موافق رشد اقتصادي، اكنون بايستي رويكردي محتاطانه، 
صبورانه و با قضاوت درست در پیش بگیريم. شعار اتكا بر 
داده ها اكنون بیش از هر زماني معنا و مفهوم دارد.« مقامات 
فدرال رزرو از جمله جرومي پاول كه در سال 2018 چهار 
مرتبه نرخ بهره را بالا بردند، اكنون از تحمل و بردباري بیشتر 
در رابطه با افزايش اين نرخ س��خن مي گويند. پیش بیني 
كنوني فدرال رزرو دو مرتبه افزايش نرخ بهره در پايان سه 
ماهه اول و دوم در 2019 است، اما برخي صاحبان كسب و كار 
معتقدند كه بانك مركزي همی��ن حالا هم با افزايش نرخ 
بهره چرخه اقتصادي را به شدت تحت فشار قرار داده است.

دريچه

كوتاه از منطقه

پسررييسجمهوربرزيل
بهفسادمتهمشد

گروه جهان|ش��وراي كنت��رل فعالیت هاي مالي 
برزيل اع��لام كرده، در عرض يك ماه حدود 26 هزار 
دلار طي 48 تراكنش به حس��اب فلاويو بولسونارو 
نماينده سابق ايالت ريودوژانیرو، سناتور منتخب و 
پسر ريیس جمهوري جديد برزيل واريز شده است. 
به گزارش رويترز، بس��یاري از اي��ن تراكنش ها كه 
در فاصله 9ژوئن و 13جولاي 2007 انجام ش��ده با 
اس��تفاده از خودپرداز موجود در مجمع قانونگذاري 

ايالتي رويودوژانیرو صورت گرفته اند. 
بنابر گزارش شوراي كنترل فعالیت هاي مالي برزيل، 
شناسايي هويت فردي كه اين تراكنش ها را انجام داده 
غیرممكن است اما اين حقیقت كه اين تعداد تراكنش 
به يك حساب خاص انجام شده نشان مي دهد هر كس 
پشت اين كار بوده، مي خواسته منبع اين گردش مالي 
را پنهان كند. افش��اگري اخیر شرمساري جديدي 
براي ژاير بولسونارو ريیس جمهور راست گراي برزيل 
است كه اول ژانويه سوگند ياد كرد و متعهد شد كه 
كوچك ترين تحملي در برابر فساد حكومتي از خود 
نشان نخواهد داد. در هفته اي كه گذشت ديوان عالي 
برزيل تحقیقات درباره پرونده پرداخت هاي مشكوك 
به راننده فلاويو بولسونارو را به دلیل مصونیت حقوقي 
وي، تعلیق كرد. ش��وراي كنترل فعالیت هاي مالي 
برزيل ماه گذش��ته افش��ا كرده بود كه حساب اين 
راننده در س��ال هاي 17-2016میلادي، 305 هزار 
دلار گردش مالي داشته كه بخشي از آن به حساب 
همسر ريیس جمهور واريز شده است. ژاير بولسونارو 
مدعي است كه اين پول در ازاي بازپرداخت يك قرض 

شخصي به همسرش پرداخت شده است.

افزايش49درصدي
بدهيهنددردولتمودي

گروه جهان|وزارت دارايي هند در هشتمین گزارش 
وضعیت بدهي دولت اين كشور اعلام كرد كه بدهي ها از 
زمان روي كار آمدن نارندرا مودي به عنوان نخست وزير 
افزايشي 49 درصدي داشته و به 82 میلیون لك روپیه 
)113 میلیارد و 479 میلیون دلار( رسیده است. هريك 

لك روپیه معادل 100 هزار روپیه است.
روزنانه »تايمز اينديا« نوش��ته، بده��ي دولت هند تا 
ماه ژوئ��ن 2014 كه مودي به قدرت رس��ید، حدود 
54 میلیون لك روپیه بود. اين افزايش بدهي دولت از 
افزايش 51.7 درصدي بدهي عمومي از 48  میلیون لك 
به 73میلیون لك در بازه زماني 4.5 ساله ناشي شده 
كه خود نتیجه افزاي��ش 54 درصدي بدهي داخلي و 
رسیدن آن به 68 میلیون لك است. وابستگي به وام هاي 
بازار نیز در همین بازه زماني افزايشي 47.5 درصدي 
)52 میلیون لك( داشته است. طبق اعلام وزارت دارايي 
هند، دولت اين كشور در 8 ماهه اول سال جاري مالي 
)تا ماه نوامبر(، با كسري بودجه 7.17 میلیون لك روپیه 

مواجه بوده است. 
نارندرا مودي 2013 از س��وي ح��زب بهاراتیا جاناتا 
)بي جي پي( ب��ه عنوان نامزد اين حزب براي س��مت 
نخس��ت وزيري هند معرفي ش��د و پ��س از موفقیت 
اي��ن حزب در انتخاب��ات مجلس هن��د در 2014 در 
كسب اكثريت كرس��ي هاي مجلس، مودي به عنوان 
پانزدهمین نخست وزير هند انتخاب شد. وعده هاي 
اقتصادي از جمله اشتغال زايي محور تبلیغات مودي 
در 2013 بودند و اكنون م��ردم اين وعده ها را يكي از 
مطالبات اصلي خود از دولت مي دانند و از محقق نشدن 

آنها ناراضي هستند.

رهبرانامريكاوكرهشمالي
اواخرفوريهديدارميكنند

گروه جهان| كاخ س��فید از ديدار قريب الوقوع دونالد 
ترامپ ريیس جمهوري امريكا، و كیم جونگ اون رهبر 
كره شمالي خبر داده است. قرار است ديدار دوم رهبران 
دو كشور در اواخر ماه فوريه صورت بگیرد. تاكنون محل 
اين ملاقات رسانه اي نشده اما از ويتنام، تايلند و مغولستان 
به عنوان میزبان هاي احتمالي دومین نشس��ت سران 
امريكا و كره شمالي ياد مي شود. پیش از اعلام زمان ديدار 
رهبران امريكا و كره شمالي، ترامپ در يك ملاقات يك 
ساعت و نیمه با كیم يونگ چول فرستاده ويژه كره شمالي، 
در مورد خلع سلاح كامل هسته اي اين كشور گفت وگو 
كرد. رهبران دو كشور پیشتر و براي اولین بار در ماه ژوئن 
گذشته در سنگاپور ديدار كرده بودند. واشنگتن در حالي 
از ديدار دونالد ترامپ با كیم جونگ اون در ماه فوريه خبر 
داده كه به گفته سارا هاكبي سندرز سخنگوي كاخ سفید، 
تحريم هاي امريكا علیه كره شمالي ادامه خواهد يافت. 
سخنگوي كاخ سفید تاكید كرده دستیابي به پیشرفت 
در زمینه روند خلع سلاح هسته اي كره شمالي ادامه دارد. 
بنا به اعلام سارا هاكبي سندرز محل ديدار ترامپ و كیم 
در آينده اعلام خواهد شد. گزارش شده، مذاكره كننده 
كره شمالي حامل يك نامه از سوي كیم جونگ اون براي 
ترامپ بوده است. پمپئو پیش از ظهر هتل را ترك كرده 
و مستقیم به كاخ سفید كه قرار بود در آنجا به ديدار كیم 
يونگ چول و ترامپ ملحق شود، رفت. يك خبرگزاري 
سوئدي نیز از نشستي س��طح بالا میان ديپلمات هاي 
امريكا و كره شمالي در استكهلم خبر داده است. اخیرا 
نگوين شوان پهوك نخس��ت وزير ويتنام، به بلومبرگ 
گفته كشورش تمايل دارد كه میزباني ديدار دوم ترامپ 

و كیم جونگ اون را داشته باشد. 

پيشنهاد6سالهچينبراي
توازنتجاريباامريكا

گروه جهان| چین پیشنهاد كرده در بازده زماني 
6 ساله واردات كالاي امريكايي را افزايش دهد تا به 
تنظیم مجدد روابط تجاري دو كش��ور كمك كند. 
به گزارش بلومبرگ، چین پیشنهاد داده سالانه بیش 
از يك تريلیون دلار كالا از امريكا وارد كند تا اينكه 
تراز تجاري دو كشور تا 2024 برابر شود. مازاد تجاري 
چین در برابر امريكا در 2018 حدود 323میلیارد 
دلار بود. دونالد ترامپ ريیس جمهوري امريكا، و شي 
جین پینگ همتاي چیني او، اول دسامبر در حاشیه 
اجلاس سران گروه20 در آرژانتین توافق كردند با 
آغاز آتش بسي 90روزه جنگ تجاري را بطور موقت 

متوقف كنند.
آمار نشان مي دهد صادرات چین در دسامبر كاهش 
يافته اس��ت. بنابراين، پیش بیني مي شود دومین 
اقتصاد دنی��ا در 2019 ضعیف تر ش��ده و تقاضاي 
جهاني كاهش پیدا كند. وال اس��تريت ژورنال نیز 
پنجشنبه نوشته بود استیو منوچین وزير خزانه داري 
امريكا لغو بخش��ي يا همه تعرفه ه��ا علیه چین را 
مطرح كرده است. اما رابرت لايتزر نماينده تجاري 
امريكا با اين ايده مخالفت كرده است. لیو هه معاون 
نخست وزير چین قرار اس��ت 30 و 31 ژانويه براي 
انجام دور ديگري از مذاكرات تجاري به امريكا سفر 
كند. در صورتي كه مذاكرات تا دوم مارس به نتیجه 
نرسد دولت امريكا تعرفه 10درصد بر 200میلیارد 
دلار كالاي وارداتي از چین را به 25درصد افزايش 
مي دهد. امريكا از چین خواسته از مالكیت معنوي 
شركت هاي امريكايي حمايت كرده و آنها را وادار به 

انتقال فناوري به شركاي چیني نكند. 

ايتاليادريكقدميركود
اقتصادياست

گروه جهان| بانك مركزي ايتالیا در جديدترين 
بولتن خود هشدار داده كه اين كشور در يك قدمي 
رك��ود اقتصادي ق��رار دارد. به گ��زارش تارنماي 
روزنامه »ايل جورناله«، بانك مركزي ايتالیا در پي 
تصويب مانور اقتصادي و لايحه درآمد شهروندي 
و اصلاحات بازنشس��تگي، در خصوص س��لامت 
اقتصادي اين كش��ور هش��دار داد و اعلام كرد كه 
ايتالیا دچار »ركود فني« شده است. در ادامه اين 
بولتن آم��ده: »تخمین هاي مربوط ب��ه تولیدات 
ناخالص داخل��ي از 1 به 0.6 درصد كاهش يافته و 
رشد اقتصادي تقريبا نزديك به صفر رسیده است. 
براساس داده هاي بانك مركزي ايتالیا، اين كشور 
اگرچه س��ال مال��ي 2018 میلادي را با رش��دي 
معادل 1 يا 0.9 درصد به پايان مي رساند، اما عملا 
دچار ركود فني مي شود. ركود فني زماني است كه 
تولید ناخالص داخلي براي چند ماه متوالي كاهش 
يابد. در تابستان اخیر تولید ناخالص داخلي ايتالیا 
0.1 درصد كاهش داشت و انتظار مي رود در 3 ماه 
باقي مانده از سال جاري مالي نیز همین روند ادامه 
يابد؛ بدين ترتیب روند مثبتي كه از سه ماهه دوم 
س��ال 2014 بي وقفه ادامه داشت، متوقف و حتي 

معكوس شده است. 
بان��ك مرك��زي ايتالیا همچنی��ن در جديدترين 
گزارش خ��ود اعلام كرده كه بده��ي عمومي اين 
كشور در ماه نوامبر گذشته با افزايش بیش از 10 
میلیارد يورو نس��بت به ماه قب��ل از آن، به 2345 
میلیارد يورو رس��یده و رك��وردي جديد به ثبت 

رسانده است.
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درياي چين جنوبي و روهينگيا
محورهاي نشست آسه آن

گروه جهان| وزراي خارجه10 كشور عضو آسه آن 
براي ش��ركت در نشس��ت دو روزه خود، وارد تايلند 
ش��ده اند. اين نخستین نشست اتحاديه كشورهاي 
جنوب شرق آس��یا از زماني است كه تايلند رياست 

سالانه اين گروه را برعهده گرفته است. 
وزراي ام��ور خارجه )آس��ه آن( در تبعیت از قوانین 
اين انجمن عموم��ا از هرگونه اق��دام تحريك آمیز 
درخصوص مس��ائل حساس��ي همچ��ون بحران 
مس��لمانان روهینگیا در میانمار و ادعاهاي ارضي 
چین در درياي چین جنوبي خودداري مي كنند. اما 
اين مرتبه وزير خارجه تايلند در خلاصه دستوركار 
اين نشس��ت بر نقش انس��اني كه اعضاي آس��ه آن 
مي توانن��د در اس��تان راخین میانم��ار ايفا كنند، 
تاكید ك��رد؛ جايي كه بیش از 700 هزار مس��لمان 
روهینگیايي از اقدامات خشونت آمیز شبه نظامیان 
وابسته به دولت فرار كرده اند. اصل و اساس آسه آن 
اين است كه از انتقاد از آن چیزي كه هر كشوري آن 
را جزو مسائل داخلي اش مي داند، اجتناب كند؛ اما 
بحران مسلمانان روهینگیايي میانمار يك مشكل 
منطقه اي نیز محسوب مي شود چراكه صدها هزار 
آواره بر جا گذاشته و با جاري شدن خیل پناهجويان 
به كش��ورهاي همس��ايه همراه ب��وده و از اين رو، 
مذاكرات اين گروه حول اين مساله را توجیه مي كند. 
به گزارش آسوشیتدپرس، آسه آن برنامه هايي براي 
اعزام يك گروه به استان راخین دارد. اما به گفته دون 
پرامودويناي وزير امور خارجه تايلند، ماموريت اين 
تیم به خاطر آتش ب��س در میانمار به حالت تعلیق 
درآمده است: »زماني كه مسائل روشن و شفاف شوند، 
آن وقت شما شاهد حضور مشهودتر اقدامات جمعي 
آسه آن در میانمار و استان راخین خواهید بود. آسه آن 
معتقد اس��ت میانمار بايد به ريشه اين درگیري ها 
رسیدگي كند و يك محیط سازنده را به وجود آورد تا 
جوامع تحت تاثیر اين درگیري بتوانند زندگي خود را 
مجددا بازسازي كنند.« دون افزود: »آسه آن پیشنهاد 
داده تا به عنوان يك هماهنگ كننده با آژانس هاي 
سازمان ملل در خصوص بازگشت آتي برنامه ريزي 
ش��ده مس��لمانان روهینگیا كه در حال حاضر در 
كمپ هايي در بنگلادش پناه گرفته اند، ايفاي نقش 
كند.« اين در حالي اس��ت كه بسیاري از مسلمانان 
روهینگیايي تمايلي به بازگشت به كشورشان، بدون 
دريافت ضمانت هاي بیش��تر امنیت��ي و دورنماي 
دريافت حق شهروندي كه از آن منع شده اند، ندارند.

 طالبان مذاكره با خليل زاد
در اسلام آباد را رد كرد 

طالبان گزارش هاي منتشرشده مبني بر آمادگي اين 
گروه براي ادامه مذاكرات با فرستاده ويژه امريكا را رد 
كرده است. رسانه هاي پاكستاني گزارش داده بودند 
طالبان خود را براي پیگی��ري گفت وگوها با زلمي 
خلیل زاد در پاكستان آماده مي كند. طالبان ضمن 
تكذيب اين گزارش ها هرگونه تماس مس��تقیم با 
دولت افغانستان را رد كرده است. بنا به اعلام رهبران 
ارشد اين گروه قدرت هاي منطقه اي از جمله پاكستان 
از آنها خواسته اند تا با هیات امريكايي و نمايندگان 
دولت افغانستان در اسلام آباد ديدار كنند. مذاكرات 
بین دو طرف پس از آنكه طالبان فرستاده ويژه امريكا 
را به پايبند نبودن به گفت وگو بر سر موضوعات مورد 
توافق دو طرف در مذاكرات متهم كرد متوقف شده 
است. خلیل زاد پنجشنبه در اسلام آباد با عمران خان 

نخست وزير اين كشور، ديدار كرد.

انتشار 30 هزار سند محرمانه 
اشغال عراق 

دولت امريكا 30 هزار س��ند محرمانه مربوط به 
تحولات جنگ عراق را منتشر كرد. به گزارش ايرنا، 
اين اسناد به آغاز اشغال عراق در 2003 تا زمان 
خروج نیروهاي امريكايي از اين كشور در 2011 
مربوط مي شود. اين اسناد حاوي برخي سخنان، 
اظهارات و مصاحبه هايي اس��ت كه با مقام هاي 
امريكايي يا ش��خصیت هاي عراقي انجام شده و 
تاكنون محرمانه بوده اس��ت. در اين اسناد آمده 
جنگ عراق، پس از جنگ ويتنام پرهزينه ترين 

جنگ براي امريكا بوده است. 

سرمايه گذاري روسيه در 
طرح هاي آب و برق پاكستان

تارنماي يورو آس��یا اعلام كرد پس از عربستان، 
امارات و چین، روسیه نیز براي سرمايه گذاري در 
حوزه آب و برق پاكستان اعلام آمادگي كرده است. 
شركت مهندسي »آر اي او« روسیه كه خواستار 
امضاي قراردادي میان پاكستان و روسیه است، 
يكي از بزرگ ترين ش��ركت هاي حوزه انرژي در 
روسیه اس��ت كه پروژه هاي مشترك بسیاري با 
همكاري ديگر كشورهاي در حال اجرا دارد. اين 
شركت در حال ساخت يك سد آبي بر رودخانه 

كابل در افغانستان است.

 باكو  7  ميليارد متر مكعب گاز
به تركيه صادر كرد

جمهوري آذربايج��ان در 2018 هفت میلیارد و 
225 میلیون متر مكعب گاز طبیعي به تركیه صادر 
كرد كه حدود 15 درصد بیش��تر از سال 2017 
بوده اس��ت. به گزارش وزارت ان��رژي جمهوري 
آذربايجان، گاز طبیع��ي جمهوري آذربايجان از 
میدان ش��اه دنیز واقع در درياي خزر و از طريق 
خط لوله قفقاز جنوبي به تركیه صادر شده است. 
حجم گاز طبیعي صادر شده در 2018 از جمهوري 
آذربايجان به تركیه در مقايسه 924.9 میلیون متر 

مكعب سال قبل، 14.7 درصد افزايش داشت. 
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عكسروز

چهرهروز

دست از سر موسيقي برداريد 
يك منتقد هنري معتقد است كه بايد دست از سر موسيقي برداشت تا بتوان پيشرفت آن را ديد. جواد مجابي مي گويد كه بايد هنر را 

باز و آزاد بگذاريم تا بتوانيم شاهد پيشرفت آن باشيم؛ چراكه در محدوديت، اميدي به گسترش موسيقي نيست. 
او به ايس��نا گفت: موسيقي برخلاف ديگر ش��اخه هاي هنري در ايران مخاطب ميليوني دارد كه اين مخاطبان چه از لحاظ سبك 
مورد علاقه خود و چه از لحاظ نحوه برگزاري كنسرت، محروم شده اند. مشكل نبود كسب و كار در حوزه موسيقي هم به دانشگاه ها 
بازنمي گردد؛ چراكه آنها اصلا كاره اي نيستند. مساله سياست فرهنگي كشور است كه نه موسيقي را آزاد مي گذارد و نه آنطور كه بايد 

آن را اجرا مي كند. از اين رو نمي توان از دانشگاه ها اميد بهبودي داشت.

بازارهنر

جديدترينتصويراز»معتمدآريا«در»جاندار«

»حميدحامي«درتهرانكنسرتبرگزارميكند

روايتيازضحاك

مجموعهخصوصي»ليليگلستان«كتابشد

جديدترين تصوير از فاطمه معتمدآريا 
در فيل��م »جان دار« به عن��وان يكي از 
غايبان بزرگ بخش س��وداي سيمرغ 
منتشر شد. به گزارش ايلنا، صداگذاري 
و س��اخت موس��يقي فيلم سينمايي 
»جان دار« به كارگرداني حسين اميري 
دوم��اري و پدرام ورامي��ري، به عنوان 
يك��ي از مهم ترين آثار بخ��ش نگاه نو 

سي و هفتمين جشنواره فيلم فجر به پايان رسيده 
و فيلم بزودي آماده نمايش شده و نسخه پاياني آن 
به دفتر جشنواره خواهد رسيد. فاطمه معتمدآريا 
كه تصويري جديد از حضور او منتش��ر شده است، 

در اين فيلم نقش��ي متفاوت را برعهده 
دارد و بازيگ��ران ديگ��ري چون حامد 
بهداد، باران كوثري، جواد عزتي، مسعود 
كرامتي، علي شادمان، گيتي قاسمي و 
اميراحمد قزوين��ي در اين اثر به ايفاي 
نقش پرداخته اند.»جان دار« يكي از ١٠ 
فيلم بخش »نگاه نو« س��ي و هفتمين 

جشنواره فيلم فجر است. 
نويسندگان جان دار حسين اميري دوماري، پدرام 
پورامي��ري و محمد داودي هس��تند و تهيه كننده 
كامران مجيدي است و دستيار اول كارگردان هانيه 

بساتيني است. 

خواننده موسيقي پاپ كلاسيك كشورمان 
روز ششم بهمن ماه سال جاري تازه ترين 
كنسرت خود را در سالن ميلاد نمايشگاه 

بين المللي تهران برگزار مي كند.
حمي��د حام��ي خواننده موس��يقي پاپ 
كلاسيك كشورمان روز ششم بهمن ماه 
سال جاري تازه ترين كنس��رت خود را به 
همت موسس��ه فرهنگي هن��ري »آواي 

دوران« در سالن ميلاد نمايشگاه بين المللي تهران برگزار 
مي كند. تازه ترين كنسرت حميد حامي در حالي برگزار 
مي شود كه از برپايي كنسرت تهران اين خواننده بيش 
از دو س��ال مي گذرد. اين در حالي است كه محمدرضا 
عقيلي به عنوان تنظيم كننده قطعات اركستر و نوازندگان 
مطرحي چون رضا تاجبخش، هومن غفاري، عليرضا 
ميرآقا و كيوان فرش��يد نيا در كنار اين خواننده حضور 
خواهند داشت. به گفته دست اندركاران اين اجراي زنده، 
تغيير زيادي در سازبندي و نوازنده ها ايجاد نشده است 

اما در فهرس��ت قطعات انتخابي تغييرات 
محسوس��ي داده ش��ده كه اي��ن موضوع 
مي تواند براي مخاطبان جالب توجه باشد. 
حميد حامي از جمله خوانندگان شناخته 
شده كش��ورمان در عرصه موسيقي پاپ 
كلاسيك است كه تاكنون با آهنگسازان 
و نوازن��دگان مطرح موس��يقي از جمله 
بابك بيات و ناصر چشم آذر فعاليت هاي 
متعددي داشته است. وي علاوه بر حضور در چندين اثر 
سينمايي به عنوان خواننده تيتراژ، تاكنون آلبوم هاي 
»حام��ي – ۱۳۷۹«، »دونيمه روي��ا – ۱۳۸۱«، »بوي 
گندم – ۱۳۸۷«، »فقط نگاه مي كنم – ۱۳۸۶«، »آخدا 
– ۱۳۸۹«، »يه لجظه عاشق ش��و – ۱۳۹۲« را در بازار 
موسيقي منتشر كرده است. تازه ترين كنسرت حميد 
حامي روز ششم بهمن ماه س��اعت ۲۱ در سالن ميلاد 
نمايشگاه بين المللي تهران با قيمت بليت هاي ۵۰ تا ۱۵۰ 

هزارتوماني ميزبان طرفداران خواهد بود.

اشكان رهگذر معتقد است: حضور انيميشن 
در س��ينما، ي��ك لازمه اس��ت. متوليان 
جش��نواره فيلم فجر نيز بعد از كلي فراز و 
نشيب و بحث به اين نتيجه رسيده اند كه 
“انيميشن سينمايي “ جايگاهي در “فجر “ 
دارد و جاي شكرش باقي است اما متاسفانه 
اين جايگاه همچنان با تفاوت در مقايسه با 
فيلم هاي زنده ديده مي شود و خيلي آن را 

جدي نمي گيرند. كارگردان انيميشن »آخرين داستان« 
كه يكي از سه انيميشن برگزيده در جشنواره فجر سي 
و هفتم است، درباره جايگاه انيميشن در “فجر “ به ايسنا 
گفت: حضور انيميش��ن در س��ينما، يك لازمه است. 
جشنواره هاي معتبر دنيا به انيميشن اهميت مي دهند يا 
بخش انيميشن دارند، يا انيميشن را مانند مابقي فيلم هاي 
زنده مي بينند و فرقي براي آنها نمي كند كه آن انيميشن 
است يا يك فيلم زنده، زيرا هر دو سينما هستند. رهگذر 

درباره انيميشن »آخرين داستان« گفت: 
»آخرين داستان« برداشتي آزاد از داستان 
ضحاك شاهنامه است. به نوعي مي توان 
گفت تنها فيلم سينمايي است كه در رابطه 
با ش��اهنامه در مديوم انيميشن ساخته 
شده است. البته انيمشين هاي ديگري هم 
درباره شاهنامه ساخته شده اند ولي از اين 
جهت مي گويم »آخرين داستان« اولين 
فيلم سينمايي اس��ت، چون قابل ارايه به دنياست. اين 
كارگردان با بيان اينكه “امسال در جشنواره فجر بخش 
انيميشن را از فيلم هاي زنده جدا كردند و يك سيمرغ به 
بهترين انيميشن تعلق مي گيرد “ افزود: ظاهراً داوري 
بخش انيميشن بر عهده داوران بخش “سوداي سيمرغ “ 
است. در عين حال بخش هاي ديگر مانند صدا، موسيقي 
و كارگرداني داوري نمي شود و اين همان تفاوت عجيبي 

است كه هر سال براي انيميشن قائل مي شوند. 

چه��ارم بهم��ن م��اه كت��اب مجموعه 
خصوصي ليلي گلستان رونمايي مي شود. 
ليلي گلستان در اين باره گفت: تصميم 
گرفت��م مجموعه هنرهاي تجس��مي ام 
را كت��اب كنم. تا به ح��ال در ايران هيچ 
مجموعه داري آث��ارش را در قالب كتاب 
نمايش نداده اس��ت. با خيلي ها صحبت 
كردم كه بياييد هم��ه اين كار را بكنيد، 

خيلي ها گفتند ما دوست نداريم مردم بدانند ما چه 
چيزهايي داريم. اين حرف برايم خيلي عجيب بود. به 
نظرم مردم بايد بدانند كه سهراب سپهري، زنده رودي 
و ساير هنرمندهاي مهم، چه كارهاي ديگري كرده اند 
كه هنوز كسي نديده است. اين كارها در خانه من است 
و ديده نشده و فقط كساني كه به خانه ام آمدند اينها 
را ديده اند. بايد همه اين آثار را ببينند. من فكر كردم 

حتما اين كار را انج��ام بدهم. بالاخره با 
نشر چشمه وارد صحبت شدم و اين اتفاق 
افتاد. خيلي با من همراهي كردند و واقعاً 

درست و حرفه اي رفتار شد. 
گلستان با اعلام اينكه در اين كتاب ۱۳۳ 
كار چاپ شده است، افزود: اين كتاب دو 
مقدمه دارد؛ يك��ي مقدمه خودم و يكي 
مقدمه دكتر مجابي ك��ه خيلي جذاب 
نوش��ته اند و تاريخ مجموع��ه داري در ايران را روايت 
كرده اند. مشخصه جالب اين كتاب اين است كه من 
براي هر اثر يك يادداشت چند خطي نوشته ام. آيين 
رونمايي و جش��ن امضاي كتاب مجموعه خصوصي 
ليلي گلستان عصر پنج ش��نبه چهارم بهمن، ساعت 
۱۶ تا ۲۰ در مجتمع سام سنتر واقع در الهيه، خيابان 

فرشته، طبقه اول، موسسه هوم برگزار مي شود.

تاريخنگاري

صدور مجوز آزادي گروگان هاي لانه جاسوسي
گروگان هاي امريكايي پس از 444 روز، در روز س��ي ام دي ۵۹، اج��ازه خروج از ايران را 
به دس��ت آوردند.  »ما دانشجويان مس��لمان پيرو خط امام خميني )ره( ضمن دفاع از 
موضع قاطعانه امام )ره( در مقابل امريكاي جهان خوار به منظور اعتراض به دسيسه هاي 
امپرياليستي و صهيونيستي سفارت جاسوسي امريكا در تهران را به تصرف درآورده ايم تا 
اعتراض خويش را به گوش جهانيان برسانيم.« اين بخشي از اطلاعيه دانشجويان پيرو خط 
امام بعد از تسخير سفارت امريكا در تهران است سيزدهم آبان ۱۳۵۸ گروهي از دانشجويان 
چهار دانشگاه تهران لانه جاسوسي امريكا را تسخير كردند و ديپلمات هاي آن را گروگان 
گرفتند.  اين اقدام چند روز پس از آن صورت گرفت كه شاه مخلوع بعد از مدتي سرگرداني 
در كشورهاي مختلف، به امريكا رفت. اين موضوع موجب خشم دانشجويان مسلماني 
شد كه از فرداي انقلاب در پي محاكمه شاه بودند. اعتراض نسبت به پذيرش شاه مخلوع 
از سوي امريكا، اعتراض به عملكرد دولت موقت، شناسايي جاسوسان امريكايي و عوامل 
داخلي آن ها، پايان دادن به توطئه گري و سلطه جويي  هاي امريكا در ايران، نشان دادن 
ضرب شستي به ايالات متحده به تلافي طراحي و اجراي كودتاي ۲۸ مرداد ۳۲ و... از جمله 
دلايل اين اقدام عنوان شد.  اين اعتراض صبح  ۱۳ آبان  با محوريت جلساتي در دانشگاه هاي  
پلي  تكنيك ، ملي ، صنعتي  شريف  و تهران  جان گرفت، در اين  جلسات ، ضرورت  اشغال 
سفارت بيان  و به  زمينه هاي  آن  اشاره  شد. آنها معتقد بودند كه اين  كار را براي اعتراض  به  
عمل  امريكا، انجام  مي دهند و سرانجام دانشجويان از ديوارهاي سفارت بالا رفتند و پرچم 
امريكا را به آتش كشيدند و مزدوران را گروگان گرفتند. پس از چند ماه دولت امريكا براي 
آزادي گروگان ها تصميم به اجراي طرحي نظامي براي نجات گروگان ها گرفت و با يك 
برنامه از پيش تنظيم ش��ده، در تاريخ ۵ ارديبهشت ۵۹ با هشت فروند هليكوپتر و يك 
هواپيما به خاك ايران حمله كرد اما با وقوع توفان شن در صحراي طبس اين عمليات به 
شكست انجاميد و نيروهاي امريكايي با ۹ نفر كشته و بي آنكه موفقيتي به دست بياورند به 
كشورشان بازگشتند. تسخير سفارت امريكا حدود 444روز طول كشيد. يك سال پس از 
آغاز گروگان گيري تصميم گيري درباره اين موضوع به مجلس كشيده شد. سرانجام در 
۱۱ آبان ۵۹ چهار شرط پيشنهادي كميسيون ويژه درباره گروگان هاي امريكايي يعني 
آزاد گذاشتن تمامي سرمايه هاي ايران، لغو تمام ادعاهاي امريكا عليه ايران، تضمين عدم 
دخالت سياسي و نظامي  امريكا در ايران و باز پس دادن اموال شاه مخلوع به تصويب رسيد. 

پس از مصوبه مجلس، دانشجويان پيرو خط امام با بنيانگذار كبير انقلاب ملاقات كردند. 
امام )ره( ضمن تاييد مصوبه مجلس، مسووليت نگهداري گروگان ها را به دولت واگذار كرد.

در اين ميان با توجه به ممنوعيت مذاكره مستقيم با امريكا كه در مصوبه مجلس بر آن تاكيد 
شده بود، حضور يك ميانجي بين ايران و امريكا ضروري بود كه اين كار به دولت الجزاير 
كه حافظ منافع ايران در امريكا بود، سپرده شد. پس از گذشت چند روز از مصوبه مجلس، 
مذاكرات آغاز شد.  سرانجام پس از كش و قوس هاي فراوان و بعد از آنكه دولت هاي ايران و 
امريكا، بيانيه حل و فصل اختلافات را كه توسط دولت الجزاير و با توافق طرفين تنظيم شده 
بود، امضا كردند و امريكا عملا شرايط آن بيانيه را پذيرفت، بيش از ۵۰ گروگان امريكايي پس 
از 444 روز، اجازه خروج از ايران را در تاريخ ۳۰ دي ۱۳۵۹ به دست آوردند.  جيمي كار تر 
همزمان با حركت هواپيماي گروگان ها به سمت آلمان، به پايگاه نظامي امريكا در آلمان رفت 
تا با آنها ملاقات كند. برخي از گروگان ها كه از كار تر و سياست هاي او كه باعث طولاني شدن 
بحران گروگانگيري شده بود از جمله به علت موافقت اوليه او با اعزام شاه به امريكا كه از نظر 
بسياري از گروگان ها دليل اصلي حمله انقلابيون ايران به سفارت بود، حاضر نشدند كار تر 
را در آغوش بگيرند و در مقابل اصرار كار تر براي در آغوش گرفتنشان، تنها با او دست دادند.

میراثنامه

بلاتكليفي بزرگان آرميده در گور... 
همه چيز از مرمت آرامس��تان تاريخي »جوي هرهر« و 
اختلاف نظر بين ش��هرداري و اوقاف يزد بر سر مالكيت 
اين آرامستان شروع شد؛ اختلافاتي كه به دليل نبود سند 
مالكيت آرامس��تان طي چند سال اخير دنباله دار شده 
اس��ت. يكي از احكام وقف كه بر مساجد و آرامستان ها 
حاكم و لازم الاجراست، در قالب احكام »وقف معاطاتي« 
مي گنجد بدين معني كه ايجاد مكاني به نام مس��جد و 
واگذار كردن آن به نمازگزاران و خواندن حتي دو ركعت 
نم��از در آن براي تحقق وقفيت اي��ن مكان نيز كفايت 
مي كند. اين حكم براي آرامستان ها نيز اينگونه است كه 
اگر مالك، زمين را به نيت وقف براي دفن اموات مسلمين 
در اختيار ديگران قرار داده باشد و با اذن وي، اموات در آن 
دفن شده باشند، زمين مذكور حكم وقف را دارد. قبرستان 
قديمي »جوي هرهر« نيز كه محلي براي دفن اموات در 
يكي از محله هاي تاريخي يزد است، به ظاهر شامل اين 
حكم شرعي مي شود. مرمت و ساماندهي اين آرامستان به 
دليل اينكه مدفن افراد و بزرگان زيادي از ديار كويري يزد 
مانند پهلوان بزرگ يزدي، آخوند كرباسي و به ويژه همسر 
اشرف آهنگر كه از جايگاه معنوي بالايي در بين يزدي ها 
برخوردار است و داستان وي نيز در كتاب مفاتيح الجنان 
»ش��يخ عباس قمي« ذكر شده است، از اهميت زيادي 

برخوردار اس��ت. با اين وجود مرمت اين آرامس��تان به 
دليل نبود سند مالكيت و پيش قدم نشدن هيچ ارگاني 
در اين رابطه هنوز در هاله اي از ابهام باقي مانده اس��ت، 
البته مدتي است كه شهرداري يزد تلاش دارد تا از طريق 
اخذ سند براي اين آرامستان جهت مرمت آن اقدام كند 
ولي مسوولان اوقاف معتقدند كه اين آرامستان موقوفه 

محسوب مي شود.
»ميثم دهقاني« رييس سازمان آرامستان هاي شهرداري 
يزد در اين خصوص به خبرنگار ايسنا مي گويد: بررسي و 
تعيين سند مالكيت اين آرامستان در جهت ساماندهي 
اين محل تاريخي در دست اقدام از سوي شهرداري يزد 
اس��ت.  ونوس عامري، نائب رييس كميسيون عمراني 

شوراي اسلامي شهر يزد هم اظهار مي كند: اقدامات لازم 
براي تنظيم و صدور س��ند براي اين آرامستان از سوي 
شهرداري در حال انجام است و تاكنون نيز وقف نامه اي 
مبني بر موقوفه بودن اين آرامس��تان پيدا نشده است. 
در عين حال، حس��ين زارع زاده، مديركل اوقاف و امور 
خيريه استان يزد در گفت وگو با خبرنگار ايسناي يزد با 
دسته بندي كردن موقوفات در دو قسم، تصريح مي كند: 
برخي از موقوفات صاحب سند هستند و وقفي بودن آنها 
كاملًا مشخص است اما برخي از موقوفات نيز فاقد سند 

هستند كه به آنها موقوفات معاطاتي گفته مي شود.
او با اش��اره به اختلاف شهرداري و اداره كل اوقاف بر سر 
مالكيت آرامستان جوي هرهر، اضافه مي كند: برخي از 
آرامستان ها و مساجد هر چند سند وقف نامه ندارند اما 
در زمره موقوفات معاطاتي مي گنجند و اين موضوع در 
مورد آرامستان جوي هرهر نيز صدق مي كند، به همين 
دليل نيز معتقديم كه اين آرامستان متعلق به اداره كل 
اوقاف و امور خيريه استان است. اين مسوول، رسيدگي 
به آرامستان جوي هرهر و مرمت و بازپيرايي آن را مستلزم 
تعيين مالكيت آن مي داند و مي گويد: در صورت تعيين 
مالكيت به يقي��ن براي اين آرامس��تان برنامه هايي در 

راستاي مرمت و بازپيرايي آن خواهيم داشت. 

ايستگاه

  عضو جنجالي آكادمي
 ادبيات نوبل كناره گيري كرد

كميته ادبيات آكادمي 
نوبل در استكهلم سوئد 
روز جمع��ه ۱۸ ژانويه 
اع��لام ك��رد كاتارينا 
فروستنسون از اعضاي 
اين نهاد از سمت خود 
كناره گيري كرده است. 
اين كناره گيري پس از 

آن رخ داد كه در پي يك تحقيق مشخص شد 
خانم فروستنسون عامل درز نام برندگان جايزه 

به بيرون از اين نهاد بوده است.
كاتارينا فروستنس��ون و همسر عكاسش ژان 
كلود آرنو در مركز رسوايي سال گذشته كميته 
ادبيات نوبل قرار داشتند. بعد از آنكه آقاي آرنو 
به دليل آزار جنسي ۱۸ زن در سال هاي ۱۹۹۶ 
تا ۲۰۱۷ ميلادي به دو س��ال حبس محكوم 
ش��د، اين كميته تصميم گرفت براي اولين بار 
طي ۷۵ سال اخير جايزه نوبل ادبيات را اعلام 
نكند. هر دو جايزه امس��ال با هم اهدا خواهند 
ش��د. در بيانيه آكادمي آمده است كه اين نهاد 
با خانم فروستنسون به توافق رسيده اند كه به 
وي ماهان��ه مبلغ ۱4۰۰ دلار پرداخت ش��ود. 
همچنين او مي تواند خان��ه كرايه اي اش را در 

مجموعه آكادمي حفظ كند.
ترك آكادمي از سوي يكي از اعضا از موارد نادر 
در تاريخ اين نهاد به ش��مار مي رود، از آنجا كه 
عضويت دايم كميته داوران آكادمي به صورت 
مادام العمر است و افرادي كه استعفا مي دهند 
عملا تنها صندلي خود را ترك كرده و غيرفعال 

محسوب مي شوند. 

جايزه افتخاري »سزار« به 
رابرت ردفورد اهدا مي شود

رابرت ردف��ورد بازيگر 
و كارگ��ردان نام��دار 
امريكايي ب��ا دريافت 
جايزه افتخاري س��زار 
تجلي��ل مي ش��ود. به 
گزارش ورايتي، جايزه 
س��زار كه برابر اس��كار 
براي فرانسوي هاست، 

تقدير ويژه خود را امسال در چهل و چهارمين 
دوره برگزاري مراس��م اين جاي��زه، از رابرت 

ردفورد به جاي مي آورد.
آلن ترزيان رييس آكادمي سزار فرانسه در اين 
زمينه گفت: يك بازيگر نمادين، يك كارگردان 
ويژه، ي��ك تهيه كننده مش��تاق، بنيان گذار و 
رييس جشنواره ساندنس به عنوان مهم ترين 
فستيوال براي فيلم هاي مس��تقل در سراسر 
جهان؛ اين رابرت ردفورد است كه نشان خود 
را از طريق همه اين كارها بر دنياي س��ينماي 

جهان زده است.
ترزيان همچني��ن در بيانيه اي كه صادر كرده 
از ردفورد به عنوان يك بازيگر، فيلسماز و يك 
چهره انسان دوست ياد كرده است. ردفورد كه 
حرفه بازيگري را در برادوي با بازي در نمايش 
»تال اس��توري« در س��ال ۱۹۵۹ شروع كرد، 
پيش از اين جايزه يك عمر دستاورد آكادمي 

را دريافت كرده است. 
او سال پيش اعلام كرد فيلم »پيرمرد و اسلحه« 
به كارگردان��ي ديوي��د لاوري آخرين تجربه 
بازيگري وي خواهد ب��ود، اما مدتي بعد گفت 
شايد براي اعلام چنين حرفي كمي زود باشد.

پيش از اين چهره هايي چ��ون پنه لوپه كروز، 
جورج كلوني، مايكل داگلاس، مريل استريپ 
و ش��ان پن با دريافت س��زار افتخاري تجليل 

شده اند. 

كي روش: مي خواهند ايرانيان را گمراه كنند

نگرانيعمانيهاازديدارباايران؛كاپيتانعمان:نميترسيم

چندي پيش كارلوس كي روش در يكي از 
مصاحبه هاي خود در حاشيه تمرين تيم 
ملي صحبت هايي انجام داد كه رسانه هاي 
مختلف از آن برداشت هاي متفاوتي داشتند. او اينك 
درباره آن حرف، توضيح داده است. كارلوس كي روش 
سرمربي پرتغالي تيم ملي فوتبال ايران با انتشار پيامي در 
فضاي مجازي، توضيحاتي را درباره يكي از مصاحبه هاي 
اخيرش كه در رسانه هاي مختلف از آن برداشت متفاوتي 
شد انجام داده اس��ت. در بخشي از پيام كي روش آمده 
است: هيچ ش��خص نمي تواند احترام و  تعهد من را به 
هواداران فوتبال ايران و تيم ملي ايران بر هم بزند. اين 
بسيار ناراحت كننده است كه برخي منابع همچنان با 
پافشاري در تلاش هستند كه با گذاشتن حرف هايي در 
دهان من و نس��بت دادن كارهايي به بنده كه هيچگاه 

انجام نداده ام، اذهان عمومي ايرانيان را گمراه كنند. 
 اين تلاشي مستقيم براي لطمه زدن به وجهه و اعتبار 
بنده در مقابل هواداران فوتبال ايران است. همان گونه كه 

شما متوجه هستيد من تنها مي توانم مسووليت كامل را 
براي صحبت ها و اقدامات خودم پذيرا باشم. هيچ شخص 

 يا هيچ چيزي نمي تواند احترام و  تعهد من را به هواداران 
فوتبال ايران و تيم ملي ايران بر هم بزند. 

بازيكن تيم   ملي فوتبال عمان از س��ختي ديدار برابر 
ايران سخن گفت . احمد المهاجري، بازيكن تيم   ملي 
فوتبال عمان در نشست خبري پيش از بازي با ايران 
در جام ملت هاي آس��يا ۲۰۱۹ گفت : بازي با ايران از 
نظر تاريخي بازي ويژه اي محس��وب مي شود. ايران 
از تيم هاي بزرگ و خوب آسياس��ت و در دور نخست 
جام ملت هاي آسيا اين موضوع را به خوبي به نمايش 
گذاشت. تقابل خيلي سختي برابر تيم   ملي فوتبال ايران 
پيش رو خواهيم داشت اما تمام تلاشمان را خواهيم 
كرد تا نتيجه  لازم را مقابل اين تيم قدرتمند به دست 
بياوريم. بايد مقابل اين تيم   ملي سخت تلاش كنيم و 
براي پيروزي در زمين مسابقه بجنگيم. آنها تيم خوب 
و آماده اي در اختيار دارند ولي ما هم بازيكناني داريم 
كه بدون ترس از نام حريف مي خواهند تمام تلاش شان 
را در زمين مسابقه نشان دهند. احمد المهاجري در 
بخش ديگري از صحبت ه��اي خود اظهار كرد: ايران 
تيم بزرگ و قدرتمندي است و سابقه قهرماني در جام 
ملت هاي آسيا را دارد. آنها از تيم هاي مدعي قهرماني در 
جام هستند و سطح كيفي بازيكنانشان بسيار بالاست. 

شناخت خوبي از حريف پيدا كرده ايم و تلاش مي كنيم 
كه در اين مسابقه نتيجه  لازم را براي هوادارانمان كه در 
كنارمان خواهند بود به دست بياوريم.  اشتباه هاي زياد 
خط دفاعي عمان در دو ديدار برابر ازبكس��تان و ژاپن 
باعث نگراني هواداران اين تيم قبل از بازي بزرگ برابر 
تيم ملي ايران شده است. به  گزارش  ايسنا  و  به نقل از 
الخليج، تيم   ملي فوتبال عمان در يكي از حساس ترين 
ديدارهاي مرحله يك هشتم نهايي جام ملت هاي آسيا 
۲۰۱۹ به مصاف ايران خواهد رفت. عمان با دو شكست 
و يك پيروزي توانس��ت جواز حض��ور در مرحله يك 

هشتم نهايي را به دست آورد. روزنامه الخليج عمان قبل 
از اين ديدار حساس، نگران وضعيت خط دفاعي اين 
تيم است و نوشت: خط دفاعي نگراني بزرگ هواداران 
عمان اس��ت، چرا كه در هر دو ديدار ازبكستان و ژاپن 
نمايش نااميد كننده اي در خط دفاعي داشتيم. در ديدار 
برابر ژاپن اشتباهات خط دفاعي به ويژه خالد البريكي 
باعث شد تا ژاپن حداقل پنج فرصت مسلم گلزني را در 
همان نيمه نخست خلق كند و اگر درخشش دروازه بان 
نبود امكان داشت كه ما در همان نيمه نخست نتيجه اي 
كابوس وار را به دست آوريم. الخليج در ادامه نوشت كه 
فربيك بايد فكري به حال خط دفاعي تيمش كند آن هم 
برابر تيمي مانند تيم   ملي فوتبال ايران كه از شانس هاي 
اصلي كسب عنوان قهرماني به شمار مي آيد. اين روزنامه 
عماني در ادامه از س��رمايه داران اين كش��ور خواست 
تا بخش��ي از بليت هاي اين ديدار را خريداري كنند تا 
تماشاگراني زيادي وارد ورزشگاه شوند و به حمايت از 
تيم خود بپردازند. ديدار تيم هاي ملي فوتبال ايران و 
عمان در مرحله يك هشتم نهايي جام ملت هاي آسيا 

عصر امروز برگزار مي شود. 

ورزشي
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